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 Figuur 1  Luchtfoto van de gemeente Heerhugowaard (stad in de groene polder) 

 

Van de Heer Huyghen Waert naar Heerhugowaard 
 

Van ooit een lagunemeertje is Heerhugowaard gegroeid tot een stad met meer 
dan 53.000 inwoners. Na de drooglegging van het meer in de zeventiende 
eeuw, is Heerhugowaard binnen de ringvaart in een strak en rechthoekig 
patroon verkaveld. Dat patroon is nu nog terug te vinden in de aanleg van de 
woonwijken en werkgebieden, aan weerszijden van de Middenweg. Deze 
‘kwadranten’ kenmerken zich door een eigen, bij de betreffende tijd passende 
bouwstijl, vanaf de zestiger jaren tot nu. Voor deze grote uitbreidingen was 
Heerhugowaard jarenlang een agrarisch dorp met lintbebouwingen. De Stad 
van de Zon is een duidelijke grens aan de verstedelijking aan de zuidkant van 
Heerhugowaard, in de vorm van een naar de zon gedraaid laatste kwadrant. De 
laatste grote uitbreidingen betreffen de wijken: Broekhorn ten westen van de 
stad en De Draai aan de oostkant en het bedrijventerrein De Vaandel aan de 
noordkant. (zie letters in figuur 1) 
(Structuurvisie 2020 Heerhugowaard 'Stad van kansen', 2011) 
(www.heerhugowaard.nl/inwoners/uw-stad/feiten & cijfers, 2015) 
 

 
Figuur 2  Ontginning van de Heer Huyghen Waert in 1631 
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Voorwoord 

Dit onderzoek is de afsluiting van mijn master Project- en proces-
management aan hogeschool Van Hall Larenstein en behandelt het 
onderzoek naar het groenontwerpproces in Heerhugowaard. 
Uit het onderzoek blijkt onder meer dat er veel bekend is over de 
waarden van groen, maar dat de aanleg van groen in Nederland ver 
achterblijft bij de minimumnorm. Of dit ook voor Heerhugowaard geldt 
kunt u lezen in dit rapport. 
 
Hoe een onderzoek het te onderzoeken proces weerspiegelt! 
 
Naast alle geïnterviewden zijn er drie mensen geweest die hun inbreng 
hebben gehad in dit rapport. Dit zijn mijn opdrachtgever Mike Zuurbier en 
mijn docenten Lubbert Hakvoort en Derk Jan Schipper. Drie totaal 
verschillende personen. Mike Zuurbier is iemand die erg let op de formele 
kant van de zaak, maar ook haarscherp kan benoemen waar de structuur 
niet klopt en waar zaken ongemotiveerd worden genoemd. Derk Jan 
Schipper die als ervaren onderzoeker heel erg let op de logische stappen 
in het onderzoek en de logische weg tot het resultaat. En Lubbert 
Hakvoort, een bron van ideeën en één brok inspiratie. 
 
Dit onderzoek was hiermee eigenlijk een weerspiegeling van de zoektocht 
naar het gebruik van de maatschappelijke waarden van groen voor het 
groenontwerp. Net als bij het zoeken naar een goed ontwerp, zijn er ook 
in dit onderzoek vele participanten met heel veel eigen ideeën die vaak 
nog eens tegengesteld lijken te zijn. Althans…… Wanneer je aan de slag 
gaat en langer doordenkt over al die aangeleverde ideeën blijken ze met 
elkaar juist tot een veel beter resultaat te leiden. En dit is nu net de 
bedoeling van het in dit onderzoek ontworpen afwegingskader. Met alle 
verschillende meningen en ideeën komen tot een grote maatschappelijke 
waarde van het groenontwerp. 

 
Beste Mike, Derk Jan en Lubbert, hartelijk dank voor jullie bijdrage aan dit 
onderzoek. Maar ook voor het feit dat jullie me feilloos hebben laten zien 
dat op het eerste oog tegengestelde ideeën juist leiden tot een mooi 
resultaat. 
 
Ook wil ik hierbij de geïnterviewden bedanken voor hun open houding. 
Die openhartigheid geldt trouwens ook voor al die andere collega’s bij wie 
ik bij het naspeuren van feiten terechtkwam.  
 
En vooral ook wil ik mijn vrouw Thea bedanken voor de interesse en het 
meelezen en vooral voor het uittypen van de vele interviews. En mijn 
vriend Pieter voor het nalezen en corrigeren van het rapport. 
 
Tot slot wil ik de gemeente Heerhugowaard bedanken voor de 
mogelijkheid om deze masterstudie te doen. 
 
Ik wil iedereen die dit rapport leest daarmee veel plezier wensen en hoop 
dat ik iets van mijn bevlogenheid voor een o zo belangrijke groene 
leefomgeving kan overbrengen. Laat je er door inspireren om je eigen 
horizon te verbreden en ga er mee aan de slag in je eigen organisatie. 
Veel succes met dit belangrijke missiewerk!    
 
Dick Joustra 
December 2015 
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Figuur 3  Maatschappelijke waarde van groen  
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Samenvatting 

Een fietstocht door de natuur doet ons beseffen dat groen waardevol is. 
We ervaren de geuren en kleuren en genieten van de prachtige omgeving 
en van elkaar. 
Ook in de stad, dicht bij huis, is het belangrijk om zulke plekken te creëren 
zodat mensen in beweging komen en elkaar ontmoeten. De leefbaarheid 
van de stad wordt dus groter. 
Groen is: Waar je kleindochter madeliefjes plukt in het gazon of je zoon 
met zijn vrienden lekker aan het voetballen is. Waar bloemen bloeien en 
een kleurige vlinder van de ene naar de andere bloem fladdert.  
Waar groen is, is leven! 
 
Groen heeft grote maatschappelijke waarde. Dit betekent dat groen 
waarde toevoegt aan de openbare buitenruimte, zodanig dat gebieden 
zich blijvend duurzaam ontwikkelen voor huidige- en toekomstige 
generaties. 
 
Maar we zijn ons niet altijd bewust van deze groene waarde. Ondanks de 
vele positieve artikelen en rapporten over de waarden van groen, zien we 
toch dat de hoeveelheid aangelegd groen in Nederland over het algemeen 
achterblijft bij de (minimum) norm van 75m2 groen per woning in het 
stedelijk gebied.  
 
Een mogelijke verklaring is wel dat gemeenten in de regel de kosten 
dragen van de aanleg en het onderhoud van groenvoorzieningen in 
stedelijk gebied, maar niet de baten ontvangen. Maar groen heeft zoveel 
waarden op verschillende maatschappelijke aspecten dat we het hier niet 
mee af kunnen doen. 
 
Zo heeft groen een gunstige invloed op de gezondheid van mensen, zoals 
minder depressiviteit, minder nek- en rugklachten en stimuleert het 

bewegen. Op het sociale vlak zorgt groen voor meer sociale contacten en 
kinderen ontwikkelen zich sneller. Op het gebied van milieu en klimaat 
zorgt groen voor het verwijderen van fijnstof en vasthouden van water, 
voor CO2 opvang en vermindert het extremen in warmte, koude, 
vochtigheid en droogte. 
Op het gebied van veiligheid is er in groene wijken minder vandalisme en 
criminaliteit. En er zijn nog economische voordelen zoals waardestijging 
van onroerend goed.  
 
Al die groene waarden kunnen gemeenten helpen hun duurzaamheid 
structureel te verbeteren. Duurzaamheid gaat verder dan het ontwerp, 
met name ook het gebruik en beheer van het groen in de openbare 
buitenruimte zijn wezenlijk voor een duurzame omgeving.  
Vandaar dat asset management een goede beheertool kan zijn, omdat 
deze gericht is op het behalen van een zo groot mogelijk rendement van 
een eigendom en daarom naast het ontwerp met name ook kijkt naar het 
beheer en mogelijke risico’s. Asset management moet dan wel gericht zijn 
op de doelstelling waardemaximalisatie. 
 
Er zijn tegenwoordig methoden om die waarden te vertalen naar 
bedragen, maar groenwaarden laten zich echter vaak ook niet in geld 
vertalen. 
 
Om groen op de politieke agenda te krijgen, moeten we veel meer wijzen 
op de grote invloed die groen kan hebben op de vele aspecten in de 
samenleving. Zeker als je bedenkt dat gemeenten steeds meer de 
samenwerking en kracht van anderen partijen zoeken en hen daarin 
faciliteren. 
 



  

 
10 

Om tot een groenontwerp te komen volgt een gemeente bepaalde 
processen. In Heerhugowaard zien we dat zaken best al goed geregeld 
zijn, wel zijn er nog verbeterpunten. Het groenontwerpproces in 
Heerhugowaard bestaat uit twee verschillende processen, namelijk het 
Nieuwbouwproces en het Herinrichtingsproces. Met name in het 
Herinrichtingsproces zien we in de openbare ruimte een spanning tussen 
wegen en groen. Bij wijkrenovaties is er vrijwel altijd de wens om meer 
parkeerplaatsen aan te leggen, ten koste van groen. 
 
Omdat er zoveel verschillende belangen spelen in de openbare ruimte, is 
het doel van dit onderzoek dan ook om het groenontwerp te 
optimaliseren door een afwegingskader te ontwikkelen en (procesmatige) 
aanbevelingen te doen, die helpen een grote set van waarden (grote 
duurzaamheid) te realiseren. 
 
Waarom een afwegingskader? 
 
De gemeente Heerhugowaard klimt steeds verder op de 
participatieladder, dit houdt in dat initiatieven steeds  vaker vanuit de 
bewoners zullen komen in plaats van uit het gemeentehuis. Een dialoog 
over waarden is zo gemakkelijk nog niet, vooral niet wanneer veel 
waarden niet in beeld zijn. Zoals bij overleg met niet vakmensen 
gemakkelijk kan gebeuren. Het in dit onderzoek ontworpen 
afwegingkader kan gemeenten daarom helpen om goede afwegingen te 
maken, die samenhangen met de maatschappelijke waarde van groen. 
Een kader voor het afwegen van te gebruiken waarden van groen, dat 
bovendien nog eens een link kan zijn tussen de ‘leek’ en de professional. 
 
Het hart van het afwegingskader is opgebouwd uit horizontaal de 
aspecten van het duurzaamheidsprincipe Triple-P en verticaal vier 
kernbegrippen van asset management: Waardemaximalisatie, 
Risicomanagement, Levenscyclus en Optimaal beheer. 
 

Door deze twee met elkaar te confronteren ontstaan een twaalftal 
wezenlijke vragen voor het ontwerpen van groenvoorzieningen in de 
openbare buitenruimte.  
 

 
 

Figuur 4  Voorbeeld Afwegingskader 

 
Aan de hand van deze twaalf vragen kan men op zoek gaan naar de 
waarden van groen voor het ontwerp op de te ontwikkelen plek. De 
afweging daarbij is het vinden van de toe te passen waarden.  
Als ondersteuning bij deze zoektocht naar waarden is een waardenlijst 
samengesteld om te gebruiken bij de beantwoording van de vragen uit 
het afwegingskader. Hierdoor worden de verschillende waarden bewust 
wel of niet gebruikt en kan het afwegingskader ook door de ‘leek’ worden 
gebruikt.
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Hoofdstuk 1 Inleiding 

Aanleiding 
 “het is nog een oude boom ook”. 

 
Zo’n twintig jaar geleden was ik als ambtenaar in een gemeente 
verantwoordelijk voor de beoordeling van kapvergunningen. Op een 
gegeven ogenblik kreeg ik een verzoek tot het kappen van twee beuken. 
Het betrof hier twee beuken met een stamdiameter van zo’n meter. Oude 
bomen dus, in een voortuin langs een historische straat in een gemeente 
waar nauwelijks bomen ouder dan veertig jaar stonden. Bovendien 
stonden deze bomen op de monumentenlijst van de Bomenstichting. Nu 
was één van de bomen aangetast door een parasitaire zwam en was dus 
ten dode opgeschreven. Maar de andere boom was kerngezond. 
Duidelijke zaak dus. Ik maakte een voorstel om een kapvergunning af te 
geven voor de aangetaste boom en een kapvergunning voor de gezonde 
boom te weigeren. 
 
Duidelijke zaak ……….. althans dat dacht ik. 
 
De wethouder was hierover echter zeer ontstemd. Dit was een onzinnige 
beslissing. 
 
Als gevolg hiervan was een extern adviesbureau ingehuurd met als 
resultaat dezelfde uitkomst als het ambtelijk advies. 
 
Na enige tijd met een koele relatie, hebben de wethouder en ik deze zaak 
nog eens doorgesproken. Zijn antwoord was veelzeggend: “Ik snap niet 
dat je je zo druk maakte over die boom, het was nog een oude boom 
ook”. 
 

Voor mij stond de grote waarde van deze markante boom overduidelijk 
vast. In de ogen van de wethouder, die overigens altijd bollenteler was 
geweest en dus afhankelijk van de productie van de open grond, was een 
jonge boom waar niemand last van had veel waardevoller. 
 

 
 

Figuur 5  ‘De boom’ 

 
Over smaak valt niet te twisten. Dit lijkt echter ook voor waarde wel te 
gelden. 
 
Ook in onze maatschappij lijkt er in toenemende mate sprake te zijn van 
een publiek debat over de waarden van groen ten aanzien van 
maatschappelijke vraagstukken.  Op de website: mens-en-
gezondheid.infonu.nl constateert men dat ‘groen’ als belangrijk wordt 
ervaren in onze maatschappij, omdat groen de gezondheid en het 
welbevinden bevordert, het milieu verbetert, een veilige leefomgeving 
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stimuleert en stijging van de waarde van onroerend goed genereert (De 
waarde van groen, 2011). 
 
De site: groenblauwenetwerken.com geeft aan dat de helft van de 
aardbewoners in steden leeft en dat de verstedelijking alleen maar 
toeneemt. Daardoor wordt de kwaliteit van onze toekomst dus meer 
afhankelijk van de kwaliteit van onze steden. Men geeft aan dat door de 
klimaatverandering, de toenemende verstedelijking en het opraken van 
fossiele brandstoffen, de steden van consumerend naar zelf producerend 
zullen moeten groeien. Deze site geeft als oplossing het ontwikkelen van 
groenblauwe stedelijke netwerken die een verzachtende werking zullen 
hebben op de effecten van de klimaatverandering en de energie- en 
voedseltekorten in het stedelijke gebied. De grote aandacht voor 
stadslandbouw past helemaal in dit plaatje. 
(www.groenblauwenetwerken.com, 2015)   
 
De tijd dat groen als leuk en een aardige opvulling werd ervaren is in veel 
gemeenten voorbij, de economische waarde van groen krijgt steeds meer 
aandacht aldus infonu.nl (De waarde van groen, 2011). Ook de 
rijksoverheid ziet dat groen (natuur) en economie elkaar kunnen 
versterken (Stimuleren van natuurinclusieve economie en 
natuurcombinatie, 2015). De rijksoverheid ziet dan ook de noodzaak om 
bij gebiedsontwikkeling de verschillende aspecten goed af te wegen 
(Ruimtelijke ordening en gebiedsontwikkeling, 2015). 

 

Natuurlijk is er ook een keerzijde aan het gebruik van groen. Tijdens 
stormen kunnen bomen zorgen voor gevaar en overlast, mensen kunnen 
last hebben van pollen. Er valt in het najaar veel blad van de bomen. En er 
zijn verschillende boomziektes. Daarom moet bij een goed groenontwerp 
behalve met de waarden van groen ook rekening worden gehouden met 
de risico’s van groen. 
 
Om een objectieve vergelijking tussen de waarden van groen en andere 
waarden te krijgen is er een ontwikkeling om de waarden van groen 

financieel te vertalen. Juist omdat groen een grote positieve invloed kan 
hebben op vele andere maatschappelijke aspecten (teeb-stad, 2015) 
(groen loont met teeb stad, 2015) (rijksoverheid/documenten en 
publicaties/teeb-stad, 2015). 
 
Ondanks de vele positieve artikelen en rapporten over de waarden van 
groen zien we echter toch dat de hoeveelheid aangelegd groen in 
Nederland achterblijft bij de norm van de Raad van het landelijk gebied en 
de Nota Ruimte, 75m2 groen per woning in het stedelijk gebied (Iedere 
burger heeft recht op groen, 2005) (Uitzicht op groen of groen uit zicht, 
2007). Opmerkelijk is ook dat de door de Raad van het Landelijk Gebied 
genoemde benodigde openbare groene ruimte in het buitengebied van 72 
– 300m2 nergens in rapporten terugkomt (Recht op groen, Deel 1 
Beleidsadvies, blz. 22, 2005). 
 
In dit onderzoek kijken we naar het groenontwerpproces om te komen tot 
een optimaler groenontwerp. Met het groenontwerp willen we de 
maatschappelijke waarde van groen benutten. Als we echter naar het 
bovenstaande voorbeeld van de boom met het verschil van inzicht over 
waarde kijken, kunnen we ons af vragen hoe het dan zit met het 
toepassen van de maatschappelijke waarde van groen in de openbare 
buitenruimte. Zeker als je bedenkt dat steeds meer de samenwerking en 
kracht van anderen partijen zoeken en hen daarin faciliteren (HOP, 
Collegeprogramma 2014-2018 "Samen leven", 2014), (Makelaar, 2012), 
(dr. M. van der Steen, 2010). 
 
In Heerhugowaard zien we in de openbare ruimte een spanning tussen 
wegen en groen. Bij wijkrenovaties is er vrijwel altijd de wens om meer 
parkeerplaatsen aan te leggen, ten koste van groen. Dit is ook politiek een 
item. (HOP, Collegeprogramma 2014-2018 "Samen leven", 2014) Het is 
daarom belangrijk dat we inzicht hebben in de waarden van groen. Een 
kader voor het afwegen van te gebruiken waarden van groen, dat 
bovendien nog eens een link kan zijn tussen de ‘leek’ en de professional, 
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kan de gemeente hierbij helpen. Dit kader moet dan rekening houden met 
de totale levensduur (lifecycle) van het groen, omdat juist in de 
gebruiksfase de waarden van belang zijn, maar ook de meeste kosten 
gemaakt worden. Asset management is hiervoor een goed instrument, 
omdat hier gekeken wordt naar de waarde van de asset en de kosten over 
de gehele levensduur. 
 
Om een grote maatschappelijke waarde van het groen in de openbare 
buitenruimte te (blijven) garanderen is het afwegen van de verschillende 
belangen en risico’s een voorwaarde. De gemeente Heerhugowaard heeft 
dan ook steeds meer behoefte aan een duidelijk afwegingskader voor 
groenontwerpen. Als gemeente wil je toch keuzes in het groenontwerp 
kunnen (blijven) maken op grond van de zaken die er toe doen (waarden). 
 

Ik realiseer me dat een groot gedeelte van de problemen van de mensen 
over hen gebracht wordt door verkeerde inschattingen die zij hebben 

gemaakt van de waarde van dingen. 
(Benjamin Franklin) 

(www.citaten.net, 2015) 
 
Juist de waarden van groen, zoals de gunstige invloed op de gezondheid 
van mensen en de positieve invloed op het milieu en klimaat, kunnen ons 
helpen om het groenontwerpproces met al die verschillende belangen 
verder te verbeteren, om zo te komen tot een duurzamere groene 
leefomgeving (Bade, 2011), (KPMG, 2012), (Ponse, 2008), (Vugt, 2010). 
 
Doelstelling 
Dit onderzoek gaat de gemeente Heerhugowaard helpen om in de 
toekomst goede afwegingen te kunnen maken, die samenhangen met de 
maatschappelijke waarde van groen. 
Het doel van dit onderzoek is dan ook: Het groenontwerp optimaliseren 
door een afwegingskader te ontwikkelen en (procesmatige) 
aanbevelingen te doen die helpen een grote set van waarden (grote 

duurzaamheid) te realiseren. Dus een groenontwerp met meer 
maatschappelijke waarde, waarin mensen hun waarden herkennen, maar 
ook waarin we ons verantwoordelijk weten voor onze aarde. Het 
afwegingskader wordt opgesteld voor de opdrachtgever gemeente 
Heerhugowaard, maar is mogelijk ook toepasbaar in andere gemeenten 
die worstelen met dezelfde problematiek. 
 
Vraagstelling 
Om het onderzoek doelmatig te laten verlopen formuleren we eerst de 
hoofdvraag of centrale vraag. Deze helpt het onderzoek af te kaderen en 
de doelstelling te realiseren. Om het groenontwerp te optimaliseren en te 
komen tot een afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen is de 
volgende hoofdvraag geformuleerd: 
 
Hoofdvraag (Centrale vraag): 
In hoeverre kan asset management een bijdrage leveren aan het 
optimaliseren van het proces om te komen tot een groenontwerp met 
meer maatschappelijke waarde voor het openbaar groen in 
Heerhugowaard?  
 
Deelvragen 
De onderstaande deelvragen zijn afgeleid van de hoofdvraag en 
behandelen elk een onderdeel van de hoofdvraag. Met het beantwoorden 
van deze deelvragen, kan de hoofdvraag beantwoord worden. 
 
1. Wat verstaan we onder de maatschappelijke waarde van groen? 
2. Hoe werkt het groenontwerpproces in de gemeente 

Heerhugowaard? 
3. Hoe kan asset management een bijdrage leveren aan het 

optimaliseren van het groenontwerpproces? 
4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het maken van 

een afwegingskader in het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

http://www.citaten.net/zoeken/citaten_van-benjamin_franklin.html
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Onderzoekskader  
Omdat we door middel van het groenontwerp grote maatschappelijke 
waarde willen ontwikkelen, gebruiken we als strategisch kader het 
duurzaamheidsprincipe Triple P (People, Planet, Profit). Duurzaamheid 
gaat echter verder dan het ontwerp, ook het gebruik en beheer van het 
groen in de openbare buitenruimte zijn wezenlijk voor een duurzame 
omgeving. Daarom gebruiken we asset management als tweede 
onderzoekskader. Dit omdat asset management gericht is op het behalen 
van een zo groot mogelijk rendement van een eigendom en daarom naast 
het ontwerp ook kijkt naar het beheer en mogelijke risico’s. In het geval 
van groen in de openbare buitenruimte betekent rendement: streven 
naar waardemaximalisatie van het groen. Hierbij moeten we bedenken 
dat de voordelen van groen zich niet altijd goed in geld laten uitdrukken, 
maar wel van invloed zijn op vele andere aspecten van de leefwereld van 
mensen (Bade, 2011), (KPMG, 2012), (Ponse, 2008), (Vugt, 2010). 
Vanuit de duurzaamheidsgedachte Triple P wordt een afwegingskader 
gemaakt. Hierin wordt duurzaamheid afgezet tegen de principes van asset 
management. Dit doen we ook voor de (procesmatige) aanbevelingen. 
 
Onderzoeksmethode 
Om de onderzoeksvragen te kunnen beantwoorden zullen we informatie 
moeten verzamelen. Er zijn verschillende methoden mogelijk. Het boek 
Onderzoeksvaardigheden, geschreven door T.F.  Julsing, is gebruikt voor 
het beschrijven van de gebruikte onderzoeksmethoden. 
 
De doelstelling geeft aan dat het in dit onderzoek gaat om het 
optimaliseren van het groenontwerp. We kiezen daarom voor exploratief 
onderzoek. Dit is onderzoek waarbij we op zoek gaan naar verbanden en 
verklaringen, het moet ideeën generen over hoe zaken met elkaar 
samenhangen en waarom. (Julsing, 2009) 
 

 
 

Figuur 6  Methoden van informatieverzameling en onderzoek (Julsing, 2009) 

 
De wijze van onderzoek betreft kwalitatief onderzoek omdat we dieper op 
de materie in willen gaan en wensen, verwachtingen, behoeften en 
toekomstige ontwikkelingen met betrekking tot het groenontwerp 
(proces) in kaart willen brengen. Een kwalitatief onderzoek levert veel 
gegevens op, maar is minder betrouwbaar. (Julsing, 2009) Dit wordt 
ondervangen door meerdere medewerkers van verschillende afdelingen 
die met het groenontwerp te maken hebben, met verschillende functies, 
te interviewen. 
 
Er zijn verschillende soorten informatie die we kunnen gebruiken in een 
onderzoek. Vanwege de hierboven beschreven gewenste gegevens die we 
voor ons onderzoek willen krijgen, kiezen we hier voor de methoden desk 
research met aanvullend diepte-interviews, omdat we verwachten de 
meest toegespitste informatie te kunnen ontvangen in interviews met de 
betrokken medewerkers. 
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Deskresearch 
Dit onderzoekgedeelte bestaat uit het bestuderen van internet, boeken, 
rapporten en artikelen, die meer inzicht geven in de verschillende 
aspecten die relevant zijn voor de doelstelling van dit onderzoek. Dit om 
de onderzoeksvragen te beantwoorden en meer gericht de interviews te 
kunnen afnemen. 
 
Interviews 
Naast het deskresearch is er nog aanvullend onderzoek nodig om de 
onderzoeksvragen goed te kunnen beantwoorden, met name voor 
informatie uit de organisatie van de gemeente Heerhugowaard. De 
interviews worden ingezet als kern van het onderzoek, om rechtstreeks 
de deelvragen te beantwoorden en input te geven voor een 
afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen. 
 
Het betreft hier halfgestructureerde  interviews omdat alleen de 
onderwerpen (deelvragen) die we willen behandelen vastliggen. 
Afhankelijk van de beantwoording van de deelvragen kunnen meerdere 
interviewvragen worden gesteld die niet van tevoren zijn bedacht. Dit om 
de geïnterviewden zoveel mogelijk hun verhaal te laten doen, om zo te 
kunnen benoemen wat zij belangrijk vinden. Uiteraard binnen het kader 
van de doelstelling van dit onderzoek. 
De gehanteerde interviewmethode is: face to face. Dit omdat de controle 
op de respons groter is (vragen kunnen niet bewust of per ongeluk 
worden overgeslagen). Ook kan bij onduidelijkheid van de vragen de 
interviewer extra toelichting geven (Julsing, 2009). 
 
Om de betrouwbaarheid van de interviews zo groot mogelijk te laten zijn, 
zijn deze opgenomen, zijn uitgebreide interviewverslagen opgesteld en zo 
snel mogelijk na de interviews uitgewerkt, zodat geen essentiële 
informatie ontbreekt. Ook zijn de gespreksverslagen aan de 
geïnterviewden voorgelegd, zodat zij hebben kunnen checken of ze goed 

begrepen zijn, of er belangrijke informatie ontbreekt of dat er feitelijke 
onjuistheden in staan. 
 
In de interviews worden medewerkers die belangrijke actoren zijn in het 
groenontwerpproces binnen de gemeente Heerhugowaard bevraagd. 
De volgende medewerkers zijn geïnterviewd: 
- Wethouder: 

Gido Oude Kotte, wethouder gemeente Heerhugowaard 
- Afdeling Sociaal Ruimtelijke Ontwikkeling (SRO): 

Anton Balm, afdelingshoofd SRO 
Hans Visscher, stedenbouwkundige  

- Afdeling Wijkbeheer: 
Adri van Excel, afdelingshoofd Wijkbeheer   
Herman Best, groenbeheerder  
Michelle Schinkel, beleidsmedewerker groen   
Henk Jan Jansen, subsidie adviseur  

- Afdeling ingenieursbureau: 
Marco Hoosbeek, groenontwerper  

- Afdeling Stadsbedrijf: 
Rob Zweekhorst, beleidsmedewerker  

 
Toetsen uitkomst onderzoek  
De bevindingen van het intern onderzoek, het concept afwegingskader en 
de (procesmatige) aanbevelingen worden extern getoetst door middel 
van interviews met twee experts van andere gemeenten die bekend staan 
als gemeenten met veel aandacht voor groen. Bij de andere gemeenten 
zullen de bevindingen van het intern onderzoek gespiegeld worden aan 
het groenontwerpproces in die gemeenten om zo mogelijk de voorlopige 
uitkomsten van het onderzoek mogelijk nog verder te verbeteren. 
Ook hiervoor wordt gebruik gemaakt van de interviewmethode: face to 
face. Dit juist ook om in te kunnen spelen op de antwoorden van de 
experts en mogelijk ook achterliggende motivaties te vinden. In figuur 7 is 
dit onderzoek schematisch weergegeven.  
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Figuur 7  Methode onderzoek 

 

  
 
Onderzoekstappen 
Om het onderzoek een duidelijke structuur mee te geven, zijn hieronder 
de onderzoekstappen om tot een afwegingskader en (procesmatige) 
aanbevelingen te komen aangegeven.  
  
1. Beschrijven relevante begrippen  

(Hoofdstuk 2) 
a. Omdat dit onderzoek gaat over het vergroten van de 

maatschappelijke waarde van groen, wordt dit begrip middels 
deskresearch beschreven. Dit leidt tot het formuleren van wat 
binnen dit onderzoek wordt verstaan onder de maatschappelijke 
waarde van groen. 

b. Ook wordt het begrip asset management beschreven en aangegeven 
hoe we dit kunnen gebruiken binnen dit onderzoek. Ook dit gebeurt 
vanuit deskresearch. 
 

2. Inventariseren huidige situatie groenontwerpproces  
(Hoofdstuk 3) 
Om advies te kunnen geven over het verbeteren van het 
groenontwerp, is het van wezenlijk belang om inzicht te hebben in de 
huidige situatie met betrekking tot het groenontwerpproces in de 
gemeente Heerhugowaard. Door middel van deskresearch en 
interviews met medewerkers, die belangrijke actoren zijn in het 
groenontwerpproces binnen de gemeente Heerhugowaard, wordt 
het huidige groenontwerpproces beschreven. Het beschreven 
huidige proces is ter commentaar voorgelegd aan de geïnterviewden. 
 

3. Vaststellen kaders 
(Hoofdstuk 4) 
Vanuit het deskresearch en de interviews met medewerkers worden 
de gewenste situatie, ontwerpcriteria en randvoorwaarden in beeld 

(procesmatige) aanbevelingen  

Verbeteren groenontwerpproces 

Afwegingskader 

Borgen maatschappelijke waarde bij toekomstige 
groenontwerpen. 

 

 

Onderzoekskader 

Asset management 

waardemaximalisatie, risicomanagement, 

levenscyclus, optimaal beheer 

  

 

 
Strategisch kader 

Maatschappelijke waarde 

People, Planet, Profit 

Deskresearch  Interviews    Toetsen uitkomsten 1 2 3 
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gebracht. Deze worden gebruikt als input voor het op te stellen 
afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen. 
 

4. Analyse 
(Hoofdstuk 5) 
In de analyse beschrijven we hoe we komen tot een afwegingskader 
en (procesmatige) aanbevelingen op grond van het deskresearch en 
de interviews. 
 

5. Afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen (ontwerp) 
(Hoofdstuk 6,8) 
Op grond van de analyse van het deskresearch en de interne 
interviews worden een concept afwegingskader en concept 
(procesmatige) aanbevelingen opgesteld. Na het toetsen bij twee 
andere gemeenten worden deze eventueel aangepast. 
 

6. Toetsen 
(Hoofdstuk 7) 
De bevindingen van het intern onderzoek, het concept 
afwegingskader en de concept (procesmatige) aanbevelingen worden 
extern getoetst door middel van interviews met twee experts van 
andere gemeenten die bekend staan als gemeenten met veel 
aandacht voor groen (goede voorbeelden). Bij de andere gemeenten 
zullen de bevindingen van dit rapport gespiegeld worden aan het 
groenontwerpproces in die gemeenten om zo mogelijk de voorlopige 
uitkomsten van het onderzoek nog verder te verbeteren. Dit leidt tot 
het definitieve afwegingskader en de definitieve (procesmatige) 
aanbevelingen. Deze kunnen worden gebruikt om het 
groenontwerpproces verder te optimaliseren. 

 

7. Reflectie 
Afsluitend wordt het onderzoek geëvalueerd. Dit is met name van 
belang voor het afronden van het thesistraject binnen de 
masteropleiding in welk kader dit onderzoek is verricht. 

 
8. Advies 

Als afsluiting van dit project wordt aan de opdrachtgever een 
rapportage aangeboden met hierin het definitieve afwegingskader en 
de conclusies en (procesmatige) aanbevelingen. 
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Figuur 8  Maatschappelijke waarde van groen 
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Hoofdstuk 2 Relevante begrippen 

Om een gezamenlijk beeld te hebben van de belangrijke begrippen in dit 
onderzoek, beschrijven we de maatschappelijke waarde van groen en 
asset management. Dit omdat deze begrippen wezenlijk zijn voor de 
uitvoering van dit onderzoek. 
 

2.1 Maatschappelijke waarde van groen 

Wat verstaan we onder maatschappelijke waarde van groen?  
Deze vraag bestaat eigenlijk uit drie begrippen: waarde, maatschappelijk 
en groen. In deze paragraaf wordt aan de hand van de verklaring van deze 
drie begrippen een antwoord gegeven op de bovenstaande vraag. Tevens 
wordt hiermee deelvraag 1 beantwoord. 
 
Waarde 
Wanneer we websites met woordverklaringen bekijken, vinden we o.a. de 
onderstaande verklaringen. 
Waarde is iets waar een persoon of een groep van personen belang aan 
hecht, een betekenis gevend ideaal of motief wat nagestreefd wordt. Een 
waarde is de voorkeur die een groep of samenleving heeft met betrekking 
tot doeleinden of gedragspatronen. Waarde is een aanduiding voor het 
belang van iets, met andere woorden, het geeft aan hoe graag iemand 
iets wil hebben. Een waarde is iets wat je belangrijk vindt, iets wat je na 
wilt streven (Normen-en-waarden) (Waarde, 2015) (Woorden-
boek.nl/waarde, 2015). 
 
De auteurs van het boek ‘Waardenmakerij’ omschrijven het begrip 
waarde mooi en duidelijk als: ‘Waarden betreffen het goede en het 
schone. Zonder waarden heeft ons leven geen betekenis. Waarden  
bepalen onze betrokkenheid bij mensen, organisaties en gebeurtenissen’ 
(Luin A. v., 2012). Waarden worden toegekend door mensen, alles wat 

mensen waarderen heeft waarde (Waarden van de Landbouw, 2008). 
Deze waarden hoeven niet door iedereen te worden gedeeld. Waarden 
die een individu hanteert, kunnen zelfs inconsistent zijn. Hij wil vlees, 
maar het dier moet niet dood. Kortom hij wil wel het product, maar niet 
het proces. Ook hebben bepaalde waarden een intrinsieke waarde die 
niet afhangt van de waarde die door mensen wordt toegekend. Voor een 
gezonde omgeving is biodiversiteit bijvoorbeeld van groot belang (Wat is 
biodiversiteit en waarom is het belangrijk?, 2015). Toch zul je dit 
nauwelijks horen noemen op een informatiebijeenkomst. 
 
Vaak worden de begrippen waarden en normen tegelijkertijd gebruikt. 
Normen worden afgeleid uit waarden. Het verschil is dan ook dat normen 
(met concrete gedragsregels en voorschriften) van buitenaf worden 
opgelegd en waarden van binnenuit komen (Normen en waarden 
betekenis, 2015). 
 
Het begrip waarde wordt gebruikt in twee betekenissen: als objectieve 
waarde (de lengte van een auto) en als subjectieve waarde (bedrag dat 
een aspirant-koper voor die auto bereid is te betalen). Objectief betekent 
een getal dat kan worden toegekend aan een eigenschap van een zaak. 
Subjectief staat voor de beoordeling van een zaak door een persoon. 
Waarden komen we vooral tegen in de betekenis in het economisch 
verkeer (meestal objectief) of in morele, geestelijke, sociale zin 
(subjectief). (wiki/Waarde, 2015) (Vandale.nl, 2015) 
1. Betekenis in het economisch verkeer, als ruilmiddel:  

(in waarde verminderen; aanschafwaarde, marktwaarde, 
nieuwwaarde, verkoopwaarde, winkelwaarde). 

2. Betekenis in morele, geestelijke, sociale zin:  
(iemand in zijn waarde laten, hem nemen en waarderen zoals hij is; 
emotionele waarde, belevingswaarde). 

http://nl.wikipedia.org/wiki/Objectiviteit


  

 
20 

 

Juist in deze twee beschrijvingen zien 
we vaak een spanning omdat de  
economische waarde en de 
morele/sociale waarde nog wel eens 
botsen. Dit zien we bijvoorbeeld sterk 
terug komen wanneer we het hebben 
over de waarde van een mensenleven.  

 
Hoeveel is een mensenleven waard?  
Een mensenleven is alles waard, voor de persoon, de geliefden en 
betrokkenen. Hoeveel zou je maximaal betalen om in leven te blijven? Het 
antwoord is simpel: alles wat je bezit natuurlijk. (Brouns, 2012). 
Toch hangt zelfs aan een mensenleven een prijskaartje. Mensenlevens 
worden in geld uitgedrukt om kosten-batenanalyses te kunnen maken.  
In 2006 kwam de Raad voor Volksgezondheid en Zorg met het voorstel 
om een ingreep in Nederland niet meer te laten vergoeden door de 
basisverzekering als een behandeling meer dan 80.000 euro kost om één 
patiënt een extra levensjaar van goede kwaliteit te bieden. Hier denken 
landen echter verschillend over. In het Verenigd Koninkrijk is dit 37.000 
euro en in de Verenigde Staten 32.000 euro. Stanford Universiteit 
berekende het bedrag van 129.000 dollar (zo'n 82.000 euro) voor een 
'kwaliteitsvol' levensjaar (U bent de hoofdprijs waard, 2012) (Grenzen 
stellen aan kosten per patient) (Wat is een mensenleven waard?). 
Uitgaande van een gemiddelde levensverwachting van 80 jaar, betekent 
dit dus 6,4 miljoen euro voor een mensenleven. De SWOV die 
wetenschappelijk onderzoek doet voor verkeersveiligheid, rekent echter 
met ongeveer 2,2 miljoen euro, wat de maatschappij over heeft voor de 
redding van één mens (Hoeveel geld is mensenleven waard?, 2015). 
 
De waarde van een mensenleven wordt dus nogal verschillend 
beoordeeld. Dat komt omdat de 'waarde' waarover het in deze context 
gaat niet in geld is uit te drukken. Het feit dat iemand ergens een bedrag x 
voor over heeft, betekent niet dat dit het ook waard is (“Een miljonair 

heeft meer geld over voor zijn/haar gezondheid dan een arme sloeber”) 

(Hajema, 2012). Toch kan het zinvol zijn om een kosten-batenanalyse te 
maken om te investeren daar waar het beste resultaat wordt gehaald 

(Hang een prijskaartje aan een mensenleven., 2012). Daarbij moet niet de 
vraag gesteld worden hoeveel een mens waard is, maar hoeveel het je 
waard is om te voorkomen dat een slachtoffer valt of dat mensen ziek 
worden. Want een mensenleven kan niet vervangen worden door een 
bepaalde hoeveelheid geld. 
 
Op een zelfde manier kunnen we ook inzoomen op de polder van de 
gemeente Heerhugowaard.  
 
Wat is de polder waard? 
Navraag bij Cees Engel, procescoördinator Team Budgetcyclus van de 
gemeente Heerhugowaard leert ons dat de totale WOZ-waarde van de 
polder zo'n € 6,9 miljard euro bedraagt en jaarlijks ca. € 10 miljoen euro 
aan ozb-opbrengst oplevert. Dit is de huidige financiële waarde van de 
polder. Maar je kunt ook heel anders tegen de waarde van de polder aan 
kijken.  
Het artikel “Heerhugowaard: Historie” van het Westfries Genootschap 

(Heerhugowaard historie, 2015) schetst de ontwikkeling van de 
droogmakerij De Heerhugowaard. Wanneer zij deze beschrijven als:  
 
“ Het bekende polder-aanzien, van groene velden begrenst door rechte 
vaarten met wuivend riet en lommerrijke lanen, gaat hier samen met dicht 
gegroeide stedenbouw en volgepakte autowegen”, dan lijkt de groene 
polder waardevol en de stedelijke ontwikkeling een aanslag op deze 
waarde. Het stuk over de historie geeft echter ook een ander beeld: 
 

“Moeizaam tracht de landman in deze sombere tijden zijn voeten droog te 
houden. Moeras met metersdikke rietkragen, modder en water, dat is zijn 
wereld. Soppend tot aan zijn enkels in het slik en turend over vennen en 
poelen naar de dreigende wolkenmassa's aan de kim”. 
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"Hermoes, hoefbladeren, stinckert, neetgras, quade steckelen en netelen" 
groeien echter voorspoedig, zodat het niet vreemd is dat er zuinig gedaan 
wordt in deze armlastige polder. Een kerk mag er dan ook niet gebouwd 
worden. De inwoners van deze stinkert- en netelpolder moeten maar naar 
de omliggende dorpen ter kerke gaan”.  
(Heerhugowaard historie, 2015) 
 
En het artikel eindigt met: “Waar eens de landman aardappels pootte, 
rijst nu woningbouw de grond uit en waar eens de jonge koolplanten 
waren uitgezet ontspruit een industrieel complex. En zo wordt 
Heerhugowaard toch "het beloofde land" voor de vele stedelingen uit de 
Randstad, die op zoek naar frisse lucht en ruimte, in "De Waert" hun 
nieuwe thuishaven vinden”.  
 
De bovenstaande beschrijvingen van de Heerhugowaardse polder geven 
een heel verschillend beeld van de groene polder. Net als in de 
voorbeelden van de waarde van de boom in de inleiding en de waarde 
van een mensenleven, zien we ook hierboven hoe moeilijk het is de 
waarde van iets te beschrijven. Wat zegt immers de financiële vertaling 
van een waarde voor het gevoel dat we bij iets hebben. Albert Einstein 
begreep dit al heel goed toen hij zijn bekende uitspraak formuleerde. 
 

“Alles dat kan worden geteld telt niet noodzakelijkerwijs;  
alles dat telt kan niet noodzakelijkerwijs worden geteld.” 

 (Albert Einstein)  
(www.citaten.net, 2015) 

 
Bij  aanbestedingen gebruikt men het begrip maatschappelijke waarde 
als een zo goed mogelijke c.q. de beste prijs-kwaliteitverhouding binnen  
het beschikbare budget (Raaij, 2013). 
Zoals bovenstaande uitspraak van Einstein echter al aangeeft moeten 
we voorzichtig zijn met het uitdrukken van waarden in geld.  
 

Op grond van bovenstaande hanteren we voor waarde de volgende 
definitie: 
 

Waarde 
Waarde is dus iets wat belangrijk is voor individuen of voor de 
samenleving als geheel.  
Er zijn zaken, zoals natuur, die een intrinsieke waarde hebben, omdat 
ze bijvoorbeeld belangrijk zijn voor het voortbestaan van mensen en 
dus niet een waarde zijn door de waardering die mensen er aan 
geven. Bovendien is er een spanning tussen economische waarde 
enerzijds en morele,  sociale waarde anderzijds. Niet alle waarden 
kunnen in geld worden uitgedrukt. 
 
Maatschappelijk 
Onder maatschappij verstaan we de samenleving, de gemeenschap of de 
wereld. Alle mensen samen en hoe ze met elkaar omgaan. Het woord 
maatschappelijk is afgeleid van maatschappij. Het betreft dus zaken m.b.t. 
de maatschappij of samenleving (www.vandale.nl, 2015) (Muiswerk 
Online Woordenboek, 2015). 
 
Maatschappelijke waarde 
Zoals hiervoor al aangegeven worden waarden vooral toegekend door 
mensen (alles wat mensen waarderen, heeft waarde). Maatschappelijke 
waarden hoeven echter niet door iedereen – en zelfs niet door een 
meerderheid van de bevolking – te worden gedeeld. Er kan sprake zijn van 
alternatieve en zelfs rivaliserende stelsels van maatschappelijke waarden. 
Zoals bij het begrip waarde al aangegeven, kunnen waarden die een 
individu hanteert ook inconsistent zijn en zijn er zaken met een intrinsieke 
waarde.  
Het Instituut voor Publieke Waarde zegt hierover: Publieke waarde 
ontstaat daar waar oplossingen gebaseerd zijn op verschillende belangen 
en waarden die elkaar aanvullen. In onze tijd slaat de balans vaak door 
naar oplossingen die alleen oog hebben voor eigen belang en efficiency. 
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Beleid en interventies, die publieke waarde(n) als enige vertrekpunt 
nemen en publieke winst als enige mikpunt, leiden tot succesvolle 
oplossingen (Publieke winst, 2015). 
 

De werkelijke waarde van een mens kan worden gevonden in de mate 
waarin hij bevrijding van zijn eigenbelang heeft bereikt. 

(Albert Einstein) 
     (www.citaten.net, 2015) 

 
Maatschappelijke waarde is waarde die in de plaats komt van de 
individuele waarde, door samenvoeging van de satisfacties en de 
dissatisfacties van de burgers, alsook de correctiefactoren, die de 
overheid als beslisser wil toepassen op de individuele waarden, om haar 
eigen waardensysteem tot uitdrukking te brengen 
(www.encyclo.nl/begrip/maatschappelijke waarde, 2015). 
 
Omdat waarden niet voor iedereen hetzelfde zijn, heeft de overheid dus 
een belangrijke taak, zeker waar het de openbare buitenruimte betreft, 
om rekening te houden met al die verschillende waarden. Dit is zeker het 
geval voor belangen en waarden waarbij negatieve effecten kunnen 
optreden voor latere generaties. Om met al die verschillende belangen en 
waarden de juiste weg te zoeken heeft John Elkington, adviseur op het 
terrein van duurzame ontwikkeling, de Triple P-benadering bedacht. 
(mvotermen.wordpress.com). 
 

Triple-P benadering (Jorg Blass, 2012) 
Het duurzaamheidprincipe Triple-P (People, Planet, Profit) gaat uit van de 
verschillende waarden en vat deze samen in de aspecten: 
- People, belevingswaarde of ruimtelijk-sociale kwaliteit  
- Planet, ecologische waarde of milieukwaliteit  
- Profit, toekomstwaarde of economische kwaliteit 

 
Hieronder volgt een korte beschrijving van de drie P’s met onder elke ‘P’ 
een aantal relevante maatschappelijke ontwikkelingen. 

 

 
Figuur 9  Duurzaamheidsprincipe Triple-P (abc voor bollebozen, 2015) 

 
People 
People staat voor de sociaal-culturele dimensie. Het gaat dan om zaken 
als: leefbaarheid, inrichting openbare ruimte, sociale veiligheid, externe 
veiligheid, gezondheid, lucht, geluid, geur, sociale cohesie, culturele 
waarden, waardevolle elementen en historische structuren en kwaliteit 
van gebouwen. 
 
Onze koning heeft in de troonrede 2013 aangegeven dat Nederland van 
een verzorgingsstaat naar een participatiesamenleving verandert. Dit 
betekent een samenleving waarin burgers meer verantwoordelijkheid 
nemen voor hun eigen leven en omgeving (www.nrc.nl/nieuws/16 
november 2013). Gemeenten zullen dan ook meer de kracht van 
anderen partijen zoeken en hen daarin faciliteren (HOP, 
Collegeprogramma 2014-2018 "Samen leven", 2014). Binnen het sociale 
domein heeft een verschuiving plaats gevonden van overheidstaken 
van de rijksoverheid naar de gemeenten. Ook hebben de sociale media 
een grote invloed, omdat er veel informatie beschikbaar is voor burgers 
en hun kennisniveau daardoor veel hoger is. Maar ook dat mensen veel 
sneller hun mening openbaar maken via websites als Facebook en 

http://www.citaten.net/zoeken/citaten_van-albert_einstein.html
http://nl.wikipedia.org/w/index.php?title=John_Elkington&action=edit&redlink=1


  

 
23 

Twitter.  Dit stelt andere eisen aan inspraak en participatie. Hoe 
moeten we hierbij omgaan met individuele belangen versus collectief 
belang? 
 
Planet  
Planet staat voor de ecologische dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: 
ruimtegebruik, water, energie, natuur/ecologie, verkeer/mobiliteit, 
materialen en afval. 
 
Omdat Nederland een dichtbevolkt land is en daardoor de druk op de 
leefomgeving groot is, vergt het inspanning en samenwerking tussen 
maatschappelijke partijen om onze leefomgeving leefbaar en gezond te 
houden (www.rivm.nl/Gezonde en duurzame leefomgeving, 2015). 
Hierdoor wordt duurzaamheid steeds belangrijker. We zien dit ook terug 
in onze wetgeving. Vanaf november 2017 zal bijvoorbeeld geen gebruik 
meer gemaakt mogen worden van een aantal veel toegepaste 
onkruidbestrijdingsmiddelen van het merk Roundup in de (groene) 
openbare buitenruimte (terratrainingen.nl/nieuws, 2015) (ctgb 
Toelatingen, 2015) (Nieuws/Mansveld: geen aanleiding om toelating 
glyfosaat in te trekken, 2015). De oplossing kun je zoeken in alternatieve 
methoden, maar dit betekent veelal hogere kosten. Mogelijk heeft een 
andere inrichting veel meer resultaat.  
Ook de aanschaf van zonnepanelen, goed voor duurzame energie heeft 
weer als keerzijde dat er klachten over bomen komen vanwege 
schaduwoverlast (Gemeente Raalte, 2014). 

We hebben te maken met een klimaatverandering, die een grote invloed 
op ons dagelijks bestaan, op de samenleving en op de leefomgeving zal 
hebben (www.groeneruimte.nl/dossiers/klimaatverandering, 2015).  
 
Ook zien we de laatste jaren een toename van het aantal ziekten en 
plagen in bomen (Cobra/ziekten-en-plagen, 2015). Wat betekent dit voor 
het groenontwerp? 
 

Profit  
Profit staat voor de economische dimensie.  
Het gaat hierbij om zaken als: levensloopbestendige wijk, functiemenging 
in de wijk, flexibiliteit van de wijk en economische vitaliteit van een wijk. 
Ook financieel ligt er een uitdaging. We hebben momenteel nog steeds te 
maken met de gevolgen van een financiële crisis, maar ook de komende 
jaren zullen de kosten van aanleg en onderhoud kritisch bekeken worden. 
Burgers en bedrijven zullen mogelijk niet alleen meer invloed krijgen 
(HOP, Coalitieakkoord 2014 - 2018 Samen Leven, 2014), maar ook worden 
uitgedaagd een rol te nemen in de financiering van de openbare ruimte 
(teeb-stad, 2015). Dit mede doordat men de baten (waarde) van 
groenvoorzieningen steeds beter kan berekenen. Wat zal dit voor effect 
hebben op het groenontwerp? 
 
Profit of Prosperity 
Voor de Wereldtop over duurzame ontwikkeling te Johannesburg 
(2002) werd de P van Profit veranderd in 'Prosperity' (welvaart), om 
naast economische winst ook de maatschappelijke winst in de 
afwegingen te betrekken (VIBA-Expo, 2015). Omdat het in dit 
onderzoek gaat over maatschappelijke waarde is Prosperity wat 
welvaart of voorspoed betekent een terechte aanvulling. In dit rapport 
zal dan ook de term Profit/Prosperity worden gebruikt. 
 
Waarden en risico’s 
Zoals uit de Triple-P benadering blijkt, moeten we ons voor een duurzame 
buitenruimte richten op de verschillende waarden. Daarom richt dit 
onderzoek zich op de maatschappelijke waarde van het groen in de 
openbare buitenruimte en de afbreukrisico’s hiervan. Naast dat mogelijk 
de waarde van het gemeentelijke eigendom wordt aangetast, wil je als 
gemeente geen grote risico’s lopen en hierdoor met (onverwachte) hoge 
kosten of onveilige situaties te maken krijgen. Met het ontwerp zal hier 
dan ook rekening mee moeten worden gehouden. 
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Ook bij maatschappelijke waarde zien we, net als bij de uitleg van het 
begrip waarde zelf, dat er altijd een afweging moet zijn van verschillende 
waarden. Maatschappelijke waarde is in wezen dus een constante 
afweging van waarden. Dit is ook de reden dat binnen dit onderzoek een 
afwegingskader is gemaakt om de gemeente een stuk gereedschap in 
handen te geven om deze belangenafweging goed te kunnen maken vanuit 
zaken die er toe doen. En niet alleen vanuit die belangen die zich het meest 
manifesteren.  
 
Maatschappelijke waarde = P + P + P 

 
 
 
 
 

Figuur 10  Maatschappelijke waarde = Duurzaam 

 
Er is geen algemene definitie voor maatschappelijke waarde. Op grond van 
bovenstaande komen we voor dit onderzoek tot de volgende definitie: 
 
Maatschappelijke waarde 
Maatschappelijke waarde komt ten goede aan de samenleving. Het is het 
resultaat van een afweging van verschillende belangen en waarden en is 
in wezen dus streven naar duurzaamheid. 
De uitdaging voor een duurzame ruimtelijke ontwikkeling is een 
gebiedskwaliteit te realiseren, die waarde toevoegt op alle drie de P’s 
(Houtsma, 2011). Een ontwikkeling is dus meer duurzaam, heeft meer 

maatschappelijke waarde naar de mate waarin gebieden zich blijvend 
economisch, sociaal en ruimtelijk ontwikkelen, zonder dat de toename 
van het ene kapitaal ten koste gaat van het andere (Luin A. v., 2012). 
 
De Handreiking Duurzame Ruimtelijke Ontwikkeling (Houtsma, 2011) 
geeft ons een aantal kernwaarden om ambities te formuleren die 
richting geven aan een duurzame ontwikkeling op alle drie de p’s 
(People, Planet, Profit/Prosperity), namelijk: 

 Gezonde omgeving voor mens en natuur 
Zorgen voor een gezonde en veilige omgeving voor mens en 
natuur. 

 Zorgvuldig ruimtegebruik 
Ruimte is een kostbare voorraad; elke functieverandering leidt tot 
een betere benutting van de ruimte. 

 Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de 
toekomst en met langdurig beheer. 

 Niet afwentelen 
Problemen hier en nu oplossen. Ervoor zorgen dat toekomstige 
generaties over dezelfde voorraden beschikken als wij. 

 Gebiedskwaliteiten benutten 
De intrinsieke kwaliteiten benutten voor een herkenbare, mooie en 
afwisselende omgeving voor mens en natuur. Verder vorm geven aan 
een herkenbare gebiedsidentiteit. 

 Mentaal eigenaarschap  
Het proces zo inrichten dat mensen zich “eigenaar” van het gebied 
voelen en daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor 
gebruik en beheer van het gebied. 

 Vitaliteit (stimulerende omgeving) 
Een gebied zo inrichten dat stimulerende voorwaarden gecreëerd 
worden voor mens en ondernemingen om zich te ontplooien en te 
ontwikkelen en hun directe leef- en werkomgeving daarvan te laten 
profiteren.  

Maatschappelijke waarde = duurzaam = houdt  
rekening met de verschillende waarden en belangen 
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Waarde van groen 
Groen is van wezenlijk belang voor menselijk geluk (Zie figuur 11).  In zijn 
boek: Waarom zijn we niet gelukkig?, benoemd Richard Layard zeven 
geluksfactoren, namelijk: familiebetrekkingen, financiële situatie, werk, 
sociale omgeving, gezondheid, persoonlijke vrijheid en levensfilosofie. 
Aan deze geluksfactoren kan de groene buitenruimte een grote bijdrage 
leveren. Maar de waarden van groen gaan verder dan het geluksgevoel 
van mensen. Ook op het gebied van klimaatadaptatie en milieu kan groen 
een wezenlijke bijdrage leveren. 

Er wordt tegenwoordig steeds meer bekend over deze waarden van 
groen. Met behulp van de methode TEEB Stad  worden de waarden van 
groen inzichtelijk gemaakt en uitgedrukt in geld (Groen loont met TEEB 
Stad). Ook maken overheden voor ruimtelijke plannen steeds vaker 
gebruik van maatschappelijke kosten en batenanalyses om de 
verschillende waarden te kunnen afwegen (www.mkba-informatie.nl, 
2015). Hierin worden voor de verschillende alternatieve plannen de 
kosten en baten op een rij gezet en in geld uitgedrukt, zodat de totale 
maatschappelijke waarde van de verschillende plannen vergeleken 
kunnen worden.  
 

Waarde van groen 
De waarde van groen is dat het naast een mooie aankleding van de 
openbare ruimte vele waarden in zich draagt om een (deel) oplossing te 
bieden aan vele maatschappelijke problemen. 
 
Maatschappelijke waarde van groen 
Wanneer we het in dit onderzoek hebben over maatschappelijke waarde, 
dan gaat het er om dat we bij het ontwerpen van groen niet enkel kijken 
naar groen als stoffering van de openbare buitenruimte, maar dat we 
redeneren vanuit de waarden die groen toevoegt, zoals aan het 
levensgeluk van mensen en het oplossen van problemen door 
klimaatsverandering. 
Net als bij waarde zien we ook in onze maatschappij de strijd terug tussen 

de verschillende waarden. Uit de verklaring van waarde blijkt dat we aan 
de ene kant een financieel label hebben gehangen aan zaken die voor ons 
waarde hebben. Aan de andere kant zien we dat we bij veel zaken 
(morele, sociale waarde) slecht uit de voeten kunnen met die financiële 
vertaling van waarde. Maatschappelijke waarde is dus eigenlijk een 
afweging van waarden. Dit systeem is in het duurzaamheidsprincipe 
People, Planet, Profit/Prosperity al heel goed bedacht. Vandaar dat de in 
dit onderzoek gehanteerde definitie van maatschappelijke waarde 
aansluit bij het duurzaamheidsprincipe van de drie P's. Het gaat dus 

Economie Klimaat Milieu Gezondheid Sociaal Veiligheid 
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Figuur 11  De voordelen van groen (Bade, 2011), (KPMG, 2012), (Ponse, 2008), (Vugt, 2010) 

http://www.bol.com/nl/p/waarom-zijn-we-niet-gelukkig/1001004002602710/
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vooral over de balans van al die waarden. We leven niet alleen voor ons 
zelf, maar hebben verantwoordelijkheden. Die balans kan geleverd 
worden door het in dit onderzoek op te stellen afwegingskader, omdat 
deze er voor zorgt dat er bewust over de verschillende waarden wordt 
nagedacht en dus bewust hierover besluiten kunnen worden genomen.  
 
Omdat in dit onderzoek gekeken wordt naar het ontwerp van de groene 
buitenruimte en groen alles te maken heeft met een duurzame, gezonde 
leefwereld, niet alleen voor mensen, maar ook voor flora en fauna, wordt 
het begrip maatschappelijke waarde van groen in dit onderzoek vanuit de 
onderzochte theorie als volgt verklaard: 
 

 
Hierboven hebben we laten zien hoe we voor dit onderzoek gekomen zijn 
tot de definitie van maatschappelijke waarde van groen. Hierin is echter 
ook duidelijk geworden hoe moeilijk het kan zijn om tot een gezamenlijk 
standpunt te komen over waarden. Dit ondersteunt dan ook de gedachte 
om te komen tot een afwegingskader als handvat bij de dialoog in de 
zoektocht naar de waarden van groen en dus een grote maatschappelijke 
waarde. 
  

 

Figuur 12  Maatschappelijke waarde van groen  

Maatschappelijke waarde van groen:  
De waarde die groen toevoegt aan de openbare buitenruimte, 
zodanig dat gebieden zich blijvend duurzaam ontwikkelen. 
De intentie is dat er recht wordt gedaan aan een duurzame 
leefwereld voor huidige- en toekomstige generaties 
(belevingswaarde, ecologische waarde en toekomstwaarde).  
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2.2 Asset management 

In dit onderzoek bekijken we of asset management een bijdrage kan 
leveren aan het optimaliseren van het groenontwerp. Door middel van 
deskresearch geven we hieronder een beschrijving van het begrip asset 
management. 
 
Asset management is afkomstig uit de financiële wereld waar het staat 
voor een systeem van vermogensbeheer (Delta Lloyd beleggen, 
begrippen, 2015). De bedoeling is om met een zogenaamde portefeuille 
gevuld met waardepapieren als aandelen en obligaties zo veel mogelijk 
geld te genereren. Tegenwoordig zien we echter steeds meer dat asset 
management wordt gebruikt voor het beheer van bedrijfsmiddelen en 
objecten.  
 
PAS55, de Europese standaard voor asset management heeft de volgende 
definitie opgesteld voor asset management (Wijnia, 2013). 
 

Systematic and coordinated activities and practices through which an 
organization optimally manages its physical assets, and their associated 
performances, risks and expenditures over their lifecycle for the purpose of 
achieving its organizational strategic plan. 

 
De auteurs van het boek: Asset management, naar het einde van de 
wereld (Wijnia, 2013) geven de volgende vertaling: 
 

Asset management betreft systematische en gecoördineerde activiteiten en 
praktijken waardoor een organisatie optimaal haar bedrijfsmiddelen 
beheert en hun prestaties, risico’s en kosten over de levensduur met als doel 
het volbrengen van het strategisch plan van de organisatie. 

 

Tenslotte geeft de Leidraad voor systems engineering binnen de GWW-
sector de definitie als volgt weer  (www.colibri-
advies.nl/assetmanagement.html, 2015): 
 

Asset management betreft de activiteiten waarmee een organisatie 
uitvoering geeft aan het optimaal beheren van de assets en de daarmee 
verbonden prestaties, risico’s en investeringen gedurende de gehele 
levenscyclus, met als doel het realiseren van het strategische bedrijfsplan en 
de doelstellingen van de organisatie.  

 

Hieronder geven we verkort de beschrijving weer van Asset management 
volgens de website publicspaceinfo.nl. Dit is een website die 
onafhankelijke informatie over de leefomgeving, duurzaamheid en 
openbare ruimte wil brengen (publicspaceinfo.nl/Asset management, 
2014). 
 
Steeds vaker wordt er gesproken over 'asset management' en niet meer 
over beheer of integraal beheer openbare ruimte (IBOR). Asset 
management is in ieder geval een meer systematische en gecoördineerde 
wijze van beheren en veelomvattender dan regulier beheer.  
 
De doelen van asset management zijn: 

 optimaliseren van assetprestaties, risico's en kosten; 

 hogere klanttevredenheid door het leveren van een beter product of 
dienst; 

 sturing op levenscycluskosten (total cost of ownership); 

 optimaliseren van ‘return of investment'; 

 verbeterde mogelijkheden voor het beoordelen van risico's. 
 
De verschillen tussen regulier beheer en asset management zitten in: 
 assetmanagement gaat uit van beheer over de gehele levensduur en 

niet alleen het project of het dagelijks onderhoud; 
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 assetmanagement zoekt naar de laagste kosten over de gehele 
levenscyclus in relatie tot prestaties en risico’s; 

 assetmanagement begint bij welke doelen de organisatie wil behalen 
(bestuurlijke en ambtelijke) en vertaalt deze door via een beleid en 
strategie voor de assets naar een assetmanagementplan (uitwerking 
in dagelijkse praktijk hoe doelen verwezenlijkt worden); 

 assetmanagement benoemt welke voorwaarden voor succesvol 
beheer moeten worden ingevuld en realiseert dat (bijvoorbeeld 
welke informatie benodigd is, welke financiële sturing, invullen 
risicobeheersing, met wie te communiceren, e.d.); 

 assetmanagement gaat uit van permanent verbeteren en vult in hoe 
dit moet worden gerealiseerd in de organisatie. 
 

Wetgeving 
Er is geen wetgeving die beheerders verplicht om te werken met asset 
management. Wel zijn beheerders van de openbare ruimte verplicht om 
zorg te dragen voor het beheer van de kapitaalgoederen. Voor het beheer 
van de openbare ruimte is de Gemeentewet voor gemeenten de 
wettelijke basis. In artikel 212 van de Gemeentewet is geregeld 
dat gemeenten een verordening moeten hebben over de omgang met 
kapitaalgoederen. De Gemeentewet stelt in artikel 212: 
1. De raad stelt bij verordening de uitgangspunten voor het financiële 

beleid, alsmede voor het financiële beheer en voor de inrichting van 
de financiële organisatie vast. Deze verordening waarborgt dat aan 
de eisen van rechtmatigheid, verantwoording en controle wordt 
voldaan. 

2. De verordening bevat in ieder geval: 
a. regels voor waardering en afschrijving van activa; 
b. grondslagen voor de berekening van de door het 

gemeentebestuur in rekening te brengen prijzen en van tarieven 
voor rechten als bedoeld in artikel 229b, alsmede, voor zover 
deze wordt geheven, voor de heffing bedoeld in artikel 15.33 
van de Wet milieubeheer; 

c. regels inzake de algemene doelstellingen en de te hanteren 
richtlijnen en limieten van de financieringsfunctie. 

 
De openbare ruimte bevat veel kapitaalgoederen zoals openbare 
verlichting en valt derhalve onder dit artikel van de Gemeentewet. Asset 
management kan een technische uitwerking zijn, die de basis vormt voor 
de verordening. Met een goed werkend asset management is er sprake 
van een goed beheerbare en beheersbare situatie ten aanzien van de 
kapitaalgoederen. 
 
Het Besluit Begroting en Verantwoording Gemeenten en Provincies (BBV) 
dat sinds 17 januari 2003 van kracht is, stelt eisen aan gemeenten en 
provincies ten aanzien van het opstellen van de begroting, de 
begrotingswijzigingen, het jaarverslag en de jaarrekening. Het BBV schrijft 
voor dat er een paragraaf in de begroting wordt opgenomen over het 
onderhoud van kapitaalgoederen. In artikel 12 van het BBV staat: 
1. De paragraaf betreffende het onderhoud van kapitaalgoederen bevat 

ten minste de volgende kapitaalgoederen: 
a. wegen; 
b. riolering; 
c. water; 
d. groen; 
e. gebouwen. 

2. Van de kapitaalgoederen, bedoeld in het eerste lid, wordt 
aangegeven: 
a. het beleidskader; 
b. de uit het beleidskader voortvloeiende financiële consequenties; 
c. de vertaling van de financiële consequenties in de begroting. 

 
De wetgeving schrijft voor dat er beheer van kapitaalgoederen 
plaatsvindt. De wet schrijft niet voor hóe dat beheer plaatsvindt.  
Asset management is een mogelijkheid van beheer en is opgezet  
voor gestructureerd beheer van de kapitaalgoederen.  

http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/geldigheidsdatum_17-02-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/TitelIV/HoofdstukXIV/Artikel212/geldigheidsdatum_14-07-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/geldigheidsdatum_17-02-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/TitelIV/HoofdstukXIV/Artikel212/geldigheidsdatum_17-02-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/TitelIV/HoofdstukXIV/Artikel212/geldigheidsdatum_14-07-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0005416/TitelIV/HoofdstukXIV/Artikel212/geldigheidsdatum_17-02-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0014606/geldigheidsdatum_17-03-2014
http://wetten.overheid.nl/BWBR0014606/geldigheidsdatum_17-03-2014
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Ontwerp 
De definitie van asset management geeft aan waar het om draait: 

 Focus op strategische doelstellingen van de organisatie 

 Systematisch en gecoördineerd 

 Gericht op de hele levenscyclus 

 Best mogelijke besteding van middelen 
 
Strategisch bedrijfsplan en doelstellingen 
De beleidsdoelstellingen van de assetbeheerder en de daarbij behorende 
strategie moeten als eerste uitgewerkt worden. De doelstellingen vormen 
de basis voor de strategie en het bedrijfsplan: wat de beheerder de 
komende periode concreet gaat doen en uiteindelijk ook hóe er wordt 
beheerd. Asset management vraagt om scherp geformuleerde 
doelstellingen en een duidelijke strategie. Asset management betrekt per 
definitie de breedte van de organisatie bij de doelstellingen en strategie 
zodat uitwerking op basis van risico's gedaan kan worden. Bestaande 
beheervisies zijn gefundeerd op jarenlange ervaring. Daarmee bieden ze 
zeker een heel goed vertrekpunt voor asset management. 
 

Systematisch en gecoördineerd 
Er wordt op basis van een planmatige aanpak gewerkt aan het beheer. 
Systematisch vereist dat een organisatie op een gestructureerde wijze 
werkt. PAS 55 gaat uit van een kwaliteitssysteem volgens de 
kwaliteitscirkel van Deming: plan > do > check > act.  
Kwaliteitssystemen dragen bij aan het continu verbeteren.  
 
Optimaal beheren 
Optimaal is rekbaar en daar zit de essentie. Optimaal is een afweging 
tussen de aspecten die de beheerorganisatie belangrijk vindt. Kosten zijn 
belangrijk, duurzaamheid ook, net als leefbaarheid, beheerbaarheid en 
esthetica. Zo zijn er nog meer aspecten te bedenken die bij beheer 
meegewogen moeten worden. 
 

Ten aanzien van kosten gaat PAS 55 er van uit dat het beheer over de 
gehele levenscyclus wordt bezien. Over de totale gebruiksduur van een 
asset bezien, zijn veel meer aspecten dan alleen kosten van belang. Dat 
leidt noodzakelijkerwijs tot een integrale aanpak van beheer en daardoor 
een intensieve(re) samenwerking van betrokken. 
 
Bij de afwegingen die over de levenscyclus worden gemaakt, moeten 
tegengestelde belangen worden afgewogen. Dat is alleen mogelijk als de 
beheerder de prioriteiten van de organisatie eenduidig heeft verwoord en 
vastgesteld in de doelstellingen. Alleen daarna is het pas mogelijk om 
geordende afwegingen te maken, geen ad hoc besluiten.  
 
Het ontwerp bepaalt in zeer hoge mate de total cost of ownership (TCO), 
de kosten over de totale levensduur. De ontwerp- en bouwfase is 
weliswaar kort ten opzichte van de beheer- en gebruiksfase, maar van 
evidente invloed op de TCO.  
 

Besluiten over hoe te gaan handelen worden mede genomen op basis van 
een risico-afweging.  
 
Implementatie en organisatie 
Implementatie kan een flinke operatie zijn. Het eindresultaat is een 
beheerder die volledig 'in control' is van de beheeropgave. Risico's voor 
de korte en lange termijn zijn in beeld. Indien nodig worden passende 
beheersmaatregelen genomen. De kosten zijn bekend en daarmee beter 
beheersbaar. 
 
ISO 55.000 
Voor asset management is een ISO-norm ontwikkeld: de ISO 55.000. De 
norm is op 10 januari 2014 gepubliceerd. Deze norm beschrijft asset 
management en is de opvolger van PAS 55.  

https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
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Beheer 
Goed beheer conform asset management begint bij: 

 alle te beheren objecten in beeld brengen (objecten en daarbij 
behorende voorzieningen zoals kabels, leidingen, verontreinigingen, 
vergunningen en meldingen); 

 de technische staat van elk object inventariseren en vastleggen 
volgens objectieve criteria; 

 onderhoudsbehoefte per object vaststellen; 

 per object de kosten van beheer en onderhoud vaststellen op basis 
van de feitelijke toestand. 

 
Deze basisinformatie maakt het mogelijk om op basis van de feitelijke 
gegevens en de ervaring met beheer en onderhoud verwachtingen te 
maken voor: 
 toekomstige werkzaamheden; 
 daarbij behorende kosten (langjarig); 
 planning van de werkzaamheden en bijkomende werkzaamheden 

(ontwerpen, bestellen, plannen, voorlichting); 
 tijdig overleg met belanghebbenden te hebben; 
 tijdig meldingen te doen en vergunningen aan te vragen; 
 planningen te maken van personeel, uitbestedingen en inhuur. 

 
Als de basisinfo is vastgesteld, zal door monitoring de informatie op peil 
gehouden moeten worden. De informatie wordt opgeslagen in een 
systeem. Daarmee is de informatie zowel vastgelegd als ook voor 
iedereen toegankelijk die er mee moet werken. Informatie die in hoofden 
zat, komt nu in een computersysteem.  
 
Continu verbeteren  
Bij veel netwerkbedrijven is gebleken dat de bestaande sturing, 
waaronder planning- en controlcyclus, onvoldoende bijdraagt aan de 
gewenste verwezenlijking van de ambitie. (publicspaceinfo.nl/Asset 
management, 2014) Verbetering vraagt aandacht (en dus ook inzicht) in 

de onderlinge samenhang van lopende en nieuwe beheervraagstukken. 
Asset management is een wezenlijk onderdeel van de gehele organisatie, 
dat direct verbonden is met doelstellingen en strategie. Continu 
verbeteren dient verankerd te worden in de organisatie door middel van 
regelmatige audits, management reviews en consultatie van de 
stakeholders. 
 
Duurzaamheid 
Assetmanagement sluit het begrip duurzaamheid zelf per definitie in door 
het centraal stellen van de levenscyclus en de optimalisatie van de 
levensduur van de assets. Duurzaamheid zal daarom de basis bij asset 
management moeten vinden bij het vaststellen van de doelstellingen. Als 
duurzaamheid geen onderdeel uitmaakt van de doelstellingen, 
zal duurzaamheid niet worden meegenomen bij de risicoafwegingen die 
gemaakt worden. 
 
Kosten 
Asset management heeft tot doel om te komen tot optimaal beheer en 
daarmee optimaal besteed geld. 
 
Asset management moet binnen een organisatie worden uitgezet als een 
bredere werkwijze om álle afdelingen invloed te geven op openbare 
ruimte. Als dit draagvlak en begrip níet wordt gecreëerd, is de kans dat de 
gehele organisatie meewerkt sterk verkleind. Daarmee is de effectiviteit 
minder en zijn de investeringen minder effectief. Zowel vanuit de 
effectiviteit van asset management als vanuit het oogpunt van rendement 
van de investeringen is het noodzakelijk om een goed draagvlak te 
creëren binnen de organisatie. 
 
Participatie 
Net als voor duurzaamheid geldt dat sociale aspecten c.q. participatie een 
onderdeel moet zijn van de doelstellingen. Alleen dàn kunnen ze goed 
worden meegenomen bij de risicoafwegingen die gemaakt worden.  

https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/02/24/duurzaamheid/
https://www.publicspaceinfo.nl/onderwerpen/2014/05/13/participatie/
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Rollen 
Voor het toepassen van asset management binnen organisaties worden 
drie rollen onderscheiden: asset eigenaar, asset manager en 
dienstverlener. (www.colibri-advies.nl/assetmanagement.html, 2015) 
 

De asset eigenaar 
De asset eigenaar vertaalt de behoeften van stakeholders in strategische 
doelen. Dit wordt vastgelegd in een strategisch plan (visie). Het 
strategisch plan is de kapstok voor de asset manager. Verder schept de 
asset eigenaar de voorwaarden die nodig zijn voor een asset 
managementorganisatie. Denk aan goede ICT-systemen, training en 
opleiding, cultuur & communicatie, een kwaliteitsmanagementsysteem en 
audits. 
 
De asset manager  
De asset manager vertaalt de strategische doelen naar functionele eisen 
voor de assetsystemen. Vervolgens kijkt hij hoe de assetsystemen 
geoptimaliseerd kunnen worden, zodat deze maximaal bijdragen aan de 
strategische doelen. Dit resulteert in een plan voor de inrichting en 
ontwikkeling van de assetsystemen voor de middellange termijn. Op basis 
van een integrale afweging tussen systeemeisen, systeemrisico's en 
levensduurkosten stelt de assetmanager in nauwe samenspraak met de 
dienstverlener het meerjaren-investeringsprogramma op. Een asset 
manager optimaliseert dus de huidige assets (eigenlijk een voortdurende 
verbetering) en probeert de risico’s te beheersen die de waarde van de 
asset bedreigen. 
 
De dienstverlener  
De dienstverlener (alle levensduuractiviteiten van ontwerp tot sloop) 
voert het werk zo efficiënt mogelijk uit binnen de kaders die de asset 
manager stelt. Het werk van de dienstverlener richt zich op objecten of 
bedrijfsmiddelen. Systeemdoelen worden vertaald naar functionele eisen 
voor objecten zoals de beschikbaarheid en betrouwbaarheid. Hier stuurt 

de dienstverlener op. Alle objecten worden getoetst met behulp van 
zogenoemde risicomatrices. Functionele objecteisen, risicoprofielen en 
levensduurkosten bepalen het ontwerp, het onderhoud en het gebruik 
van de bedrijfsmiddelen. 
 
Model 
Binnen de filosofie van asset management kan het onderstaande model 
worden gebruikt (Wijnia, 2013). Beschreven moet worden wat een 
organisatie allemaal moet doen om zijn assets goed te beheren. Dit gaat 
van zaken als het opzetten van een strategie en een beleid voor het 
beheren van assets tot het maken van preventieve onderhoudsplannen 
en het beheren van documentatie. 
 

 
 

Figuur 13  Model asset management (Wijnia, 2013) 

 
1. Visievorming en contextbepaling 

Formuleren van de doelstelling van asset management. Ontwikkelen 
visie op de plaats van asset management binnen de omgeving en een 
visie op de ontwikkeling van die omgeving.  
De asset manager moet inzicht hebben in de lange termijn trends en 
het effect daarvan op de assets. De asset manager stelt daarvoor 
beleid vast waarbij vastgesteld is wat urgent is en wat niet.  
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2. Risicobewustzijn 
Op basis van de risico’s, beheersprocessen inrichten (risicogericht 
beheren). 
 

3. Beleidsvorming 
Het formuleren van de opties voor het managen van de assets en het 
selecteren van de beste optie. Het bepalen van de optimale 
ontwerprichtlijnen en onderhoudsstrategie. 

 
4. Planning 

Beleid is niets waard tenzij het ook geprogrammeerd wordt in de 
vorm van een uitvoeringsplanning.  
 

5. Uitvoering 
Zoals beleid niets waard is zonder plan, is een plan niets waard 
zonder dat het uitgevoerd wordt. Onderhoudsmanagers 
(dienstverlener) sturen een ploeg of een contractor aan en zorgen er 
voor dat de plannen uitgevoerd worden 
 

6. Continue verbetering 
Uiteindelijk zal datgene wat uitvoerbaar dan wel onrealistisch blijkt 
zijn weerslag hebben op alle voorgaande stappen, tot en met de 
visievorming aan toe. 

 
Uit de bovenstaande blijkt dat asset management gaat over een 
systematische en gecoördineerde aanpak, optimaal beheren, prestaties, 
risico’s, kosten, de levenscyclus en het strategische plan. Dus zorgen dat 
je zoveel mogelijk waarde genereert uit je assets. Wanneer we het in dit 
onderzoek hebben over de maatschappelijke waarde van groen, gaat 
asset management dus eigenlijk over: 

 Waardemaximalisatie  
 Risicomanagement 
 Levenscyclus 
 Optimaal beheer 

 
In dit onderzoek worden bovenstaande begrippen als volgt gedefinieerd: 
 
Waardemaximalisatie 
Om de assets, in dit onderzoek dus de groenvoorzieningen in de openbare 
buitenruimte, optimaal te managen, moet je eerst de waarden van dit 
groen in beeld brengen. Wanneer je weet hoe je grotere 
maatschappelijke waarde kunt krijgen van je groenvoorzieningen, kun je 
het beheer optimaliseren en ook de risico’s goed in kaart brengen.  
 
Risicomanagement 
Je kunt risico’s pas managen als je weet wat het probleem echt is, dus 
welke waarden gevaar lopen. Zonder doelstelling kun je immers geen 
risico lopen. Bij risicobeslissingen gaat het om de potentiële effecten en 
de kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen. 
 
Levenscyclus 
Bij asset management staat de levenscyclus in het teken van de grootste 
opbrengst van de asset. Bij groenvoorzieningen in de openbare 
buitenruimte wordt meestal gestreefd naar een lange levenscyclus, vooral 
in het geval van ecologisch groen.  
 
Optimaal beheer 
Of beheer optimaal is, hangt sterk af van de doelstelling van de 
groenvoorziening.   
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Hoofdstuk 3 Het Groenontwerpproces 

In dit hoofdstuk wordt het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard beschreven. Dit is een proces om te komen tot een 
ontwerp voor het groen in de openbare buitenruimte. Aan de basis van 
dit proces ligt het gemeentelijk beleid (bijlage 13). De informatie komt 
vooral vanuit de gehouden interviews (bijlagen 1-9) en de reacties op de 
concepttekst van dit hoofdstuk. Dit hoofdstuk beantwoord deelvraag 2. 
 
In de gemeente Heerhugowaard zijn twee verschillende processen te 
onderscheiden, namelijk: 
1. Nieuwbouwproces  
2. Herinrichtingsproces 

 

3.1 Nieuwbouwproces 

Een plan voor een stedelijke ontwikkeling, zoals een nieuwbouwwijk is 
een creatief proces dat wordt gestart op de afdeling Sociaal Ruimtelijke 
Ontwikkeling (SRO). Het is een integrale zoektocht naar de optimale 
invulling van de (maatschappelijke) waarde op de betreffende locatie 
inclusief het groen. De praktische uitvoering van de projecten wordt 
gedaan door de afdeling Ingenieursbureau (IB). 
 
Het plan is gebaseerd op de gemeentelijke visie op de totale toekomstige 
ontwikkeling (toekomstbeeld en woningbouwopgave) van de gemeente 
Heerhugowaard. In het geval van Heerhugowaard Zuid is de visie 
bijvoorbeeld naar aanleiding van de VINEX-taakstelling door het Rijk en de 
regionale afstemming hiervan in een structuurvisie voor het HAL-gebied.  
 
De visie van Heerhugowaard was tot nu toe gericht op groei en bouwen. 
Dit groeidenken is echter voorbij en Heerhugowaard zal zich vanaf nu veel 
sterker gaan richten op de bestaande stad. De toekomstige ontwikkeling 

van de stad zal veel sterker benaderd worden vanuit netwerken en van 
onderop. In deze kanteling zal ook de rol van de gemeente veranderen. Er 
zal niet langer sprake zijn van een ‘standaard’ uitgelijnd proces.  
Grootschalige ontwikkeling van nieuwbouwwijken is vanwege financiële 
risico’s wel voorbij. 
 
Het plan voor een nieuwbouwwijk wordt ontworpen door een 
stedenbouwkundige met eventueel een landschapsarchitect. 
De rol en invloed van een projectontwikkelaar hangt af van hoe dit wordt 
afgesproken. Zo kan het zijn dat een projectontwikkelaar 
verantwoordelijk is voor de realisatie van woningen én de inrichting van 
de openbare buitenruimte inclusief groen. Voor de technische 
uitwerkingen wordt dan vaak gewerkt op basis van een programma van 
eisen (PVE) of een handboek voor inrichting van de buitenruimte. Om de 
kwaliteit van het bouwen en inrichten te borgen wordt een 
beeldkwaliteitplan opgesteld, waaraan de plannen vervolgens worden 
getoetst.  
Het kan ook zijn dat de gemeente de inrichting van de openbare 
buitenruimte organiseert. (De Draai, HHW-Zuid).  
 
Een supervisor of supervisieteam beoordeelt de plannen op kwaliteit, 
zowel de inrichtings- en verkavelingsplannen, als de woningontwerpen.  
 
Groenvoorzieningen vormen hierbij vrijwel nooit het hoofddoel, maar zijn 
onderdeel van een integraal plan, vaak een nieuwbouwwijk of 
bedrijventerrein. Hoofddoel daarbij is de uit te geven kavels met 
bebouwing. Het groenontwerpproces is dus onderdeel van het totale 
ontwikkelingsproces.  
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Er wordt gewerkt op basis van kengetallen. Hier rolt een bepaalde 
hoeveelheid groen uit. Er is geen vastgestelde norm voor een minimale 
oppervlakte openbaar groen per woning in een woonwijk. Wel bestaat er 
een richtgetal van 75 m2 groen per woning als minimum. Dit getal is 
genoemd in de Nota Ruimte (2006) en wordt wel gebruikt. Dit hoeft niet 
direct als groen binnen de wijk te worden gerealiseerd, maar kan ook als 
groter recreatiegebied of natuurgebied op enige afstand worden 
aangelegd. Naast kwantiteit gaat het vooral ook om kwaliteit en beleving 
(dat groen toegankelijk is en uitnodigt om actief te zijn in welke vorm dan 
ook). De hoeveelheid groen wordt normatief bepaald, maar kan 
fluctueren. 
  
De exacte structuur van het groen wordt uiteindelijk van grof (visie) naar 
fijn (verkaveling en inrichting) uitgewerkt. 

 
Wanneer de hoeveelheid groen is vastgesteld, wordt vervolgens 
beredeneerd hoe men dat groen in de wijk wil hebben en hoe men een 
groenstructuur wil maken. Is een groenstructuur in een groter verband 
gewenst? Wat moet het groen van die wijk betekenen, hoe moet het 
kunnen worden gebruikt? Welke onderdelen zijn hierin belangrijk? 
Zo ontstaat er een groenstructuur. Deze wordt getoetst aan het vigerend 
groenbeleid. 

 
Dan begint het spel van verkavelen, er wordt gerekend en getekend, om 
uiteindelijk te komen tot een wijk. Er ligt een enorme druk om iets te 
realiseren, dit maakt keuzes maken lastig. Extra meters uitgeven heeft 
dan prioriteit boven het aanleggen van meer groen of een duurdere 
groenstructuur. De afwegingen worden allereerst vanuit economisch 
belang gemaakt (uitgifteprijs = kavelprijs per m2). Tussen de eerste en 
laatste versie van het ontwerp van de wijk is de hoeveelheid groen 
verminderd. Marges worden opgezocht, groen of openbare ruimte in 
bredere zin, is vrijwel altijd slachtoffer. De laatste nieuwbouwwijken in 
Heerhugowaard hebben minder m2 groen dan de oudere wijken.  

Bij nieuwbouw zijn er nog geen bewoners en is participatie dus lastiger. 
Als de huizen nog verkocht moeten worden, is de groenstructuur al 
bekend. Het groen wordt daarom bepaald door de stedenbouwkundige 
en op basis van de beschikbare middelen. De groenontwerper van de 
gemeente wordt betrokken op het moment dat de landschapsarchitect 
(extern) er bij komt, dit is meestal later in het proces. De 
landschapsarchitect doet een voorzet voor de soortkeuze. De gemeente 
bepaalt uiteindelijk de definitieve plantkeuze.  
 
De verschillende afdelingen communiceren goed met elkaar.  
De groenbeheerder wordt vanaf het begin goed betrokken.  Hij heeft 
voldoende vat op de kwaliteit en de benodigde ondergrondse 
groeiplaatsen kunnen goed worden geclaimd. De hoeveelheid groen bij de 
aanleg gaat wel goed. De wijken voldoen aan de norm van 75 m2 
openbaar groen per woning, de norm van de Raad voor het Landelijk 
Gebied (zie bijlage 12, Groenareaal gemeente Heerhugowaard). 
 
Na de aanleg van nieuwbouw (uitbreiding) kunnen groeigelden voor de 
onderhoudsbudgetten worden geclaimd, om dat meerdere areaal goed te 
kunnen beheren. Dit is formeel geregeld via de aanvraag groeigelden. De 
kengetallen hiervoor zijn gebaseerd op de werkelijke kosten en de 
werkelijk aanwezige arealen. 
 
Hieronder geven we in het kort en in schema de verschillende fasen in het 
Nieuwbouwproces weer. 
 
1 Visie op de totale toekomstige ontwikkeling 

De start voor het nieuwbouwproces is de visie op de toekomstige 
ontwikkeling van Heerhugowaard met een toekomstbeeld en de 
woningbouwopgave. 
De gemeenteraad neemt een besluit over de visie voor de stad met 
hierin doelstellingen en een richting of visie voor de stad.  
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2 Opstellen structuurvisie voor de nieuwbouwwijk 
 In de structuurvisie wordt de beoogde structuur van de wijk 

(functieverdeling) op hoofdlijnen bepaald (het toekomstige karakter 
van de wijk, inclusief het groen). Deze heeft vaak een 
landschappelijke basis.  

 
3 Uitwerken structuurvisie in deelplannen (deelgebieden) 

 De deelplannen worden uitgewerkt tot op verkavelingsniveau.  
In de verkavelingsplannen en inrichtingsplannen is het vastgestelde 
woningbouwprogramma (uitgeefbaar) en de inrichting van de 
openbare buitenruimte (groen, water en verharding) exact 
uitgewerkt.  
De onderdelen van de openbare ruimte zijn bepaald op basis van 
normen. De omvang hiervan kan echter afwijken van de normen, 
onder meer door de afhankelijkheid van de lokale situatie, specifieke 
doelstellingen of beoogde eigenschappen van de wijk. Bijvoorbeeld 
het (politieke) doel om een duurzame wijk te maken, een waterrijke 
wijk of een villawijk.  
 

4 Realiseren deelgebieden door ontwikkelende partijen 
Aan het eind van de realisatiefase worden de deelgebieden 
opgeleverd voor de onderhoudsfase. 

 
 
 

 
Figuur 14  Groenontwerpproces, nieuwbouw 
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3.2 Herinrichtingsproces 
Een herinrichtingsproces wordt gestart op de afdeling Wijkbeheer. Er 
wordt ook wel gesproken over groot onderhoud. Ook hier is het 
gemeentelijk beleid de basis. Dit proces kenmerkt zich vooral door 
(bewoners) participatie. 

 
De afdeling Wijkbeheer geeft opdracht aan de afdeling IB een project uit 
te voeren en zet er een participatieproces op met de bewoners.  
Voordat het participatieproces begint, wordt een onderlegger gemaakt 
met de aanwezige waardevolle bomen (toekomstbomen en monumentale 
bomen). De afdeling Stadsbedrijf doet hiervoor de inventarisatie. Ook 
wordt het groenbeleidsplan meegegeven als kader voor het ontwerp.  
Een projectingenieur van de afdeling IB heeft de projectleiding. Hij bekijkt 
met de groenontwerper de verdeling van de plantvakken en overlegt de 
gewenste boomstructuur in relatie tot waar parkeervakken komen. 
Het ontwerp wordt samen met bewoners gemaakt. Vaak wordt er vooral 
erg gefocust op parkeren, wegen en spelen.  

 
Voor de herinrichting van een wijk worden alle bewoners van de wijk 
uitgenodigd. Er wordt voor gezorgd dat een wijk een behapbare grootte 
heeft: 500 tot maximaal 800 woningen. 

 
1. Informatieavond 

Voor de eerste informatiebijeenkomst wordt iedereen in de wijk 
uitgenodigd. In de uitnodiging staat al vermeld dat er 
klankbordgroepen worden samengesteld, omdat de ervaring leert, 
dat mensen denken, dat er al een ontwerp wordt gepresenteerd. 
Bewoners vinden het verrassend dat ze mogen meepraten, 
meedenken over hun wijk. De mensen worden meegenomen voor 
wat betreft de gehele buitenruimte. De bewoners worden per straat 
bij elkaar gezet, hierdoor leren mensen uit dezelfde straat elkaar ook 
kennen. Na de introductie wordt de mensen gevraagd om zelf 
klankbordgroepen te vormen. Zij krijgen een voorbeeld-enquête mee 

met ideeën over hoe ze de eigen straat kunnen benaderen. Ook volgt 
er een toelichting. Mensen hebben vaak zelf ideeën over hoe de 
buurt te benaderen. 
De eerste opmerkingen, wensen en ideeën worden op formulieren al 
ingevuld. 

 
2. Klankbordgroepen 

Ongeveer zes weken na de eerste bijeenkomst komen de 
klankbordgroepen bijeen. Ook de vakspecialisten zijn hierbij 
aanwezig, met name op het gebied van groen en verkeer. Deze 
eerste keer wordt de verzamelde informatie geventileerd. Als 
ijsbreker wordt bijvoorbeeld gevraagd wat ieders favoriete plekje in 
Heerhugowaard is. Daarmee krijg je heel verschillende dingen te 
horen. De informatie die de klankbordleden verzameld hebben, 
wordt verwerkt in overzichten, op onderwerp (groen, verlichting, 
verkeer, spelen, wegen) om structuur te geven.  
Een klankbordgroep bestaat uit twee tot vier mensen per straat, die 
3 à 4 keer bijeenkomen in het gemeentehuis. In totaliteit zijn er nooit 
meer dan 20 personen. 
Klankbordgroepen beslissen zelf hoe ze informatie halen bij de buren 
uit de straat, als ze maar weten wat de straat wil. De verzamelde 
informatie vanuit de straten nemen deze vertegenwoordigers mee 
naar de volgende bijeenkomst. Daar krijgen ze ook ruim de tijd voor. 
 

3. Wijkschouw 
De wijkschouw is een mogelijkheid voor de gehele wijk om nog eens 
met de vakspecialisten (beheerders: groen, spelen, verkeer en 
wegen, de projectleider en de groenontwerper) mee te lopen. 
Ook de mensen die een vertegenwoordiging in de klankbordgroep 
niet prettig vinden, maar liever direct met de gemeente 
communiceren hebben hier dan wederom een mogelijkheid om 
opmerkingen te maken. 
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4. Informatieavond 
Na ca. drie bijeenkomsten van de klankbordgroep en de wijkschouw 
worden alle individuele bewoners van de wijk weer uitgenodigd. Hier 
wordt het voorlopig ontwerp aan de totale wijk gepresenteerd, 
welke eerst aan de klankbordgroepen is voorgelegd. De inwoners 
krijgen ook hier de mogelijkheid hun inbreng te geven. 
 
Het voorlopig ontwerp is samen met de klankbordgroep ontwikkeld. 
De klankbordleden schetsen en de medewerkers van de gemeente 
maken de tekening (voorlopig ontwerp).  
 

5. Definitief ontwerp 
Hierna wordt een definitief ontwerp (DO) gemaakt. De allerlaatste 
(kleine) aanpassingen worden gemaakt en de openbare verlichting 
wordt ingetekend. 
 

6. Vaststelling B&W 
Het DO gaat ter goedkeuring naar het college van Burgemeester en 
Wethouders. Tegen die tijd loopt het proces al zo’n half jaar. Als het 
definitief ontwerp is vastgesteld gaat de groenontwerper van het 
ingenieursbureau de soortkeuze van de beplanting uitwerken.  
 

7. Evaluatie 
Na afloop van het proces wordt een enquête voor de bewoners uit 
de wijk en voor de klankbordgroepen gehouden.  
De laatste enquête (evaluatie) gaf een positief beeld. 20% van de 
inwoners heeft gereageerd en er werd net geen acht gescoord, bij de 
klankbordgroepen een acht en een half. Ook de wat minder positieve 
opmerkingen worden mee genomen om het proces te kunnen 
verbeteren.  
De ervaring leert dat mensen niet helemaal los kunnen worden 
gelaten, omdat het te technisch is. Maar je kunt mensen wel in hun 

eigen kracht zetten. Het is de bedoeling wel dat het initiatief juist 
meer vanuit de wijk komt.  

 

 
 

Figuur 15  Groenontwerpproces, herinrichting 

Herinrichtingsproces

Klankbordgroep 1

Wijkschouw

Klankbordgroep 2

Input voor voorlopig

ontwerp

Informatieavond

Schetsen

klankbordgroep

Lijst waardevolle

bomen

B&W

Input voor definitief ontwerp

Informatie uit de

verschillende straten

Voorlopig ontwerp

Informatie

aanwezigen

Overzicht verzamelde wensen en

opmerkingen bewoners op

onderwerp (groen, spelen, enz.)

Lijst met aanvullende wensen en

opmerkingen bewoners

Definitief ontwerp
Goedgekeurd ontwerp

EvaluatieEnquête
Input voor volgende processen

Afsluiting proces

Aansluitend proces:

uitvoering herinrichting

InformatieavondInformatie aanwezigen

Wensenlijst bewoners

Vorming klankbordgroepen

Klankbordgroep 3
Concept voorlopig

ontwerp

Voorlopig

ontwerp



  

 
38 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figuur 16  Maatschappelijke waarde van groen  
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Hoofdstuk 4 Kaders 

De hoofdvraag geeft aan dat we zoeken naar wat asset management kan 
bijdragen aan het optimaliseren van het proces om te komen tot een 
groenontwerp met meer maatschappelijke waarde voor het openbaar 
groen in Heerhugowaard. Dit moet vervolgens leiden tot het opstellen van 
een afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen. In dit hoofdstuk 
geven we hiervoor de kaders aan. 
 
In de voorgaande hoofdstukken is aangegeven wat in dit onderzoek onder 
maatschappelijke waarde van groen en onder asset management wordt 
verstaan. Ook is aangegeven hoe het groenontwerpproces in de 
gemeente Heerhugowaard er uit ziet. De deelvragen, die nog open staan 
zijn: 
- Hoe kan asset management een bijdrage leveren aan het 

optimaliseren van het groenontwerpproces? 
- Hoe kan asset management worden gebruikt voor het maken van 

een afwegingskader in het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
Deze twee vragen liggen in elkaars verlengde. Het afwegingskader en de 
en (procesmatige) aanbevelingen worden opgesteld om tot een 
groenontwerp met meer maatschappelijke waarde te komen. De vraag is 
dus hoe we asset management hiervoor kunnen gebruiken. Bij de uitleg 
van het begrip asset management zijn we gekomen tot  vier 
kernbegrippen, te weten: Waardemaximalisatie, Risicomanagement, 
Levenscyclus en Optimaal beheer. Deze vier kernbegrippen kunnen goed 
worden gebruikt voor het opstellen van het afwegingskader en de  
(procesmatige) aanbevelingen, juist omdat ze ons bepalen bij het 
toewerken naar een grote maatschappelijke waarde, het doel van dit 
onderzoek. Immers waardemaximalisatie geeft aan dat we de waarde van 
de asset willen verhogen. Risicomanagement geeft aan dat we de 

afbreukrisico’s van deze waarde willen verkleinen. Levenscyclus geeft aan 
dat de waarde van de asset verder gaat dan het ontwerp en zoomt juist 
ook in op de gebruiks- en onderhoudsfase. Tenslotte bekijken we met 
optimaal beheer hoe we met het beheer de doelstelling van de asset 
kunnen bereiken. 
 
Om de kaders op te stellen worden vanuit het deskresearch en de 
interviews de gewenste situatie en de ontwerpcriteria in beeld gebracht. 
De randvoorwaarden bestaan uit het relevante beleid, deze worden 
benoemd in bijlage 13. Bij de gewenste situatie wordt met initialen 
aangegeven uit welk interview de informatie komt. In het onderstaande 
schema kunt u lezen wie hiermee wordt bedoeld en in welke bijlage de 
informatie is na te zoeken. 
 

GO Gido Oude Kotte wethouder Bijlage 1 

AB Anton Balm afdelingshoofd SRO Bijlage 2 

HV Hans Visscher stedenbouwkundige Bijlage 3 

HB Herman Best groenbeheerder Bijlage 4 

AE Adri Excel afdelingshoofd Wijkbeheer Bijlage 5 

MS Michelle Schinkel beleidsmedewerker Bijlage 6 

HJ Henk Jan Jansen subsidieadviseur Bijlage 7 

MH Marco Hoosbeek groenontwerper Bijlage 8 

RZ Rob Zweekhorst beleidsmedewerker Bijlage 9 
 

Figuur 17  Tabel geïnterviewden 
 

4.1 Gewenste situatie 

Het doel van dit onderzoek is om de gemeente Heerhugowaard te helpen 
om in de toekomst goede afwegingen te kunnen maken om een grote set 
van waarden (grote duurzaamheid) te realiseren. De gewenste situatie 
houdt in dat de in de interviews aangedragen verbeterpunten worden 
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gebruikt om het proces te verbeteren en dus moeten dienen als criteria 
voor het ontwerpen van het afwegingskader en de (procesmatige) 
aanbevelingen. 
 
Waardemaximalisatie 
Om te zorgen voor waardemaximalisatie van de asset groen, is het zaak 
de waarden van groen te kennen en te kunnen benutten. Hiermee kun je 
het beheer optimaliseren en ook de risico’s goed in kaart brengen. 
Het afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen moeten dus 
leiden tot het toepassen van deze groene waarden. 
We hebben gezien dat maatschappelijke waarde berust op duurzaamheid 
en daarmee op de drie P’s: People, Planet, Profit/Prosperity. Deze zijn dan 
ook belangrijk voor het opstellen van het afwegingskader en de 
(procesmatige) aanbevelingen. 
 
Medewerkers geven aan: 
 
HV Groen komt vaak onder aan de streep en moet eigenlijk een meer 

prominente plek krijgen. Het krijgt dit op het moment dat we daar de 
waarde van inzien. Het groenontwerpproces zou dan ook meer 
moeten inzoomen op de waarden van groen.  

 
HV Hoe kun je die waarden een plek geven in het proces en dat helder 

maken? Daarvoor moeten we deze waarden allereerst in kaart 
brengen, vooral ook de relaties met andere beleidsvelden waar 
groen in positieve zin aan kan bijdragen.  

 
AB Belangrijk is ook dat we een gemeenschappelijk beeld over de 

waarde van groen ontwikkelen op de diverse terreinen van de stad. 
Als iedereen aanvoelt vanuit welk gedachtegoed we willen 
vertrekken, dan vinden we de weg wel.  

 
AB De passie is belangrijker dan de regels of de weg om het doel te 

bereiken. We moeten daartoe het verhaal vertellen dat intrigeert, 
inspireert. Als je passie hebt met gebruikmaking van een goede 
leidraad, zoals een afwegingskader, hoef je de rest vrijwel niet te 
regelen. Mensen lopen niet warm voor regels, je moet ze uit hun 
tent lokken. Stad van de Zon van ontwerper Ashok Bhalotra is hierin 
een goed voorbeeld.  

 
HV Het groen moet de leefbaarheid in een wijk verhogen. Groen moet 

daartoe gebruiksmogelijkheden hebben, toegankelijk zijn, veilig 
zijn, de uitstraling verhogen en uitnodigen om actief te zijn in 
welke vorm dan ook. 

 
HV De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en 

ook van de wijken naar de omliggende grote groenstructuren.  
 
AB 

 
Proces 
Het groenontwerpproces is een zoektocht naar de balans in de stad 
met zijn omringende landschap, in de samenleving, waarbij we niet 
alleen oog hebben voor het financiële gewin of onszelf maar juist 
ook oog hebben voor de mens, de ander en onze planeet. De 
gezamenlijke intentie zit erin dat je met elkaar naar de waarden wilt 
zoeken en ook moet gaan ontdekken en er voor zorgt dat die 
waarden ook blijven na de realisatie. Je vertrekt dus met het feit dat 
je met z’n allen vindt dat groen een belangrijke plek inneemt in deze 
maatschappij. Aan de hand van het afwegingskader ga je dan op 
zoek naar wat dat dan betekent. Dan zit je op een proces waarin het 
onderwerp groen centraal staat. De zoektocht naar de antwoorden 
leidt uiteindelijk naar het benoemen van de waarde op die plek. 
 
We kunnen het proces zien als een verzameling processtappen, maar 
misschien wordt het in de toekomst meer een broedplaats van 
gedachtes die bij elkaar komen om uiteindelijk te komen tot een 
keuze, tot een oplossing. Dit is moeilijker te vatten in een eenduidig 

https://www.google.nl/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&frm=1&source=web&cd=1&cad=rja&uact=8&ved=0CCEQFjAAahUKEwjGy4-v85bHAhXiF9sKHR-nAlY&url=https%3A%2F%2Fnl.wikipedia.org%2Fwiki%2FAshok_Bhalotra&ei=_JrEVcbdEOKv7AafzoqwBQ&usg=AFQjCNEnTvbBxBjupGkWApjJaWSHENbkag&bvm=bv.99804247,d.ZGU
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proces, het is meer houding, rolopvatting. Hierbij is het dan wel heel 
erg belangrijk dat iedereen weet wat groen betekent voor de stad 
(klimaat, mens, natuur). Het afwegingskader is een handvat om met 
elkaar de dialoog aan te gaan over groen in de stad, waarbij het 
onderwerp Groen centraal staat. De zoektocht naar het juiste 
ontwerp moet uiteindelijk leiden tot het benoemen van de waarde 
van het groen op die plek.  
Het afwegingskader moet het intrinsieke in een mens stimuleren. 
Alleen een afwegingskader is echter niet genoeg, je moet een sfeer 
hebben waarin je met elkaar over waarden kunt praten. Mensen 
moeten daartoe elkaar opzoeken.  

 
AE Zorg er voor dat alle spelers aan tafel zitten. 
 
AB Een goed proces is iets waar we warm voor lopen, geen 

verkeersregels. Er leeft bij de medewerkers dan ook een sterke 
wens om niet meer regeltjes te bedenken, maar juist de creativiteit 
van mensen te gebruiken. Vertel anderen niet hoe ze het moeten 
doen, maar spreek elkaar meer aan op de waarden van groen. Als 
je er passie voor krijgt, ga je lopen. 

 
HB In het proces kunnen we meer goede voorbeelden laten zien en 

inwoners en politiek meenemen naar referentiegebieden (een beeld 
zegt meer dan duizend woorden). 

 
Risicomanagement 
Risico’s  kunnen het behalen van doelstellingen in de weg staan. Risico’s 
moet je niet per definitie mijden, maar ze bewust nemen. 
(www.risicomanagement.nl\Over ons, 2015). Zoals we in hoofdstuk 2.2 
hebben gezien kun je risico’s pas managen als je weet wat het probleem 
echt is, dus welke waarden gevaar lopen. Bij risicobeslissingen gaat het 
om de potentiële effecten en de kansen daarop, plus de kosten van 
eventuele beheersmaatregelen. 

Medewerkers geven aan: 
 
HV Door veranderende patronen in de maatschappij moeten we 

proberen de groene structuren zodanig neer te leggen, in te richten, 
dat het in staat is maatschappelijke veranderingen op langere 
termijn op te vangen. We kunnen niet voorspellen hoe die 
ontwikkelingen zullen gaan, dus is het van belang het gebruik aan te 
kunnen passen aan de behoefte van dat moment. Groen moet dus 
flexibel zijn. 

 
MH We hebben de laatste jaren in toenemende mate te maken met 

bomenziektes. Om risico’s i.v.m. bomenziektes te voorkomen zien 
we een ontwikkeling om in een bomenrij te werken met 
verschillende cultivars. Van monocultuur gaan we dus naar 
(bio)diversiteit.  

 
Levenscyclus 
Bij asset management staat de levenscyclus in het teken van de grootste 
opbrengst van de asset. Bij groenvoorzieningen in de openbare 
buitenruimte wordt meestal gestreefd naar een lange levenscyclus, vooral 
in het geval van ecologisch groen.  
 
Medewerkers geven aan: 
 
HB 
MH 

Groeiplaats bomen 
Goede groeiplaatsen voor bomen zijn wezenlijk voor een goede 
groei en dus voor een lange levensduur. We moeten dus zorgen dat 
bomen voldoende m3 bewortelbare grond hebben. Liever drie 
bomen goed de ruimte geven, dan tien flutboompjes, aldus de 
groenbeheerder.  
Wat nog onvoldoende gebeurt is de benodigde ruimte voor de te 
handhaven bomen op een tekening vastleggen. Geen kaart met 
groene bolletjes, maar de werkelijke kroonomvang en benodigde 
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bewortelbare ruimte intekenen. Deze tekening zou dan leidend 
moeten zijn voor het hele proces daarna. Zowel bij het ontwerp als 
bij de werkzaamheden.  
Vooral bij het herinrichtingsproces is het moeilijk voldoende 
bewortelbare ruimte te claimen. Bij de herinrichting van een wijk 
zouden we voor de waardevolle bomen ook moeten aangeven 
hoeveel m2 grond er nodig is voor het behoud van die bomen. 
Bovengrondse werkzaamheden en graafwerkzaamheden mogen in 
deze ruimte niet gebeuren om een goede groeiplaats met voldoende 
m3 bewortelbare ruimte te behouden / te krijgen. Vooral kabels en 
leidingen zijn nogal eens de oorzaak van het afsnoepen van 
bewortelbare ruimte. We moeten er daarom voor zorgen dat we al 
voor het voorlopig ontwerp (VO) de informatie over de kabels en 
leidingen beschikbaar hebben i.v.m. de boomstructuur.  
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal. Vaak 
zijn ze maar 2-3 m breed. Voor bomen van de 1e of 2e grootte heb 
je vakken van minimaal 5 m breed nodig. 

 
RZ Het gaat nog vaak fout in het ontwerp. Het lukt ons nog steeds om 

1,20 m uit een lantaarnpaal een boom te planten. De ontwerpen zijn 
blijkbaar los van elkaar gemaakt en toen ze over elkaar heen werden 
gelegd, is er niemand geweest die dit heeft geconstateerd. Je weet 
nu eigenlijk al dat in de toekomst die boom wordt gekapt. Dit is 
jammer. Je hoort overleg te hebben en door te spreken wat er goed 
gegaan is en wat er niet goed gegaan is. In hoeverre raakt het werk 
van het ene product het andere product. Hoe voorkomen we fouten 
in een groenontwerp? Het is belangrijk dat een beheerder zich 
bewust is van het effect van zijn/haar ontwerp op de functionele 
effecten van andere producten. De beheerders zijn namelijk allen 
specialisten. Een matrix zou daar een idee voor kunnen zijn. Maar 
ook met elkaar in gesprek gaan in bijvoorbeeld ontwerpsessies 
kunnen bijdragen aan voorkomen van ontwerpfouten. Daarbij is het 
belangrijk dat beheerders goed zicht hebben op hun eigen 

producten, maar ook welke invloed de andere producten daarop 
hebben. 

 
Optimaal beheer 
Of beheer optimaal is, hangt sterk af van de doelstelling van de 
groenvoorziening.  Een rijk bloeiend rozenvak zal niet vol mogen staan 
met onkruid. Zo zal ecologisch groen vaak gericht zijn op diversiteit van 
soorten of gericht zijn op bepaalde doelsoorten en zijn kruiden vaak 
essentieel. 
 
Medewerkers geven aan: 
 
GO Actief burgerschap 

We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat 
mensen hun verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan 
ook van groot belang betrokkenheid in de wijk te creëren. De 
gemeente moet mensen daartoe enthousiasmeren, motiveren, 
stimuleren en ontlokken. Burgers zullen dan ook meer betrokken 
moeten worden bij het onderhoud door zelf werkzaamheden uit 
te voeren. Maar ook zullen mensen meer naar elkaar om moeten 
zien en het minder moeten verwachten van de overheid. 
Groen is een belangrijk middel hierbij. Met een groene omgeving 
die uitlokt om naar buiten te gaan, zullen eerder contacten 
ontstaan en als gevolg daarvan eerder zorg voor elkaar. 
 
De gemeente denkt na om ‘Right to challenge’ toe te passen, 
bewoners krijgen de kans om iets van de gemeente over te nemen 
met hetzelfde einddoel. Dit kan zo mogelijk tegen lagere kosten, 
waarbij het gewin aan die bewonersgroepen is. Zo kun je meer 
voor elkaar krijgen voor dezelfde kosten. 
 

RZ We moeten bewust nadenken over de onderhoudbaarheid en dus 
de kosten van het onderhoud.  
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4.2 Ontwerpcriteria 

Uit de bovenstaande gewenste situatie volgen voor het ontwerpen van 
een afwegingskader en het opstellen van (procesmatige) aanbevelingen 
de volgende criteria: 
 
Waardemaximalisatie 
Maatschappelijke waarde berust  op duurzaamheid en daarmee de drie 
P’s, People, Planet, Profit. Hiermee wordt duurzaamheid breder 
meegenomen. Dit moeten dus belangrijke bouwstenen worden voor het 
afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen. 

- De waarden van groen moeten in beeld worden gebracht. Het moet 
duidelijk worden welke voordelen we uit groen kunnen halen. 

- Het doel van het groen moet worden benoemd. 
- De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en 

ook van de wijken naar de omliggende grote groenstructuren.  
- Belangen moeten met elkaar bewust worden afgewogen. 

 
Risicomanagement 

- Risico’s bewust nemen.  
- De potentiële effecten en de kansen daarop, plus de kosten van 

eventuele beheersmaatregelen in beeld krijgen. 
- Een groenontwerp moet bij voorkeur flexibel aanpasbaar zijn aan 

onvoorziene ontwikkelingen.  
 
Levenscyclus 
Groeiplaats bomen 

- Bomen moeten voldoende m3 bewortelbare grond hebben. 
- De benodigde ruimte voor te handhaven bomen op een tekening 

vastleggen. De werkelijke kroonomvang en benodigde 
bewortelbare ruimte intekenen. Deze tekening moet leidend zijn 
voor het hele proces. Zowel bij het ontwerp als bij de uitvoering.  

- Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van 
de bomen. Voor bomen van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m 
breed. 

- Informatie over de kabels en leidingen beschikbaar vóór het 
voorlopig ontwerp (VO)  

 
Optimaal beheer 

- Mensen moeten actief worden betrokken bij het 
groenontwerpproces en het onderhoud. 

- Bewust nadenken over de onderhoudbaarheid en dus de kosten 
van het onderhoud.  

 

4.3 Conclusie kaders 

Samenvattend zal het afwegingskader en de (procesmatige) 
aanbevelingen in het proces om te komen tot een groenontwerp met 
meer maatschappelijke waarde voor het openbaar groen in 
Heerhugowaard de gemeente moeten helpen te streven naar: 
 
 Waardemaximalisatie 

Met de drie P’s: People, Planet, Profit/Prosperity de waarden van 
groen in beeld brengen en toepassen. 
 

 Risicomanagement 
Aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de potentiële 
effecten en de kansen daarop, plus de kosten van eventuele 
beheersmaatregelen in beeld brengen.  

 
 Levenscyclus  

De levenscyclus staat in het teken van de grootste opbrengst van de 
asset. Bij groenvoorzieningen in de openbare buitenruimte wordt 
meestal gestreefd naar een lange levenscyclus, met name in het 
geval van ecologisch groen.  
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 Optimaal beheer 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van 
de groenvoorziening.   

 

  
 

Figuur 18  Kaders voor ontwerp van afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen 
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Hoofdstuk 5 Analyse

In dit onderzoek gaat het om de vraag wat asset management kan 
bijdragen aan het optimaliseren van het proces om te komen tot een 
groenontwerp met meer maatschappelijke waarde voor het openbaar 
groen in Heerhugowaard. Dit moet vervolgens leiden tot het opstellen van 
een afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen.  
Het gaat dus om de maatschappelijke waarde van groen. Dit is de waarde 
die groen toevoegt aan de openbare buitenruimte, zodanig dat gebieden 
zich blijvend duurzaam ontwikkelen. De intentie is dat er recht wordt 
gedaan aan een duurzame leefwereld voor huidige- en toekomstige 
generaties.  
 
We hebben gezien dat duurzaamheid gebaseerd is op het principe van de 
drie P’s (People, Planet, Profit/Prosperity). Het ligt dan ook voor de hand 
de drie P’s als raamwerk voor deze analyse te gebruiken, temeer omdat 
deze ons leiden naar meer maatschappelijke waarde. 
In het vorige hoofdstuk zijn de kaders aangeven voor het ontwerp van een 
afwegingskader en voor het opstellen van (procesmatige) aanbevelingen.  
Deze zijn onderverdeeld in: Waardemaximalisatie, Risicomanagement,  
Levenscyclus en Optimaal beheer, de kernbegrippen van asset 
management. 
 
In deze analyse wordt beschreven hoe te komen tot een afwegingskader 
en (procesmatige) aanbevelingen. We combineren hiertoe de drie P’s en 
de vier kernbegrippen van asset management. Onder elke “P” worden de 
vier kernwaarden behandeld met als input de belangrijkste zaken die 
genoemd zijn in de interviews, soms aangevuld met zaken uit het 
deskresearch. De eigenlijke analyse is te lezen in bijlage 14. In dit 
hoofdstuk worden de samenvattingen van deze analyse onder de thema’s 
People, Planet en Profit/Prosperity behandeld. Dit hoofdstuk wordt 
afgesloten met een samenvattende conclusie. 

 

     
 

 Figuur 19  Principe analyse 
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5.1 Samenvatting People 

In hoofdstuk 2.1 hebben we gezien dat People staat voor de sociaal-
culturele dimensie. Het gaat dan om zaken als: leefbaarheid, inrichting 
openbare ruimte, sociale veiligheid, externe veiligheid, gezondheid, 
lucht, geluid, geur, sociale cohesie, culturele waarden, waardevolle 
elementen en historische structuren en kwaliteit van gebouwen. 
 
Waardemaximalisatie 
De inwoners waarderen het Heerhugowaardse groen 
In het algemeen zijn de inwoners positief over het groen in 
Heerhugowaard. Helaas wel iets minder dan de monitor uit 2011, maar 
dit was mogelijk te wijten aan het inmiddels aangepaste maaibeleid. 
 
De waarde van groen wordt door de tijd heen anders geïnterpreteerd.  
De inrichting van de openbare buitenruimte moet een zekere 
mate van flexibiliteit hebben om aan veranderende  
zienswijzen te kunnen aanpassen. 
 
Betrokkenheid, sociale binding 
Een overheid die sterke burgers wil, moet zich meer terugtrekken en de 
verzorging van de leefomgeving meer aan de inwoners overlaten. Dit 
gezamenlijke onderhoud is een goede mogelijkheid om de sociale binding 
te vergroten. Het groen krijgt een veel grotere waarde als je de sociale 
cohesie weet te bevorderen. Belangrijke voordelen zijn dat mensen zich 
verantwoordelijk voelen, elkaar ontmoeten en in beweging zijn. 
 
Drive / stuwende kracht 
Om groen een prominentere plek te geven moeten we zorgen dat we 
beseffen wat groen betekent voor de stad en laten zien dat groen veel 
positieve effecten heeft op andere aspecten van de samenleving. We 
moeten die waarden van groen heel goed neer zetten, die waarde in ons 
hart dragen.  

Dit is de kern van het verhaal: Groen als waarde voor de hele stad. De 
Groene stad als nieuwe icoon voor de stad, als nieuwe icoon voor 
duurzaamheid. Als je vanuit dit beeld een nieuwe wijk ontwikkelt, zal dat 
zeer waarschijnlijk ten gunste van groen zijn. Dus een drive, een passie 
ontwikkelen voor een groene leefomgeving. 
 
Afwegingskader als routekaart 

Een afwegingskader moet niet een boekje met regels worden, maar moet 
betrokkenen laten beseffen wat groen betekent in de stad. We moeten 
dus gaan benadrukken wat groen doet voor de stad. 
 
Voorlichting 
Medewerkers geven aan dat er meer voorlichting zou moeten komen om 
de waarden van groen tussen de oren te krijgen. Niet alleen van inwoners, 
maar ook van personeel en politiek. 
We moeten in de voorlichting groen duidelijker profileren, en dit als een 
kans zien om over de waarden van groen te vertellen en deze te laten zien 
(visualiseren). 
 
Medewerkers 
De medewerkers die betrokken zijn bij het groenontwerpproces moeten 
de waarden van groen kennen en deze waarden ook kunnen vertalen naar 
de praktijk. De kennis en passie voor groen kan met name bij het 
civieltechnisch personeel nog wel verbeteren. 
Het zien van goede voorbeelden kan een inspiratie zijn voor mensen die 
betrokken zijn bij het groenontwerpproces. Een inspiratiefase met een 
brainstormgroep zou een middel kunnen zijn om meer ideeën te 
genereren. 
 
Risicomanagement 
Afbreken vrijwillige activiteiten 
Vrijwillige activiteiten door derden kunnen stoppen doordat mensen 
terugtreden. 



  

 
47 

Iedereen meenemen 
De kans bestaat dat je als gemeente je teveel richt op die mensen die 
zaken toch wel voor elkaar krijgen. Met participatie moet de gemeente 
zich bij voorkeur niet alleen richten op deze groep, maar juist ook op 
diegenen die een duwtje in de rug nodig hebben. 
 
Begeleiding, kaders meegeven 
Structuur is belangrijk, het geeft mensen rust. Mensen ervaren kaders als 
prettig. Structuur moet echter niet belemmerend werken, er moet wel 
ruimte blijven voor andersoortige initiatieven. 
Ambtenaren helpen vooral om binnen de bepaalde kaders te blijven en 
leggen zaken uit die te technisch zijn. Er wordt voorkomen dat degene 
met de grootste mond de boventoon voert. Ook is er iemand nodig die 
knopen kan en mag doorhakken. 
 
Grijs of groen   
Het politieke doel van meer groen wordt bij wijkrenovaties niet gehaald, 
juist het tegenovergestelde. Objectief meten geeft inzicht in de werkelijke 
situatie. 
 
Levenscyclus 
Ontwerpfouten 
Door ontwerpfouten kan de levenscyclus van bijvoorbeeld bomen enorm 
worden beperkt. Door kennis van het eigen product en de invloeden op 
en van andere producten is dit mogelijk te voorkomen. Een matrix met 
mogelijke ontwerpfouten zou daar een idee voor kunnen zijn. Ook overleg 
als een ontwerpsessie zou hieraan kunnen bijdragen. 
 
Optimaal beheer 
Vakmensen/vakmanschap 
Een goed ontwerp staat of valt met goed onderhoud door vakmensen. 
 

Overleg 
Het overleg tussen de verschillende afdelingen verloopt goed. Wel heeft 
de groenbeheerder Herman Best het idee dat hij constant voor het groen 
moet vechten, vooral omdat collega’s de waarde van groen niet voelen. 
Voorlichting over groen moet dus zeker ook gericht zijn op collega’s. 
 

5.2 Samenvatting Planet 

Planet staat voor de ecologische dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: 
ruimtegebruik, water, energie, natuur/ecologie, verkeer/mobiliteit, 
materialen en afval. 
 
Waardemaximalisatie 
Duurzaamheid is meer dan CO2-neutraliteit. 
Duurzaamheid is veel meer dan zonne-energie en CO2 uitstoot. Gebruik 
maken van de verschillende waarden van groen leidt als vanzelf naar een 
brede toepassing van duurzaamheid. Meer gebruik van de waarden van 
groen kan de gemeente Heerhugowaard helpen ook op de laag scorende 
aspecten van duurzaamheid beter te presteren. 
 
Groen is nu een van de vele aspecten van de openbare buitenruimte.  
Groen is nu een van de vele aspecten van de openbare buitenruimte. 
Door de vele waarden van groen moet dit echter een veel belangrijker 
plek krijgen in het ontwerp, omdat deze waarden oplossingen kunnen 
bieden voor zaken die spelen in de samenleving. We moeten benoemen 
wat groen doet in de breedste zin van het woord. Bij de afweging van 
deze waarden kan een afwegingskader een goed instrument zijn. Want als 
we de waarden van groen niet weten te benoemen, zal groen een van al 
die aspecten blijven.  
 
Afweging individueel belang en algemeen belang 
Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten te 
houden. De gemeente wil de regie over de gemeente als geheel houden. 
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Daarbinnen kan de gemeente zoveel mogelijk aan de wijk zelf over laten. 
Dus zoveel mogelijk vrijheid, zonder dat het algemeen belang in het 
geding komt. 
Een logische scheiding lijkt de grote groenstroken en het wijkgroen. Daar 
waar je grote groenstroken hebt, is het vooral het algemeen belang en in 
de woonwijk is het veel meer het individueel belang, dus afhankelijk van 
de bewoners. De gemeente moet de waarde van dat (robuuste) groen wel 
meer in beeld brengen. Als je dit in het begin in de klankbordgroep al 
tussen de oren weet te krijgen, zullen ze dit ook uitdragen naar bewoners. 
 
Hoeveelheid groen 
Bij de herinrichtingen is de ruimte die je voor groen hebt heel beperkt. 
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal. Vaak zijn ze 
maar 2-3 m breed. In woonstraten met bomen van de 3e grootte kan een 
vak wel 3 m breed zijn. Bij verbindende wegen wil je graag bomen van de 
1e grootte en is een groenvak van 5 m breed wel minimaal. In het 
nieuwbouwplan De Draai zijn veel smalle plantvakken helaas ingezaaid 
met gras, terwijl heesters of vaste planten hier een veel mooiere 
oplossing zou zijn geweest. Er is wel een moment dat je op het ontwerp 
kunt schieten, maar alles wat je dan vergeet is dan een voldongen feit. 
 
Instandhouding robuuste groenzones  
De waarde van het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) moet 
in participatie trajecten worden ingebracht, als dé groenbasis waaraan 
niet getornd wordt. De waarde hiervan kan beter uitdragen worden. 
Duidelijke verbindingen met dit groen kunnen de waarde vergroten. 
 
Meer groen 
Bij nieuwe aanleg moet extra ruimte gereserveerd worden voor groen. Dit 
omdat de praktijk leert dat over de jaren de hoeveelheid groen door 
renovaties zal verminderen. 
 

Stedenbouwkundige ontwikkelingen 
Groen kan helpen om de uitgangspunten en karakteristieken van een wijk 
meer inzichtelijk te maken waardoor de verschillende 
stedenbouwkundige ideeën beter opvallen.  
 
Risicomanagement 
Veilig stellen groeiplaats bomen (bolletjessyndroom) 
Bomen zijn waardevolle groene structuurelementen in de stad. Om een 
lange levenscyclus te garanderen is het zaak al vanaf het eerste ontwerp 
voldoende m3 groeiruimte vast te leggen. Met het tekenen van kleine 
bolletjes als plek voor de boom, zijn mensen geneigd niet teveel ruimte 
voor een boom te reserveren. Beter is om de benodigde groeiruimte op 
tekening vast te leggen en dit ook leidend te laten zijn gedurende de 
levensfase, zeker voor beeldbepalende bomen. 
Kabels en leidingen mogen dan ook absoluut niet in de ruimte worden 
neergelegd. 
 
Veranderende maatschappij 
Door de tijd heen zien we veranderende patronen in de maatschappij. We 
kunnen niet voorspellen hoe die ontwikkelingen zullen gaan. Daarom 
moeten we de groene structuren zodanig neer te leggen en inrichten dat 
we in staat zijn om die maatschappelijke veranderingen op langere 
termijn op te vangen. 
 
Boomziektes 
Om verspreiding van boomziektes te voorkomen of te beperken wordt er 
binnen bomenrijen steeds meer gewerkt met verschillende cultivars 
(diversiteit). 
 
Klimaatverandering  
Het belang van groen zal toe nemen, omdat groen een aantal gevolgen 
van de klimaatverandering op kan vangen en hiermee de leefbaarheid van 
de stad kan vergroten. 
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Levenscyclus 
Gezonde bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig om uit te kunnen groeien 
tot gezonde volwassen exemplaren met een lange levensduur. Deze 
ruimte is vaak niet of onvoldoende aanwezig. Met name bij wijkrenovaties 
waar de inrichting van een wijk nog wel eens flink wijzigt, geeft dit nogal 
eens problemen. Bomen staan nu eenmaal op een vaste plek. Dit geeft 
dan ook bijna per definitie problemen bij wijkrenovaties. Een renovatie 
betekent eigenlijk altijd meer parkeerplaatsen, dus meer verharding. In 
een bestaande wijk moet dus ruimte worden gemaakt. Je zou dit kunnen 
doen door bijvoorbeeld huizen te slopen, maar dit zou wel erg kostbaar 
worden. Dus gaat het vinden van ruimte al snel ten koste van het groen. 
Als we dan bedenken welk een grote hoeveelheid kabels en leidingen in 
de grond aanwezig is en dat omleggen zeer hoge kosten met zich mee 
brengt, zal het duidelijk zijn dat veranderingen al snel ten koste van de 
groeiruimte van de aanwezige bomen zal gaan. En als gevolg daarvan ten 
koste van de levensduur van deze bomen. 
 
Door de benodigde ondergrondse ruimte voor de te handhaven bomen 
op een tekening vast te leggen en deze tekening leidend te laten zijn bij 
alle acties kunnen we hieraan tegemoet komen. Beter is echter om al bij 
het allereerste ontwerp van een wijk na te denken over activiteitenvrije 
zones voor bomen. 
 
Ecologisch groen 
Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig om tot 
wasdom te komen. Een lange levensduur is dan ook meestal een vereiste. 
Alleen gerichte beheersmaatregelen zijn gewenst om de doelen te 
bereiken. Alles wat de gewenste ontwikkeling verstoort vermindert de 
duurzaamheid. Bovendien kunnen verkeerde handelingen leiden tot een 
mindere ecologische waarde. Begeleiding van vakmensen, die bekend zijn 
met het gebied, is dan ook van meerwaarde. 
 

Optimaal beheer 
Gronduitwisseling plantvakken 
Groenontwerper Marco Hoosbeek: Als de basis, de grond niet goed is, is 
het ontwerp niet goed. Nieuwe plantvakken worden regelmatig afgewerkt 
met slechte grond. Het is een aanfluiting wanneer je als gemeente een 
nieuwe wijk aanlegt en een groot deel van de beplanting kapot gaat (Stad 
van de Zon). De grond welke een aannemer in depot heeft staan is niet 
altijd van goede kwaliteit. Een verbeterpunt zou dan ook zijn dat goede 
grond in depot wordt gezet en gekeurd wordt door de groenopzichter en 
dat deze akkoord moet geven voor de geleverde grond. 
 
Ook een verbeterpunt zou zijn, dat er toezicht is van een toezichthouder 
groen wanneer de groenvakken worden aangelegd (gebruiken geschikte 
grond, voorkomen storende lagen). Groenwerk is een ander specialisme 
dan grijs. Misschien zou Stadsbedrijf hier iets in kunnen betekenen. 
Dat er te weinig toezicht is komt doordat de VTA (voorbereiding, toezicht 
en administratie) niet voldoende is om een toezichthouder op het werk te 
zetten. 
 
Wortelonkruiden 
Agressieve wortelonkruiden kunnen een nieuw plantvak al vrij snel 
overwoekeren, dit komt de levensduur niet ten goede.  
Nieuwe plantvakken moeten (wortel)onkruidenvrij worden opgeleverd. 
 

5.3 Samenvatting Profit/Prosperity 

In hoofdstuk 2 hebben we gezien dat Profit staat voor de economische 
dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: levensloopbestendige wijk, 
functiemenging in de wijk, flexibiliteit van de wijk en economische 
vitaliteit van een wijk. Naast economische winst wordt met name ook 
maatschappelijke winst in de afwegingen betrokken. 
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Waardemaximalisatie 
De waarden van groen laten zich moeilijk in getallen uitdrukken 
Aan de ene kant lijkt het vertalen van de waarden van groen naar een 
financiële waarde een goede zaak. Met name voor politieke afweging en 
besluitvorming. Aan de andere kant zijn veel van die waarden niet te 
vertalen naar geld.  
Het zal dus een zaak blijven van en/en en niet van of/of. Met andere 
woorden, het is goed dat organisaties proberen de waarden van groen te 
vertalen naar een financiële waarde om te proberen die waarden 
objectief te krijgen, maar dit is niet voldoende. Hiervóór hebben we al 
gelezen dat juist ook de drive aanwezig moet zijn om groen als oplossing 
voor veel problemen te willen zien. 
 
Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen hiervan 
de opbrengsten.  
Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen hiervan 
de opbrengsten. Ook al kun je de waarden van groen berekenen, dan nog 
is het de vraag of je als gemeente de baathouders zover kunt krijgen om 
mee te betalen. Het gevolg hiervan is waarschijnlijk wel dat er minder 
groen wordt aangelegd dan wenselijk. 
 
Risicomanagement 
Voorziening groen 
Opvallend is dat voor veel kapitaalsgoederen een voorziening is, maar niet 
voor groen. Het zou goed zijn een om in ieder geval een ’spaarpot’ voor 
groen te hebben, zodat er bij renovaties voldoende geld beschikbaar is. 
Maar ook in geval van onvoorziene zaken, zoals de uitval van bomen door 
ziekten en aantastingen. 
 
Risico’s en kansen 
We moeten naast op risico’s inzoomen, ook inzoomen op de kansen die er 
liggen en hierop inspelen. 
 

Levenscyclus   
Bezuinigingen 
Bij bezuinigingen moet met name naar voor- en nadelen op de langere 
termijn worden gekeken. 
 
Eindbeeld 
Bedenk met het ontwerp wat het eindbeeld van een beplanting moet zijn. 
Hiermee voorkom je mogelijk extra kosten of voortijdige vervanging. 
 
Optimaal beheer  
Inzicht in ontwikkelingen 
Het is van belang dat medewerkers op de hoogte zijn van ontwikkelingen, 
zodat ze tijdig hierop in kunnen spelen. 
 
Betrokken vakmensen 
Betrokken vakmensen zijn belangrijk voor een goede uitvoering. 
Uitbesteden tegen de laagste prijs valt vaak slecht uit voor groen. 
 
Uitvoering 
Betrek de onderhoudsdienst al vroeg in het ontwerpproces. 
 
Asset management in Heerhugowaard 
In Heerhugowaard wordt door de beherende afdeling (Wijkbeheer) best 
al wel nagedacht over asset management.  
Er is echter geen voorziening voor de asset Groen. Volgens afdelingshoofd 
Wijkbeheer Adri van Excel kan asset management niet in het groen 
worden toegepast, omdat volgens het Besluit Begroting en 
verantwoording (BBV)  geen fonds voor het groen mag worden toegepast. 
Dit staat echter haaks op de uitleg in paragraaf 2.2. Navraag bij Cees 
Engel, Procescoördinator Team Budgetcyclus, leert dat de gemeente 
Heerhugowaard groen niet ziet als een kapitaalsgoed. Het is dus meer 
gemeentelijk beleid om groen niet te zien als kapitaalsgoed, dan dat het 
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vanuit de BBV niet zou mogen. De BBV geeft juist aan dat Groen wel een 
kapitaalsgoed is.  
Een voorziening mag voor het groen niet worden toegepast, omdat 
sparen via een voorziening alleen mag om de instandhouding van het 
product te waarborgen en dus niet om de vervanging te regelen. Deze 
vervanging mag wel ten laste van een bestemmingsreserve worden 
gebracht. Het zou dus goed zijn wel een bestemmingsreserve voor groen 
te hebben, zodat er bij grootschalige vervangingen c.q. renovaties 
voldoende geld beschikbaar is. Men is bezig met het berekenen van een 
bestemmingsreserve voor groen. Bij de voorjaarsnota 2016 zal hierover 
worden beslist. 
In geval van onvoorziene zaken, zoals bijvoorbeeld de uitval van bomen 
door ziekten en aantastingen, dient dekking verkregen te worden ten 
laste van de exploitatie, dan wel een krediet met een korte looptijd. 
 

5.4 Conclusie analyse 
 

De maatschappelijke waarde van groen 
Mensen waarderen een groene openbare buitenruimte. De vergroening 
van het te stenige stadshart laat dit ook zien. Dit geldt ook voor het 
wijkgroen. In het algemeen zijn de inwoners positief over het groen in 
Heerhugowaard. Naast een goede aanleg, is ook goed onderhoud van 
groen voor mensen van belang. 
 
De waarde van groen wordt door veranderende patronen in de 
maatschappij door de tijd heen anders geïnterpreteerd. Omdat we niet 
kunnen voorspellen hoe die ontwikkelingen zullen gaan, moet de 
inrichting van de groene openbare buitenruimte een zekere 
mate van flexibiliteit hebben om die maatschappelijke veranderingen op 
langere termijn op te kunnen vangen. Overigens kan groen juist helpen 
om de uitgangspunten en karakteristieken van die verschillende wijken 
meer inzichtelijk te maken, waardoor verschillende stedenbouwkundige 
ideeën beter opvallen.  

Naast de waardering van mensen heeft groen ook waarde voor tal van 
maatschappelijke aspecten, zoals: creëren van betrokkenheid tussen 
mensen en zorgen voor een betere gezondheid. Groen kan een aantal 
gevolgen van de klimaatverandering opvangen en hiermee de 
leefbaarheid van de stad vergroten. Groen zorgt voor het verwijderen van 
fijnstof en heeft zelfs effect op de waarde van woningen. 
 
In hoofdstuk 2 hebben we het begrip duurzaamheid besproken en gezien 
dat het uit gaat van verschillende waarden en deze samen vat in de 
aspecten: 
- People, belevingswaarde of ruimtelijk-sociale kwaliteit  
- Planet, ecologische waarde of milieukwaliteit  
- Profit/Prosperity, toekomstwaarde of economische kwaliteit, welvaart 

 
Heerhugowaard heeft in het verleden vooral de nadruk gelegd op CO2-
neutraliteit. Vervolgens is de aandacht verschoven van een CO2 uitdaging 
naar een (duurzame) energie uitdaging. Duurzaamheid  is echter veel 
meer dan zonne-energie en CO2 uitstoot.   
Uit de Nationale Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid blijkt dat de 
gemeente Heerhugowaard gemiddeld scoort op het gebied van 
duurzaamheid. Op ‘Bodem en grondwater’ scoort de gemeente hoog en 
op ‘Energie en klimaat’ scoort de gemeente behoorlijk boven gemiddeld. 
Maar op het gebied van Oppervlaktewater en Natuur en landschap scoort 
de gemeente laag. Zo ook op Veiligheid en Kunst en cultuur. 
 
Met de komst van het huidige college is de duurzaamheidsscope verder 
verbreed naar het hanteren van het People, Planet, Profit/Prosperity 
gedachtengoed.  
 
Met name op de aspecten ‘Oppervlaktewater’ en ‘Natuur en landschap’ 
kan de gemeente Heerhugowaard beter presteren door gebruik te maken 
van de verschillende waarden van groen. Deze leiden namelijk als vanzelf 
naar een brede toepassing van duurzaamheid. Groen is nu een van de 
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vele aspecten van de openbare buitenruimte. Door de vele waarden van 
groen zou dit echter een veel belangrijker plek moeten krijgen in het 
ontwerp, omdat deze waarden oplossingen kunnen bieden voor zaken die 
spelen in de samenleving. We moeten benoemen wat groen doet in de 
breedste zin van het woord. Bij de afweging van deze waarden kan een 
afwegingskader een goed instrument zijn. Want als we de waarden van 
groen niet weten te benoemen, zal groen een van al die aspecten blijven.  
 
De maatschappelijke waarde van groen vergroten 
Uit dit onderzoek blijkt dat in Heerhugowaard de maatschappelijke 
waarde van groen nog kan verhogen. Dit begint met het ontwikkelen van 
de passie, een drive voor groen. Om groen een prominentere plek te 
geven moet er besef zijn van wat groen betekent voor de stad en is het 
van belang om te laten zien dat groen veel positieve effecten heeft op 
andere aspecten van de samenleving. Die waarden van groen zouden 
medewerkers in hun hart moeten dragen. Dit is de kern van het verhaal: 
Groen als waarde voor de hele stad. De Groene stad als nieuwe icoon 
voor de stad, als nieuwe icoon voor duurzaamheid. Als je vanuit dit beeld 
een nieuwe wijk ontwikkelt, zal dat zeer waarschijnlijk ten gunste van 
groen zijn. Er zal dus een drive, een passie ontwikkeld moeten worden 
voor een groene leefomgeving. 
 

De Groene Stad 
Icoon voor de stad 

Icoon voor duurzaamheid 
 
Medewerkers geven aan dat er meer voorlichting zou moeten komen om 
de waarden van groen tussen de oren te krijgen. Niet alleen van inwoners, 
maar ook van personeel en politiek. Groen moet in de voorlichting 
duidelijker worden geprofileerd en men moet dit als een kans zien om 
over de waarden van groen te vertellen en deze te laten zien 
(visualiseren). 

Om van de vele waarden van groen te profiteren moet er wel voldoende 
groen zijn. In het totale groenontwerpproces zien we echter dat er 
tweemaal vermindering van de hoeveelheid groen plaatsvindt. 
Allereerst bij het nieuwbouwproces, waar meestal minder groen wordt 
aangelegd dan waarvan initieel wordt uitgegaan. Dit terwijl  bij nieuwe 
aanleg eigenlijk extra ruimte gereserveerd zou moeten worden voor 
groen, omdat de praktijk leert dat over de jaren de hoeveelheid groen 
door renovaties zal verminderen. En dit is dus de tweede vermindering, 
bij renovaties is er veel vraag naar extra parkeerplaatsen. Dit gaat dan ten 
kosten van het aanwezige groen. 
Dat groen bij renovaties van wijken terugloopt, is tegengesteld aan het  
politieke doel om meer groen te creëren bij wijkrenovaties. Objectief 
meten en vastleggen kan inzicht geven in de werkelijke situatie. 
Dit verminderen van de hoeveelheid groen leidt dan ook weer tot een 
aantal problemen. 
 
Breedte groenvakken 
Bij de herinrichtingen is de ruimte voor groen beperkt.  
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal, vaak maar 
2-3 m breed. Vooral langs verbindende wegen wil je graag bomen van de 
1e grootte en is een groenvak van 5 m breed al minimaal.  
 
Gezonde bomen 
Bomen zijn waardevolle groene structuurelementen in de stad. Ze hebben 
voldoende groeiruimte nodig om uit te kunnen groeien tot gezonde 
volwassen exemplaren met een lange levensduur. Deze ruimte is vaak 
niet of onvoldoende aanwezig. Met name bij wijkrenovaties, waar de 
inrichting van een wijk nog wel eens flink wijzigt, geeft dit nogal eens 
problemen. Bomen staan nu eenmaal op een vaste plek. Dit geeft dan ook 
bijna per definitie problemen bij wijkrenovaties. Een renovatie betekent 
eigenlijk altijd meer parkeerplaatsen, dus meer verharding. In een 
bestaande wijk moet dus ruimte worden gemaakt. Je zou dit kunnen doen 
door bijvoorbeeld huizen te slopen, maar dit zou wel erg kostbaar 
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worden. Dus gaat het vinden van ruimte al snel ten koste van groen. Als 
we dan bedenken welk een grote hoeveelheid kabels en leidingen in de 
grond aanwezig is en dat omleggen zeer hoge kosten met zich meebrengt, 
zal het duidelijk zijn dat veranderingen al snel ten koste van de 
groeiruimte van de aanwezige bomen zal gaan. En als gevolg daarvan ten 
koste van de levensduur van deze bomen. 
Door de benodigde ondergrondse ruimte voor de te handhaven bomen 
op een tekening vast te leggen en deze tekening leidend te laten zijn bij 
alle acties kunnen we hieraan tegemoet komen. Beter is uiteraard om al 
bij het allereerste ontwerp van een wijk na te denken over 
activiteitenvrije zones voor bomen. Kabels en leidingen mogen dan ook 
absoluut niet in die ruimte worden neergelegd. 
Naast een ruimtekwestie is er ook een kwaliteitskwestie. 
 
Gronduitwisseling plantvakken 
Nieuwe plantvakken worden regelmatig afgewerkt met slechte grond. Het 
is een aanfluiting wanneer je als gemeente een nieuwe wijk aanlegt en 
een groot deel van de beplanting kapot gaat (Stad van de Zon). De grond 
welke een aannemer in depot heeft staan is niet altijd van goede 
kwaliteit. Een verbeterpunt zou dan ook zijn, dat goede grond in depot 
wordt gezet en gekeurd wordt door de groenopzichter en dat deze 
akkoord moet geven voor de geleverde grond. Een verbetering zou ook 
zijn dat er toezicht is van een toezichthouder groen wanneer de 
groenvakken worden aangelegd (gebruiken geschikte grond, voorkomen 
storende lagen). Groenwerk is een ander specialisme dan grijs. Misschien 
zou Stadsbedrijf hier iets in kunnen betekenen. Dat er te weinig toezicht 
is, komt doordat de financiële ruimte voor VTA (voorbereiding, toezicht 
en administratie) niet voldoende is om een toezichthouder op het werk te 
zetten. 
Agressieve wortelonkruiden kunnen een nieuw plantvak al vrij snel 
overwoekeren, dit komt de levensduur niet ten goede. Nieuwe 
plantvakken moeten dus (wortel)onkruidenvrij worden opgeleverd. 
 

Ecologisch groen 
Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig om tot 
wasdom te komen. Een lange levensduur is dan ook meestal een vereiste. 
Alleen gerichte beheersmaatregelen zijn gewenst om de doelen te 
bereiken. Alles wat de gewenste ontwikkeling verstoort, vermindert de 
duurzaamheid sterk. Bovendien kunnen verkeerde handelingen leiden tot 
een mindere ecologische waarde. Begeleiding van vakmensen, die bekend 
zijn met het gebied, is dan ook van meerwaarde. 
 
Instandhouding robuuste groenzones  
Het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) heeft een grote 
waarde, o.a. voor het toepassen van ecologisch groen. Die waarde van het 
robuuste groen zou in participatie trajecten moeten worden ingebracht 
als dé groenbasis waaraan niet getornd wordt. Duidelijke verbindingen 
met dit groen kunnen de waarde vergroten. De gemeente moet de 
waarde van dat (robuuste) groen wel meer in beeld brengen, beter 
uitdragen. 
 
Boomziektes 
De laatste jaren is er een toename van boomziektes. Om verspreiding van 
boomziektes te voorkomen of te beperken, wordt er binnen bomenrijen 
steeds meer gewerkt met verschillende cultivars (diversiteit). 
 
Participatie 
We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat mensen hun 
verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan ook van groot belang 
betrokkenheid in de wijk te creëren. Een overheid die sterke burgers wil, 
moet zich meer terugtrekken en de verzorging van de leefomgeving meer 
aan de inwoners overlaten. Dit gezamenlijke onderhoud is een goede 
mogelijkheid om de sociale binding te vergroten. Het groen krijgt 
bovendien een veel grotere waarde als je hiermee de sociale cohesie 
weet te bevorderen. Belangrijke voordelen zijn dat mensen zich 
verantwoordelijk voelen, elkaar ontmoeten en in beweging zijn. 
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De kans bestaat dat de gemeente zich teveel richt op die mensen die 
zaken toch wel voor elkaar krijgen. Met participatie moet de gemeente 
zich bij voorkeur niet alleen richten op deze groep, maar juist ook op 
diegenen die een duwtje in de rug nodig hebben. 
Een risico is dat vrijwillige activiteiten door derden kunnen stoppen, 
doordat mensen terugtreden. 
 
Individueel belang en algemeen belang 
Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten te 
houden. De gemeente Heerhugowaard wil de regie over de gemeente als 
geheel houden. Daarbinnen kan de gemeente zoveel mogelijk aan de wijk 
zelf over laten. Dus zoveel mogelijk vrijheid, zonder dat het algemeen 
belang in het geding komt. 
Een logische scheiding van deze belangen lijkt de robuuste groenzones en 
het wijkgroen te zijn. Daar waar je robuuste groenzones hebt, is het 
vooral het algemeen belang en in de woonwijk is het veel meer het 
individueel belang, dus afhankelijk van de bewoners. 
 
Begeleiding, kaders meegeven 
Structuur is belangrijk, het geeft mensen rust. Mensen ervaren kaders als 
prettig. Structuur moet echter niet belemmerend werken, er moet wel 
ruimte blijven voor initiatieven. Ambtenaren helpen vooral om binnen de 
bepaalde kaders te blijven en leggen zaken uit die te technisch zijn. Er 
wordt voorkomen dat degene met de grootste mond de boventoon voert. 
Ook is er iemand nodig die knopen kan en mag doorhakken. 
 
Een afwegingskader kan dienen als routekaart, het moet niet een boekje 
met regels worden, maar moet betrokkenen laten beseffen wat groen 
betekent in de stad. We moeten dus gaan benadrukken wat groen doet 
voor de stad. 
 
Kosten en baten van groen 
Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen hiervan  

 de opbrengsten. Het lijkt dus een goede zaak dat de baten van groen 
steeds beter herleid kunnen worden tot euro’s. Hiermee kan de 
gemeente dan het gesprek aangaan met eventuele baathouders om mee 
te betalen aan de ontwikkeling van meer groen. Ook al kun je echter de 
waarden van groen berekenen, dan nog is het de vraag of je als gemeente 
de baathouders zover kunt krijgen om mee te betalen. Als dit niet zo is,           
wordt er waarschijnlijk minder groen aangelegd dan wenselijk.  
Zoals gezegd lijkt het vertalen van de waarden van groen naar een 
financiële waarde een goede zaak. Met name voor politieke afweging en 
besluitvorming. Aan de andere kant zijn veel van die waarden van groen 
niet te vertalen naar geld. Het zal dus een zaak blijven van en/en, en niet 
van of/of. Met andere woorden: het is goed dat organisaties proberen de 
waarden van groen te vertalen naar een financiële waarde, om te 
proberen die waarden objectief te krijgen, maar dit is niet voldoende. 
Hiervóór hebben we al gelezen dat juist ook de drive aanwezig moet zijn 
om groen als oplossing voor veel problemen te willen zien. 
 
Bestemmingsreserve groen 
Opvallend is dat voor veel kapitaalsgoederen een voorziening is, maar niet 
voor groen. Ook is er voor groen geen bestemmingsreserve. 
Een voorziening mag voor het groen niet worden toegepast, omdat 
sparen via een voorziening alleen mag om de instandhouding van het 
product te waarborgen en dus niet de vervanging. Deze vervanging mag 
wel ten laste van een bestemmingsreserve worden gebracht. 
Het zou dus goed zijn wel een bestemmingsreserve voor groen te hebben, 
zodat er bij grootschalige vervangingen c.q. renovaties voldoende geld 
beschikbaar is. Men is bezig met het berekenen van een 
bestemmingsreserve voor groen. Bij de voorjaarsnota 2016 zal hierover 
worden beslist. 
In geval van onvoorziene zaken, zoals bijvoorbeeld de uitval van bomen 
door ziekten en aantastingen, dient dekking verkregen te worden ten 
laste van de exploitatie dan wel een krediet met een korte looptijd. 
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Optimaal beheer en Asset management in Heerhugowaard 
In hoofdstuk 2.2 hebben we gezien dat asset management systematische 
en gecoördineerde activiteiten en praktijken betreft, waardoor een 
organisatie optimaal haar bedrijfsmiddelen en hun prestaties, risico’s en 
kosten over de levensduur beheert, met als doel het volbrengen van het 
strategisch plan van de organisatie. 
Uit dit onderzoek blijkt dat het beheer in de gemeente Heerhugowaard  al 
behoorlijk geregeld is. Wel zien we vanuit de conclusies in dit hoofdstuk 
een aantal verbeterpunten. Asset management is een manier van 
systematisch beheer, dit kan de gemeente Heerhugowaard dus prima 
helpen om een lerende en dus verbeterende organisatie te zijn. In die zin 
kan asset management ook helpen de asset Groen te verbeteren. Dit zal 
echter niet gebeuren wanneer asset management alleen een middel is 
voor control aan de kostenkant. Wanneer juist ook het principe van 
waardemaximalisatie centraal staat en asset management gebruikt wordt 
om met groenwaarden hoog te scoren op de drie P’s, kan asset 
management een prima systeem zijn voor het optimaliseren van het 
proces om te komen tot een groenontwerp met meer maatschappelijke 
waarde voor het openbaar groen in Heerhugowaard. Deze conclusie 
beantwoord deelvraag 3. 
 
Deze analyse laat zien dat het combineren van de drie P’s en de vier 
begrippen van asset management leidt tot het in kaart brengen van 
verbeterpunten voor het vergroten van de maatschappelijke waarde van 
groen, zodat er nog meer recht wordt gedaan aan een duurzame 
leefwereld voor huidige- en toekomstige generaties.  
Deze combinatie van drie P’s en vier kernbegrippen van asset 
management zullen daarom dan ook gebruikt worden voor het 
afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen. 
 
In figuur 20 wordt de uitgebreide informatie uit deze analyse nog eens 
kort samengevat. De nummers achter de tekst corresponderen met de 
paragrafen in bijlage 14, (alg) komt uit deze paragraaf. 

De informatie uit deze analyse wordt in de figuur 20 in onderstaande vier 
thema’s onderverdeeld. Omdat participatie een zeer actueel onderwerp is 
(HOP, Collegeprogramma 2014-2018 "Samen leven", 2014), wordt dit 
punt apart vermeld. Punt 4 betreft specifieke punten voor het 
ontwikkelen van een afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen. 
 
1. Waardemaximalisatie (maatschappelijke waarde van groen) 

Uit het onderzoek blijkt dat groen vele waarden in zich heeft voor het 
ontwikkelen van een duurzame gemeente. Om dit te bereiken is 
passie nodig.  

 

2. Risicomanagement, Levenscyclus en Optimaal beheer 
Om waardemaximalisatie voor de asset Groen na te streven zijn 
risicomanagement, optimaal beheer en een lange levenscyclus van 
belang.  

 

3. Participatie 
In de gemeente draait het om het welzijn van mensen. De gemeente 
zal zich meer terugtrekken en de verzorging van de leefomgeving 
meer aan de inwoners overlaten. Groenonderhoud door inwoners 
kan betrokkenheid in de wijk te creëren. De gemeente zal met name 
moeten waken over het algemeen belang. 

 

4. Afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen 
Dit onderdeel bevat enkele richtlijnen voor het opstellen van deze 
producten. 
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Figuur 20  Samenvatting analyse  

  

De maatschappelijke waarde van groen in de gemeente Heerhugowaard  - samenvatting analyse - 

 
Waardemaximalisatie (maatschappelijke waarde van groen) 
 Mensen waarderen een goed onderhouden groene openbare buitenruimte. (1.1) 

 Groen heeft waarde voor tal van maatschappelijke aspecten. (1.1) Groen kan o.a. 
een aantal gevolgen van klimaatverandering opvangen. (2.2) 

 De gemeente Heerhugowaard scoort gemiddeld op duurzaamheid. Door gebruik 
te maken van de waarden van groen kan de gemeente Heerhugowaard beter 
presteren op het gebied van duurzaamheid. (2.1) 

 Een drive (passie) voor een groene leefomgeving kan Heerhugowaard helpen haar 
duurzaamheid te verhogen. (De Groene stad als nieuwe icoon voor 
duurzaamheid. (1.1) 

 Het groen krijgt een veel grotere waarde als het de sociale cohesie weet te 
bevorderen. (1.1) 

 
Risicomanagement, Levenscyclus en Optimaal beheer  
 Asset management kan helpen de asset Groen te verbeteren door niet uitsluitend 

een middel voor control te zijn. Maar juist door waardemaximalisatie centraal te 
stellen en met groenwaarden hoog te scoren op de drie P’s. (3.4) 

 Het zou goed zijn een bestemmingsreserve voor groen te hebben, zodat er bij 
renovaties voldoende geld beschikbaar is. (3.2) (3.4) 

 In het totale groenontwerpproces zien we tweemaal vermindering van de 
hoeveelheid groen. (2.1)  Het politieke doel om meer groen te creëren bij 
renovaties wordt niet gehaald. (1.2)   

 Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien 
een activiteitenvrije zone zijn. Deze ruimte is vaak niet of onvoldoende aanwezig. 
(2.1)  (2.2)  (2.3)   

 Er zou meer toezicht op de aanleg van groenvakken moeten zijn door een 
toezichthouder groen. (2.4)   

 Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig om tot wasdom 
te komen. Begeleiding van vakmensen die bekend zijn met het gebied is van 
meerwaarde. (2.1)  Een goed ontwerp staat of valt met goed onderhoud door 
vakmensen. (1.4)  (3.4)   

 Het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) heeft een grote waarde. Dit is 
dé groenbasis waaraan niet getornd mag worden. (2.1)   
 

 
 De inrichting van de groene openbare buitenruimte moet een zekere mate van 

flexibiliteit hebben. (1.1) (2.2)  (3.4)   
 
Participatie 
 We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat mensen hun 

verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan ook van groot belang 
betrokkenheid in de wijk te creëren. (1.1) 

 Een overheid die sterke burgers wil, moet zich meer terugtrekken en de 
verzorging van de leefomgeving meer aan de inwoners overlaten. (1.4) 

 Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten te houden. 
(2.1) 

 Mensen ervaren kaders als prettig. Structuur moet echter niet belemmerend 
werken. Ondersteuning door medewerkers is van belang voor een goed proces. 
(1.2) 

 Er is meer voorlichting nodig om de waarden van groen tussen de oren te krijgen. 
Zowel naar de inwoners, medewerkers als politiek. (1.1) (1.4) 

 De baten van groen kunnen steeds beter financieel worden herleid. Hiermee kan 
de gemeente het gesprek aangaan met eventuele baathouders om mee te 
betalen aan groen. (3.1) 

 
Afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen 
 Door het gebruik van de vier kernbegrippen van asset management voldoen we 

aan de in hoofdstuk 4 genoemde kaders. De combinatie van drie P’s en vier 
kernbegrippen van asset management zullen daarom ook gebruikt worden voor 
het afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen. (alg) 

 Bij de afweging van de groenwaarden kan een afwegingskader een goed 
instrument zijn. Want als we de waarden van groen niet weten te benoemen, zal 
groen een van al die aspecten blijven. (2.1) 

 Een afwegingskader kan dienen als routekaart, het moet niet een boekje met 
regels worden, maar moet betrokkenen laten beseffen wat groen betekent in de 
stad. (1.1) 
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Hoofdstuk 6 Het afwegingskader 

6.1 Afwegingskader 

In dit hoofdstuk komen we tot het in de doelstelling genoemde 
afwegingskader. Het moet gebruikt kunnen worden voor het optimaliseren 
van het groenontwerp door te helpen een grote set van waarden (grote 
duurzaamheid) te realiseren. Dus een groenontwerp met meer 
maatschappelijke waarde.  
 
In hoofdstuk 2 hebben we gezien hoe moeilijk het is om de waarde van iets 
te bepalen. Juist daarom is in dit onderzoek gekozen om de gemeente 
Heerhugowaard een handvat te geven om de waarden van groen in beeld 
te brengen. Bovendien is dit kader geschikt om de waarden van groen te 
bespreken met zowel professionals, als betrokkenen zonder specifieke 
kennis. Juist nu in onze participatiesamenleving is dit van belang. 
 
Het afwegingskader is ontwikkeld om de waarden van groen in het 
groenontwerpproces in beeld te krijgen en om goede afwegingen te kunnen 
maken, die samenhangen met de maatschappelijke waarde(n) van groen. 
Het afwegen zit hem in het bewust nadenken over de verschillende 
waarden van groen en het toepassen hiervan. Dit is van belang, omdat we 
in de analyse hebben gezien dat als we de waarden van groen niet weten te 
benoemen, groen één van al die aspecten zal blijven. Afhankelijk van de 
plek kunnen bepaalde waarden belangrijker zijn dan andere. 
 
Maatschappelijke waarde berust op duurzaamheid en daarmee de drie P’s: 
People, Planet, Profit/Prosperity. Hiermee wordt duurzaamheid breder 
meegenomen. Dit zijn daarom belangrijke bouwstenen voor het 
afwegingskader. Belangen moeten met elkaar bewust worden afgewogen. 
Ook daarbij helpt het duurzaamheidsprincipe Triple P. Immers deze 
methode zorgt er voor dat je gaat nadenken over die verschillende waarden 

en streeft bovendien naar balans tussen de aspecten People, Planet en 
Profit/Prosperity. 
 

 

Duurzaamheid (Triple-P benadering)  
Het duurzaamheidprincipe Triple-P (People, Planet, Profit/Prosperity) gaat uit van de 
verschillende waarden en vat deze samen in de aspecten: 
 
People, belevingswaarde of ruimtelijk-sociale kwaliteit 
People staat voor de sociaal-culturele dimensie. Het gaat dan om zaken als: 
leefbaarheid, inrichting openbare ruimte, sociale veiligheid, externe veiligheid, 
gezondheid, lucht, geluid, geur, sociale cohesie, culturele waarden, waardevolle 
elementen en historische structuren en kwaliteit van gebouwen. 
 
Planet, ecologische waarde of milieukwaliteit  
Planet staat voor de ecologische dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: ruimtegebruik, 
water, energie, natuur/ecologie, verkeer/mobiliteit, materialen en afval. 
 
Profit/Prosperity, toekomstwaarde of economische kwaliteit  
Profit staat voor de economische dimensie. Maar naast economische winst ook met 
name de maatschappelijke winst. Het gaat hierbij om zaken als: welvaart of voorspoed, 
levensloopbestendige wijk, functiemenging in de wijk, flexibiliteit van de wijk en 
economische vitaliteit van een wijk.  

 

 
Het afwegingskader moet naast voldoen aan het doel van dit onderzoek 
ook antwoord geven op deelvraag 4: Hoe kan asset management worden 
gebruikt voor het maken van een afwegingskader in het 
groenontwerpproces in de gemeente Heerhugowaard? 
 
Zoals we hebben gezien, kunnen we binnen asset management vier 
kernbegrippen onderscheiden, namelijk: Waardemaximalisatie, 
Risicomanagement, Levenscyclus en Optimaal beheer. Omdat de 
gebruiksfase een grote invloed heeft op het ontwerp, is asset management 
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als tweede component waardevol, omdat deze uitgaat van de totale 
levenscyclus. 
 

 

Kernbegrippen asset management  
In dit onderzoek zijn vier kernbegrippen van asset management onderscheiden: 
 
Waardemaximalisatie (maatschappelijke waarde van groen) 
Uit het onderzoek blijkt dat groen vele waarden in zich heeft voor het ontwikkelen van 
een duurzame gemeente. Om dit te bereiken is passie nodig. Met de drie P’s: People, 
Planet, Profit/Prosperity kunnen de waarden van groen in beeld worden gebracht en 
vervolgens worden toegepast. 
 
Risicomanagement 
Aan de hand van de doelstelling, bij risicobeslissingen: de potentiële effecten en de 
kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen in beeld brengen. 
 
Levenscyclus 
De levenscyclus staat in het teken van de grootste opbrengst van de asset. Bij 
groenvoorzieningen in de openbare buitenruimte wordt meestal gestreefd naar een 
lange levenscyclus, met name in het geval van ecologisch groen.  
 
Optimaal beheer 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van de 
groenvoorziening.   

 

 
In de analyse hebben we gezien dat de combinatie van de Triple-P 
benadering en de vier kernbegrippen van asset management leidt tot het in 
kaart brengen van verbeterpunten voor het vergroten van de 
maatschappelijke waarde van groen. Daarom gebruiken we deze twee 
systemen voor het afwegingskader en plaatsen deze hiertoe in een matrix. 
 
De verschillende punten uit figuur 20 samenvatting analyse zijn verwerkt in 
de bij het afwegingskader gevoegde waardenlijst. 
 

Input interviews 
Om reacties van de geïnterviewden te krijgen als input voor een 
afwegingskader, is een concept-afwegingskader tijdens de interviews 
gebruikt. Dit concept had al de basis van het in dit hoofdstuk gebruikte 
kader. Een grote wijziging is dat op advies van afdelingshoofd SRO, Anton 
Balm de twaalf vragen van hoe-vragen zijn veranderd in wat-vragen, omdat 
deze meer uitlokken tot dialoog. De hoe-vraag kan wel goed gebruikt 
worden voor de verdere uitwerking van de gevonden waarden. 
 
Het concept is bij de medewerkers goed ontvangen. Hieronder staan nog 
een aantal opmerkingen uit de interviews, specifiek over het 
afwegingskader. Deze punten zijn verwerkt in de Waardenlijst in paragraaf 
6.2. Soms zijn opmerkingen ook met elkaar in strijd. Bijvoorbeeld de 
opmerking van Hans Visscher, die het afwegingskader graag zou zien als een 
soort beslismodel, terwijl Anton Balm het juist liever ziet als een 
inspiratiemodel. In dit onderzoek is gekozen voor een inspiratiemodel om 
de dialoog aan te gaan over de waarden van groen. Deze waarden zijn vaak 
moeilijk meetbaar, vandaar dat er gekozen is voor een inspiratiemodel. 
Overigens zou het model mogelijk in later instantie nog verder ontwikkeld 
kunnen worden naar een beslismodel. Ook het systeem TEEB-Stad zou hier 
mogelijk een goede aanvulling voor zijn. (teeb-stad, 2015) 
Op advies van Hans Visscher is het begrip Waardemaximalisatie veranderd 
in waardenmaximalisatie, omdat dit meer wijst op de verschillende 
waarden van groen. 
 

HV Het zou fijn zijn als je dit afwegingskader zou kunnen bewerken tot 
een instrument dat je bij het ingenieursbureau kunt neerleggen. 
Een vertaling naar een soort beslismodel zou mogelijk handig zijn. 

GO In de matrix onder People leefbaarheid nadrukkelijker naar voren 
brengen. 

HV Zit participatie, cocreatie, hoogste waarde tegen de laagste kosten 
voldoende in de matrix? We moeten het wel breder maken, dat 
niet alleen de gemeente verantwoordelijk is, we moeten anderen 
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mee verantwoordelijk maken. Tot en met het beheer en onderhoud 
aan toe.  

AB De matrix kan nuttig zijn, mits deze wordt gebruikt om waarde van 
groen inzichtelijk te krijgen en niet om processtappen te 
ontwikkelen. Een matrix kan het gevoel helemaal stuk maken. Je 
moet met elkaar bewust belangen afwegen. De centrale vraag is: 
Wat is de waarde van groen voor deze stad? 

AB Alleen een afwegingskader is niet genoeg, je moet een sfeer 
hebben waarin je met elkaar over waarden kunt praten. 
Als iedereen aanvoelt: vanuit welk gedachtegoed we willen 
vertrekken, dan vinden we de weg wel. De passie is belangrijker 
dan de regels of de weg om het te bereiken. Hoe doen we dit? Door 
mensen te overtuigen. Je moet een verhaal hebben dat intrigeert, 
inspireert. Als je passie hebt, hoef je de rest vrijwel niet te regelen. 
Passie met gebruikmaking van een goede leidraad, zoals 
bijvoorbeeld de matrix (concept afwegingskader), kan mogelijk 
goed werken. Mensen lopen niet warm voor regels, je moet ze uit 
hun kader lokken. 

HJ Als je naar het programma: People, Planet, Profit kijkt, kun je er 
nog eentje achteraan plakken: Prosperity. Dan pak je het veel 
breder en zit de factor menselijkheid er in. Ik denk dat dat de 
verbindende factor is in onze samenleving. Factor mens in people is 
duidelijk, prosperity daar zit de menselijke aaibaarheidsfactor in. 
Dan kun je dingen als health meepakken (healthy living, healthy 
ageing, active ageing).  

 
Toelichting op het afwegingskader 
Het afwegingskader dient als een routekaart en is niet een boekje met 
regels, maar laat betrokkenen beseffen wat groen betekent voor de stad. 
 

Vraag 1  Waarom willen we groen op deze plek? 
Het afwegingskader begint met vragen naar het waarom, het doel van het 
te ontwerpen groen op deze plek. Immers asset management leert ons dat 
alles staat in het teken van het nastreven van de doelstelling. Pas wanneer 
je het waarom duidelijk hebt, kun je dus verder met het hoe en wat. 
 
Vragen 2 t/m 5  Wat …….. ? 
Het hart van het afwegingskader is opgebouwd uit horizontaal de aspecten 
van het duurzaamheidsprincipe Triple-P en verticaal vier kernbegrippen van 
asset management. Door deze twee met elkaar te confronteren ontstaan 
een twaalftal wezenlijke vragen voor het ontwerpen van 
groenvoorzieningen in de openbare buitenruimte.  
 

 
Figuur 21  Principe afwegingskader groenwaarden 
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Aan de hand van deze twaalf vragen gaan de deelnemers op zoek we naar 
de waarden van groen voor het ontwerp op de te ontwikkelen plek. De 
afweging daarbij is het vinden van de toe te passen waarden.  
Om mensen te helpen bij het vinden van waarden is een lijst met waarden 
als hulpmiddel toegevoegd. Een belangrijk voordeel is ook dat door deze 
lijst het afwegingskader zowel toepasbaar is voor de expert als voor de 
‘leek’. Het is goed om te zoeken naar mogelijke waarden die niet in de lijst 
staan, zodat de lijst steeds vollediger zal worden. 
 
Voor wat betreft het begrip toekomstwaarde:  
- Combineer (maatschappelijke) functies en maak minder kosten met 

meer resultaat. 
- Zorg dat de waarde van je kapitaalsgoed in de toekomst hoog blijft. 
- Zorg voor: flexibiliteit (hoogveranderbaarheid), duurzaamheid 

(toekomstgerichtheid) en aantrekkelijkheid (gebruikskwaliteit). 
 
Wanneer het genereren van ideeën voor toepassing van groenwaarden is 
gebeurd, kunnen deze verder worden uitgewerkt. 
 
Vraag 6 Hoe  gaan we de gevonden waarden van groen op deze plek 

realiseren? 
Met de uit de vragen 2 t/m 5 gevonden waarden, gaan de deelnemers 
bespreken hoe ze tot de realisatie van die waarden kunnen komen in het 
ontwerp. 

6.2 Waardenlijst 
Ter ondersteuning is een Waardenlijst samengesteld om te gebruiken bij de 
beantwoording van de vragen 2 t/m 5 uit het afwegingskader.  
De verschillende waarden of onderwerpen die leiden tot waarde komen uit: 
figuur 11, de Handreiking Duurzame Ruimtelijke Ontwikkeling (Houtsma, 
2011), de Matrix Ruimtelijke kwaliteit (Werkpartners, 2015), punten 
aangeleverd door de geïnterviewden, de kaders uit hoofdstuk 4 en de 
samenvatting van de analyse (figuur 20). De Waardenlijst is opgenomen in 
bijlage 15. In bijlage 16 staat genoemd bij welke vragen uit het 
afwegingskader de punten uit de bronnen zijn gebruikt.  
 
 

    

Figuur 22  Voorbeeld Waardenlijst (zie bijlage 15) 
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 Vraag 1 Waarom willen we groen op deze plek?

Risicomanagement

People Planet Profit/Prosperity

Waardenmaximalisatie

Levenscyclus

Optimaal beheer

2a. Wat maakt dat groen op

deze plek belevingswaarde

krijgt?

2c. Wat kan de toegevoegde

economische waarde van

het groen op deze plek in de

toekomst zijn?

3a. Wat kan de belevingswaarde

van het groen op deze plek

mogelijk aantasten?

Afwegingskader groenwaarden

 Vraag 2 t/m 5 Wat?

 Vraag 6 Hoe gaan we de gevonden waarden van groen op deze plek realiseren?

3c. Wat kan de toekomstwaarde

van het groen op deze plek

mogelijk aantasten?

4c. Wat bepaalt de levensduur

en daarmee de

toekomstwaarde van dit

groen?

5a. Wat kan het toekomstig

beheer bijdragen aan een

hoge belevingswaarde van

dit groen?

5b. Wat kan beheer bijdragen

aan de ecologische waarde

van dit groen?

5c. Wat kan beheer bijdragen

aan de toekomstwaarde van

dit groen?

4a. Wat zorgt er voor dat de

belevingswaarde van dit

groen een zo lang mogelijke

periode beslaat?

4b. Wat bepaalt de

levenscyclus van de

ecologische waarde van dit

groen?

3b. Wat kan de ecologische

waarde van het groen op

deze plek mogelijk

aantasten?

2b. Wat kan het groen op deze

plek bijdragen aan de

ecologische waarde?

Dit afwegingskader wordt gebruikt
voor het optimaliseren van het
groenontwerp. Het is ontwikkeld om
de waarden van groen in beeld te
brengen en om goede afwegingen te
kunnen maken, die samenhangen
met de maatschappelijke waarde(n)
van groen. Het afwegen zit hem in
het bewust nadenken over de
verschillende waarden van groen en
het toepassen hiervan. Afhankelijk
van de plek kunnen bepaalde
waarden belangrijker zijn dan
andere.

Toelichting op het afwegingskader
Het afwegingskader begint met
vragen naar het doel van het te
ontwerpen groen. Immers asset
management leert ons dat alles
staat in het teken van het nastreven
van de doelstelling.

Het hart van het afwegingskader is
opgebouwd uit horizontaal de
aspecten van het
duurzaamheidsprincipe Triple-P en
verticaal vier kernbegrippen van
asset management. Door deze twee
met elkaar te confronteren ontstaan
een twaalftal wezenlijke vragen voor
het ontwerpen van
groenvoorzieningen in de openbare
buitenruimte.

Aan de hand van deze twaalf vragen
gaan we op zoek we naar de
waarden van groen voor het
ontwerp op de te ontwikkelen plek.
De afweging daarbij is het vinden
van de toe te passen waarden.
Daartoe is een lijst met waarden als
hulpmiddel toegevoegd.

Wanneer het genereren van ideeën
voor toepassing van groenwaarden
is gebeurd, kunnen deze verder
worden uitgewerkt.

Afwegingskader
groenwaarden
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Figuur 23  Maatschappelijke waarde van groen  
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Hoofdstuk 7 Aanvullingen referentiegemeenten 

Om de uitkomsten van dit onderzoek te toetsen zijn twee interviews 
gehouden met medewerkers van gemeenten waar het groen hoog op de 
agenda staat. Om deze gemeenten te selecteren heb ik contact 
opgenomen met Jan Hekman, bestuurslid van Entente Florale, een 
groencompetitie voor gemeenten. Hij heeft mij vier namen doorgegeven,  
waaruit twee zijn gekozen. De gemeente Renkum vertegenwoordigd door 
de heer E. Vink en de heer H. Egberink van de gemeente Doetinchem.  
Beide heren stemden spontaan in met het interview. 
 
De bevindingen van het intern onderzoek, het concept afwegingskader en 
de concept (procesmatige) aanbevelingen zijn extern getoetst door 
middel van interviews met de bovenstaande twee experts. De 
bovenstaande gemeenten staan bekend als gemeenten met veel 
aandacht voor groen (goede voorbeelden). De bevindingen van dit 
rapport zijn gespiegeld aan het groenontwerpproces in deze gemeenten 
om zo mogelijk de voorlopige uitkomsten van het onderzoek nog verder 
te verbeteren. Dit leidt tot het definitieve afwegingskader en de 
definitieve (procesmatige) aanbevelingen die u in dit rapport kunt lezen. 
Deze kunnen worden gebruikt om het groenontwerpproces in 
Heerhugowaard verder te optimaliseren. In de interviews zijn de volgende 
onderwerpen aan de orde gekomen: 
 
1. Groenontwerpproces  
- Herkent u zaken uit het rapport? 
- Is het groenontwerpproces bij u afwijkend van Heerhugowaard? 
- Hoe komt het dat groen in jullie gemeente hoog op de agenda is 

komen te staan? 
- Wat maakt dat Jan Hekman u noemt? 
- Welk advies heeft u voor Heerhugowaard voor wat betreft het 

groenontwerpproces. 

- Hoe houd je blijvend aandacht voor groen? 
- Hoe heeft u het voor elkaar gekregen om zilver/goud te halen bij de 

Entente Florale? 
 
2. Maatschappelijke waarde van openbaar groen 
- Waarom is groen belangrijk? 
- Merken jullie dat de aandacht voor groen positief effect heeft op 

bewoners? 
- Wat zijn de momenten om ons sterk te maken voor groen? 
- Welk advies heeft u voor Heerhugowaard om de maatschappelijke 

waarde van openbaar groen beter te gebruiken? 
 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
- Gebruikt u asset management? 
- Welk advies kunt u Heerhugowaard geven voor het gebruik van asset 

management. 
 
4. Afwegingskader  
- Wat vindt u van het afwegingskader? 
- Is het afwegingskader bruikbaar?  
- Waar in het proces is het afwegingskader bruikbaar? 

 
5. Conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen  
- Wat vindt u van de conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen? 
- Heeft u zelf nog andere conclusies getrokken uit dit rapport? 
- Heeft u nog andere aanbevelingen? 

 
6. Wilt u nog iets aanvullen of heeft u nog een ander advies? 
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7.1 Gemeente Renkum 

Interview gehouden met Erwin Vink, beleidsmedewerker groen, 
gemeente Renkum op 23 november 2015 (zie bijlage 10). 
 
Hieronder staan de meest belangrijke punten uit het interview vermeld. 
De verschillende antwoorden op de hiervoor genoemde vragen zijn 
geclusterd in volgende thema’s: 
 
Maatschappelijke waarde van openbaar groen 
- Zonder groen geen leven. 
- Zorg dat de waarden van groen tussen de oren zit, bij zowel de 

politiek als bij de projectontwikkelaar. 
- Probeer het afwegingskader in het groenontwerpproces te krijgen, 

zodat je gedwongen wordt over de waarden van groen na te denken.  
- De waterbergende functie van groen wordt vaak vergeten, maar is 

wel heel belangrijk. Elke gemeente heeft te maken met 
wateroverlast als het heel hard regent. Zeker wanneer inwoners de 
voor- en achtertuin dicht straten. 

- We hebben hier een inbreiwijkje in Oosterbeek waar geld 
prevaleerde en niet het groen. Er is dicht op elkaar gebouwd. 
Mensen vinden het veel te stenig. We zien nu dat er continu 25% van 
de woningen te koop staat. Groen doet veel voor de woonomgeving, 
dat wordt nog wel eens vergeten. Dit wijkje is hiervan het bewijs.  

 
Entente Florale  
- Wij hebben met de Entente Florale meegedaan, zowel landelijk als 

Europees en hebben die allebei gewonnen. Toen was ons beleid 
actueel, de hoofdlijn tot en met de uitvoering hadden we netjes 
beschreven en dat kon je buiten ook zien. Ook denk ik dat we deels 
gewonnen hebben door het succes van vroeger, de 
landschapsstructuur en de landgoederen. Deze zijn er nog steeds en 
bepalen in hoge mate het verhaal. In Renkum is een industrieterrein 
weggehaald om ruimte voor herten te maken, het beekdal is daar 

heel uniek. Oosterbeek is juist weer heel bosrijk. De verschillen in 
deze gemeente zijn erg groot en dicht bij elkaar. We hebben een 
stuwwal, heide, beekdalen, dus een heel divers landschap en het 
buitengebied is vele malen groter dan de bebouwde kom.  

 
Beleid 
- Je kunt niet alles in beleid dicht timmeren.  
- Een beleidsplan moet ook niet zo zijn dat er helemaal niets meer 

mogelijk is voor andere ontwikkelingen. Maar je moet de grote lijnen 
vastleggen en daar ook naar handelen.  

- Het huidige groenstructuurplan was een plan voor heel de gemeente. 
In het nieuwe groenstructuurplan komen nu een aantal kaders die 
voor de hele gemeente gelden en een aantal  specifieke 
dorpsdocumenten. We proberen hierin de persoonlijke vertaling van 
wat de inwoners willen weer te geven. 

- Mensen willen wel betrokken zijn bij groen. Iets wat over algemene 
zaken gaat boeit de mensen echter niet, maar wel als het gaat over 
bijvoorbeeld bomen in hun eigen straat.  

- We gaan in het groenbeleidsplan voorstellen dat we een aantal 
parken en groene enclaves in de dorpen moeten gaan beschermen 
via het bestemmingsplan.  

 
Participatie 
- Luister naar je inwoners. 
- Als er iets niet goed is, wijzen inwoners vaak naar de gemeente. 

Nederlanders zijn gewend dat de overheid alles regelt. De 
participatiemaatschappij is er nog niet. Mensen moeten dit leren en 
dat is een taak voor de gemeente. 

- Nieuwe ontwikkelingen en herinrichtingen zijn de momenten om 
betrokkenheid te creëren.  

- Er moet een gezonde balans zijn tussen wat de gemeente doet en 
wat de bewoners doen. Ik zou zeggen die gezonde balans is 75% bij 
de mensen die graag willen en 25% bij de gemeente. Nu is 95% bij de 
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gemeente en de rest bij de bewoners, dat moet andersom. De 
bewoners moeten leren om meer zelf te doen. 

- Bij voorlichting ontbreekt het vaak aan het dieper op de materie in 
gaan. 

- Iedere wijk zou eigenlijk zijn groene ontmoetingsplek moeten 
hebben. Samen met de buurt ontmoetingsplekken opzetten werkt 
hier heel goed.  

- Een goed idee vind ik een burgerpanel, een soort klankbordgroep 
voor de hele gemeente, waarin de gemeente dan gevraagd of 
ongevraagd stellingen kan deponeren. Bijvoorbeeld over afval 
ophalen op zondag. We zijn nu bezig met een soort vast burgerpanel. 
Ik denk dat dit efficiënter en waardevoller is dan allemaal kleine 
clubjes. Zo’n burgerpanel is ook effectiever.  
 

Medefinanciering 
- Er zijn nog wel subsidie potjes die wij als gemeente kunnen 

gebruiken, probeer die zoveel mogelijk te gebruiken.  
- In onze nieuwe bouwverordening hebben we opgenomen dat als  er 

bomen bij bouwprojecten weg moeten en ze niet herplant kunnen 
worden, dat dan de financiële waarde die de bomen 
vertegenwoordigen in een fonds gestopt wordt. Hierdoor kunnen  
elders in de gemeente weer nieuwe bomen worden geplant.  
 

Ontwerp 
- Mensen willen kleuren en bloemen.  
- Feeling met de uitvoering vertaalt zich in de manier waarop je het 

ontwerp maakt.  
- Gebiedskennis is heel belangrijk i.v.m. de bodemomstandigheden.  
- Liever één grote boom dan allemaal kleine.   
- Bomen in de verharding is hier ook een bron van ergernis.  
- Voordat je begint moet je al nadenken over wat straks de 

consequenties zijn.  

Nieuwbouw 
- Er is een groot verschil tussen een nieuwbouwwijk nu en van veertig 

jaar geleden. Toen was er veel meer ruimte.  
- Het gros van de mensen heeft niets meer met tuinieren, allemaal  

bloembakken, schuttingen en verharding.  
- Tegenwoordig is het ondergronds net zo druk als bovengronds. Je 

kunt eigenlijk nergens meer een boom planten. Kabelvrije zones in 
het bestemmingsplan vastleggen, dat is een duurzame oplossing voor 
groen in de stad of het stedelijk gebied. 

 
Groenwerkzaamheden 
- Bij groenwerkzaamheden moet een groenman, en niet een civiele 

man of iemand met cultuurtechniek, toezicht houden.  
- Als je geen zorg besteed aan nieuwe aanleg, is het zeker dat het gaat 

het mislukken. 
- Je kunt van alles vinden over groen, maar groen onderhouden is ook 

nog een vak. Dus zomaar iemand in het groen plaatsen kan niet. 
 
Overige 
- Zorg dat je bij nieuwe ontwikkelingen er als eerste bij bent (voordat 

er zaken besloten zijn), want dan kun je nog wat dingen invullen en 
bijsturen. Als de stedenbouwontwikkelaars en de mensen van 
financiën er naar hebben gekeken ben je eigenlijk al te laat. 

- Groen en civiel is hier één afdeling. Het samenwerken blijft echter 
wel een strijd omdat we niet elkaars kennis delen.  

- Wanneer de klachten weer toenemen, helpen deze klachten je weer 
om zaken voor elkaar te krijgen.  

- Raadsleden zijn meer bezig met wat iets kost.  
- We proberen de politiek en de inwoners te betrekken bij het groen 

en zaken uit te leggen, zo mogelijk ook door ludieke acties.  
- Duurzaamheid is een heel groot begrip en wordt te pas en te onpas 

gebruikt, net als het begrip biodiversiteit. Er is niet een afgebakende 
tekst van wat onder duurzaamheid wordt verstaan.  



  

 
66 

 

  
 

Figuur 24  Onderscheiding Entente Florale in de hal naast de balie 

7.2 Gemeente Doetinchem 

Interview gehouden met Han Egberink, teamleider Wijkbeheer, gemeente 
Doetinchem  op 9 december 2015 (zie bijlage 11). 
 
Hieronder staan de meest belangrijke punten uit het interview vermeld. 
De verschillende antwoorden op de hiervoor genoemde vragen zijn 
geclusterd in volgende thema’s: 
 
Maatschappelijke waarde van openbaar groen 
- Als je natuur in de stad wilt begeleiden, moet je daarop ingericht zijn.  
- We hebben de parken met elkaar verbonden en hebben de 

hoofdstructuren in beeld. En ook de natuurgebieden om de stad 
heen zijn verbonden en daar zijn we nog steeds mee bezig. De 
duurzaamheid zit echt in die grote, ecologische groengebieden met 
de verbindingen daartussen, als groene longen van de stad. 

- Straten en hofjes zijn bij ons de nevenstructuren.  
Een hofje is voor mij niet duurzaam, maar wel belangrijk voor de 
burger.  

- Het probleem van vervanging kennen we in Nederland. Groen gaat 
landelijk failliet, omdat er nergens met vervanging rekening 
gehouden wordt. 

- Wij hebben het voordeel dat we een groene gemeente zijn. Je moet 
echter ook altijd wel bewaken dat die ook groen blijft.  

- Mensen zijn wel vaak betrokken bij bomen en groen, veel meer dan 
bij de rest van de openbare ruimte.  

 
Entente Florale  
- Bij de Entente Florale was ook de stadstuin betrokken, daarbij 

speelde ook duurzaamheid een rol, zoals zonnecollectoren. 
Bewoners onderhouden de stadstuin midden in de stad.  
Daar hebben we de gemeente mee op de kaart gezet in het kader 
van duurzaamheid. Ik denk niet dat zoiets als de duurzame stadstuin 
ontstaat zonder een drive.  
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Beleid 
- Wij willen in de stad onderhoud op een basisniveau. Schoon, heel en 

veilig. 
- Wij moeten vier ton bezuinigen in het groen. Wij kijken naar waar 

kun je snel bezuinigen en wat herstelbaar is.  
- Groen staat hier hoog op de agenda doordat we zaken, die spelen in 

de maatschappij, omarmen.  
 

COR 
- Een COR is een Commissie Openbare Ruimte, waar alle grote plannen 

langs gaan. Die zijn ook al door de specialisten bekeken en worden in 
de COR getoetst aan de ontwerpnormen en uitgangspunten. Ook 
heel belangrijk is de beheerparagraaf, ook deze wordt getoetst. 
Daarin staat dat wanneer je iets aanlegt, de beheerkosten met de 
areaaluitbreiding aangevraagd moeten worden en gehonoreerd 
moeten worden. 

- Deze COR bestaat uit een voorzitter, een ontwerper en 
vakspecialisten. Zij kijken met name naar nieuwbouwplannen en 
grote reconstructies.  

- Alle plannen die door het COR behandeld worden, gaan via het 
college. Als daar een handtekening op staat, staat er ook een 
handtekening op de beheerparagraaf en dat is de leidraad.  

 
Afwegingskader 
- Het afwegingskader is zeker bruikbaar, met name  voor de 

ontwerper, het is het instrument voor ideevorming. 
- Het afwegingskader kan handig zijn, maar probeer het ook financieel 

te vertalen. Ga kijken of er enkele CROW normen op het 
afwegingskader passen, dat gaat echt tot de verbeelding spreken. 
Politiek zal daar toch enigszins gevoelig voor zijn. Dus proberen er 
kengetallen aan te hangen. Mensen denken toch aan geld. Niet om 
het geld, maar om de prioriteit er in te herkennen.  

- Als je het afwegingskader vertaalt in geld, kun je zaken aan elkaar 
koppelen. Als je zegt, verkoop levert 1 miljoen op en je verliest 3 
miljoen aan groenwaarde, dan kan ook een leek begrijpen, dat dit de 
samenleving dan minder oplevert.  

- Gemeentegrond is geld waard en er wordt altijd met grondwaarde 
gemeten en niet met de drie P’s. Dat is wel mooi meegenomen, maar 
het gaat er toch om of we die grond hadden kunnen verkopen of dat 
we er een andere functie aan hadden kunnen geven. Dan staat groen 
al onder druk. 
 

Participatie 
- We bekijken per situatie hoe we met participatie omgaan. We 

hebben participatie op elk niveau. De hoeveelheid invloed is 
afhankelijk van de situatie. Het is vooral maatwerk. Je moet gewoon 
meerdere procedures hebben en die procedure pakken die op dat 
project past. Je probeert zo hoog mogelijk op de participatieladder te 
komen.  

- Wat wij het liefst niet willen dat iemand één op één afspraken gaat 
maken. Je kunt dit niet bijhouden, het moeten wel wat grotere 
eenheden zijn. 

- Burgerparticipatie vindt met name plaats in de nevenstructuren en in 
de parken. Bewoners voelen zich ook verbonden aan een park. 

- Als je in de straat het werk overdraagt aan een bewoner, wordt men 
minder enthousiast. 

- Als de burger zegt dat zij graag wat willen gaan doen, dan kun je het 
onderhoudsgeld inzetten wat in dat gebiedje zit en daar maak je dan 
afspraken over.  

- De bezuinigingen willen we straks wel gebruiken om naar de buurt te 
gaan met de boodschap dat als ze niet participeren, de gemeente 
bezuinigingen moet doorvoeren.  

- Bij ons werkt het dan zo dat, als de bewoners iets in stand willen 
houden, ze zelf in actie zullen moeten komen. Bijvoorbeeld, de 
sierheesters worden niet gerooid, maar door de mensen zelf 
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onderhouden. Als gemeente neem je wel een risico, want hoelang 
blijven die bewoners waar je contact mee hebt gehad daar wonen?  
Je moet in je planvorming nadenken over wat ze ervan maken, hoe je 
het terug krijgt en wat je daar over af spreekt.  Bij sierheesters kun je 
zeggen, als ze het niet onderhouden, dan maken we daar gazon van. 
Dan heb je dezelfde kosten die je er anders ook aan zou besteden. 

- Waar het niet lukt, levert de gemeente onderhoud op basisniveau, 
waar schoon, heel en veilig is. Waar burgers actief worden, mag het 
mooier worden  

 
Medefinanciering 
- Wij voldoen aan bepaalde eisen. Als je als burger meer wilt, moet hij 

dit zelf genereren. De initiatiefnemer stapt zelf op een sponsor af, we 
denken mee en faciliteren, maar we gaan het niet actief doen. 

- Een bewoner schoffelt al met moeite het groen in hun eigen straat.  
- Je kunt wel andere dingen uitwisselen, zoals bijvoorbeeld met 

mantelzorg, wat ook gemeenschapsgeld is. Maar zover is het nog 
lang niet. Ik denk wel dat het erbij zou passen, een stuk mantelzorg 
uitwisselen tegen een stuk groenonderhoud. Maar wie controleert 
dat het ook echt gebeurd? Dat moet nog uitgedacht worden. 

- Wij hebben een aantal compensatiefondsen, o.a. voor bomen. 
Wanneer iemand een kapvergunning aanvraagt, krijg hij als het nodig 
is een herplantplicht opgelegd binnen het gebied zelf. Als dit niet 
past, moet hij een bepaalde waarde betalen voor de boom wat in het 
fonds wordt gestort. 

- Voor uitbreidingsplannen en inbreiplannen koopt de gemeente 
Doetinchem als compensatie natuurgrond aan. Er wordt ergens 
gebouwd en dat wordt gecompenseerd in natuur.  

- Buur maakt natuur. (http://www.buurmaaktnatuur.nl/ )  
Hier kun je als burger voor 5 à 6 euro een m2 natuur kopen. Hier 
genereert een burger geld om natuur te maken.  

- Er is in Gaanderen een stichting opgericht door bewoners, zij 
beheren  een stuk grond. Omdat zij een stichting geworden zijn, 
kunnen zij fondsen werven.  

 
Ontwerp 
- Een versteende omgeving voelt alsof het thuis niet ingericht is, of je 

geen gordijnen hebt hangen. Groen is belangrijk voor het ervaren van 
die buitenruimte.  

- De norm van 75 m2 groen per woning moet je wel hebben. Die moet 
je ook bewaken. Dat bewaken van die richtlijn is een issue.  

- De ontwerpen zijn de afgelopen 15-20 jaar steniger geworden. 
- In onze normering staat dat als je een boom tot volle wasdom wilt 

laten komen, je 30  m3 bewortelbare ruimte moet hebben en dat is 
natuurlijk bijna niet te doen.  

- Bij ons staat in de boomverordening in principe geen bomen in 
verharding, tenzij.  

- Het aantal m3 is redelijk gereduceerd en voor kleinere bomen is dit 
minimaal 10 m3. In principe komen in die zones ook geen kabels en 
leidingen. Zowel in nieuwe als bestaande wijken houden wij daar 
rekening mee.  

- In de hoofdstructuur moet voldoende bewortelbare ruimte zijn voor 
elke boom. In de nevenstructuur moet je wel eens een compromis 
sluiten. Je moet die ontwerpeisen wel hebben. Die eisen zijn een 
pluspunt en helpen je wel, maar je moet wel meebewegen, dat kan 
niet anders. 

- De identiteit van de wijk moet je niet in de hofjes maken, daar is de 
burger de baas. Je moet dergelijke structuren in de hoofdstructuur 
maken.  

 
Groenwerkzaamheden 
- Wij blijven zelf de regie voeren. We gaan naar beeldbestekken voor 

onszelf, maar niet meer voor de aannemer. We huren uren van een 
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vakman van de aannemer in en zetten die zelf in, met name voor 
groen.  

- Met groen kun je het meest verbinden. Denk hierbij bijvoorbeeld aan 
onze leermeesters, die samenwerken met mensen met een afstand 
tot de arbeidsmarkt. Zij doen de kleinere klussen in de wijk en de rest 
gaat rechtstreeks naar de aannemer. Wij willen dat die voorman 
groen zijn gebied beheert op basis van het beeldbestek. Je berekent 
het aantal uren wat hij nodig heeft en daarmee krijgt hij een 
bepaalde vrijheid om die uren in te zetten.  

- Nu zitten we met de teams weer in de wijk en ze schaften daar ook.  
- Wij hebben in de notitie wijkbedrijven vastgelegd dat wij dat alleen 

maar kunnen doen als we een bepaalde basisbezetting hebben van 
vakmensen. In elke groep moet een vakman zitten. De vakman heeft 
MBO 4. Bij  de voorman vragen we de uitvoerdersopleiding, MBO +. 
Dat niveau heb je nodig om mensen in het wijkbedrijf te kunnen 
begeleiden. Niet alleen vanuit je vak, maar je moet het ook geestelijk 
aankunnen. Dat heeft ook met denkniveau te maken. 

- Wij hebben afspraken gemaakt met IB dat bij nieuwe werken een 
groenman op het groenwerk toeziet. En  eigenlijk moet je ook een 
groenaannemer hebben.  

- Als je effectief en efficiënt wilt werken, gaat dat vaak ten koste van 
die serviceverlening.  

 

 

  
Figuur 25  Duurzame stadstuin in het centrum van Doetinchem 
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Figuur 26  Maatschappelijke waarde van groen 

http://www.google.nl/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&frm=1&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwjB0NiJtcrJAhVD_g4KHWArDrIQjRwIBw&url=http://theatererf.nl/home/2014/05/&bvm=bv.108538919,d.ZWU&psig=AFQjCNGCWO_RjvdHeupTMaqnwvSEU2yxKg&ust=1449600547940793
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Hoofdstuk 8 Conclusies en (procesmatige) aanbevelingen 

In dit hoofdstuk volgen de conclusies van het onderzoek en aanbevelingen 
om het groenontwerpproces te verbeteren.  
Uit de interviews valt op te maken dat de geïnterviewde medewerkers 
zeer betrokken zijn bij Heerhugowaard en meer specifiek bij het groen in 
de openbare buitenruimte. Ook was er in alle interviews een openhartige 
houding. Hieraan is het dan ook te danken dat er veel input is voor dit 
onderzoek. Dit resulteert, ondanks dat het groenontwerpproces goed 
werkt, toch in behoorlijk wat aanbevelingen. 
 

8.1 De Groene Stad, algemene conclusies en aanbevelingen 

Groen heeft een grote maatschappelijke waarde en heeft invloed op vele 
aspecten van de samenleving. In figuur 11 staan waarden van groen 
genoemd op de gebieden: economie, klimaat, milieu, gezondheid, sociaal 
en veiligheid. Hiermee kan groen helpen de duurzaamheid in een 
gemeente op een hoger niveau te brengen. Wanneer we de waarden van 
figuur 11 leggen over de onderdelen van duurzaamheid uit figuur 27, 
kunnen we stellen dat groen invloed heeft op veel onderdelen uit de 
Nationale Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid. 
 
Ondanks de vele positieve artikelen en rapporten over de waarden van 
groen, zien we toch dat de hoeveelheid aangelegd groen in Nederland 
achterblijft bij de norm van de Raad van het landelijk gebied en de Nota 
Ruimte van 75m2 groen per woning in het stedelijk gebied. Opmerkelijk is 
ook dat de door de Raad van het Landelijk Gebied genoemde benodigde 
openbare groene ruimte in het buitengebied van 72 – 300m2 nergens in 
rapporten terugkomt. 
 

 
Kopie figuur 11 

 

 
Figuur 27  Nationale Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid (Telos) 

Gemeente Heerhugowaard 
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Als het gemeenten echter al niet lukt om de minimale norm voor groen in 
het stedelijk gebied te realiseren, zullen ze dan wel de waarden van groen 
op hun waarde schatten? En dan hebben we het nog niet over de norm 
voor recreatief groen in het buitengebied. 
 
Een moeilijkheid is dat de grote voordelen van groen zich niet goed in geld 
laten uitdrukken. Temeer omdat gemeenten meestal de kosten dragen 
van groen in de stedelijke omgeving, maar niet de baten ontvangen van 
de voordelen van dit groen. 
 
Als we vooral naar de kosten kijken, gaan we niet die gezonde, duurzame 
steden krijgen. Voordelig is het ook niet, want het niet gebruiken van die 
groenwaarden kan de BV Nederland wel eens meer kosten. 
 
Dit onderzoek toont aan dat er genoeg bewijs is voor de waarde van 
groen voor een gezonde samenleving. Het is daarom belangrijk dat 
gemeenten inzicht hebben in de waarden van groen, zoals invloed op de 
gezondheid van mensen en op het milieu en  hoe het gevolgen van de 
klimaatverandering kan opvangen. 
Het in dit onderzoek ontwikkelde afwegingskader helpt bij het bewust 
afwegen van te gebruiken waarden van groen en is bovendien een link 
tussen de “leek” en de professional. 
 
Op grond van de vele waarden die groen te bieden heeft, zou groen een 
belangrijk uitgangspunt moeten zijn voor gemeenten die haar inwoners 
een aantrekkelijke, gezonde, duurzame leefomgeving wil bieden.  
Groen wordt echter nog lang niet gezien als de basis voor een duurzame 
ontwikkeling van de stedelijke omgeving. 
 
Hoe kunnen we dan zorgen dat dit wel gebeurt? 
Om groen hoger op de agenda te krijgen en te zien als de basis voor een 
duurzame leefomgeving, zullen gemeenten groen niet meer als één van 
de vele aspecten van de openbare buitenruimte moeten zien, maar juist 

als oplossing voor veel maatschappelijke uitdagingen en om tot een 
duurzame, gezonde leefomgeving te komen met een grote leefbaarheid. 
 
We hebben in hoofdstuk 2 gezien hoe moeilijk een discussie over waarde 
kan zijn. Dit geldt ook voor de discussie over de waarden van groen. 
Immers ondanks het bewijs van deze groene waarden, zien we in 
Nederland nog steeds dat er tekort groenareaal wordt aangelegd en dus 
te weinig rekening wordt gehouden met die overtuigende waarden. 
 
Begin met het waarom 
Simon Sinek reikt ons hiervoor een oplossing aan. In zijn boek ‘Begin met 
het waarom’ geeft hij aan dat het Waarom de context verschaft voor al 
het andere. (Sinek, 2014, negende druk). Om de groenwaarden de plek te 
geven die het toekomt, zullen gemeenten dus eerst na moeten denken 
over waarom zij doen wat ze doen, wat zij voor hun inwoners echt 
belangrijk vinden. Dit moet leiden tot het  
kernwaarden. Die kernwaarden ontstaan 
door de groenwaarden als basis te nemen 
voor een aantrekkelijke, gezonde, 
duurzame leefomgeving. Vervolgens 
moeten zij zich afvragen hoe zij die 
kernwaarden het beste kunnen bereiken. 
Hierbij kan het duurzaamheidsprincipe 
Triple-P een belangrijk handvat zijn. 
Immers wanneer een van de onderdelen 
People, Planet of Profit/Prosperity ten  

 
Figuur 28  Begin met Waarom 

koste van de andere gaat, gaat dit in tegen een duurzame ontwikkeling 
van de gemeente. Uiteindelijk moeten gemeenten zich afvragen Wat zij 
gaan doen. Dit wat vormt uiteindelijk het tastbare bewijs van het 
Waarom. 
Maar hoe krijgen we het voor elkaar dat deze groene waarden ook echt 
toegepast gaan worden? 
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Ook hiervoor geeft Simon Sinek ons een handreiking met de wet van 
diffusie (van innovaties). Bij deze wet gaat het om het invoeren van 
nieuwe producten, technologieën of ideeën. 
 
Wet van diffusie (van innovaties) 
De Wet van diffusie verklaart hoe ideeën zich verspreiden. Een bevolking 
is opgedeeld in vijf segmenten, die samen een belcurve vormen: 
innovators, pioniers, voorlopers, achterlopers en achterblijvers. 
Innovators gaan actief op zoek naar nieuwe producten of ideeën en raken 
geïntrigeerd door elke fundamentele vooruitgang. Innovators dagen de 
rest van de bevolking uit om anders over de wereld te gaan denken en  

 
Figuur 29  Wet van diffusie 

 
haar met andere ogen te bekijken. Pioniers hebben met innovators 
gemeen dat zij het potentieel van nieuwe ideeën al vroeg in zien en zijn 
best bereid om met onvolkomenheden te leven. Pioniers genereren zelf 
geen ideeën. Beide groepen hebben met elkaar gemeen dat ze heel erg 
op hun intuïtie afgaan. Ze vertrouwen hun instinct.  
De volgende 34 % van de bevolking vormen de voorlopers, gevolgd door 
de achterlopers. De achterblijvers bevinden zich tot slot helemaal aan de 
rechterkant van de curve. Achterblijvers zijn mensen die alleen maar een 
telefoon met toetsen kopen, omdat er geen telefoons met draaischijven 
meer worden gemaakt. De voorlopers en achterlopers zijn praktischer. Zij 
hechten meer belang aan rationele factoren. De voorlopers voelen zich 

iets meer op hun gemak bij nieuwe ideeën of technologieën dan de 
achterlopers. 
 
Volgens de wet van diffusie kan succes in een massamarkt alleen worden 
bereikt nadat je tussen de 15 en 18% van de markt bereikt hebt. Het 
kantelpunt bereik je op het moment dat de groei van een bedrijf of de 
verspreiding van een idee ineens bijzonder snel begint te gaan. Dit is ook 
het moment waarop een idee een beweging wordt. Als dat gebeurt, is de 
groei niet alleen exponentieel, maar ook automatisch. Het gaat gewoon 
vanzelf. 
 
Als je zaken doet, moet je dus niet alleen puur willen verkopen aan 
iedereen die wil hebben wat jij hebt – de meerderheid – , maar moet je 
mensen zien te vinden die geloven wat jij gelooft, de mensen aan de 
linkerkant van de belcurve. Die 15 – 18% zijn geen mensen die alleen 
maar bereid zijn om je product te kopen. Het zijn mensen die dezelfde 
opvattingen hebben als jij en die je ideeën, producten en diensten in hun 
eigen leven willen integreren als uitingen van Wat bij hun eigen Waarom 
past. Zij beschouwen wat jij doet als tastbaar element om hun eigen doel, 
motief of geloof aan de buitenwereld mee over te brengen. 
 
Hoe zorg je ervoor dat meer mensen ‘het snappen’? Dit noemen we de 
‘kloof’, de overgang tussen de pioniers en de voorlopers, en deze is lastig 
te overbruggen. Maar niet als je weet Waarom. 
 
Als je de discipline bezit om je op de pioniers te richten, komt de 
meerderheid uiteindelijk vanzelf over de brug. Maar je moet beginnen 
met Waarom.  
Je moet goed communiceren en de linkerkant van de belcurve 
mobiliseren om de acceptatie van het product te stimuleren. Als je begint 
met Waarom, voelen degenen die geloven wat jij gelooft zich om zeer 
persoonlijke redenen tot je aangetrokken. Het systeem gaat kantelen 
door de mensen die dezelfde waarden en overtuigingen hebben als jij, 
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niet door de kwaliteit van je producten. Jouw rol in het proces is dat je 
heel duidelijk moet zijn over het doel, het motief of het geloof waarvoor 
jij staat, en dat je moet laten zien hoe je producten en diensten dat doel 
helpen bevorderen.  
Met elk succes, met elke tastbare demonstratie dat de visie echt 
werkelijkheid kan worden, begint de praktischer ingestelde meerderheid 
meer interesse te tonen. Wat voorheen puur een droom was, wordt al 
snel een bewijsbare en tastbare realiteit. En als dat gebeurt, kan er een 
kantelpunt worden bereikt en komt de boel echt op gang. 
 
Maar hoe zorgen we ervoor dat er genoeg penvoerders over de groene 
waarden gaan praten, zodat het systeem zal gaan laten kantelen? 
 
In Nederland zijn er verschillende partijen met passie voor groen die tot 
de innovators gerekend kunnen worden (zie hiervoor bijvoorbeeld de 
bibliografie) en toch komen we in Nederland moeizaam verder, getuige 
het feit dat aanleggen van de minimum norm areaal groen nog niet eens 
lukt. Je kunt je daarom afvragen of dit op nationale schaal te regelen is. 
Mogelijk is dit beter te regelen binnen het niveau van een individuele 
gemeente. 
 
Als we de wet van diffusie gaan toepassen op een enkele gemeente 
kunnen we als volgt het kantelpunt zien te bereiken: 
1e Uit de samenleving wordt een daadkrachtige groep samengesteld uit 

mensen met een grote passie voor groen (innovators). De innovators 
gaan een strategie opzetten om de groenwaarden hoger op de 
agenda te krijgen (beginnen Waarom en vervolgens Hoe en Wat).  

2e De innovators gaan op zoek naar andere innovators en naar pioniers 
en naar wegen om de groenwaarden actief te promoten (het Wat, de 
producten die bewijzen dat de gemeente haar Waarom serieus 
neemt).  

3e Het streven is om het kantelpunt te bereiken van 15 – 18% van de 
mensen. Dit zijn de mensen met dezelfde opvattingen over groen als 

de gemeente en die de ideeën in hun eigen leven willen integreren, 
als uitingen van Wat bij hun eigen Waarom past. 

4e Vervolgens richt men zich op de voorlopers, achterlopers en 
achterblijvers om de groenwaarden geheel geïntegreerd te krijgen in 
de samenleving. Wanneer het kantelpunt is bereikt, gaat dit relatief 
gemakkelijk. 

 
Om het toepassen van de groenwaarden te integreren in de samenleving, 
zal een gemeente ze eerst moeten integreren in haar eigen Waarom en 
vervolgens dit Waarom ook uitdragen. Hierbij kan een gemeente te werk 
gaan volgens de wet van diffusie en zich dus eerst richten op de linkerkant 
van de belcurve, om vervolgens het kantelpunt te bereiken. Hierna richt 
de gemeente zich ook op de partijen aan de rechterkant van de belcurve 
en gaat voor een totale integratie van de groenwaarden in de 
samenleving. 
 
Gemeenten die weinig gebruik maken van de groene waarde, moeten 
de waarde van groen hoger op de politieke agenda zien te krijgen. 
Vanuit de Gemeenteraad en burgers zal het een speerpunt moeten 
worden. Daartoe kan een gemeente de wet van diffusie gebruiken. Zij 
zal dan op zoek moeten gaan naar de innovators en pioniers en hiermee 
moeten zorgen dat het kantelpunt wordt bereikt, waardoor ook de 
andere mensen meegaan in de integratie van de groenwaarden in de 
samenleving. 
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8.2 Conclusies gemeente Heerhugowaard 

 
Groen onmisbaar voor de stad Heerhugowaard 
Het groen in de openbare buitenruimte heeft, zoals al eerder 
geconcludeerd, een grote maatschappelijke waarde. Dit komt doordat 
groen veel verschillende waarden in zich draagt, die grote invloed hebben 
op vele aspecten van de samenleving. Groen is een vereiste voor een 
gezonde leefomgeving en is daarmee onmisbaar voor de stad. 
 
Groen is een hele belangrijke voorwaarde voor een gezonde en leefbare 
stad. 
 
Drive 
Uit dit onderzoek blijkt dat in Heerhugowaard de maatschappelijke 
waarde van groen nog kan verhogen.  
Van de Stad van de Zon kunnen we leren, dat wanneer er een drive 
ontstaat voor iets, er tevens focus ontstaat om zaken voor elkaar te 
krijgen. Op het ontstaan van de drive voor duurzaamheid heeft de 
inspirerende ontwerper Ashok Bhalotra  een grote invloed gehad. 
Deze focus op CO2-neutraliteit heeft in Heerhugowaard mogelijk een 
grote bijdrage geleverd aan de hoge scores op de Nationale Monitor 
Gemeentelijke Duurzaamheid op de onderwerpen energie en klimaat. 
Collega’s geven in de interviews aan dat door de Stad van de Zon een 
Drive is ontstaan voor duurzaamheid met een focus op CO2-neutraliteit. 
 
Om groen een prominentere plek te geven moet er besef zijn van wat 
groen betekent voor de stad en is het van belang om te laten zien dat 
groen veel positieve effecten heeft op andere aspecten van de 
samenleving. De kern van het verhaal is, dat groen gezien zou moeten 
worden als waarde voor de hele stad. De Groene stad zou de nieuwe 
icoon voor duurzaamheid kunnen worden. Als je vanuit dit beeld een 
nieuwe wijk ontwikkelt, zal dat zeer waarschijnlijk ten gunste van groen 

zijn en daarmee dus ten gunste van de leefbaarheid in de wijk en in de 
stad. Net als bij de stad van de Zon moet voor de groenwaarden een drive 
worden ontwikkeld, zodat er focus ontstaat op de groenwaarden. 
 
Een groene leefomgeving kan Heerhugowaard helpen haar 
duurzaamheid te verhogen. Als de gemeente Groen wil zien als de 
oplossing voor een gezonde, leefbare stad, zal zij hiervoor een drive, een 
passie moeten ontwikkelen. Bijvoorbeeld door ‘De Groene Stad’ als 
nieuwe icoon voor duurzaamheid te introduceren. 
 

Drive geeft focus Focus op vergroten groene waarde voor meer 
duurzaamheid 

 
Duurzaamheid verhogen 
Maatschappelijke waarde heeft alles te maken met duurzaamheid. 
Duurzaamheid gaat uit van verschillende waarden en vat deze samen in 
de thema’s: People (belevingswaarde of ruimtelijk-sociale kwaliteit), 
Planet (ecologische waarde of milieukwaliteit) en Profit/Prosperity 
(toekomstwaarde of economische kwaliteit, welvaart). 
 
Heerhugowaard heeft in het verleden vooral de nadruk gelegd op CO2-
neutraliteit. Vervolgens is de aandacht verschoven van een CO2 uitdaging 
naar een (duurzame) energie uitdaging. Met de komst van het huidige 
college is de duurzaamheidsscope verder verbreed naar het hanteren van 
het People, Planet, Profit/Prosperity gedachtengoed. Uit de Nationale 
Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid blijkt dat de gemeente 
Heerhugowaard gemiddeld scoort op het gebied van duurzaamheid. Met 
name op de aspecten ‘Oppervlaktewater’ en ‘Natuur en landschap’ kan de 
gemeente Heerhugowaard veel beter presteren, door gebruik te maken 
van de verschillende waarden van groen. Deze leiden namelijk als vanzelf 
naar een brede toepassing van duurzaamheid.  
 

https://www.google.nl/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&frm=1&source=web&cd=1&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwjv8bC3zdHJAhUBeg8KHfnUCmkQFggjMAA&url=https%3A%2F%2Fnl.wikipedia.org%2Fwiki%2FAshok_Bhalotra&usg=AFQjCNEnTvbBxBjupGkWApjJaWSHENbkag&bvm=bv.109395566,d.ZWU
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De gemeente Heerhugowaard kan door gebruik te maken van de 
waarden van groen beter presteren op het gebied van duurzaamheid.  
 
Groen is in Heerhugowaard één van de vele aspecten van de openbare 
buitenruimte. Door de vele waarden van groen zou dit echter een veel 
belangrijker plek moeten krijgen in het ontwerp, omdat deze waarden 
oplossingen kunnen bieden voor tal van zaken die spelen in de 
samenleving.  
We kunnen groen meer op de kaart zetten door een drive voor groen te 
ontwikkelen en een kader te hebben dat ons helpt om de waarden van 
groen bewust te gaan gebruiken.  
 
Afwegingskader 
Het groenontwerpproces is een proces om met elkaar te komen tot een 
goed groenontwerp en om de juiste beslissingen te nemen over groen. 
Een groenontwerp is een vertaling van wat we belangrijk vinden. 
Vertrekpunt voor de dialoog over het groenontwerp, is het feit dat je met 
z’n allen vindt dat groen een belangrijke plek inneemt in deze 
maatschappij, het gemeenschappelijke beeld over de waarden van groen 
op de diverse terreinen van de stad (klimatologische-, ecologische-, 
belevingswaarde, enz.). De gezamenlijke intentie om met elkaar naar de 
waarden van groen te zoeken en er voor te zorgen dat die waarden ook 
blijven na de realisatie. 
 
Een goed proces is iets waar we warm voor lopen, geen verkeersregels. 
Als je er passie voor krijgt, kom je in beweging. Bij de afweging van deze 
waarden kan het afwegingskader uit hoofdstuk 6 dan ook een goed 
instrument zijn. Immers, als we de waarden van groen niet weten te 
benoemen, zal groen een van al die aspecten blijven. Het afwegingskader 
zorgt ervoor dat er bewust wordt nagedacht over de verschillende 
groenwaarden. Bovendien kan het gebruikt worden door zowel de expert 
als de leek en nog belangrijker ook in gezamenlijkheid.  
 

Het afwegingskader is een routekaart om met elkaar de dialoog aan te 
gaan, om betrokkenen te laten beseffen wat groen betekent voor de 
stad, om de maatschappelijke waarde van het groen in beeld te krijgen. 
 

Afwegingskader Inzoomen op groene waarden               
 Handvat voor participatie 

 
Participatie 
We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat mensen hun 
verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan ook van groot belang 
betrokkenheid in de wijk te creëren. (HOP, Collegeprogramma 2014-2018 
"Samen leven", 2014) Een overheid die sterke burgers wil, moet zich meer 
terugtrekken en de verzorging van de leefomgeving meer aan de 
inwoners overlaten. Dit gezamenlijke onderhoud is een goede 
mogelijkheid om de sociale cohesie te bevorderen. Belangrijke voordelen 
zijn, dat mensen zich verantwoordelijk voelen, elkaar ontmoeten en in 
beweging zijn. Een risico is dat vrijwillige activiteiten door derden kunnen 
stoppen, doordat mensen zich terugtrekken. 
 
Met name in het herinrichtingspoces worden inwoners behoorlijk 
betrokken bij het ontwerp. Bij het nieuwbouwproces is dit minder, hier 
zijn ten tijde van de plannen dan ook nog geen bewoners bekend. 
 
Het college zet met actief burgerschap en ‘right to challenge’ de stap naar 
de bovenste tree van de participatieladder. 
 
Voorlichting 
Medewerkers geven aan dat er meer voorlichting zou moeten komen om 
de waarden van groen tussen de oren te krijgen. Niet alleen van inwoners, 
maar ook van personeel en politiek. Groen moet in de voorlichting 
duidelijker worden geprofileerd en men moet dit als een kans zien om 
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over de waarden van groen te vertellen en deze te laten zien 
(visualiseren). Medewerkers moeten hiervoor ook de ruimte krijgen (tijd). 
 
Algemeen belang 
Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten te 
houden. Daarbinnen kan de gemeente zoveel mogelijk aan de wijk zelf 
over laten. Dus zoveel mogelijk vrijheid, zonder dat het algemeen belang 
in het geding komt. Een logische scheiding van deze belangen lijkt de 
robuuste groenzones versus het wijkgroen te zijn. In de robuuste 
groenzones is het vooral het algemeen belang en in de woonwijk is het 
veel meer het individueel belang, dus afhankelijk van de bewoners. 
 
Begeleiding 
Structuur is belangrijk, het geeft mensen rust. Mensen ervaren kaders als 
prettig. Structuur moet echter niet belemmerend werken, er moet wel 
ruimte blijven voor initiatieven. Ambtenaren helpen vooral om binnen de 
bepaalde kaders te blijven en leggen zaken uit die te technisch zijn. Er 
wordt voorkomen dat degene met de grootste mond de boventoon voert. 
Ook is er iemand nodig die knopen kan en mag doorhakken.  
 
Kosten en baten van groen 
Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen hiervan 
de opbrengsten. Het lijkt daarom een goede zaak dat de baten van groen 
steeds beter herleid kunnen worden tot euro’s. Hiermee kan de 
gemeente het gesprek aangaan met eventuele baathouders (mensen of 
bedrijven die voordeel hebben bij het aan te leggen groen) om mee te 
betalen aan de ontwikkeling van meer groen. De methode TEEB-Stad kan 
hierbij helpen. (teeb-stad, 2015) 
Zoals gezegd lijkt het vertalen van de waarden van groen naar een 
financiële waarde een goede zaak. Met name voor politieke afweging en 
besluitvorming. Aan de andere kant zijn veel van die waarden van groen 
niet te vertalen naar geld. Het zal dus een zaak blijven van en/en, en niet 
van of/of. Met andere woorden: het is goed dat de gemeente probeert de 

waarden van groen te vertalen naar een financiële waarde, om te 
proberen die waarden objectief te krijgen, maar dit is niet voldoende. 
Hiervóór hebben we al gezien dat juist ook de drive aanwezig moet zijn 
om groen als oplossing voor veel problemen te willen zien. 
 
Met name in het herinrichtingspoces worden inwoners behoorlijk 
betrokken bij het groenontwerpproces.  
De gemeente Heerhugowaard kan meer actief op zoek gaan naar 
baathouders die willen meebetalen aan groen. 
 

Beheer Beheren volgens afgesproken doelstellingen 

 

Optimaal beheer en Asset management in Heerhugowaard 
In hoofdstuk 2.2 hebben we gezien dat asset management systematische 
en gecoördineerde activiteiten en praktijken betreft waardoor een 
organisatie optimaal haar bedrijfsmiddelen en hun prestaties, risico’s en 
kosten over de levensduur beheert met als doel het volbrengen van het 
strategisch plan van de organisatie. Publicspaceinfo.nl geeft aan dat bij 
veel netwerkbedrijven (nutsbedrijven die een transportnetwerk voor 
energie beheren) is gebleken dat de bestaande sturing, waaronder de 
planning- en controlcyclus, onvoldoende bijdraagt aan de gewenste 
verwezenlijking van de ambitie. Dit is iets om rekening mee te houden.  
 
Uit dit onderzoek blijkt dat het beheer in de gemeente Heerhugowaard  al 
behoorlijk geregeld is. Dit blijkt o.a. uit zaken als het feit dat er wordt 
gekeken naar risico’s en dat bij areaaluitbreiding het onderhoudsbudget 
wordt aangepast met zogenaamde groeigelden.   
Wel zien we vanuit de analyse een aantal verbeterpunten.  
Asset management is een manier van systematisch beheer, dit kan de 
gemeente Heerhugowaard dus prima helpen om een lerende en dus 
verbeterende organisatie te zijn. In die zin kan asset management ook 

https://nl.wikipedia.org/wiki/Nutsbedrijf
https://nl.wikipedia.org/wiki/Energie
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helpen de asset Groen te verbeteren. Dit zal echter niet gebeuren 
wanneer asset management alleen een middel is voor control aan de 
kostenkant. Wanneer juist ook het principe van waardemaximalisatie 
centraal staat en asset management gebruikt wordt om met 
groenwaarden hoog te scoren op de drie P’s, kan asset management een 
prima systeem zijn om de asset Groen te beheren en daarmee ook 
geschikt voor het optimaliseren van het proces, om te komen tot een 
groenontwerp met meer maatschappelijke waarde voor het openbaar 
groen in Heerhugowaard. 
 
Wanneer het principe van waarde(n)maximalisatie centraal staat en 
asset management gebruikt wordt om met groenwaarden hoog te 
scoren op de drie P’s, kan asset management een prima systeem zijn om 
de asset Groen te beheren. 

 

Samenvatting conclusie 
Het groenontwerpproces in Heerhugowaard loopt goed. In het 
algemeen zijn de inwoners positief over het groen in de openbare 
buitenruimte van Heerhugowaard. Naast een goede aanleg, is ook 
goed onderhoud van groen voor mensen van belang. Evaluaties na 
wijkrenovaties laten een goede waardering door inwoners zien. 
Ook de geïnterviewden geven aan tevreden te zijn over het 
groenontwerpproces. 
 
Toch geven de geïnterviewden aan dat ze groen graag hoger op de 
agenda willen zien. Dit past ook bij het feit dat de groenwaarden 
invloed hebben op veel aspecten in de samenleving en bovendien 
de duurzaamheid in Heerhugowaard kunnen verhogen. 
 
De waarden van groen kunnen meer worden ingezet dan nu 
gebeurt. Hiervoor is het nodig als gemeente een drive voor Groen 
te ontwikkelen . Dit zou kunnen zijn dat Heerhugowaard, nadat het 
als gemeente vooral een ontwikkelgemeente is geweest en het 
streven gericht is geweest op CO2 neutraliteit, de gemeente 
misschien nu wel toe is aan de volgende stap: de gezonde, 
duurzame, groene leefomgeving beheren, waarbij ze groen ziet als 
de oplossing voor vele uitdagingen die op de samenleving af 
komen.  
 

De Groene Stad 
Icoon voor de stad 

Icoon voor duurzaamheid 
 
Om dit te realiseren kan het binnen dit onderzoek ontwikkelde 
afwegingskader een goed hulpmiddel zijn.  
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8.3 Aanbevelingen gemeente Heerhugowaard 

 
Aanbeveling 1 Duurzaamheid 
Naast de waardering van mensen heeft groen ook waarde voor tal van 
maatschappelijke aspecten, zoals: creëren van betrokkenheid tussen 
mensen en zorgen voor een betere gezondheid. Groen kan een aantal 
gevolgen van de klimaatverandering opvangen en hiermee de 
leefbaarheid van de stad vergroten. Groen zorgt voor het verwijderen van 
fijnstof en heeft zelfs effect op de waarde van woningen. 
  
De gemeente Heerhugowaard scoort gemiddeld op duurzaamheid.  
Door gebruik te maken van de waarden van groen kan de gemeente 
Heerhugowaard beter presteren op het gebied van duurzaamheid, met 
name op de onderdelen Oppervlaktewater en Natuur en landschap. 
 
Een ijzersterke identiteit als: De Groene stad, icoon voor de stad, icoon 
voor duurzaamheid, helpt om groen hoger op de agenda te krijgen en 
daarmee de duurzaamheid in Heerhugowaard te verhogen. Als je vanuit 
dit beeld een nieuwe wijk ontwikkelt, zal dat waarschijnlijk ten gunste van 
het groen zijn. 
 

1. Actief de waarden van groen verhogen vanwege het gunstige 
effect op duurzaamheid. 

 
Aanbeveling 2 Drive voor groen ontwikkelen 
Geïnterviewden geven aan dat door de ontwikkeling van Stad van de Zon 
een drive ontstaan is voor duurzaamheid. Door deze drive is een focus 
ontstaan op Co2-neutraliteit. Later is de aandacht verschoven naar een 
energie uitdaging. Uit de Nationale Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid 
blijkt dat Heerhugowaard goed scoort op het onderdeel Energie en 
Klimaat. Dit zou kunnen komen door de drive voor duurzaamheid op deze 

onderdelen, die mogelijk een  focus heeft doen ontstaan, waardoor dit 
resultaten is behaald.  
Mogelijk kan een dergelijke drive (passie), zoals ontstaan door Stad van de 
Zon, helpen te focussen op de maatschappelijke waarde van groen. 
Waardoor deze kan worden vergroot, met als resultaat meer 
duurzaamheid. 
 
Dit is niet verder onderzocht binnen dit onderzoek. Een drive lijkt echter 
zoveel invloed te kunnen hebben, dat het toch de moeite waard lijkt dit 
verder te onderzoeken. Er is dan nader onderzoek nodig om te bezien of 
de gemeente Heerhugowaard een drive voor het ontwikkelen van de 
maatschappelijke waarde van groen wil en hoe deze dan het beste 
ontwikkeld kan worden. 
 

2. Nader onderzoeken of de gemeente Heerhugowaard een drive 
voor het ontwikkelen van de maatschappelijke waarde van 
groen wil en hoe deze dan het beste ontwikkeld kan worden. 

 
Aanbeveling 3 - 5 Hoeveelheid groen 
Als de maatschappelijke waarde van groen hoog is, is het ook van belang 
dat er voldoende groen is. Heerhugowaard hanteert bij nieuwbouw de 
norm van de Raad voor het Landelijk gebied (en Nota Ruimte), namelijk 
van 75 m2 groen voor stedelijk gebied. De norm van deze Raad van 72-300 
m2 voor recreatief groen in het buitengebied, wordt in de literatuur niet 
of nauwelijks aangehaald en ook niet door Heerhugowaard gebruikt. 
In het groenontwerpproces zien we bovendien dat de hoeveelheid groen 
in een wijk tweemaal verminderd. Allereerst vermindert de hoeveelheid 
groen tussen de eerste en de laatste versie van het ontwerp van een 
nieuwbouwwijk. Vervolgens leert de ervaring, dat in renovatiewijken de 
ontwikkelingen ten koste van groen gaan. Het politieke doel om meer 
groen te creëren bij renovaties wordt dan ook niet gehaald. 
In nieuwe wijken zal dus eigenlijk extra groen moeten worden aangelegd, 
als buffer voor veranderingen bij toekomstige renovaties. 
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Overigens is het een compliment voor de gemeente Heerhugowaard dat 
zij wel voldoet aan de norm. Uit bijlage 12 blijkt dat Heerhugowaard 107 
m2 groen per woning heeft (92 m2 exclusief de bedrijventerreinen) en 81 
m2 groen per woning in het buitengebied. Daar staat wel tegenover dat de 
nieuwste wijken minder groen hebben en bij renovaties de hoeveelheid 
groen minder wordt. En dan hebben we het nog niet over inbreiplannen. 
 
De waarde van groen wordt, door veranderende patronen in de 
maatschappij, door de tijd heen anders geïnterpreteerd. Omdat we niet 
kunnen voorspellen hoe die ontwikkelingen zullen gaan, moet de 
inrichting van de groene openbare buitenruimte een zekere 
mate van flexibiliteit hebben om die maatschappelijke veranderingen op 
langere termijn op te kunnen vangen.  Om veranderingen op te kunnen 
vangen, moet er wel voldoende areaal groen aanwezig zijn.  
Overigens kan groen juist helpen om de uitgangspunten en 
karakteristieken van die verschillende wijken meer inzichtelijk te maken, 
waardoor verschillende stedenbouwkundige ideeën beter opvallen.  
 

3. Het aantal m2 groen in nieuwbouwwijken verhogen boven de  
75 m2 norm met minimaal het aantal m2 groen dat bij 
herinrichtingen verloren gaat. 

 

4. Overwegen om hoger te scoren op de norm van de Raad voor 
het Landelijk Gebied voor recreatief groen in het buitengebied 
van 72 m2 – 300 m2.  

 

5. De inrichting van de groene openbare buitenruimte moet een 
zekere mate van flexibiliteit hebben. Om veranderingen op te 
kunnen vangen is de minimumnorm niet toereikend. Hoeveel 
extra ruimte een flexibele inrichting vraagt, zal nader 
onderzocht moeten worden. 

 

Aanbeveling 6 - 8 Veilig stellen groeiplaats bomen 
Bomen zijn waardevolle groene structuurelementen in de stad. Ze hebben 
voldoende groeiruimte nodig om uit te kunnen groeien tot gezonde 
volwassen exemplaren met een lange levensduur. Deze ruimte is vaak 
niet of onvoldoende aanwezig. Met name bij wijkrenovaties, waar de 
inrichting van een wijk nog wel eens flink wijzigt, geeft dit nogal eens 
problemen. Een renovatie betekent eigenlijk altijd meer parkeerplaatsen, 
dus meer verharding. In een bestaande wijk moet dus ruimte worden 
gemaakt, dit gaat al snel ten koste van groen. En dus ten koste van de 
groeiruimte van de aanwezige bomen. En als gevolg daarvan ten koste 
van de levensduur van deze bomen. 
Door de benodigde ondergrondse ruimte voor de te handhaven bomen te 
claimen en op tekening vast te leggen en deze tekening leidend te laten 
zijn bij alle acties, kunnen we hieraan tegemoet komen. Nog beter is het 
om al bij het allereerste ontwerp van een wijk na te denken over 
activiteitenvrije zones voor bomen. Kabels en leidingen mogen dan ook 
absoluut niet in die ruimte worden neergelegd. 
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal, vaak maar 
2-3 m breed. Vooral langs verbindende wegen met bomen van de 1e 
grootte is een groenvak van 5 m breed al minimaal.  
 

6. Activiteitenvrije zones  
Al bij het allereerste ontwerp van een nieuwe wijk na denken 
over activiteitenvrije zones voor bomen. Kabels en leidingen 
mogen daar dan ook absoluut niet worden neergelegd.  

 

7. Tekeningen ondergrondse groeiruimte  
De benodigde ondergrondse ruimte voor te handhaven bomen 
claimen en op tekening vast leggen en deze tekening leidend 
laten zijn bij alle acties.  
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8. Minimale breedte plantvakken 
In nieuwe wijken een groenvak met bomen van de 1e grootte, 
minimaal 5 m breed maken. 

 
Aanbeveling 9 - 10 De grote, natuurlijke groengebieden 
Het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) heeft een grote 
waarde, o.a. voor het toepassen van ecologisch groen. Die waarde van het 
robuuste groen zou in participatie trajecten moeten worden ingebracht, 
als dé groenbasis waaraan niet getornd wordt. Duidelijke verbindingen 
met dit groen kunnen de waarde vergroten. De gemeente moet de 
waarde van dat (robuuste) meer in beeld brengen, beter uitdragen. 
 

9. Het robuuste groen zien als dé groenbasis waaraan niet 
getornd wordt. Aanpassingen alleen indien ze binnen de 
doelstelling passen. Indien nodig de doelstellingen voor deze 
gebieden nader omschrijven. 

 

10. Duidelijke verbindingen ontwikkelen tussen de wijken en de 
robuuste, natuurlijke groengebieden. 

 
Aanbeveling 11 - 15 Participatie 
We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat mensen hun 
verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan ook van groot belang 
betrokkenheid in de wijk te creëren. Een overheid die sterke burgers wil, 
moet zich meer terugtrekken en de verzorging van de leefomgeving meer 
aan de inwoners overlaten. Het is een gemeentelijke taak om het 
algemeen belang in de gaten te houden.  
Mensen ervaren kaders als prettig. Structuur moet echter niet 
belemmerend werken. Ondersteuning door medewerkers is van belang 
voor een goed proces. Uit de analyse blijkt dat bij elke trede op de 
participatieladder een andere houding van een gemeente nodig is. Omdat 
met het nieuwe college de gemeente Heerhugowaard een aantal treden 

hoger op de participatie is komen te staan, is het raadzaam om de kaders 
en begeleiding in participatietrajecten nader te definiëren.  
Er is meer voorlichting nodig om de waarden van groen tussen de oren te 
krijgen. Zowel naar de inwoners, medewerkers als politiek. Werknemers 
moeten hiervoor de ruimte krijgen. 
De baten van groen kunnen steeds beter financieel worden herleid. 
Hiermee kan de gemeente het gesprek aangaan met eventuele 
baathouders om mee te betalen aan groen.  
 

11. Onderzoeken hoe groen ingezet kan worden om meer 
betrokkenheid in de wijk te creëren.  

 

12. Het algemeen belang van groen nader definiëren en bewaken 
in participatietrajecten.  

 

13. De kaders en begeleiding in participatieprocessen nader 
definiëren (participatieladder). 

 

14. De voorlichting over groen intensiveren om de waarden van 
groen tussen de oren van mensen te krijgen. 

 

15. Actief baathouders zoeken voor medefinanciering.  

 
Aanbeveling 16 Bestemmingsreserve Groen 
Opvallend is dat voor veel kapitaalsgoederen een voorziening is, maar niet 
voor groen. Ook is er voor groen geen bestemmingsreserve. 
Een voorziening mag voor het groen niet worden toegepast, omdat 
sparen via een voorziening alleen mag om de instandhouding van het 
product te waarborgen en dus niet de vervanging. Deze vervanging mag 
wel ten laste van een bestemmingsreserve gebracht te worden. 
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Het zou dus goed zijn wel een bestemmingsreserve  voor groen te 
hebben, zodat er bij grootschalige vervangingen c.q. renovaties 
voldoende geld beschikbaar is.  
Op dit moment is de gemeente Heerhugowaard bezig met het herzien van 
de voorzieningen. Dit leidt hoogstwaarschijnlijk tot een 
bestemmingsreserve voor groen. Met de voorjaarsnota 2016 zal hierover 
een besluit worden genomen. 
 

16. Een bestemmingsreserve voor groen creëren, zodat er bij 
renovaties voldoende geld beschikbaar is. 

 
Aanbeveling 17 Asset management in Heerhugowaard 
Uit dit onderzoek blijkt, dat het beheer in de gemeente Heerhugowaard al 
behoorlijk geregeld is. Asset management is een manier van systematisch 
beheer, dit kan de gemeente Heerhugowaard dus prima helpen om een 
lerende en dus verbeterende organisatie te zijn. In die zin kan asset 
management ook helpen de asset Groen te verbeteren. Dit zal echter niet 
gebeuren wanneer asset management alleen een middel is voor control 
aan de kostenkant. Wanneer juist ook het principe van 
waarde(n)maximalisatie centraal staat en asset management gebruikt 
wordt om met groenwaarden hoog te scoren op de drie P’s, kan asset 
management een prima systeem zijn voor het optimaliseren van het 
proces, om te komen tot een groenontwerp met meer maatschappelijke 
waarde voor het openbaar groen in Heerhugowaard. 
We kunnen op grond van dit onderzoek stellen dat veel beheerzaken voor 
wat de asset Groen betreft in de gemeente Heerhugowaard goed zijn 
geregeld. Echter vooral over het doel: de maatschappelijke waarde van 
groen toepassen, kan meer worden nagedacht.  
 

17. Asset management kan helpen de asset Groen te verbeteren 
door niet uitsluitend een middel voor control te zijn. Maar juist 
door waarde(n)maximalisatie centraal te stellen en met 
groenwaarden hoog te scoren op de drie P’s.  

Aanbeveling 18 - 19 Vakmensen / Toezicht 
Gronduitwisseling plantvakken 
Nieuwe plantvakken worden regelmatig afgewerkt met slechte grond. Een 
verbeterpunt zou zijn dat goede grond in depot gezet en gekeurd wordt 
door een groenopzichter en dat deze akkoord moet geven voor de 
geleverde grond. Een verbetering zou ook zijn dat er toezicht is van een 
toezichthouder groen wanneer de groenvakken worden aangelegd. 
Groenwerk is een ander specialisme dan grijs. Dat er te weinig toezicht is, 
komt doordat de financiële ruimte voor VTA (voorbereiding, toezicht en 
administratie) niet voldoende is om een toezichthouder op het werk te 
zetten. 
Agressieve wortelonkruiden kunnen een nieuw plantvak al vrij snel 
overwoekeren, dit komt de levensduur niet ten goede. Nieuwe 
plantvakken moeten dus (wortel)onkruidenvrij worden opgeleverd. Ook 
hier is goed toezicht een vereiste. 
 
Ecologisch groen 
Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig om tot 
wasdom te komen. Een lange levensduur is dan ook meestal een vereiste. 
Alleen gerichte beheersmaatregelen zijn gewenst om de doelen te 
bereiken. Alles wat de gewenste ontwikkeling verstoort, vermindert de 
duurzaamheid sterk. Bovendien kunnen verkeerde handelingen leiden tot 
een mindere ecologische waarde. Begeleiding van vakmensen, die bekend 
zijn met het gebied, is dan ook van meerwaarde. 
 

18. Er zou meer toezicht op de aanleg en renovatie van 
groenvakken moeten zijn door een toezichthouder groen.  

 

19. Een goed ontwerp staat of valt met goed onderhoud door 
vakmensen. Voor de begeleiding van ecologische projecten 
kiezen voor begeleiding door vakmensen, die bekend zijn met 
het gebied. 
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Aanbeveling 20 Afwegingskader groenwaarden 
Het groenontwerpproces is een proces om met elkaar te komen tot een 
goed groenontwerp en de juiste beslissingen te nemen over groen. Een 
groenontwerp is een vertaling van wat we belangrijk vinden. De 
gezamenlijke intentie zit erin dat je met elkaar naar de waarden van groen 
wilt zoeken en er voor moet zorgen dat die waarden ook blijven na de 
realisatie. Vertrekpunt voor de dialoog over het groenontwerp is het feit 
dat je met z’n allen vindt dat groen een belangrijke plek inneemt in deze 
maatschappij, het gemeenschappelijke beeld over de waarden van groen 
op de diverse terreinen van de stad. 
Bij de afweging van de groenwaarden kan een afwegingskader een goed 
instrument zijn. Want als we de waarden van groen niet weten te 
benoemen, zal groen een van al die aspecten blijven.  

 
Een goed proces is iets waar we warm voor lopen, geen verkeersregels. 
Als je er passie voor krijgt, ga je lopen. Een afwegingskader moet dus 
dienen als een routekaart. Het moet niet een boekje met regels worden, 
maar moet betrokkenen laten beseffen wat groen betekent in de stad. 
Het moet dus gaan benadrukken wat groen doet voor de stad. Uitkomst 
moet het genereren van waarde zijn. De zoektocht naar de antwoorden 
leidt uiteindelijk naar het benoemen van de waarde op die plek.  
 

 
Aanbeveling 21 Wijken als dorpen 
De gemeente Renkum gaat in het groenbeleid naast een algemeen katern, 
ook aparte paragrafen maken voor de verschillende dorpen met hun 
eigen identiteit. Dit ligt in het verlengde van de stelling van wethouder 
Oude Kotte, die aangeeft dat wijken meer als dorpen zouden moeten 
functioneren om betrokkenheid te krijgen. 

Stedenbouwkundige Hans Visscher geeft aan dat de verschillende wijken 
ook een verschillende stedenbouwkundige opzet hebben.  
Door deze zaken te combineren, is het wellicht mogelijk om de identiteit 
van de verschillende wijken te versterken en centrale groene 
ontmoetingsplekken te creëren, te versterken in de wijken. Deze 
ontmoetingsplekken kunnen het beste samen met de buurt worden 
opgezet.  

 

 
Aanbeveling 22 Fonds nieuwe aanleg 
In de gemeente vinden regelmatig bouwactiviteiten plaats, zoals 
inbreiplannen. Hierbij gaat nog wel eens groen verloren. Om dit groen te 
compenseren, kan een groenfonds of bomenfonds worden ontwikkeld.  
In de gemeente Renkum is bijvoorbeeld in de bouwverordening 
opgenomen, dat indien er bomen bij bouwprojecten weg moeten en ze 
niet herplant kunnen worden, de gemeente de financiële waarde die de 
bomen vertegenwoordigen en door de projectontwikkelaar zijn betaald,  
in een fonds stopt. Hierdoor kunnen  elders in de gemeente weer nieuwe 
bomen worden geplant. De gemeente Doetinchem gaat nog verder met 
ook een fonds voor natuurvervanging te hebben. Dergelijke fondsen 
zouden ook in Heerhugowaard toegepast kunnen worden.  
 

 

20. Het zoeken naar groenwaarden stimuleren, door het in dit 
onderzoek ontworpen afwegingskader te implementeren in 
het groenontwerpproces. 

21. Onderzoeken of het groen kan aansluiten bij de kenmerken van 
de stedenbouwkundige opzet van de verschillende wijken, om 
hiermee de identiteit van de wijken te versterken.  
En hiermee  centrale groene ontmoetingsplekken creëren of 
versterken in de wijk. 

22. Onderzoeken of een bomenfonds of natuurontwikkelingsfonds 
ingevoerd kan worden. 



  

 
84 

Aanbeveling 23 
In de gemeente Doetinchem is een Commissie Openbare Ruimte (COR) 
actief. Dit is een commissie, waar alle grote plannen langs gaan. Deze 
worden in de COR getoetst aan de ontwerpnormen en uitgangspunten. 
Ook heel belangrijk is de beheerparagraaf, ook deze wordt getoetst. 
De COR bestaat uit een voorzitter, een ontwerper en vakspecialisten. Zij 
kijken met name naar nieuwbouwplannen en grote reconstructies.  
Alle plannen die door het COR behandeld worden, gaan via het college. 
Als daar een handtekening op staat, staat er ook een handtekening op de 
beheerparagraaf en dat is de leidraad.  
Mogelijk kan een dergelijke commissie de uitgangspunten van 
Heerhugowaard op gebieden als duurzaamheid en de maatschappelijke 
waarde van groen bewaken. 

 
 
 
 
 
 

23. Onderzoeken of een Commissie Openbare Ruimte (COR) 
meerwaarde kan bieden voor de gemeente Heerhugowaard 
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Reflectie 

In deze reflectie kijk ik terug naar het proces van mijn onderzoek. Hoe is 
het verlopen en wat heb ik geleerd?  
 
Reflectie op het onderzoeksproces 
Als opdracht voor dit onderzoek werd mij gevraagd om het groenontwerp 
(proces) in Heerhugowaard tegen het licht te houden. Met mijn 
begeleider Lubbert Hakvoort heb ik hier een tijd over nagedacht. Het 
begrip maatschappelijke waarde van groen kwam heel duidelijk naar 
voren als centraal begrip in het onderzoek. 
 
De tekening op de voorkaft toont voor mij wel enigszins het verhaal van 
dit onderzoek. We zien een groene stad met een groene omgeving. Maar 
als je beter kijkt zie je een zeer compacte ommuurde stad. Een stad die 
geen enkele band heeft met haar omgeving. De bomen lijken bovendien 
wel in een verdronken landschap te staan. 
 
Zo is het ook enigszins met onze stedelijke omgeving. Dat wil zeggen: we 
willen allemaal een gezonde leefomgeving. Er is ook al heel veel bewijs 
voor het feit dat groen grote waarde heeft. Maar zodra er beslissingen 
worden genomen lijkt groen niet zo belangrijk te zijn. Dan gaat het vooral 
over kosten en niet of minder over de opbrengsten van dit zo belangrijke 
groen. In het kader van het plaatje op de voorkaft zou je (een beetje 
cynisch) kunnen zeggen: “dan schilderen we de gebouwen toch groen”. Is 
het toch groen en kost het niets extra. Wat mij hierin nog steeds intrigeert 
en wat ik in dit onderzoek niet op los, is dat gemeenten voor de kosten 
van het groen opdraaien, maar dat de baten voor een groot deel naar de 
BV Nederland (en anderen) gaan. Zij heeft een heel groot belang in de 
groene stad, maar doet niets om bijvoorbeeld de minimum norm voor 

groen af te dwingen. Zo af en toe vraagt men mij wel eens wat 
belangrijker is, de hoeveelheid groen of de kwaliteit van het groen. 
Hierover heb ik geen specifieke informatie gevonden, vandaar dat het in 
dit onderzoek ook niet is meegenomen. 
Wat ik hier over kan zeggen is dat weinig groen in de openbare ruimte de 
mogelijkheden in ieder geval beperkt. Ecologisch groen heeft bijvoorbeeld 
vaak oppervlakte nodig en vooral ook verbinding tussen groengebieden 
en bomen hebben veel ondergrondse ruimte nodig. 
Ook als het gaat om de kwaliteit van het onderhoud is het doel weer erg 
bepalend. Wanneer een ouder stel bijvoorbeeld een wandeling maakt, zal 
zij waarschijnlijk graag netjes onderhouden groen willen zien. Maar als 
een stel jongens in hun spel als rovers een hut willen bouwen, geven zij 
mogelijk de voorkeur aan een rommelig landje. 
Je kunt dus niet zoiets stellen als 1 m2 netjes groen is evenveel waard als 5 
m2 rommelig groen. 
 
Door dit onderzoek heb ik geweldige rapporten gelezen over de waarde 
van groen. Er zijn al zoveel mensen goed bezig met het groen en dus met 
een gezonde leefomgeving. Er is zoveel informatie. 
 
Het is dan ook mooi om te zien dat de gemeente Heerhugowaard zaken 
best wel op orde heeft. Toch heb ik in dit rapport nog een aantal goede 
aanbevelingen voor het groenontwerp (proces) kunnen doen.  
Ik hoop dat dit rapport er aan mag bijdragen dat het waardevolle groen 
hoger op de agenda komt te staan, in ieder geval in Heerhugowaard, maar 
hopelijk ook bij meerdere gemeenten. 
 
Een onderzoek is niet zo maar iets. Alles te moeten voorzien van bronnen 
is wel eens lastig. Soms weet je dat iets zo is, maar moet je toch weer een 
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flink stuk onderzoek doen om dat te bewijzen. Maar leerzaam is het 
zeker. Ook lastig in een onderzoek, zeker als dit langer duurt, is dat zaken 
als beleid, gedurende het onderzoek kunnen veranderen. Je moet dus 
constant de actualiteit van alle onderdelen in gaten houden. 
 
Met het uitwerken van deze reflectie is bijvoorbeeld net het 
geactualiseerde duurzaamheidsplan in de gemeenteraad behandeld. 
Hierin wordt in plaats van de term Profit of Prosperity, de term Purpose 
(doel, nut) gehanteerd. Dit vertegenwoordigt zowel de financiële als de 
maatschappelijke waarde. Inhoudelijk is dit in het rapport onder de term 
Profit/Prosperity ook al zo meegenomen. Daarom zijn er geen 
aanpassingen gemaakt. 
 
De in het afwegingskader gebruikte systemen Triple-P en Asset 
management hebben zich al lang bewezen. Het afwegingskader is echter 
gebaseerd op de ervaringen bij één gemeente. Het is dus de vraag of dit 
onderzoek voldoende representatief is om te dienen voor veel alle andere 
gemeenten. Dit vraagt om nader onderzoek en een interactieve wijze om 
tot een gezamenlijk afwegingskader te komen.  
 
Reflectie op de methodiek 
De in dit onderzoek gebruikte methode past precies op het onderwerp, de 
maatschappelijk waarde van groen. Het duurzaamheidsprincipe Triple-P, 
gecombineerd met de kernbegrippen van asset management, is geknipt 
voor het onderzoek naar het vergroten van deze maatschappelijke 
waarde van groen. 
Met Triple-P zoek je automatisch naar maatschappelijke waarde en dit 
zorgt dat de verschillende waarden in balans zijn. Asset management legt 
juist weer de aandacht heel sterk op de beheerfase/gebruiksfase. Dit is 
van belang, omdat een goed groenontwerp pas goed is, wanneer mensen 
er in het gebruik blij mee zijn en het duurzaam is, ook voor komende 
generaties.  
 

De interviews hebben het onderzoek voor mij boeiender gemaakt. 
Mensen zijn uniek en hun gedachten zijn dus anders dan mijn eigen 
gedachten. Hierdoor brengen mensen je weer op nieuwe ideeën. De 
gehouden interviews zijn heel wezenlijk geweest voor dit onderzoek. 
De methodiek op zich, het houden van halfgestructureerde interviews, 
was noodzakelijk voor dit type onderzoek. Want juist doordat ieder zijn of 
haar eigen verhaal kon vertellen, zag ik dat de verschillende verhalen 
elkaar aanvulden. Vaak belichtten ze een onderwerp vanuit een andere 
hoek, wat weer veel duidelijkheid gaf. 
 
Wat heb ik geleerd? 
Het mooie is, dat ik naast dat ik mocht leren onderzoek te doen, ook nog 
veel heb mogen leren van de coachingsvaardigheden van Lubbert 
Hakvoort. Wanneer ik met vragen bij hem kwam, wist hij me altijd keurig 
richting te geven, zonder me te zeggen wat ik precies moet doen. 
Hierdoor dwingt hij je om met eigen creativiteit zaken op te lossen.  
 
De masteropleiding Project- en procesmanagement versimpel ik weleens 
voor vrienden en collega’s tot: met mensen tot resultaten komen. Dit is 
wat ik graag wil en wat ik in dit onderzoek ook wel ervaren heb. Zonder 
de geïnterviewden en begeleiders was dit rapport niet geworden wat het 
nu is. Het geleerde kan ik toepassen op mijn werk, maar net zo goed in 
mijn taken in de kerk.  

 
Want overal bestaat het werk uit mensenwerk. 

Mensen maken het verschil. 
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Bijlage 1 Interview met Gido Oude Kotte, wethouder Heerhugowaard             
02 september 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de gemeente 
Heerhugowaard? 
 
Groenontwerpproces 

- We weten het allemaal, de theorieën zijn er, we hebben nog nooit een 
situatie gehad dat de overheid ook bereid is de verandering te ondergaan. 

We moeten kantelen, niet verheerlijken. Er komt heel wat bij kijken. We 

willen als gemeente veranderen, de medewerkers zien ook dat we moeten 
veranderen. 
De vraag is: hoe pakken we dat aan? Je kunt wel willen dat de burger de 
regie in handen neemt voor die groenvoorziening, maar hoe ga je dit doen? 
We moeten sociale binding creëren door bewoners te betrekken bij groen. 
Dit kun je met het ontwerpen van groen heel concreet maken. Wij geven 
aan wat wij willen en mensen ga maar helpen tekenen. Ik denk dat we 
daarmee een enorme betrokkenheid creëren in de straten en in de wijk. Die 
betrokkenheid heeft zijn weerklank op het gebied van veiligheid, uitstraling 
en gebruik. 

- Is betrekken van bewoners bij het onderhoud van groen vooral een 
bezuiniging of is dat sociale cohesie?  
Ik denk dat de overheid te veel verzorgingsstaat is geworden op teveel 
terreinen. Ongeacht of we er wel of geen geld voor hebben, vind ik dat 
vraagstuk niet aan de orde. Het college kijkt hoe we een sterke samenleving 
krijgen. Een sterke stad krijgen we door sterke burgers. Hoe krijgen we 
sterke burgers? Niet burgers die denken, overheid gaat u het maar doen. 
Maar sterke burgers, die zelf voor hun omgeving zorgen. Wij moeten zorgen 
dat de verbinding tussen mensen versterkt wordt. We moeten niet alleen in 
het individu investeren, maar ook in de verbinding tussen mensen. Ik geloof 
in die verbinding, mensen moeten elkaar kunnen vinden, op elkaar terug 
kunnen vallen. Iedereen moet mee doen naar vermogen. We moeten 
stimuleren dat mensen verbinding met elkaar leggen. Hoe lok je dat uit? 
Hier zou groen een belangrijk onderdeel van kunnen zijn, met name op 
centrale plekken in een wijk.  

Voorbeeld: Geef de bewoners van het gebouwencomplex aan de Bergmolen, 
die geen tuin hebben, regie over het groen daar. Dat geeft mensen een 
ander gevoel bij hun omgeving. 
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar groen? 
 
- Groen is de kapstok waardoor de betrokkenheid ontstaat en waaraan je 

veiligheid, leefbaarheid en fysieke beleving kunt ophangen.  
- We praten constant over een maatschappelijke kosten-baten analyse, dit 

hoort echter thuis in het bedrijfsleven. Bij de overheid moeten we het 
hebben over een maatschappelijke kosten-effect analyse. We weten wat 
het kost, de effecten moet je onder woorden zien te brengen. Dit kun je niet 
altijd in (financiële) waarden uitdrukken. 

- Als groen een belangrijke bijdrage levert aan de beleving van de wijk en aan 
sociale cohesie, en we er dus meer profijt van hebben, dan is de financiële 
waardering anders. Misschien kun je dan ook aanspraak maken op je 
leefbaarheidsfonds. Wat is het doel/de functie van groen? Het groen krijgt 
een veel grotere waarde als je de sociale cohesie weet te bevorderen. 
Groen kan in verschillende wijken een verschillende functie hebben. 

- Ashok Bhalotra,  ontwerper van Stad van de Zon, heeft een fantastisch, 
creatief ontwerp gemaakt, maar hij heeft niet gekeken naar de balans groen 
– stenen en naar verdichting van de woningen. Het is niet kansloos, maar 
we moeten nu wel ingrijpen. Hoe gaan we dat doen? De wijk is nog tien jaar 
trendy, maar dan achterhaald. Straten met groen voelen leefbaarder aan in 
mijn perceptie. Mensen leven hier niet op straat, behalve bij de school waar 
het groen wordt. Daar leeft het. 

- De reservelocatie bij het centrum, waar de Hugohopper staat, gaat groen 
worden als het aan mij ligt. Er zijn hier al stenen genoeg. 
Het is erg jammer dat we in de nieuwe wijk De Draai het oude groen 
gesloopt hebben en dat er geen gebruik gemaakt is van het oude groen. We 
hebben al zo weinig oude bomen in de gemeente. 
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3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de belangrijkste 
kenmerken daarvan? 
 
De groen portefeuille vertegenwoordigt naast een financiële waarde met 
name een maatschappelijke waarde. Deze waarde zie ik als asset. 
 

4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren van 
een afwegingskader van het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
Ik zie asset management als vermogenstool, in die zin kan het bijdragen aan 
het financiële beheer van de groen portefeuille. Ik bedoel dat, naast sociale 
cohesie, de kostenkant wel degelijk kan meewegen. Je moet dus een 
genuanceerde afweging maken in het managen van ‘assets’.   

Voor wat betreft de matrix, het volgende: 
- People en Planet gaan nauw samen, mensen zijn betrokken bij hun 

omgeving. Profit zie ik als Purpose: je kunt bezuinigen doordat mensen uit 
de wijk het onderhoud doen. 

- In de matrix leefbaarheid onder People nadrukkelijker naar voren brengen. 
Waar willen we het accent op leggen? Moet het in balans zijn, hoeft het niet 
in balans te zijn? 

- Je kunt een methode bedenken hoe je die waarde van groen in kaart brengt, 
hoe je groen kunt waarderen, welk voordeel kun je er uit halen. Het 
duurzaamheidsaspect is echter veel breder, ook leefbaarheid en sociale 
binding bijvoorbeeld. Anderzijds is het ook mooi als het een bezuiniging 
betekent. Want een bezuiniging betekent dat de overheid kleiner wordt. Dit 
vind ik belangrijk, omdat ik geloof dat een krachtige samenleving niet 
gebaat is bij een krachtige overheid. Daar waar je een krachtige overheid 
hebt, heb je vaak niet zo’n krachtige samenleving. 

- Groen aanleggen dat goedkoop is in onderhoud, is een heel ander 
uitgangspunt dan wanneer je groen wilt realiseren omdat bewoners daar 
betrokken bij raken. Dan ga je anders met dat groen om. Hoe kom je er 
achter of mensen daar bereid toe en betrokken bij zijn en blijven? Het is bij 
uitstek de taak van de overheid om het onderhoud niet over de schutting te 
gooien en het daar te laten liggen, maar juist om met die mensen bezig te 
blijven en ze enthousiast te houden, hen te motiveren. En als ze niet meer 

willen dan gaan we een ander zoeken of eventueel het onderhoud terug 
nemen en het zelf weer te doen. Je krijgt dan een andere dienst. Niet een 
dienst die zelf onderhoud doet, maar die mensen stimuleert. Een wijk waar 
het niet wil zet je WNK in, de GGZ of een mobiel team van vrijwilligers die 
bijvoorbeeld een dag per maand of een paar uur per week willen helpen in 
het groen. Maakt een plan, zet hier een begeleider op en ga aan de slag. 
Enerzijds moeten we hiermee besparen, anderzijds een betrokkener 
samenleving ontwikkelen. 

- Duurzaamheid is niet volledig toegankelijk als begrip als het gaat om actief 
burgerschap (People). Duurzaamheid en participatie kunnen ook 
tegengestelde belangen hebben.  

- Onder het model duurzaamheid is People, Planet, Profit (Purpose) 
neergelegd. Duurzaamheid zou naar mijn idee een bredere omschrijving 
moeten hebben in je stuk, waar je de onderdelen echt toelicht wat voor jou 
duurzaamheid is. Dat duurzaamheid een integraal vraagstuk is. Groen is een 
middel om de betrokkenheid te vergroten, de sociale cohesie te vergroten 
en de leefbaarheid te verhogen. 

- In de Stad van de Zon is weinig groen. Het bizarre is dat er signalen zijn dat 
de sociale problemen hier groter zijn dan in de bloemkolenwijken. De 
woningen zijn dichter op elkaar gebouwd, er is weinig groen in de wijk, er is 
verkeersoverlast, voor jonge gezinnen is er geen ruimte om uit te bouwen. 
Hoe kunnen wij de meest duurzame wijk ter wereld genereren, prototype 
voor de wereld, terwijl die alleen geënt is op zonne-energie. Duurzaamheid 
is veel meer dan zonne-energie. Daar zit een stuk ruimtelijke kwaliteit 
onder, dat heeft te maken met gezondheid, groen in de wijk, ruimte in de 
wijk, beleving van de wijk, verzachten harde grond, sociale cohesie, 
controle, materiaalgebruik. Duurzaamheid is veel breder (sociale 
duurzaamheid).  
 

5. Open vragen 
 
Tijdens de interviews is veel meer besproken dan de bovenstaande vragen. 
Deze informatie is hieronder weergegeven. 
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Actief burgerschap 
- We hebben regelmatig de discussie of we groenstukjes moeten verkopen of 

niet. Er zijn best wel mensen die het bij hun tuin willen trekken. Misschien is 
het in wijken met veel sociale woningbouw moeilijker die betrokkenheid te 
vinden met het openbaar groen, dan mensen met koopwoningen omdat dit 
financiële reflectie heeft op de waarde van de woningen en de omgeving. 

- Als het groen verloederd, vies of rommelig is, denk ik dat er bij bewoners 
wel interesse is om de schoffel er eens doorheen te halen.  

- Het zou goed zijn een aantal pilots op te starten, zowel in gebieden met 
huur- als koopwoningen, als in wijken met en zonder sociale binding, om te 
testen wat de beste methode is om mensen te betrekken. 

- Er is weinig contact tussen de wijkpanels en Stadsbedrijf. Helaas zie je bij 
een aantal wijkpanels dat op het laatste moment het klusbudget nog op 
moet en dan pas gebeurt er iets in de wijk. Je zou juist graag meer 
betrokkenheid willen bij dat groen.  

- Vrijwilligers: Er zijn veel ‘Zappers’ die afval opruimen, dit zijn er wel 
honderd. De discussie rondom de welzijnsorganisaties is dat we misschien 
de vrijwilligers kwijt raken als maatschappelijk kapitaal. Het is belangrijk dat 
je als gemeente de fundering (ruggengraat) zult zijn, voor de vrijwilligers die 
nu aan de welzijnsorganisaties gebonden zijn. Dat we op elkaar leunen en 
dat die vrijwilligers niet gekoppeld zijn aan losstaande organisaties. Hoe 
kunnen wij dit meer oppakken? We hebben een Steunpunt vrijwilligers. 
Kern 8 doet daar een deel van, maar die valt weg, dus Welzijn zal daar mee 
aan de slag moeten. Er moeten in ieder geval een aantal bijeenkomsten 
voor vrijwilligers georganiseerd worden, waarin wordt aangeven op welke 
plekken vrijwilligers nodig zijn, we moeten een netwerkorganisatie uitrollen. 
Zorgen dat we zicht krijgen op de vrijwilligers. Financiën beschikbaar stellen. 
En dit ophangen aan thema’s als: Leefbaarheid, Bewegen in de wijk, 
Gezonde wijk. Daar past groen natuurlijk perfect bij.  

- Bij welzijnswerk zien we dat de vrijwilligers omver dreigen te vallen. We 
moeten als gemeente veel meer in een regierol gaan zitten en mensen 
aansturen, waarbij de taak niet is uitvoeren, maar de mensen stimuleren, 
prikkelen en motiveren iets te doen. Voor dit proces moeten we geld 
reserveren en dit is aanzienlijk minder dan dat we overal eigen mensen op 
zetten. De bijvangst en eigenlijk de hoofdvangst hierbij is de betrokkenheid 
van mensen in hun eigen wijk en bij Heerhugowaard. Dit vormt zich het 
meest bij concrete zaken als bij groen en huishoudelijke hulp. Minder 

concreet is de vereenzaming van ouderen. Hoe vind je ze, hoe geef je ze 
gezelschap? Dit zijn tal van zaken die door vrijwilligers gedaan kunnen 
worden, waardoor je betrokkenheid in de wijk krijgt. De overheid moet een 
centrale rol vervullen om vrijwilligers in contact te brengen met mensen die 
hulp nodig hebben. Je moet als gemeente ogen en oren in de wijk hebben. 
Het moet juist van, voor en door vrijwilligers zijn, maar niet los van de 
gemeente. We moeten geld en ruimte reserveren en zorgen dat ze bij elkaar 
komen. We kunnen er desnoods een betaald iemand op zetten om dit te 
organiseren. Want van een betaalde functionaris mag je meer verwachten 
dan van een vrijwilliger. Het organiseren is een dagtaak. Daarom kun je het 
groen niet zomaar bij een wijkpanel neer leggen.  

- In de discussie dat mensen openbaar groen onderhouden en huur hiervoor 
moeten gaan betalen, is mijn verontwaardiging dat wij geen erkenning 
geven aan het feit dat die inwoners het groen netjes onderhouden. En wij 
vinden het vreemd dat zij het zich toe eigenen. Dit vind ik geen goede 
reactie van ons, want het is toch niet zo erg als die mensen het zich toe 
eigenen, want ze geven ook die zorg. Het ziet er goed uit. Uiteraard mogen 
ze er geen schutting om heen zetten. We moeten meer respect hebben voor 
de mensen die dat groen onderhouden, en als overheid niet zo kort door de 
bocht reageren en zeggen dat is van ons, blijf daar van af. Dat is geen goede 
houding.  

- We hebben het onderhoud van de rotondes uitbesteed. Ik had gehoopt dat 
één ondernemer één rotonde op zich zou nemen. Nu hebben we alle 
rotondes aan één bedrijf uitbesteed voor reclamepalen. Het ging er eigenlijk 
om lokale ondernemers te betrekken bij de rotondes, bij hun eigen 
Heerhugowaard. Dit is jammer. Waarom zou je zo niet stukken groen in 
onderhoud geven? 

- De Noord is net zo groot als een wijk. We benaderen De Noord, wat op 
zichzelf aangewezen is, als een dorp. Voor een wijk voelen we ons 
verantwoordelijk. Alle wijken moeten  dorpen worden, ik zie een wijk als 
een dorp. Een centraal punt waar mensen komen, waar je opinion leaders 
hebt, centrale figuren. 

- Je moet als overheid onpersoonlijke wijken, waar men de buren amper 
kent, niet in de hand werken. Je moet kunnen constateren dat het zorgelijk 
is dat daar geen sociale cohesie is. Individualisme leidt tot egoïsme, dit moet 
je als overheid niet in de hand werken. Mensen zijn verantwoordelijk voor 
hun buren, ze hebben verantwoordelijkheid voor elkaar. Mensen zoeken 
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beschutting bij elkaar en helpen elkaar. Je moet als overheid dat moreel 
appel doen. Daar zie ik de regierol van de overheid ten opzichte van actief 
burgerschap, je moet het uitlokken. 

- Sociale samenhang in de wijk (dat men naar elkaar omkijkt, handelen als er 
iets niet in orde is,  betrokkenheid) mis je in een vele wijken. Als je met 
zoiets simpels als groen in de openbare ruimte mensen met elkaar in 
contact brengt, vind ik dat maatschappelijke effect heel veel geld waard. 
 

Stuwende kracht 

- Groen heeft geen doelfunctie hier bij ons. Ik ben dat in ieder geval niet 
tegengekomen. Als je dat doel kunt benoemen sta je sterker. Groen is geen 
opvulling, groen heeft verschillende functies. We moeten de groenfuncties 
wel kunnen benoemen en beoordelen op z’n merites. (weg afschermen, 
beleving, spelen kinderen, moestuintjes, veiligheid). Koppel een doel aan 
het groen, dit kan per wijk, per straat verschillen. Vooral relaties met andere 
functies zoeken. Ga op zoek naar voorbeelden. Op de Middenweg wil je 
bijvoorbeeld een rustieke, oude uitstraling hebben. Dit is net als het maaien 
van de gazons, iets wat je niet aan bewoners in onderhoud geeft vanwege 
het beeldbepalende karakter. Maar bij het onderhoud van groen rond de 
speeltuintjes, de hondenuitlaatterreinen en groen langs de Oosttangent 
kunnen we prima bewoners betrekken. 
 
Eigen dienst 

- Ik geloof niet dat je mensen machines moet uitlenen, geef ze maar een 
stukje in eigendom. Creëer een pool vrijwilligers rondom dat groen met 
ondersteuning van eigen mensen. Het gaat niet om gratis arbeidskrachten, 
maar om sociale binding in de wijk, dat is het uitgangspunt.  
 

- Is in de toekomst die groendienst, die alles uitvoert, niet meer nodig? 
Dit denk ik wel, dit is bij uitstek de discussie. Ik denk dat we de 
mogelijkheden die in groenbeheer zitten zwaar onderschatten. Kijk naar 
Alkmaar met zijn Stadswerk 072 die het heel ambtelijk afgekapt heeft en in 
een bedrijf gepropt heeft, waarbij het uitgangspunt is: schone straten, goed 
onderhoud groen, zo goedkoop mogelijk. Zij nemen volledig afscheid van de 
betrokkenheid van inwoners bij het groen, bij het inrichten van de openbare 
ruimte, bij het schoon maken van hun straat. Prima dat ze mensen van het 

WNK inzetten, maar dit vind ik toch wat anders. We moeten de mensen van 
achter hun voordeuren wegtrekken. We moeten als overheid ontlokken, 
stimuleren, motiveren. Dat doe je niet met brieven, daar heb je een persoon 
voor nodig. Het komt aan op de kwaliteit van die persoon, niet iedereen is 
hiervoor geschikt. Je moet een meerkundige ambtenaar hebben, die over 
die kwaliteiten beschikt. Hij moet een ‘kan wél’ houding hebben en moet 
niet één kant op denken. Hij moet buiten toetsingskaders kunnen denken. 
Zo heb je ook groenmensen met een kokervisie: groen moet goed zijn, moet 
duurzaam zijn en moet goedkoop zijn. Maar als groen wat duurder is en we 
kunnen er sociale cohesie mee creëren, de wijk veiliger maken, mensen 
optimaler gebruik laten maken van hun omgeving, wat een 
maatschappelijke winst halen we dan wel niet. 
We zijn best afhankelijk of de overheid het goed doet of niet. Krijgen we een 
financiële dip, dan gaan we bepaalde taken niet meer doen. Dan krijg je dus 
ook een dip in de uitvoering, groen wordt versoberd met alle gevolgen van 
dien. Het groen krijgt een verloederd beeld, het ontwerp valt.  Mensen 
willen verzorgd groen, maar het maakt ze niet uit wie dat doet. 
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Bijlage 2 Interview Anton Balm, afdelingshoofd SRO, Heerhugowaard             
25 augustus 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 
 

- Het groenontwerpproces is een proces dat de stappen aangeeft om te 
komen tot het juiste groenontwerp. De stappen die je met elkaar 
doorloopt, om te komen tot een goed groenontwerp en de juiste 
beslissingen over groen.  
Een groenontwerp is een vertaling van wat je belangrijk vind. Daar nog 
voor zit het gemeenschappelijke beeld over de waarde van groen op de 
diverse terreinen van de stad (klimatologische-, ecologische-, 
belevingswaarde, watervasthoudend vermogen, enz.) Dat is je 
vertrekpunt. 
 Als je benoemt dat Heerhugowaard zus en zo wil, dan weten RO en de 
andere afdelingen daar invulling aan te geven. Dit proces is het spel dat 
je met elkaar moet spelen, dit is voor RO wel gemeengoed. 

- Je opdracht gaat een zoektocht worden naar de waarde die groen in 
onze samenleving heeft of gaat het een soort werkproces worden, die 
ons straks moet gaan helpen bij het groenontwerpproces. In het laatste 
geval hoop ik dat je een balans zoekt tussen het inzetten van 
assetmanagement en het ruimte geven aan de vele professionals én 
leken in en buiten onze organisatie. Dit lijkt mij een mooie uitdaging . 

- Een goed proces is iets waar we warm voor lopen, geen verkeersregels. 
Als je er passie voor krijgt ga je lopen (een onbeschreven proces). 

- Je probeert een handvat te creëren om met elkaar de dialoog aan te 
gaan over groen in de stad. Dat is goed, maar er zit voor mij nog iets 
voor, dat is ook belangrijk voor mij merk ik. Anton schetst hierop zijn 
beeld op het proces als op reis gaan met een gezamenlijke intentie en 
gaande de reis kom je wel tot oplossingen en antwoorden. Dick schets 
hierop zijn visie op het gezamenlijk op reis gaan. De gezamenlijke 
intentie zit erin dat je met elkaar naar de waarden wilt zoeken en ook 

moet gaan ontdekken en er voor zorgt dat die waarden ook blijven na de 
realisatie. Die intentie is nog niet overal concreet. Anton vindt deze 
gedachte interessant. Anton: je vertrekt dus uit het niets, met alleen het 
feit dat je met z’n allen vindt dat groen een belangrijke plek inneemt in 
deze maatschappij. Aan de hand van de matrix ga je dan op zoek naar, 
wat betekent dat dan? Dan zit je inderdaad op een proces, waarin het 
onderwerp groen centraal staat. Het proces is dan het beschrijven hoe je 
met elkaar komt tot de beantwoording van deze vragen (matrix). Hoe 
gaan wij dan met elkaar samenwerken om deze vragen beantwoord te 
krijgen om uiteindelijk de juiste afweging te krijgen op plek X? Uitkomst 
moet het genereren van waarde zijn. De zoektocht naar de antwoorden 
leidt uiteindelijk naar het benoemen van de waarde op die plek. Dicks 
opdracht wordt dus ook na te denken over hoe we met elkaar op pad 
gaan om het met elkaar over groen te hebben voor de stad op die plek.    
Hoe gaat dat spel wat we met elkaar spelen, om benoemd te krijgen hoe 
wij met groen omgaan op die plek in de stad? Wat betekent dit voor je 
houding en wat je intrinsiek voelt, werken vanuit een gezamenlijk 
vertrekpunt.  

- Dicks opdracht : Hoe gaan wij met elkaar samenwerken om deze vragen 
(matrix) beantwoord te krijgen, waarbij het onderwerp Groen centraal 
staat. De zoektocht naar de antwoorden leidt uiteindelijk tot het 
benoemen van de waarde van het groen op die plek.  

- Als je deze vragen (matrix) hebt, waar ga je dan de antwoorden vinden, 
misschien wordt dat meer je zoektocht. Dit kan voor een andere 
gemeente mogelijk heel anders werken. Dit wordt misschien wel een 
maatwerkopdracht voor Heerhugowaard. 

- Je begint vaak met een ideaalplaatje en eindigt met het resultaat van 
belangenafwegingen en allerlei andere afwegingen (het proces) om te 
komen tot een besluit (we doen het zo). Dan is het dus een resultaat van 
afwegingen, maar de complexiteit van de stad is zoveel groter. Groen is 



  

 
98 

een onderdeel van de totale stad, houd hier rekening mee. Je ontkomt 
er niet aan dat er afwegingen worden gemaakt (groen, sociaal). Stel dat 
ecologie prevaleert en de buurt is kinderrijk en wil een speelplek 
creëren. Ze zien liever twee doeltjes op een grasveld. Je hebt dan wel de 
waarde in beeld gebracht en wat je hebt laten schieten. Op het moment 
dat je met elkaar het proces doorlopen hebt en de belangen bewust 
hebt afgewogen, dan is dit ook prima.  

- Naar de toekomst toe zie ik dat werken een soort van broedplaats wordt 
van gedachtes, die bij mekaar komen om uiteindelijk te komen tot een 
keuze, tot een oplossing. Waarvan ik me afvraag of dat te vatten is in 
een eenduidig proces. Het geraakt meer houding, rolopvatting. Bij 
houding en rolopvatting en hoe je elkaar uiteindelijk denkt te vinden is 
het heel erg belangrijk dat iedereen weet wat groen betekent voor de 
stad (klimaat, mens, natuur). 

- Anton: Ik begrijp dat je deze matrix wilt gebruiken om de waarde van 
het groen in beeld te krijgen. Dat voel ik wel, dat je het zo wilt 
aanpakken. - Maar is het dan niet af? -  Dan is het toch zo dat we de 
gevoelige snaar te pakken hebben, dat we zo tegen de stad aankijken 
voor wat betreft groen. Is het dan niet aan de mensen van RO en Groen, 
om dan middels participatie, enzovoort te komen tot bijvoorbeeld een 
herinrichting? Laat die creativiteit bij anderen. Vertel anderen niet hoe 
ze het moeten doen. Maar spreek elkaar meer aan op de waarden. 

- Het proces is voor Anton: het zoeken naar wegen met elkaar, met actief 
burgerschap (collegeprogramma), met collega’s hier intern, met de 
integraliteit van de economie, sociaal, fysiek, wat bij elkaar komt, om te 
komen tot de juiste wegen die we moeten bewandelen.  
Je opdracht wordt veel te breed wanneer je dit allemaal wilt meenemen. 
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 

 
- Groen heeft meerdere betekenissen in de stad. Op het moment dat je 

die waarden niet weet te benoemen, kun je elk proces oppakken, maar 
ben je altijd zoekende hoe je er vervolgens invulling aan kunt geven.  

- Eerst maak je de integrale afweging met andere waarden, dan ga je de 
afweging maken wat de belangrijkste invulling is. 

- Voor Anton zou het belangrijker zijn om te benoemen wat groen met de 
stad doet in de breedste zin van het woord. Wat doet groen met de 
mensen, met de natuur. Wat draagt groen bij aan het klimaat, e.d. 

- Waarde is iets als integer handelen. Je wilt niet een boekje met regels. 
Nee, je wilt weten wat men bedoelt in dit huis. Dan weet je je 
handelingsperspectief. Dus het handelen volgt op de waarde die je met 
elkaar gemeenschappelijk hebt. Ik vind het veel waardevoller dat je met 
elkaar beseft wat groen betekent in de stad. 

- Met de bezuinigingen zijn we het groen anders gaan onderhouden 
(vanuit geld/economie gedreven). Iedereen was het hiermee eens. Dan 
komt het krachtenveld vanuit de stad en vindt de gemeenteraad dat het 
niet goed gaat. En niemand kan benoemen waarom het niet goed gaat. 
Het is een intrinsiek kompas wat je uiteindelijk leidt naar de juiste 
dingen doen. Het is integriteit, het is eerlijk (veilig, rustig, prettig 
wonen). 

- Het Stadshart ervaart men als te stenig. Kennelijk mist men groen. De 
beleving bij ondernemers en bevolking is minder omdat er groen 
ontbreekt. Kennelijk wordt er waarde toegekend aan groen.  

- Heerhugowaard staat bekend om zijn groene uitstraling, dit wordt 
kennelijk gezien als een waarde. 

- Anton ervaart dat groen iets voor mensen betekent op de plek. 
- We moeten gaan benadrukken wat groen doet voor de stad, de stad 

tegen het voetlicht houden. Waarom hebben we groen, speelplekken. 
Hier moeten we ons dus mee bezig houden.  

- Wat is je doel om beantwoord te krijgen: Ben je op zoek naar een 
gemeenschappelijke waarde voor groen of wil je de betekenis van groen 
voor de stad expliciet maken? 

 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- In mijn ogen is asset management een technisch management kunstje. 
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4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 
van een afwegingskader van het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
Asset management wordt niet gebruikt.  
 
Voor wat betreft de matrix, het volgende: 

- Al je vragen beginnen met 'hoe' of 'welke'. Ikzelf zou de vraag met een 
'waarom' of een 'wat' gestart zijn.  
Voorbeeld: Hoe zorgen we er voor dat het groenontwerp een 
grote belevingswaarde krijgt? 
Dit is je eerste vraag in de matrix onder 'people'. Het eerste wat ik dan 
roep -"wat is een grote belevingswaarde"? Hoe weet je antwoord te 
geven op een procesvraag (hoe...) terwijl je nog niet weet waar je heen 
wilt. Ik zou de wat vraag gesteld hebben. Bijvoorbeeld: "Wat maakt dat 
groen hier, op deze plek, een bepaalde (belevings)waarde heeft?" Dit 
dwingt je dan om te begrijpen, vanuit people, wat de waarde is van 
groen op mensen. Wanneer je vervolgens iets begrijpt, is het zoeken 
naar oplossingen en het maken van afwegingen een gezamenlijk 
vertrekpunt.  

- De aandachtspunten onder de vragen kunnen hetzelfde blijven. Immers 
deze helpen vanuit verschillende invalshoeken te zoeken naar de 
antwoorden.  

- Ik vind deze matrix niet zo gek hoor. Vragen zijn wel: dekt dit de lading? 
Wordt met Planet ook klimaat bedoeld? (ja) 

- Anton ziet deze matrix wel als een routekaart. Je houdt de 12 aspecten 
tegen het licht. De antwoorden hierop maken dat je een integrale 
afweging kan maken in het belang van groen voor de stad. Het betreft in 
wezen dus een aftrapactie: voordat we met elkaar gaan praten over de 
invulling moeten we ons eerst op deze 12 onderdelen concentreren. Je 
moet die waarden duidelijk hebben.  

- Anton: Dit is dus het gesprek dat je gaat hebben als je op reis gaat en 
nog niet weet waarheen. Anton bevestigt dat een dergelijke handleiding 
handig kan zijn.  

- Het wordt dus mogelijk een geraamte, een soort handvest.  

(handvest: belangrijk stuk waarin verschillende partijen vastleggen welke 
doelen ze hebben en wat ze met elkaar hebben afgesproken om die 
doelen te bereiken.) 

- Je hebt het over waarde en over waarde benoemd te krijgen. Dit wordt 
uiteindelijk vertaald in een matrix, dit kan ik voelen. Als de matrix 
uiteindelijk iets wordt als: dit wordt de manier van werken met de juiste 
vragen om te komen van A naar B dan heb ik er wat meer moeite mee. 
Anton geeft dus aan dat de matrix nuttig kan zijn, mits deze wordt 
gebruikt om waarde inzichtelijk te krijgen en niet om processtappen te 
ontwikkelen. 

- Anton heeft een allergie voor instrumentaria. Voor je weet wordt een 
gevoel heel instrumenteel vastgelegd. Elk woord dat je opschrijft, doet 
je gevoel tekort. Een matrix kan het gevoel helemaal stuk maken. Je 
moet met elkaar bewust belangen afwegen. De centrale vraag is: Wat is 
de waarde van groen voor deze stad? 

- Anton beseft wel dat een matrix, een vorm van presenteren, het onder 
ogen brengen van, het toegankelijk maken van wat we bedoelen (Wat 
kan het groen voor de stad betekenen) nodig is. De allergie voor 
instrumenten tegenover een middel om de stof toegankelijk te maken is 
wel een dilemma. Anton geeft aan dat in dit onderzoek het voor Dick de 
kunst zal zijn om hierin balans aan te brengen. 

- Anton geeft aan dat voor hem een afwegingskader niet iets concreets 
moet zijn, maar dat het toepassen juist dat intrinsieke in een mens moet 
stimuleren.  

- Er zijn meestal verschillende belangen voor de invulling van een plek. 
Voorbeeld: grasveld naast het gemeentehuis waar in de toekomst 
gebouwd gaat worden. Dus zodra je de belangen kent, moet je deze dus 
afwegen, bijvoorbeeld aan de hand van de getoonde matrix. 

- Alleen een afwegingskader is niet genoeg, je moet een sfeer hebben 
waarin je met elkaar over waarden kunt praten. 

- De 3 p’s zijn onderdeel van de structuurvisie, maar ook prosperity . 
Prosperity laat zich eigenlijk heel lastig vertalen naar het Nederlands. Bij 
de vertaling naar welvaart lijkt het accent wel teveel te liggen op 
economische welvaart en minder op de voorspoed. Andersom net zo. Zo 
is het Engelse woord meer in balans en veelomvattend en zo schieten de 

http://www.woorden.org/woord/handvest
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Nederlandse woorden ieder tekort en hebben we meerdere vertalingen 
nodig om de lading te dekken (de samenhang te zien).  In mijn beleving 
wordt het een zoektocht naar de balans in de stad, in de samenleving, 
waarbij we niet alleen oog hebben voor het financiële gewin, onszelf 
maar ook oog hebben voor  de mens, de ander en onze planeet. Het zijn 
niet meer de business cases alleen die bepalend zijn voor ons handelen.   
 

5. Open vragen 
 
Tijdens de interviews is veel meer besproken dan de 
bovenstaande vragen. Deze informatie is hieronder weergegeven. 
 
De complexe stad en de maakbaarheid hiervan 

- Als we het met elkaar nu over dat groen hebben, weten we dan met 
elkaar wat groen betekent voor deze stad of zien we alleen onze eigen 
belangen? En is het voldoende als we een deal hebben?  
Waarom hebben we het überhaupt met elkaar over dat groen? Waarom 
schaffen we dat groen niet af? Waarom begint dan de samenleving te 
piepen? Als je dat weet te beantwoorden, dan weet je wat die waarde 
is.  

- De maakbaarheid van de stad. Anton merkt dat onze rol daarin gaat 
veranderen. We bedachten heel wat plannen over hoe de stad er 
morgen uit moet zien. We hebben het zo bedacht en zo gaan we het ook 
maken en inrichten. 

- Je kunt je afvragen in hoeverre wij in staat zijn als maatschappij om te 
bedenken hoe de stad er morgen uit moet zien. Anton komt steeds meer 
tot de conclusie dat het veel waardevoller is om te bedenken wat deze 
stad betekent in zijn regio, t.o.v. andere steden, t.o.v. het omringende 
landschap. Op die manier kijk ik naar de waarde van de stad. 

- Groen is een onderdeel van de totale stad. Houd hier rekening mee. 
- Ons werken van morgen wordt erg bepaald door de plannen die we 

maakten. De manier waarop wij werkten was dat we plannen maakten, 

vervolgens in overleg gingen met de buurt, ondernemers, enz. en 
vervolgens de plannen gingen uitvoeren (maken, inrichten).  
Je kunt je echter afvragen in hoeverre wij in staat zijn als maatschappij 
te bedenken hoe de stad er morgen uit zal zien. Ik kom steeds meer tot 
de conclusie dat we moeten bedenken wat Heerhugowaard betekent in 
het Noord-Hollandse, t.o.v. andere steden, in het groen, in het 
historische polderlandschap. In hoeverre vinden mensen het belangrijk 
dat ze kunnen herkennen dat ze in een stad wonen en dat ze kunnen 
recreëren in de stad en buiten de stadsgrens in het polderlandschap? Op 
het moment dat je polders met hun molens niet belangrijk vindt en hier 
geen sociale binding hebt, ga je misschien wel in het heuvellandschap in 
Limburg wonen. 
 
Stuwende kracht 

- Stad van de Zon is begonnen met een visionaire blik op de toekomst. Het 
is ontworpen vanuit een visie van CO2 neutraliteit, vanuit de gedachte 
van stedenbouwkundige maakbaarheid. Niet beschreven is hoe men 
vanaf dat vertrekpunt uiteindelijk komt tot wat er nu ligt. Als iedereen 
aanvoelt: vanuit dit gedachtegoed willen we vertrekken, dan vinden we 
de weg wel. De passie is belangrijker dan de regels of de weg om het te 
bereiken. Hoe doen we dit? Door mensen te overtuigen aldus Anton. Je 
moet een verhaal hebben dat intrigeert, inspireert. 

- Als je passie hebt, hoef je de rest vrijwel niet te regelen. Passie met 
gebruikmaking van een goede leidraad, zoals bijvoorbeeld de matrix, kan 
mogelijk goed werken. Mensen lopen niet warm voor regels, je moet ze 
uit hun kader lokken. 
Anton vindt bij het doel van het onderzoek dat ik sterk begin, met het 
doel om een afwegingskader te willen maken, maar het vervolgens 
afzwak wanneer ik aangeef procesmatige aanbevelingen te willen doen. 
Volgens Anton zijn dit heel verschillende zaken. 

- Mogelijk moet het in het kader van deze opdracht niet gaan over 
processtappen, maar over de cultuur binnen de organisatie, die past bij 
een verhaal om waarden te maken.  
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Bijlage 3 Interview Hans Visscher, stedenbouwkundige Heerhugowaard    
11 september 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 
 

- Als een wijk wordt aangelegd, wordt op basis van normen gewerkt en 
daar rolt een bepaalde hoeveelheid groen uit. Dat is dan een kaal 
vertrekpunt. Vervolgens ga je redeneren hoe je dat groen in de wijk wilt 
hebben en hoe je een groenstructuur wilt maken. Wil je überhaupt een 
groenstructuur die een groter verband heeft? Wat moet het groen van 
die wijk betekenen, hoe moet je het kunnen gebruiken? Welke 
onderdelen zijn hierin belangrijk? Dus zo komt het er, hangend aan de 
normen.  

- We beginnen met normen, wat bepaald die normen? 
Wij werken met vaste normen, per woning een quote openbare 
oppervlakte en een deel groen. Op die manier begint het spel van 
verkavelen om uiteindelijk te komen tot een wijk. 
Er is geen vastgestelde norm voor een minimale oppervlakte openbaar 
groen per woning in een woonwijk. Wel bestaat er een richtgetal van 
75m2 / woning als minimum. Dit getal is in 2004 genoemd in de Nota 
Ruimte en wordt wel gebruikt. Dit hoeft niet direct als groen binnen de 
wijk te worden gerealiseerd, maar kan ook als grotere 
recreatiegebied/natuurgebied op enige afstand. De vraag die je kunt 
stellen is wat de waarde van een norm of richtgetal is, het zegt immers 
niets over de kwaliteit of gebruiksmogelijkheden. Uiteindelijk gaat het 
naast kwantiteit vooral ook om kwaliteit en beleving. Hieronder versta ik 
ook gebruiksmogelijkheden, dat groen toegankelijk is en mogelijkheden 
biedt/uitnodigt om actief te zijn in welke vorm dan ook.  

- In dit onderzoek zetten we in op de waarde van groen. Er zijn al veel 
onderzoeken geweest die de waarde van groen bewijzen. Die waarde 
van groen zou misschien wel moeten bepalen hoeveel groen er in een 
wijk komt, uiteraard hangt hier een kostenplaatje aan. Er wordt eerst 

gerekend, vervolgens verminderd groen in nieuwe bouwplannen. Tussen 
de eerste en laatste versie is de hoeveelheid groen verminderd. Jammer, 
een waardevol element dat blijkbaar voor een gezonde leefomgeving zo 
belangrijk is, laten we het eerst verdwijnen. Dat is de strijd waar je in 
terecht komt. Marges worden opgezocht, groen of openbare ruimte in 
bredere zin, is altijd snel slachtoffer, zo werkt dat in de praktijk wel. 

- In een ontwikkeltraject is tot in het oneindige gerekend en getekend om 
iets van de grond te tillen. Er ligt een enorme druk om iets te realiseren, 
dit maakt keuzes maken lastig. Extra meters uitgeven heeft dan prioriteit 
boven het aanleggen van meer groen of een duurdere groenstructuur. 
Daar gaat het wel eens ten koste van. 

- Door veranderende patronen in de maatschappij, we leven anders dan 
toen, gezinssamenstellingen zijn anders, mensen gebruiken zo’n wijk 
heel anders dan we hebben bedacht, moet je proberen dat je die groene 
structuren zodanig neerlegt/inricht dat je in staat bent om die 
maatschappelijke veranderingen op langere termijn op te kunnen 
opvangen. Groen moet flexibel zijn. We kunnen niet voorspellen hoe die 
ontwikkelingen zullen gaan, dus is het belangrijk dat je kunt mee 
bewegen. Op allerlei niveaus proberen we flexibeler met dingen om te 
gaan, ook op woningniveau, dit zou ook voor groen moeten gelden. Je 
moet het gebruik kunnen aanpassen aan waar behoefte aan is op dat 
moment.  

- Het gaat in eerste instantie om die waarde in het hart van mensen en 
om te bepalen waar dat dan in zit, zodat je hier op kunt gaan sturen. 
Vervolgens gaat het om de processtappen om dit in te vullen, aan de 
slag te gaan. Wie doen dit dan? Doet de afdeling SRO dit dan of gaat SRO 
dit met andere partijen samen doen (participatie)? Die kant moet het 
natuurlijk meer en meer op. Dit is voor SRO ook wennen. Er is maar een 
manier om te zien of het werkt en dat is door het doen. Als het maar 
gaat functioneren, dat mensen zich er  verbonden mee voelen. 
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- Bij vanuit waarde werken is het heel handig om van groot naar klein te 
werken.  
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 
 

- De waarde van groen wordt wel onderschat. We kennen daar geen 
waarde aan toe en dan vinden we het ook al snel duur in beheer. Hans 
vindt het principe van waarde van groen ten opzichte van kosten 
(matrix) heel interessant. Als je de waarde van groen hoger weet in te 
schatten en je houdt de kosten gelijk, dan wordt het groen in wezen dus 
goedkoper. Het is daarom heel belangrijk om die waarde van groen heel 
goed neer te zetten en dat als vertrekpunt te nemen.  

- De waarde van groen wordt door de tijd heen anders geïnterpreteerd. In 
de oudere wijken weet de gemeentelijke overheid niet meer goed wat 
ze er mee moet. Bewoners gebruiken het niet op een manier zoals het 
ooit bedacht is. Dit kun je ook niet zomaar terugdraaien. Dit is een 
gevolg van maatschappelijke veranderingen. Mensen leven meer 
teruggetrokken binnen hun eigen domein, binnen hun woning. Ze 
hekken de overgang openbaar-privé af, het liefst ook aan de voorkant. 
Parkeren de auto in de voortuin, plaatsen schuttingen van 2 meter hoog 
om de achtertuin. Zowel aan de voorkant als aan de achterkant hebben 
mensen geen contact meer met wat zich daarbuiten afspeelt. Zo zijn die 
wijken absoluut niet bedacht, ze zijn juist heel erg gericht op ontmoeten. 
Aan de straatkant is dat heel erg vanuit de woning, gekoppeld aan dat 
voorerfgebied (oudere wijken, bloemkoolwijken, woonervenstructuren) 
vanuit de sociale gedachte dat je met elkaar wat doet in die openbare 
ruimte, daar elkaar ontmoet. In de praktijk werkt dit vaak anders. Dit 
gebeurt niet, mensen sluiten hun tuinen af, waardoor de 
groenstructuren verloren komen te liggen tussen de woningen als een 
soort niemandsland. Daardoor hebben we de neiging reststroken groen 
te gaan verkopen, dit is het probleem eigenlijk alleen maar vergroten.  

- Er is wel veel onderzoek gedaan naar de waarde van groen, toch is het 
onvoldoende bekend wat de waarde van groen is op langere termijn. 
Dat is iets wat je niet moet onderschatten.  

- Het laat zich moeilijk in getallen uitdrukken, maar misschien wel de 
kunst om dat wel te doen. Laten zien dat het groen een waarde 
vertegenwoordigt die voor iedereen wel van belang kan zijn. Die 
waarden hebben zoveel aspecten in zich, niet alleen geld, maar het gaat 
over zoveel meer dingen dan dat. Dat is belangrijk en wordt onderschat. 

- Groen komt vaak onder aan de streep, misschien moet dat een 
prominentere plek krijgen. Groen krijgt dat op het moment dat we daar 
de waarde van inzien en niet eerder. 

- Groen heeft waarde zoals voor de gezondheid van mensen. Gemeenten 
dragen echter de kosten en anderen ontvangen hiervan de opbrengsten. 
Hoe krijgen we dit bij elkaar?  
Deels is er via de WOZ waarde enig verband. Hans herkent dit probleem 
wel , maar ziet de oplossing hiervoor niet. De gemeente is 
probleemeigenaar. Het idee van gezamenlijke verantwoordelijkheid 
moet rijpen in de hoofden van mensen. Wij als gemeente zijn dan wel 
aan zet, wie anders? We moeten proberen mensen te betrekken en 
verantwoordelijk te maken. We kunnen dat niet afdwingen. 

- Hans vindt de waarde van groen een goede insteek voor dit onderzoek. 
Om die boven tafel te krijgen, daarmee begint het. Dit moet je centrale 
vertrekpunt zijn. Die waarde van groen is waar het om draait, wat er toe 
doet. Daarvoor maak je het.  

- Die waarde moeten we in ons hart dragen, dit is de kern van het verhaal. 
Hoe kun je die waarden een plek geven in het proces en dat helder 
maken. Dit is de belangrijkste reden waarom je komt tot iets. 

- Groen als waarde voor die hele stad. De Groene stad zou je als nieuwe 
icoon voor de stad kunnen wegzetten. Als nieuwe icoon voor 
duurzaamheid. 

- De waarde van groen is een onderwerp wat wel aandacht behoeft. Zeker 
in deze tijden (financiële situatie). 

- De waarde van groen heeft relatie met, en draagt in positieve zin bij aan 
heel veel andere beleidsvelden.  
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3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 
belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- Asset management is een onbekend begrip. 
 

4. Hoe kan Asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 
van een afwegingskader van het groenontwerpproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 
 

- Asset management wordt niet gebruikt.  
 
Voor wat betreft de matrix: 

- Om die waarde in beeld te krijgen is op basis van de 3 p’s en de principes 
van Asset management een matrix gemaakt. Krijgen wij met deze vragen 
hiervan een beeld? 
Ik denk wel dat je met deze methodiek de waarden boven tafel krijgt.  In 
de inleiding/aanleiding wel aangeven wat voor maatschappelijke 
bewegingen er zijn en welke waarden je aan groen kunt hangen. 

- Gaat de term groenontwerp om kwaliteit of kwantiteit? Gaat dat over 
kwaliteit van het ontwerp of over kwantiteit van het groen? De 
hoeveelheid groen is niet per definitie de grootste waarde. Met meer 
kwantiteit kun je wel veel zaken oplossen (groeiruimte grote bomen). 
Waarde is een heel palet aan waarden. 

- Door de invulling van waarden n.a.v. de matrix kun je plussen en 
minnen, afhankelijk van waar het groen is en welke functie het heeft, 
om te komen tot het meest optimale scenario voor het groen op die 
plek. Vanuit de verschillende waarden geredeneerd met een systeem 
van waardering krijg je wel boven tafel welke aspecten de boventoon 
voeren op die plek. Daar kun je ook je onderhoud op af stemmen.  

- Je kunt de matrix waarschijnlijk wel op meerdere niveaus gebruiken. 
- Zit participatie, cocreatie (hoogste waarde tegen de laagste kosten) 

voldoende in de matrix? We moeten het wel breder maken, dat niet 
alleen de gemeente verantwoordelijk is, we moeten anderen mee 
verantwoordelijk maken. Tot en met het beheer en onderhoud aan toe. 
Je kunt mogelijk uit de matrix halen waar cocreatie iets kan betekenen 

(participatie), mogelijk met een soort scoringsmatrix, waarin je punten 
kunt geven aan onderdelen. 

- Hoe zorg je als gemeente dat algemene waarden net zo goed als 
individuele waarden worden meegenomen?  
Het goed uiteenzetten van die waarden van groen in de breedste zin van 
het woord en vanuit alle aspecten die daar een rol in spelen, dit is de 
kern van het verhaal. Dit zou je in een scoringsmatrix zichtbaar kunnen 
maken. Dan kun je aantonen dat groen bijvoorbeeld onderdeel uitmaakt 
van een groter groen en dat dan het algemene belang prevaleert boven 
het individuele belang. Dan kun je een duidelijk verhaal vertellen. 

- Participatie: Hoe breng je de boodschap die je zelf hebt.  Je mag niet van 
iedere inwoner verwachten dat hij de kennis van onze vakmensen heeft 
of de gemeentelijk doelstellingen en rijksbeleid kent. Je moet dat ook 
uitleggen. Als je dat kunt doen aan de hand van waarden en waarde die 
het voor hen heeft, dan ligt er een goed verhaal onder. Hoe beter jouw 
verhaal is, hoe beter je de dialoog aan kunt gaan. Je moet als gemeente 
open staan voor wat die bewoners vinden. Zij zijn de 
ervaringsdeskundigen, die vaak ook heel veel weten.  

- Heerhugowaard gebruikt in de Structuurvisie prosperity (welbevinden) 
i.p.v. profit. Het gaat immers breder dan eurotekens. 

- Doelstelling: van waarde maximalisatie zou je ook waardenmaximalisatie 
kunnen maken. Er zijn immers heel veel verschillende waarden die je 
kunt onderscheiden. Je kunt dan ook verschillende waarden 
maximaliseren. Op die manier zouden er keuzes kunnen worden 
gemaakt. Dan ben je mogelijk ook flexibeler daarin. Er is niet één 
waarde, er zijn een heleboel. 

- De opsomming van groenwaarden in het schema in de tekst (pva) is 
goed. 

- Ten aanzien van de matrix, bij de vragen noem je een heleboel 
aandachtspunten, terecht, maar er is ook nog een economisch aspect. 
Aantrekkelijkheid van je woonwijk, woongebied, werkgebied of 
gemeente wordt mede bepaald door landschappelijke kwaliteit en 
daarmee ook de kwantiteit / kwaliteit van (openbaar) groen. Dat levert 
een grotere waarde op die uiteindelijk naast meer kosten ook tot meer 
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inkomsten leidt voor de gemeente. Is van invloed op vastgoedwaarden 
en vestigingsklimaat.  

- Voor wat betreft risicomanagement zou je ook iets kunnen toevoegen 
over groen in relatie tot Planet. Door klimaatverandering neemt belang 
(waarde) van groen toe vanwege toenemende neerslag (mogelijke 
wateroverlast), toenemende hitte in stedelijke gebieden. Bedreigingen 
hierin zijn stedelijke gebieden met te weinig groen, dat gaat in dat licht 
ten koste van leefbaarheid. Dat is een risico.  
 

5. Open vragen 
 
Tijdens de interviews is veel meer besproken dan de bovenstaande 
vragen. Deze informatie is hieronder weergegeven. 
 
De complexe stad en de maakbaarheid hiervan 

- Je kunt de hele stedenbouwkundige ontwikkeling in de loop van de tijd 
in Heerhugowaard goed aflezen. Van Noord naar Zuid zie je 50 jaar 
stedenbouwkundige ontwikkeling aan je voorbij trekken en hoe dat in de 
loop van de tijd veranderd is.  
De noordelijke wijken, jaren 60,70 karakter (t/m jaren 80) zijn in 
stedelijkheid heel eenduidig opgebouwd. Groen in heel grote structuren 
ingepast in de wijk, groen en water is vaak gecombineerd. Op 
buurtniveau zit daar niet zo veel meer, er zitten veel herhalingen in 
(stempelpatronen).  
In de jaren 80 komen woonerven op. Je ziet nog steeds die grootschalige 
structuren midden in of aan de randen van de wijk. Deze liggen wel wat 
los van het woongebied, omdat het wonen met de achterkant gericht is 
naar dat groen. Mensen zijn dat anders gaan waarderen.  Er wordt wel 
eens bedacht dat het groen dat tussen de woningen ligt een verlengstuk 
is van een tuin, wat men gebruikt en waar men echt iets mee kan, maar 
altijd weer wel openbaar toegankelijk. Dat is een verschil met nu.  Nu 
grenzen die groen- en de waterstructuren direct aan achtertuinen, dat is 
privaat gebied en daarmee niet meer direct vanuit het openbare gebied 
toegankelijk, althans niet meer te voet of voor dieren (wel met bootjes 
en schaatsend over ijs). Zo zien we dat dit over de tijd heen erg 

verandert, ook in omvang. Kavels worden kleiner, buurten worden 
dichter. Heerhugowaard-Zuid, Stad van de Zon kent een hele stedelijke 
verkaveling. Alles aan water en groen is wel weer gebundeld in hele 
grote oppervlaktes rondom dat gebied (zelfde gedachte als in de jaren 
70 en 80). Als je zelf in dat gebied bent, ervaar je dat eigenlijk helemaal 
niet, maar ervaar je een hele dichte stedelijke zetting. Mensen missen 
groen, geven aan dat het hard, stedelijk en stenig is.  

- De duurzaamheid in Stad van de Zon betreft met name energetische 
duurzaamheid, maar ook wel in het groen en water (zwemwater van 
goede kwaliteit). Mensen associëren hun wijk met duurzaamheid, ze 
willen er wonen vanwege het duurzame karakter. 

- Verhoudingen in wijken worden anders, wonen wordt duurder, 
daardoor wordt er steeds meer geknepen in woningen en kavelgroottes 
krimpen en krimpen maar, met als gevolg dat mensen dichter op elkaar 
wonen. Dit zie je heel sterk terug in de Stad van de Zon. In het hart van 
het gebied is een behoorlijke stedelijke dichtheid. De groene structuur 
wordt heel belangrijk op dat soort plekken. Het is dan ook belangrijk om 
dat als waarde aan te merken. Zowel het openbaar groen als het privaat 
groen, moeten we als waarde aan merken, boven tafel houden. Mensen 
maak je daarmee verantwoordelijk voor hun eigen bijdrage daarin.  

- We staan steeds meer ontwikkelingen toe op dat private domein. Nu 
mag men aan de achterkant van een huis steeds meer bouwen in het 
kader van vergunning vrij bouwen. Aan de voorkant staan we parkeren 
in de voortuin toe om de parkeerproblematiek op te lossen, in oudere,  
maar ook al in nieuwere wijken. Dit helpt niet mee om een groen beeld 
neer te zetten. Dit groene beeld zou iedereen best wel waarderen, maar 
komt er zo niet. Hier is de gemeente ook niet altijd handig mee in de 
weer en ook worden we een beetje ingehaald door wat vanuit 
rijksbeleid wordt toegestaan aan vergunningsvrije bouwwerken. Als je 
veel mag bouwen, gaat dat ten koste van de tuinoppervlakte. In veel 
gevallen wordt dit tegenwoordig verhard. 

- Voortuinen kunnen veel betekenen in het straatprofiel. Bijvoorbeeld de 
jaren 30 wijken zijn populair door kenmerken en kwaliteiten. Zowel wat 
betreft woningen als wat betreft omgeving en groen in de voortuin, dat 
maakt verschil. Nu maken we een aftreksel van, maar daar blijft niet 
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zoveel van over, want we vergeten veel onderdelen, zoals: de rijke 
detaillering, de maatvoeringen kloppen niet, die woonomgeving klopt 
eigenlijk ook niet, want die is veel te dicht verkaveld. Het lijkt ergens op, 
maar is het op geen stukken na. 

- Vroeger waren bestemmingsplannen gedetailleerder. Bijvoorbeeld 
maximaal te verharden in de tuin. Op zich goed dat we als overheid ons 
daar niet meer zo gedetailleerd mee bemoeien. We lopen echter 
vervolgens wel tegen problemen aan, zoals wateroverlast als mensen 
allemaal de tuin verharden. 

- Als iedereen zijn tuin gaat verharden, krijgt de overheid vervolgens wel 
een probleem als wateroverlast, vanwege het snel afvoeren van water. 
We zijn dus probleemeigenaar met z’n allen. Dat besef is er bij inwoners 
niet. Hier moet je als overheid wel iets mee. 

- Identiteit. Wat is Heerhugowaard? Groeigemeente, dit gaat met horten 
en stoten. We zijn met het stadshart bezig geweest en hebben 
maatschappelijke functies op niveau gebracht. Misschien zijn we naar de 
toekomst toe echter vooral een aantrekkelijke woongemeente. Dit is wel 
een kernwaarde. Wat is er dan fijner om in een groene gemeente te 
wonen. Dus is dit wel een waarde die bij de identiteit van 
Heerhugowaard hoort. Daarom nog wel extra belangrijk. Hoe ben je een 
complete stad? Maar dat prettiger wonen, daar hoort dat groen 
absoluut bij. Vanuit dit perspectief kijken. Dan zou je misschien ook 
anders aankijken tegen de keuzes in het groen. Een aantrekkelijke 
woongemeente zijn is dus wel een kernwaarde voor de identiteit van 
Heerhugowaard. Een terugkerend element. Ik zie daar wel een 
belangrijk ding in voor dat groen. Hoe Heerhugowaard is opgebouwd en 
is gegroeid. We moeten er voor zorgen dat dat helder blijft. In een 
bloemkoolwijk moet je de structuur niet gaan wegpoetsen. We moeten 
wel zoeken naar flexibiliteit, maar geen onomkeerbare dingen doen.  

- We willen heldere overgangen tussen stad en land houden, en ook van 
de wijken naar de omliggende grote groenstructuren. Vanuit de 
woonwijk in een paar stappen in het landschap waar je de horizon kunt 
zien, een groene oase. Als we nog enkele goede verbindingen weten te 
maken, kunnen we een groen/blauwe loper door de hele gemeente 
creëren. 

- Informatie over identiteit zit vaak verspreid in rapporten, e.d.. Alles wat 
we in het verleden gedaan hebben en met welke ideeën. Het is goed om 
de aandacht daarop te blijven houden, met welke ideeën, vanuit welke 
gedachten wijken (bloemkoolwijken) gemaakt zijn. Waarom ziet dat er 
uit zoals het er uit ziet. Het is goed je geschiedenis te kennen (collectief 
geheugen). Dan weet je ook beter de waarde daarvan te waarderen.  

- Wijken hebben eigen deelidentiteiten. Er zit bijvoorbeeld een geweldige 
filosofie achter de bloemkoolwijken. De menselijke maat, vanuit het 
individu beredeneerd, ontmoeting, heel sociaal. 

- Er worden vaak kleine beslissingen genomen, maar wat is het gevolg van 
al die kleine beslissingen samen op het grotere schaalniveau? Wat 
betekent dit voor het groen. Het is lastig om hier de focus op te houden. 
De ontwikkelende partijen zitten daar ook niet zo in. Die zitten meer in 
het stapelen van stenen (geld). Ze doen een afdracht voor beheer. De 
ontwikkelaar gaat weg en zie je niet meer terug en hier begint het pas. 
Wij geven wel de randvoorwaarden mee. 

- Snippergroen kunnen we wel van ons afgooien, maar misschien krijg je 
als vele kleinere vakken verhard worden wel weer te maken met 
wateroverlast. Een ingreep heeft altijd ergens gevolgen. 
 
Stuwende kracht 

- Wat je nodig hebt, is het geloof in iets, om iets bijzonders te kunnen 
maken. Dat je iets van de grond kunt tillen, iets totaal anders dan je tot 
dan toe gedaan hebt, dat is wel heel bijzonder. Het geloof hierin begint 
met een goed verhaal en iemand die het verhaal goed kan brengen. 
Bhalotra is een bevlogen iemand en kan dat overbrengen. Ook hier gaat 
het om waarde. Van onder af dat idee opbouwen, beginnen bij een zo 
klein mogelijke eenheid. Bijvoorbeeld van iemand uit een wijk of een 
bepaald dier. Zo kun je vanuit verschillende waarden een grote waarde 
opbouwen. Maar van onder af, dan krijgt het een fundament. Dan kun je 
een verhaal maken vanuit die verschillende perspectieven. Dat begint 
met een kleinere schaal en maakt iets op een grotere schaal. 

- Als je een ijzersterke identiteit hebt als: Groene stad, helpt je dat 
vermoedelijk wel. Als je vanuit dat beeld een nieuwe wijk ontwikkelt, zal 
dat waarschijnlijk ten gunste van groen zijn. 
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- Het zou goed zijn om je rapport vanuit de Heerhugowaardse identiteit 
op te schrijven. (Zie ook de structuurvisie.) Identiteit is belangrijk en 
wordt misschien alleen maar belangrijker.  

- Mogelijk kun je in de probleemstelling nog iets duidelijker maken hoe je 
vanuit die kwaliteit (identiteit Heerhugowaard) geredeneerd naar de 
matrix komt. Hoe daar mee om te gaan. 

 

Reactie op de eerste uitwerking H3 Groenontwerpproces (06-08 2015) 
Bij nieuwbouwwijken begint het weliswaar bij de gemeenteraad die een 
besluit neemt, maar daar is al wel iets aan vooraf gegaan en dat is vaak een 
visie, een toekomstbeeld, en een woningbouwopgave die er ligt. Een visie op 
de totale toekomstige ontwikkeling. Tot nu toe was dat altijd gericht op groei 
en bouwen op uitleglocaties. De realiteit van vandaag is dat het groeidenken 
voorbij is en we ons vanaf nu veel sterker zullen gaan richten op de 
bestaande stad. Grootschalige ontwikkeling van nieuwbouwwijken, zoals 
bijvoorbeeld Heerhugowaard-Zuid en De Draai is echt passé, gaan we niet 
meer doen. Wat dat betreft is er, als reactie op de crisis, in korte tijd veel 
veranderd in de ruimtelijke ordening en de manier van werken. De 
toekomstige ontwikkeling van de stad zal veel sterker benaderd worden 
vanuit netwerken en van onderop. In deze kanteling verandert ook de rol van 
de gemeente. Er zal niet langer sprake zijn van een “standaard” uitgelijnd 
proces.  
Het groenontwerpproces maakt, bij de ontwikkeling van een nieuwbouwwijk 
zoals we dat altijd hebben gedaan, een integraal onderdeel uit van het totale 
ontwikkelingsproces. De hoofdlijn (het toekomstige karakter van de wijk 
inclusief het groen) is bepaald in een structuurvisie en heeft vaak een 
landschappelijke basis. De structuurvisie wordt vervolgens uitgewerkt in 
verkavelingsplannen en inrichtingsplannen.  
In de structuurvisie is de beoogde structuur van de wijk (functieverdeling) op 
hoofdlijnen vastgelegd en worden vervolgens in deelplannen uitgewerkt. De 
deelplannen worden uitgewerkt tot op verkavelingsniveau. Op dat moment 
wordt een exacte uitwerking gegeven aan het afgesproken 
woningbouwprogramma, de verkaveling en de inrichting. Uitgeefbaar gebied, 
groen, water en verharding zijn bekend, zijn bepaald op basis van normen. De 

omvang hiervan kan afwijken van normen, dat is onder meer afhankelijk van 
de lokale situatie, specifieke doelstellingen of beoogde eigenschappen van de 
wijk. Bijvoorbeeld het (politieke) doel om een duurzame wijk te maken, een 
waterrijke wijk of een villawijk.  
Zo ging het in grote lijnen ook in Heerhugowaard-Zuid, een grootschalige 
nieuwbouwwijk in Heerhugowaard die inmiddels bijna is afgerond. De basis 
hiervoor is een VINEX-taakstelling die in regionaal verband is afgesproken 
met het Rijk. De basis hiervoor is gelegd in een structuurvisie voor het HAL-
gebied door Ashok Bhalotra van Kuyper-compagnons. Deze structuurvisie 
voor het HAL-gebied is doorvertaald in een structuurvisie voor 
Heerhugowaard-Zuid. Hierin zijn de hoofdlijnen voor de ontwikkeling van de 
wijk vastgelegd. Op dat moment is er een woningbouwprogramma bekend en 
het totale grondgebruik, uitgeefbaar, water, groen en verharding. Vervolgens 
zijn deelgebieden uitgewerkt in verkavelingen met daarbij inrichting van de 
buitenruimte, waarna ontwikkelende partijen de deelgebieden hebben 
gerealiseerd. In de verkavelingsplannen is het vastgestelde 
woningbouwprogramma (uitgeefbaar) en de inrichting van de openbare 
buitenruimte exact uitgewerkt.  
Deze grootschalige manier van ontwikkelen is inmiddels wel ten einde 
gekomen vanwege financiële risico’s. De tijden van grootschalig plannen in de 
ruimtelijke ordening zijn wel voorbij.  
 
Wat het schema betreft:  

 De gemeenteraad zelf heeft niet zozeer wensenlijstjes maar 
doelstellingen, een richting of visie voor de stad.  

 De hoeveelheid groen wordt normatief bepaald, maar kan fluctueren 
zoals hierboven beschreven. 

 De exacte structuur van het groen wordt uiteindelijk van grof (visie) naar 
fijn (verkaveling en inrichting) uitgewerkt. 

 De rol en invloed van een projectontwikkelaar hierin hangt af van hoe 
dit wordt afgesproken. Zo kan het zijn dat een projectontwikkelaar 
verantwoordelijk is voor de realisatie van woningen en de inrichting van 
de openbare buitenruimte inclusief groen. Voor de technische 
uitwerkingen wordt dan vaak gewerkt op basis van een Programma van 
eisen (PVE) voor inrichting van de buitenruimte of een handboek voor 
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de buitenruimte. Om de kwaliteit van het bouwen en inrichten te 
borgen wordt een beeldkwaliteitplan opgesteld. Hieraan worden 
plannen vervolgens getoetst. 

 Het kan ook zijn dat de gemeente de inrichting van de openbare 
buitenruimte organiseert. Dat laatste doen we in Heerhugowaard in de 
Draai en Heerhugowaard-Zuid.  

 
We zijn in Heerhugowaard gewend om met een supervisor en 
supervisieteams te werken die toezien op de kwaliteit van de plannen. 
De supervisor of het supervisieteam beoordeelt de plannen op kwaliteit, 
zowel de inrichtings- en verkavelingsplannen als de woningontwerpen.  
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Bijlage 4 Interview Herman Best, groenbeheerder Heerhugowaard             
5 november 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 
 

- Ik had het laatst met Patrick Rentinck over het feit dat we elkaar 
eigenlijk veel meer moeten opzoeken vanuit Beheer en Inrichting, zodat 
wij ook dingen aan elkaar kunnen knopen. Dan komt er vaak iets los. 

- Als er iets gebeurt in het groenontwerp is er vaak een aanleiding. Dat is 
vaak dat er iets moet gebeuren in het onderhoud of groot onderhoud. 
Groot onderhoud is de herinrichting van wijken, dit doet Herman vanuit 
Beheer met anderen. Bijvoorbeeld een wijk is na dertig jaar aan de beurt 
voor groot onderhoud. Dan geven we (afdeling Wijkbeheer) opdracht 
aan het ingenieursbureau en zetten er een participatieproces op met de 
bewoners, dat doet Michelle Schinkel (beleidsmedewerker). Dan hebben 
we eigenlijk nog niets, alleen een Inventarisatie van de minder goede 
bomen en de waardevolle bomen die we willen behouden. Vervolgens 
gaan we met de bewoners zitten en hebben een klankbordgroep van 
twee bewoners uit elke straat van de wijk waar we aan de gang gaan en 
gaan we schetsen en hebben eigenlijk nog helemaal niets. De 
klankbordgroep gaat langs hun medestraatbewoners om input te 
verzamelen. Hieruit komt een schets en daarna een voorlopig ontwerp 
(VO). Dan komen de bewoners een middag of avond bij elkaar en geven 
hun input. Zo begint dus het ontwerpproces. En we geven als 
onderlegger de waardevolle bomen. Stadsbedrijf doet de inventarisatie 
van die waardevolle bomen (toekomstbomen). Ook geven we het 
groenbeleidsplan mee als kader voor het ontwerp. Van daaruit beginnen 
ze dan te schetsen en te tekenen en beginnen discussies te ontstaan.  

 
Wat kan er beter? 

- Grijs/groen 
Grijs/groen is een voorbeeld van een spanningsveld.  

Wat wint er, de hoeveelheid parkeerplaatsen of de hoeveelheid bomen 
of de vierkante meters groen? Vooral in die herinrichtingswijken heb je 
beperkt ruimte want huizen zijn allemaal redelijk dicht op elkaar 
gebouwd, vooral de jaren 70 wijken. Je moet het doen met de ruimte 
die je hebt, dit is soms een hele uitdaging. Vanuit het bestuur moeten 
we meer groen creëren vanuit grijs. De praktijk is dat je de 1,5 
parkeerplaatsen per huis moet realiseren en dat vergt meer ruimte dan 
er nu is. Daarnaast moeten de parkeerplaatsen breder en langer 
worden. Dan zijn er vaak nog wensen vanuit verkeerbeleid, bijvoorbeeld 
dat er meer voetpaden moeten komen. Dan sneuvelt het groen. Wat we 
wel proberen is hoogwaardiger groen terug te brengen (dikkere 
boommaat, meer sierwaarde, meer aantrekkelijk voor bijen en vlinders, 
meer vaste planten).  
We hebben het nooit gemeten, maar de trend is wel dat de hoeveelheid 
groen wat minder wordt. Het is wel altijd een strijd om de hoeveelheid 
groen op te krikken, omdat je veel verharding moet toepassen. Deze 
opdracht om meer groen te realiseren bij herinrichtingen staat in het 
huidige collegeprogramma. Het zou wel goed zijn om dit eens objectief 
te gaan meten. Het nadeel voor groen is dat er veel moet wijken. Dit is 
wel een soort verbeterpuntje. 

- Instandhouding robuuste groenzones 
Bij de herinrichting van een wijk zijn de grote groenzones rond de wijken 
nogal eens punt van discussie. We moeten misschien meer in zo’n 
proces inbrengen dat dit de basis is. Daar waar we nog robuust groen 
kunnen hebben, is langs die randen van de woonwijken, dat moeten we 
zien te behouden. Want daar kun je nog natuurwaarde creëren en een 
hogere biodiversiteit. Al het ‘frunnikgroen’ in de straten is meer 
cultuurlijk groen en dit is vooral siergroen. Het natuurlijk groen zit dus 
meer aan de randen en in de grotere parken, die moet je koesteren. 
Vaak gaan de discussies met bewoners over die hoge bomen in die 
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parkzones, die groene rand rondom de wijk. Je zou als gemeente meer 
moeten uitdragen dat dit onze waardevolle groengebieden zijn die we 
moeten zien te behouden. Er wordt al veel groen gekapt, veel groen 
gerooid en vervangen door laag groen.  

- Er is een spanning tussen het individuele belang en het algemeen 
belang. Die robuuste groenstroken hebben een grote waarde en bepalen 
ook vaak het straatbeeld. Ook verbergen de groenstroken de aanwezige 
schuttingen en achtertuinen. Maar een bewoner wil na 17.00 uur 
gewoon in zijn tuin in de zon kunnen zitten. Ik kreeg laatst de indruk dat 
mijn collega’s ook niet meer zo snappen dat die robuuste groenstroken 
zo belangrijk zijn. Ik moest aardig praten om hen weer het besef te laten 
krijgen van de waarde van het groen. Deze bomen hebben er 40, 50 jaar 
over gedaan om deze grootte te bereiken. 
We moeten de bewoners en de politiek voorbeelden laten zien waar wel 
groen is en waar geen groen is. Dan zien ze het verschil in waarde tussen 
een gebied met groen en zonder groen. Zo kun je het inzichtelijk maken. 
Door de bomen te laten zien en de waarde van bijvoorbeeld een paar 
mooie Elzen aan te wijzen, heeft men al snel door dat het waardevol is 
deze bomen te behouden. We kijken dan wel naar wat kunnen we doen 
met overhangende takken. Maar we gaan niet om die redenen bomen 
kappen. Dat zou ook haaks staan op het beleid wat we hebben. In het 
groenbeleidsplan staat dat we vanwege schaduwoverlast geen bomen 
kappen.  
In verband met het spanningsveld tussen individueel belang en 
algemeen belang moeten we wanneer we in het begin met een 
klankbordgroep zitten, een presentatie geven over wat de waarde van 
dit huidige groen is, wat de natuurwaarde is. Dus de waarde in beeld 
brengen. We kunnen de inventarisatiegegevens van de flora en fauna 
tonen en zorgen dat we de waardevolle gebieden in tact houden. Deze 
gebieden vooral niet omvormen naar siergroen, maar dat natuurlijke 
groen behouden. Als je dit in het begin in de klankbordgroep al tussen 
de oren weet te krijgen, dan zullen ze dit ook uitdragen naar bewoners. 
Dus de waarde in beeld brengen. Dit doen we nog te weinig.  

- Met het participatieproces zie je dat klankbordgroepleden hun ontwerp 
zelf al gaan verkopen naar de medebewoners. Daarmee zullen ze ook de 

waarde van de robuuste groenstroken wel gaan uitdragen, doordat ze 
het belang gaan in zien. En het grote geheel van de natuur in de stad 
gaan zien. Die waarde van dat (robuuste) groen kunnen we dus nog 
beter uitdragen. 

- Ik ben tevreden over de groenontwerpen. Wat beter kan, is dat we 
moeten oppassen dat we niet in een groen bolletjessyndroom vervallen. 
Dat je allemaal groene bolletjes op de kaart tekent en dat is dan het 
groenontwerp. We moeten ook kritisch kijken naar de ondergrond, 
zorgen dat we voldoen aan de hoeveelheid m3 bewortelbare ruimte. 
Hoe verhoudt het zich tot kabels en leidingen? Als we een boom gaan 
planten, moeten we wel zeker weten dat het ook haalbaar is. De juiste 
boom op de juiste plaats. Liever drie bomen goed de ruimte geven, dan 
tien flutboompjes. Daarmee krijg je toch body in de wijk. 

- Ik word bij nieuwe ontwerpen in principe wel vanaf het begin betrokken. 
We hebben als documenten het standaard plan van eisen (spve) en het 
technisch plan van eisen (tpve) waarin de profielen worden beschreven 
en waar we dus kaders mee geven. Bijvoorbeeld: langs een doorgaande 
weg mag een boom van de 1e grootte worden toegepast en daarvoor 
heb je zoveel m3 bewortelbare grond nodig. Dit gebeurt ook, maar ik 
moet dit wel veel herhalen bij de ontwerpers. Wat we nog onvoldoende 
doen, is de benodigde ruimte voor de te handhaven bomen op een 
tekening vastleggen. Deze tekening zou dan leidend moeten zijn voor 
het hele proces daarna. Zowel bij het ontwerp als bij de 
werkzaamheden. 

- Bij de herinrichting van een wijk zouden we naast de waardevolle 
bomen ook moeten aangeven hoeveel m2 grond er nodig is voor het 
behoud van die bomen. Bovengrondse werkzaamheden en 
graafwerkzaamheden mogen in deze ruimte niet gebeuren om een 
goede groeiplaats met voldoende m3 bewortelbare ruimte te behouden 
/ te krijgen. 

- We zouden dus een tekening moeten maken waarop de ondergrondse 
groeiplaatsen vastliggen. Deze tekeningen zouden leidend moeten zijn 
voor het verdere groenontwerpproces. In de praktijk gaan ze bij de 
uitvoering van werkzaamheden toch schuiven met het plaatsen van 
betonbanden, e.d. binnen de kroonprojectie van de boom. Als we daar 
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niet goed op letten zie je dat 5-7 jaar na aanleg de boomkronen 
insterven en kun je de boom alsnog gaan kappen. 

- In de laatste plannen voor de nieuwe wijken, zoals De Draai, zie ik dat 
we de benodigde ondergrondse groeiplaatsen goed kunnen claimen. En 
zo nodig, bijvoorbeeld in het geval van kabels en leidingen, gaan we in 
het wegprofiel een groeiplaats aanleggen. Het moet een 
toekomstbestendige en duurzame inrichting zijn (geen bloempotten). Ik 
heb voldoende vat op de kwaliteit van de aanleg bij nieuwe plannen. De 
gemeente is de doorslaggevende factor, bijvoorbeeld waar het 
soortkeus betreft. Wel proberen we aan te sluiten bij de gedachte 
achter het ontwerp van de landschapsarchitect. 

- De hoeveelheid groen bij de aanleg gaat wel goed. We kunnen voldoen 
aan de norm. We hebben daar niet aan gemeten, maar de indruk heb ik 
wel. Bij de herinrichtingen is dit moeilijker, je moet het doen met de 
ruimte die je hebt en die is gewoon heel beperkt. Dat bepaalt het 
ontwerp. Bij nieuwbouwgebieden heb je vaak of meer groene ruimte om 
de wijk heen of meer groen in de straatprofielen. Wij proberen te 
streven naar 75 m2 openbaar groen per woning, de norm van de Raad 
voor het Landelijk Gebied. Dit is wel een ondergrens. Bij Stad van de Zon 
voldoet het carré hier niet aan. Wel ligt hier een heel groot 
recreatiegebied om heen. Het openbaar groen in de wijk is voor zoveel 
huizen gewoon veel te weinig. Dat wordt gecompenseerd met de 
omliggende recreatiegebieden.  
We doen geen vierkante meter check om te kijken of we hier aan 
voldoen. Het is niet zo van, we voldoen er niet aan, ga maar terug naar 
de tekentafel. Het gaat allemaal in goed overleg. Het zou wel goed zijn 
hier wat harder in te steken, zodat je hier beter aan kunt voldoen. 

- Zowel de stedenbouwkundige als de groenbeheerder kennen de waarde 
van groen wel. Zodra echter de opdracht uit gaat, naar de civielkundige 
van het ingenieursbureau is dat besef niet continu aanwezig. Het moet 
meer komen uit individuele beheerders en de groenontwerpers, die dat 
belang dan proberen na te streven. Dan moet de beheerder dat eigenlijk 
continu verdedigen in alle bijeenkomsten. En dan ben ik (of de 
groenontwerper) soms wel een beetje een eenling. Zo van: daar heb je 
ze weer met hun geitenwollensokkengehalte. Met hun natuur en hun 

flora en fauna. Dat is wel jammer. Groen zou juist ook voor civiele 
mensen heel veel kunnen oplossen (klimaatadaptatie). Bij nieuwbouw 
gaat dit beter dan bij herinrichtingen vanwege de beperkte ruimte.  
De landschapsarchitecten hebben een goed kennisniveau, die begrijpen 
het wel. Die gaan wat verder met oplossingen in de openbare ruimte. 

- Bij sommige losse stedenbouwkundige projecten zoals bijvoorbeeld 
Centumwaard moeten we het hele profiel anders inrichten. Daar 
hebben we gesprekken over hoe om te gaan met het meervoudige 
ruimtegebruik van de bomen, riolering, verhardingen (parkeerplaatsen). 
In het maaiveld moeten we dat nu eens goed gaan oplossen. Niet zoals 
het nu is, dat  je na verloop van jaren ziet dat de bomen het steeds 
moeilijker krijgen. Omdat eerst  de slootjes naast de bomen gedempt 
werden, daarna kwamen er voet- en fietspaden in van tegels. En de 
tegels werden tenslotte ook nog asfalt. Deze bomen langs de rijweg zie 
je steeds meer wegkwijnen. 
Als we het nieuwe profiel tussen de Beukenlaan en de van Veenweg 
opnieuw gaan inrichten, moeten we daar nu eens even goed naar gaan 
kijken. Of het profiel dat we willen maken ook haalbaar is, de 
ondergrondse groeiplaats van de boom die we gaan aanplanten. We 
beginnen daar met  een schone lei en kunnen het dus goed gaan 
organiseren. Je kunt dan ook naar de waterproblematiek gaan kijken, 
verdichting van de grond. Dat biedt dan wel kansen. Die kansen pakken 
we dan wel bij de planvorming.  

- Met het groenontwerpproces, zowel bij nieuwe gebieden als 
herinrichtingsgebieden is er goed overleg tussen de verschillende 
betrokken afdelingen, wel moet je constant alert blijven. Groen wordt 
niet direct geschrapt, maar als beheerder moet ik alles wel goed 
beargumenteren. Als je niet uit kijkt, dan delf je het onderspit. Het 
gevoel van de waarde van groen zit er bij andere partijen dan de 
groenbeheerder en ontwerper minder in. Die anderen leggen een 
tekening op tafel met bijvoorbeeld de nieuwe bandenlijnen met de 
verhardingsvlakken, maar niet met de ontgravingslijnen en dan zit je 
zomaar weer een meter naast de bandenlijn, ten koste van de 
bewortelbare ruimte van de te bomen. Dan denk je dat je als civiel 
ontwerper de boom hebt gespaard en dan nog gaat de helft van de 
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wortelkluit er aan. Dan moet je als groenbeheerder wéér flink praten. 
Het probleem zit vooral in de herinrichting van gebieden. De eisen aan 
een wijk veranderen door de tijd heen (parkeernorm). Die moet je dan 
wel kwijt kunnen in de beschikbare ruimte.  

 
2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 

groen? 
 
- Maatschappelijke waarde: de toegevoegde waarde van het groen voor 

bewoners en bedrijven. Wat je ziet in onderzoeken en rapportages is dat 
als er groen aanwezig is bij bedrijven of woningen, de waarde van het 
vastgoed hoger is. Dat zegt iets over wat groen doet bij bewoners. 

- Een aantrekkelijke woonomgeving is als je groen in de buurt, in de straat 
hebt. Aantrekkelijk voor kinderen in de wijk, struinen in het groen, 
hutten bouwen, natuurlijk spelen. Het elkaar ontmoeten gebeurt in 
parken, er moeten wel bankjes en spelaanleiding voor kinderen zijn. Dit 
alles heeft zeker een toegevoegde waarde van het groen in onze 
maatschappij. We doen een wijkmonitoring een keer in de zoveel tijd. 
Daarin vragen we ook hoe de inwoners het groen in de wijk waarderen. 
Dit wordt goed gewaardeerd. We vragen naar zaken als: aanwezigheid 
van het groen, status van het onderhoud, recreatie in het groen. Hoe 
groener de wijk hoe meer mensen dat waarderen. 

- Ook waarden als fijnstof afvangen, koelte die groen geeft, filteren van de 
lucht, zijn belangrijk. Mensen vinden een straat met bomen veel mooier 
dan een straat zonder bomen. Wanneer we bij een herinrichting de 
aanwezige bomen moeten kappen en deze vanwege de aanwezige 
kabels en leidingen niet opnieuw kunnen aanplanten vinden mensen dit 
wel jammer. Mensen moeten wel gewezen worden op de waarde van 
oude bomen, dit is niet iets wat de meeste mensen uit zichzelf inzien. 
We vertellen de waarde van oude bomen wel via de website, maar doen 
dit niet actief, ook vanwege de beperkte tijd die we hebben. 

- De waarde van groen wordt ook bepaald door de biodiversiteit van het 
groen, inheemse soorten terugbrengen. Dit doen we ook.  
 
 

Hoe kunnen we de maatschappelijke waarde van groen verhogen? 
- Als we de groenkarakteristieken van de wijk inzichtelijk maken en dat 

goed kunnen visualiseren, bijvoorbeeld in een tekening of presentatie, 
dan denk ik dat de inwoners dat wel beter gaan waarderen. Bekeken 
vanuit de straatkant en niet vanuit de achtertuin, dat je dat plekje in 
relatie kan leggen met het groter geheel van Heerhugowaard 
(verbindingszones), dan denk ik wel dat ze dat beter gaan waarderen. 
Dit doen we te weinig. We krijgen veel kapverzoeken en klachten en 
meldingen binnen die we moeten beoordelen.  

- De kans om over de waarde van het groen te vertellen en te laten zien, 
die ontbreekt door tijdgebrek. Het zou fijn zijn dat je meerdere mensen 
op groen hebt, zodat je meer het specialisme kunt opzoeken 
(boombeheer, groenbeheer, flora en fauna beheer). Misschien wordt dit 
mogelijk door de eventuele samenwerking van Heerhugowaard met 
Langedijk. We proberen dit nu al wel een beetje als groenbeheerders.  
Ook proberen we het groenbeheer, qua invulling en hoe we het 
organiseren, hetzelfde te krijgen (Heerhugowaard en Langedijk). Op het 
moment dat we eventueel gaan samenwerken lijkt er een kans te 
ontstaan, dat de ene gemeente zich gaat richten op bijvoorbeeld 
boombeheer en de andere  op flora- en faunabeheer. Als we bij 
samengaan dan maar niet insteken op dat we het dan wel met één 
groenbeheerder af kunnen. Dat lijkt me niet verstandig. Het is nu al druk 
met klachtenafhandeling, rapportages, inspecties, beoordelingen, enz. 

 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- Asset management is volgens mij het beheer van je kapitaalgoederen. 
Daarin zie ik het bomenverhaal terug, dat je bomen hebt als asset, als 
kapitaalgoed. Bij bomen heb je ook een afschrijvingstermijn, we doen 
echter niet aan kapitaliseren. Hoe je die asset management met de 
verschillende criteria, zoals: afschrijving, onderhoudbaarheid, risico’s, 
kosten moet toepassen, dat zie ik in het groen nog niet zo erg. Voor de 
bomen zie ik het wel. 
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- We hebben in ons groenbeleid- en groenbeheerplan een Plan, Do, 
Check, Act cyclus beschreven. Dit proberen we ook wel te doen, maar dit 
is nog niet helemaal volmaakt qua toepassing in beheer en uitvoering. 
Dit raakt naar mijn idee asset management, risicogestuurd beheer. Dit 
kunnen we nog verbeteren. 

- Onbewust doen we wel aan asset management, zoals variatie in het 
bomenbestand. Ons risico management is nu: Je onderhoudt het 
groenvak en als het niet meer in stand te houden is, dan ga je er over 
nadenken. 

- Het is niet alleen een kwestie van het ontwerp, maar ook van de 
vakmensen die het onderhouden. Ik ben blij met vakmensen, die de 
kennis hebben en deze kunnen toepassen in hun werk. Dat is belangrijk, 
anders wordt het nooit wat. Je kunt natuurwaarden om zeep helpen als 
je de kennis niet hebt (maaier van de aannemer die de orchideeën 
afmaait).  

 
4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 

van een afwegingskader van het groenproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
- Mensen weten onbewust de waarde van groen, maar zouden het 

bewust moeten weten toe te passen. 
- In ons groenbeleidsplan hebben we een stukje tekst gezet wat volgens 

ons duurzaamheid is. Duurzaamheid in het groen is iets anders dan 
duurzaamheid bij bouwen. Duurzaamheid in het groen is kortgezegd 
met zo weinig mogelijk ingrepen een beplanting / een boom tot zijn 
volle wasdom laten komen. Er zijn echter allerlei invloeden, zoals de 
doorrijhoogte en de zorgplicht. 

- Groenbeleidsplan: Ambitieniveau is niet mogelijk vanwege de 
randvoorwaarden die mensen aan de omgeving stellen. Er is vaak geen 
ruimte, dus zijn beheersmaatregelen noodzakelijk.  

- Er is passie nodig voor het verhogen van de waarde van groen. Hoe 
organiseer ik echter dat iedereen passie gaat krijgen voor die waarden 
van groen (vergelijk de passie voor duurzaamheid door Stad van de Zon).  
 

- Vrijwilligers 
Op zaken die je organiseert komt bijna niemand af. Die interesse lijkt wel 
niet te leven bij de bewoners. Misschien moeten we hier meer over 
schrijven en foto’s maken. Herman gebruikt de social media voor korte 
berichten en reacties. 

- Afwegingskader: 
Het zou fijn zijn als je dit afwegingskader zou kunnen bewerken tot een 
instrument dat je bij het ingenieursbureau kunt neerleggen. Een 
vertaling naar een soort beslismodel zou mogelijk handig zijn. 
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Bijlage 5 Interview Adri Excel, afdelingshoofd Wijkbeheer Heerhugowaard             
7 november 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 
 

- De afdeling SRO is als eerste in lijn als het gaat om ontwerp. Als we een 
nieuw gebied uitleggen, hebben zij een aantal principes die ze van 
toepassing verklaren. Als het gaat om de herinrichting, is Wijkbeheer 
leidend. Dan hebben we het over opnieuw inrichten van bestaand 
gebied.  

- Bij nieuwbouw is de afdeling SRO leidend, die de lijn uitlegt naar het 
ingenieursbureau. 
Daar zitten de groenontwerpers. Die ontwerpen met inachtneming van 
de kaders zoals o.a. vastgelegd in  de structuurvisie  en daarbinnen de 
groenstructuurvisie. De ontwerpen die gemaakt worden, worden ter 
advisering voorgelegd aan de afdeling Wijkbeheer 
(groenbeleidsmedewerker en groenbeheerder) en ook aan de afdeling 
Stadsbedrijf om ook het beheer te kunnen borgen. In dit proces grijpen 
wij ook wel in en worden dingen aangepast. In dat proces zijn wij niet in 
staat om te zeggen, dat daar waar een vlak 100% beslaat en maar 20% 
groen is, te vinden dat dat 40% groen moet zijn. 

- De afwegingen worden allereerst vanuit economisch belang gemaakt. 
De keuze hangt af van hoeveel woningen krijg ik vrij vanuit 100% 
bouwkavel. En welke algemene openbare ruimtes zijn ten dienste van de 
woningbouw. 

- In bestaande wijken ligt het initiatief bij Wijkbeheer. Dan denk ik aan de 
herinrichting en het participatieproces. Wat wij begeleiden richting 
bewonersgroepen, die we ook verantwoordelijk maken voor het 
bestaande groen. In hoeverre is het bestaande groen aan verandering 
toe? In hoeverre kunnen we het bestaande groen, daar waar nodig, 
inruilen voor grijs (parkeren), wat we zo min mogelijk willen. Uiteindelijk 

komt daar ook weer een ontwerp uit, waarbij we weer verbinding 
hebben met de uitvoeringsorganisatie Stadsbedrijf.  
In het collegeprogramma staat zo weinig mogelijk groen inruilen voor 
grijs. Bij herinrichting komen we in een wijk die zo’n 30-35 jaar geleden 
is aangelegd. Sinds die tijd is de behoefte aan parkeren vele malen 
toegenomen, dit gaat bijna altijd ten koste van groen. Er is een appel 
gedaan door de coalitie om daar een halt aan toe te roepen. Op korte 
termijn gaan we een parkeernota maken die daar antwoord op gaat 
geven. Hierin gaan we niet naar een standaard norm, maar 
differentiëren per wijk.  

- Ook de bezuinigingen spelen een rol in de aantasting van het 
groenareaal. Door de bezuinigingen worden groenvakken omgevormd 
naar gras. Daardoor is er veel minder kleur in het groen. 

- Bij inbreiplannen gaat het veelal om hoogbouw. Dit maakt misschien wel 
dat er meer inwoners zijn op hetzelfde groenareaal. De andere kant is 
dat, wanneer we laagbouw zouden hebben teruggeplaatst, er misschien 
wel meer groen zou zijn verdwenen. 

- Bij nieuwbouw in de laatste wijken, zoals het Vomar gebied in Stad van 
de Zon, zie ik weinig groen in de wijk. Bij de scholen ligt nog een 
groengebied, maar verder is er in de wijk weinig groen. 

- Voor de herinrichtingen loopt het groenontwerpproces goed. Daarover 
krijgen we alleen maar complimenten vanuit de burgers. Als het 
herinrichtingstraject is afgerond, meten we de bevindingen en ook het 
daadwerkelijk meedoen in de bewonersgroepen. Dan krijgen we rond 
een 8 als beoordeling. 

- Bij nieuwbouw zit geen burgerparticipatie, dit wordt puur van achter het 
bureau bedacht. 

- Bij participatie is weten de basale vorm. Dit meten we via wijkpanels, 
maar de lijn wijkpanels-gemeente wordt per 2016 doorgeknipt. We 
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staan open voor meedoen, zoals de projecten Middenmoes en 
Buttermoes, volkstuinen voor en door vrijwilligers. 

- We denken na om Right to challenge toe te passen, we spreken hiermee 
uit dat bewoners de kans krijgen om iets van ons over te nemen met 
hetzelfde einddoel, zo mogelijk tegen lagere kosten. Waarbij het gewin 
aan die bewonersgroepen is. We staan dus open voor 
burgerparticipatie. In 2015 gaan we bezig met het opstellen van een 
overzicht met do’s en dont’s  v.w.b. overname van taken door burgers in 
het openbaar gebied. Successen willen we kopiëren en van mislukkingen 
dienen wij te leren. 
Met elkaar levert dat misschien wel een andere, minder saaie 
buitenruimte op. Het gewin zou bij de partij moeten komen die het 
initiatief neemt. Dan kun je meer voor elkaar krijgen voor dezelfde 
kosten. 

- Kunnen wij het proces nog verbeteren? 
Het belangrijkste is dat je alle spelers, die aan tafel kunnen zitten, ook 
aan de tafel hebt. 

- Er zit een harde knip in de nieuwbouwplannen en de herinrichtingen. 
Nieuwbouw wordt gedaan door de afdeling SRO, herinrichtingen door 
Wijkbeheer. Die knip geeft geen problemen, het is alleen anders. Bij de 
laatste nieuwbouwwijken hebben we minder m2 groen dan in de oudere 
wijken. Gedwongen door de financiële noodzaak wordt in de oudere 
wijken, die een rijker ontwerp hadden, het groen ook soberder ingericht 
(gras i.p.v. heesters en rozen). 
Het zijn de financiële beperkingen die leidend zijn voor het 
groenontwerp. Dit geldt zowel voor nieuwbouw als voor herinrichtingen. 

- Mensen zijn tevreden over de herinrichtingen. Wij kunnen blijkbaar 
goed de kaders neerleggen. Binnen de kaders kunnen wij goed luisteren 
naar de wensen van de burgers die vanuit die bewonersgroepen 
terugkomen met een herinrichtingsvoorstel. Er is wel behoefte om meer 
kleur in het groen te krijgen. Dit krijg je in het algemeen wel terug vanuit 
de werkgroepen. 

- Je wilt wel meedoen aan activiteiten van enthousiaste inwoners, maar je 
moet er wel rekening mee houden dat deze activiteiten ook weer 
kunnen stoppen, doordat mensen terugtreden. Voorbeeld: 

zonnebloemen zaaien langs de Amstel. Het waarborgen van de 
activiteiten is dan ook belangrijk.  
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 
 

- Je kunt dit in het kader van de volksgezondheid plaatsen en ook als 
economische waarde. 

- De economische kant 
De CROW heeft zich over de economische waarde van groen 
uitgesproken, gemeentes bezuinig niet te veel, want een groene 
ingerichte buitenruimte kan betekenis hebben voor het toenemen van 
waarde van de woning t.a.v. de ozb en dus een positief effect hebben op 
de gemeentefinanciën. Een verpauperde  omgeving kan het 
tegengestelde betekenen. Waar je denkt te besparen door minder 
onderhoud te plegen, kun je uiteindelijk tonnen mislopen door een 
extreme daling van de waarde van het onroerend goed.  

- De gezondheidskant 
Kijk naar een plant in een kantoorruimte, dat brengt een positieve 
energie teweeg, datzelfde geldt voor de buitenruimte. Als we kunnen 
verblijven in die buitenruimte, kan ons dat goed doen in de zin van 
directe gezondheid en indirecte gezondheid. We ontmoeten mensen, 
we praten met mensen, we hebben contacten, we hebben controles. Als 
die ruimte uitnodigend is, komt dit in de breedste zin van het woord de 
gezondheid ten goede.  

- Spanning individueel belang en algemeen belang 
Kijk naar je uitgangspunten, die kunnen bij het gedrag van die burger 
wel eens 180% anders zijn. Wij moeten weten te communiceren 
waarom we dingen doen. Soms worden dingen ons opgelegd, 
bijvoorbeeld het stoppen met onkruidbestrijdingsmiddelen.  
Een organisatie moet kennis van zaken hebben. (De gemeente 
Heerhugowaard heeft voldoende kennis van zaken in eigen huis.) En 
daarover meer communiceren. Dit doen we te weinig. We hebben vele 
middelen hiervoor. We leggen onvoldoende uit wat we buiten aan het 
doen zijn. 
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3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 
belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- Asset management is onderhoud van kapitaalgoederen. Deze term viert 
hoogtij in Overheids-Nederland, alsof we het daarvoor niet kenden. 
Standaard in de raadsbegroting is Staat C, Onderhoud kapitaalgoederen. 
Dit is hierin ook geborgd. Dit zijn vooral de harde materies: wegen, 
openbare verlichting, beschoeiingen, kunstwerken, bijzondere 
kunstwerken. Adri linkt asset management vooral aan de voorzieningen, 
dus de onderdelen waar we voor sparen. Het betreft groot kapitaal, 15 
miljoen wat ergens rond zweeft om die assets in stand te houden.  

- Ik heb het hier over de assets die te verbinden zijn aan de voorzieningen, 
de gelegaliseerde spaarpotten. De politiek heeft de vraag neergelegd: 
“Waar is het jaarlijks sparen op gebaseerd”, dit gaat namelijk om heel 
veel geld. Zo mogelijk is er iets te verdienen door minder te gaan sparen. 
Zo is men op zoek naar geld, terecht gekomen op de term asset 
management.   

- Asset management en groen: 
Asset management kan niet in het groen worden toegepast, omdat 
volgens de BBV (Besluit Begroting en verantwoording)  geen fonds voor 
het groen mag worden toegepast en dus geen asset management kan 
worden toegepast. 

- Zelf heeft Adri in het verleden geprobeerd de (financiële) waarde van 
groen te beschrijven, de waarde boven tafel te krijgen. 

- Groen is binnen de BBV (Besluit Begroting en verantwoording) 
regelgeving uitgesloten van voorzieningen. Je mag niet gaan sparen naar 
de toekomst toe om groen te vervangen. Groen leg je aan en dat is klaar, 
punt. En ten laste van je exploitatie ga je het onderhouden. Er is dus 
nergens een verbinding met bijvoorbeeld: deze boom bestaat 20 jaar 
mee en na 20 jaar moet deze worden vervangen. Dit hebben we in een 
keer ten laste van de exploitatie te nemen in het jaar dat het zich voor 
doet. Dit zit in de regelgeving van BBV. Dit is opgelegde regelgeving 
vanaf het Rijk. Adri heeft zo geen verklaring waarom voorzieningen wel 
voor de civiele producten (Wegen, kunstwerken, beschoeiing, openbare 
verlichting, riolering, gebouwen, buitensportterreinen) producten en 

niet voor groen toegepast worden.  Als wij weten te duiden op basis van 
onderzoek dat een plant in een kantoorruimte een wezenlijke bijdrage 
levert aan het welzijn van de medewerker, dan kun je je ook voorstellen 
dat beplanting in de buitenruimte een bijdrage vervult.  

- Asset management is een containerbegrip, daarbinnen zitten een aantal 
stappen. Vanuit de gedachte van Plan, Do, Act, Check zijn er zes stappen. 
1. Beleid en Strategie 
2. Beheren en Programmeren 
3. Plannen en Voorbereiden 
4. Bouwen en Onderhouden 
5. Inspecteren en Analyseren 
6. Evalueren en Verbeteren 

- De eerste stap is dat je je data hebt. Dus hoeveel groen in welke 
variëteit heb je en wat wil je daarmee. Wat we vanuit asset 
management willen, is het kapitaalgoed in stand houden. Aan de data ga 
je daarom een levensverwachting en vervolgens een 
vervangingsmoment koppelen. Dit is in de basis asset management. Hoe 
ga ik om met datgene wat ik heb? Dan heb ik de afschrijvingstermijn en 
weet ik wanneer ik wordt geconfronteerd met vervanging. En heb ik de 
keus om te gaan sparen om die vervanging te bekostigen. Dit gebeurt 
dus niet voor groen. Ik heb dit in het verleden wel geprobeerd, dat vroeg 
om een aanzienlijk spaarbedrag per jaar. Men schrok echter van de 
hoeveelheid aan kosten, nog los dus van het feit dat het volgens de 
richtlijnen van de BBV niet is toegestaan.  

- Het zou wel goed zijn een voorziening van groen te hebben. Wat je nu 
doet is in enig jaar de kosten van herinrichting nemen ten laste van je 
exploitatie. Dit beperkt je ook, want je doet onder druk van te weinig 
financiële ruimte in de exploitatie altijd minder dan je zou willen. Op het 
moment dat ik de waarde van het groen weet te duiden en de 
vervanging van dat groen ook regel, heb ik minder last van die 
beperking. Want als de vervanging komt, heb ik het bedrag ook liggen, 
omdat ik heb gespaard. Dan kunnen er nog best veranderde inzichten 
zijn die tot een min of een plus leiden. Maar dat zien we dan wel. Het 
grootste deel van het geld is dan in ieder geval voorzien en nu is er niets 
voorzien.  
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- Nu hebben we in de begroting zo’n € 60.000,- voor groot onderhoud. 
Ook zeggen we tegen de uitvoeringsorganisatie: weet dat als we over 2 à 
3 jaar tot herinrichting komen, dat je voorzichtig met je geld om gaat in 
de toekomstige onderhoudswijken. Zodat we iets apart kunnen zetten 
om, naast die € 50.000,-, ook dat extra geld te kunnen gebruiken, om bij 
de herinrichting een extra impuls te kunnen geven aan het groen. Als we 
tenminste aan de herinrichting toekomen. Dit is niet de juiste manier. 
Als we op die manier met onze wegen en gebouwen om zouden gaan, 
zou dat catastrofaal zijn voor die goederen.  

- We onderschatten de positie van groen t.o.v. de waarde van al die 
andere kapitaalsgoederen wel. Als we het hebben over groen en ook 
over het product spelen, zijn daar geen voorzieningen voor. En als je 
kijkt naar die waarde, dan hebben we daar ook geen beeld bij. Als we de 
oppervlakte van het groen koppelen aan geld, dan heb je een enorme 
pot aan geïnvesteerd kapitaal buiten liggen. Daar mag je op zijn minst 
iets van vinden qua instandhouding.  

- Wat is de waarde van groen? Moet je het kwantificeren in 
hoeveelheden, in een geldbedrag of in een cijfer t.o.v. waarvan? Een m2 
bosplantsoen heeft een andere waarde dan een m2 heesters.  

- Voor de herinrichting van wijken storten we wel vanuit de exploitatie elk 
jaar een klein bedrag  (€ 60.000,- per jaar) in de spaarpot Herinrichting 
Wijken, maar dat staat niet in verhouding tot wat we nodig hebben. Als 
we het systeem van asset management van wegen plaatsen op groen 
dan zouden we wel een storting van een paar ton in de voorzieningen 
moeten hebben. En dus ook een paar ton jaarlijks onttrekken aan die 
voorziening om het groen te kunnen omvormen. 

 
 
4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 

van een afwegingskader van het groenproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
- Toelichting matrix 

Doel van de matrix is de waarde van groen in beeld te krijgen. Kan die 
matrix in dat groenontwerpproces gebruikt worden? Als je met dat 

groen bezig bent op de belangrijke momenten in dat proces, zou je je die 
vragen moeten stellen. Mogelijk met die inwoners. Vanuit de literatuur 
zijn er al heel veel waarden bekend, deze heb ik al onder de 
verschillende vragen gezet. Deze vragen kun je met inwoners of met 
vakmensen behandelen en dan kijken welke dingen je belangrijk vindt. 
Zodat je met elkaar die waarde van groen in beeld brengt. Dit moet je 
dwingen om zo breed mogelijk te denken en geen zaken te vergeten. Je 
hebt het er met elkaar over gehad. Je neemt bewust beslissingen over 
de inrichting van het groen, om zo tot een inrichting te komen waarin 
het groen aan veel verschillende waarden voldoet. 

- Met elkaar staan voor goede ontwerpen. Voorkomen dat je waardeloze 
stukjes groen hebt, die na inrichting zo mogelijk worden geclaimd door 
inwoners en leiden tot een koopvraag. Wat vervolgens weer kan leiden 
tot het verharden hiervan. Je moet aan de voorkant je heel bewust zijn, 
dat je een wijk creëert waarin zulke ‘waardeloze’ stukjes niet 
gerealiseerd kunnen worden en dat je openstaat voor de veranderingen 
die het klimaat met zich meebrengt. 

- De gemeente verkoopt een stuk grond aan een projectontwikkelaar. 
Deze verlaagt het bouwvlak omdat hij daarmee meer m2 creëert. Door 
het verlagen van hiervan, komt hij met de fundatie in het grondwater 
terecht. Het gevolg zal zijn dat de kelder vol water komt te staan. Na een 
half jaar zullen we als gemeente vragen gaan krijgen over de 
grondwaterstand en het verzoek om drainage aan te leggen. Hier moet 
je als gemeente juist van te voren al over na denken. Zodat je voorkomt 
dat je na de inrichting problemen aan de oppervlakte krijgt, die je met 
goed nadenken had kunnen voorkomen. Dit wil jij dus ook met de matrix 
bereiken voor de waarden van groen. 

- De zeer uitgebreide matrix + toelichtende tekst heb ik gelezen. 
Elementen (vooral belevingswaarde) zijn zeer goed toepasbaar in de 
binnenkort op te stellen kaderstellende nota over het Fysiek domein. 
Ook het groenbeleidsplan kan verrijkt worden met jouw matrix. 
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5. Open vraag 

 
- Het is een utopie te veronderstellen dat je compleet bent in je 

onderzoek. Met iedereen die je spreekt, komt er elke keer weer nieuwe 
informatie bij. 

- De arbeidsbehoefte bereken je vanuit databeheer (de hoeveelheden die 
we hebben); hieraan koppelen we handelingen; aan handelingen 
koppelen we de arbeidsinzet; hieruit volgt dan de arbeidsbehoefte. 
Vroeger stemde je de personele bezetting af op de winterbehoefte. Nu 
heb je niet meer voldoende eigen personeel voor het winterwerk.  
We zouden in elke wijk 2 mensen van WNK kunnen financieren vanuit 
het product straatreiniging, die zorgen voor de schoonheid van die wijk. 
Dit zou veel betekenen voor de openbare ruimte en dus voor mensen. 
We zouden hiermee een enorme klap maken. 

- Als er een hindernis is in de openbare ruimte, bijvoorbeeld er staat 
langdurig een aanhanger op een parkeerplaats, dan zijn we niet in staat 
de randen van dat vak te borstelen en dan laten we dat maar voor hoe 
het is. Door zandophoping zie je daar onkruid verschijnen en is er 
niemand die zich daar druk om maakt. Op parkeervakken waar wagens 
lang staan, moeten we of deze vakken handmatig schoonmaken of de 
kar weghalen. Vul dat in met goedkope arbeidskrachten, die je daardoor 
ook nog passend werk biedt. 
De scheiding tussen groen en grijs staat de kwaliteit in de openbare 
ruimte in de weg. Je zou de voorman van de wijkploeg verantwoordelijk 
moeten maken voor het totaal. De voorman bepaalt bij voorkeur de 
inzet van de veegmachine. Ga niet uit van grijs en groen, maar ga uit van 
het gebied. Maak daar bijvoorbeeld de UC (voorman) met een wijkteam 
verantwoordelijk voor. De eigen medewerkers van de uitvoering zijn de 
eerste ogen in het gebied. 

- Ik heb jouw document, waarin de beginselen van People-planet-profit 
werden uitgelegd gebruikt. Dit paste precies op een opdracht om voor 
het fysiek domein een kader stellende nota te maken. Ik heb daarom 
jouw informatie aan Egbert gegeven om hiervoor te gebruiken. 
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Bijlage 6 Interview Michelle Schinkel, beleidsmedewerker Wijkbeheer 
Heerhugowaard                        
11 november 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 

 
- Michelle trekt het participatieproces in het groot onderhoud. Het 

ontwerpproces start bij een afdeling, vaak in combinatie met SRO 
(Sociaal Ruimtelijke Ordening), Wijkbeheer en het Ingenieursbureau. 
Deels op basis van beleid en strategisch beleid dat we hebben 
vastgesteld. Daarin worden dingen afgekaderd, zoals het gebruik van 
materialen die je in je ontwerp meeneemt. Maar ook wel vanuit 
architectuur, zoals bij het opzetten van een nieuwe wijk.  

- Het groenontwerpproces kent meerdere stromingen intern, namelijk 
zowel vanuit een beleids, strategische kant (vastgesteld beleid), als 
vanuit een ‘dromige’ hoek, van SRO kant. ‘Dromerig’, omdat niet  altijd 
de vastgestelde kaders, die we op papier hebben gezet, binnen SRO 
worden meegenomen (Groenbeleidsplan, groenstructuurplan, 
programma van eisen). En deze hebben toch een basis voor wat betreft 
de gewenste materialen, e.d.  

- De zeggenschap bij een project ligt niet altijd alleen bij de gemeente, 
maar ook wel bij een aannemer of projectontwikkelaar. Soms heeft een 
architect heel veel invloed. Dit past niet altijd in het grote plaatje. De 
bestaande kaders worden dan minder goed meegenomen.  

- SRO heeft veel te maken met externen en ook met ontwerpen waarin 
het groen slechts een klein onderdeel is. Bij Wijkbeheer en het 
Ingenieursbureau kunnen ze ook pur sang naar het groen kijken 
(groenbeheerder, groenbeleidsmedewerker, groenontwerper).  
Bij SRO is het hoofddoel vrijwel nooit het groen. De afdelingen 
communiceren wel goed met elkaar. 

- Aan de ene kant moet je die kaders hebben, aan de andere kant moet je 
hier ook wel eens aan voorbij kunnen gaan.  

- Er zijn twee stromingen binnen het groenontwerpproces: 
1. Nieuwbouw door SRO 
2. Herinrichting door Wijkbeheer 
De groenbeheerder wordt wel betrokken bij de nieuwbouw, maar SRO 
wordt weinig betrokken bij de herinrichtingen.  

- Participatie betreft vooral het grootonderhoud. Ik vind het fantastisch 
hoe we het hier in de gemeente kunnen en mogen oppakken. We 
nodigen alle mensen in de wijk uit. We zorgen eerst wel dat we een wijk  
met een behapbare grootte hebben: 500 tot maximaal 800 woningen. 

- Dan komt de eerste avondbijeenkomst en gaan we mensen uitleggen 
wat we gaan doen. Bewoners vinden het verassend dat ze mogen 
meepraten, meedenken over hun wijk. We nemen mensen mee voor 
wat betreft de gehele buitenruimte. We plaatsen mensen per straat bij 
elkaar, hierdoor leren mensen uit dezelfde staat elkaar ook kennen. Na 
de introductie vragen we de mensen om zelf klankbordgroepen te 
vormen. Zo’n klankbordgroep bestaat uit twee tot vier mensen per 
straat, die 3 à 4 keer met ons bijeenkomen in het gemeentehuis. 
Mensen van de klankbordgroep beslissen zelf hoe ze informatie bij de 
buren uit de straat halen, als ze maar weten wat de straat wil. De 
verzamelde informatie vanuit de straten nemen deze 
vertegenwoordigers mee naar de volgende bijeenkomst. Daar krijgen ze 
ook ruim de tijd voor om dat te doen. 

- Voor de eerste informatiebijeenkomst wordt iedereen uitgenodigd. In 
de uitnodiging staat al vermeld dat we klankbordgroepen gaan 
samenstellen, omdat de ervaring leert dat mensen denken dat je al een 
ontwerp gaat presenteren. We geven aan de vrijwilligers voor de 
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klankbordgroepen een boekje mee met wat ideeën over hoe mensen 
het kunnen aanpakken. Mensen verzinnen soms ook zelf ideeën. 

- Dan komen we na een week of zes na de eerste bijeenkomst met de 
klankbordgroepen bijeen. We gaan deze eerste keer ventileren en we 
vragen bijv. wat is ieders favoriete plekje in Heerhugowaard is. Dan krijg 
je heel verschillende dingen te horen. De informatie die de 
klankbordleden verzameld hebben, verwerken we in overzichten, op 
onderwerp (groen, verlichting, verkeer, spelen, wegen) om structuur te 
geven.  

- Dan komt er eerst nog een schouwronde door de wijk, waarvoor we de 
hele wijk weer uitnodigen, met de vakspecialisten (beheerders: groen, 
spelen, verkeer en wegen). Hierin wandelen we door de wijk en krijgen 
alle bewoners weer de kans zaken in te brengen.  

- Dan ga je verder met de klankbordgroep in het proces. En gaan we 
schetsen maken voor het voorlopig ontwerp. De klankbordleden 
schetsen en de medewerkers van de gemeente maken de tekening 
(voorlopig ontwerp). Ook de projectleider van het IB is bij alle 
bijeenkomsten aanwezig, deze kan de mensen met vakkennis 
ondersteunen. 

- Het voorlopig ontwerp wordt eerst aan die klankbordgroep voorgelegd 
en gepresenteerd aan de gehele wijk. Hierin krijgen de inwoners weer 
de kans hun inbreng te geven.  

- Hierna maken we een definitief ontwerp. Dit gaat naar het college. 
Tegen die tijd zijn we een half jaar verder.  

- De meeste mensen reageren heel goed op het proces.  We houden altijd 
na afloop van het proces een enquête voor de bewoners uit de wijk en 
voor de klankbordgroepen.  

- De enquête (evaluatie) van de Molenwijk, die onlangs is gerenoveerd, 
geeft een positief beeld. 20% van de inwoners heeft gereageerd. En we 
scoorden net geen acht, bij de klankbordgroepen een acht en een half. 
Als 20% van de inwoners reageert, zijn we tevreden. We nemen ook de 
opmerkingen die wat minder positief zijn mee en kijken hoe we het 
proces kunnen verbeteren.  

- Het leuke van dit participatieproces is dat je mensen niet helemaal los 
kunt laten, omdat het te technisch is. Maar je kunt mensen wel in hun 

eigen kracht zetten. Sommigen mensen hadden graag iemand van de 
gemeente aan de deur gehad, dan leggen we uit dat het de bedoeling is 
dat het initiatief juist meer vanuit de wijk moet komen.  

- Participatie 
We nemen mensen mee en leggen dingen uit. Dat is ook nodig, want het 
is te technisch. Ik denk dat we net niet bovenaan die participatieladder 
zitten, want we hebben met regels en wetten te maken. Als alle 
wetgeving in Nederland wordt afgeschaft, dan kun je zo’n wijk wel 
vrijgeven, maar dan nog merk ik dat er iemand de knoop moet 
doorhakken. Dit is wat mij betreft niet degene met de grootste mond. 
Dus moet je het niet helemaal loslaten.  

- Mijn ervaring is, dat als je de begeleiding loslaat, het proces door een 
handjevol mensen gedragen wordt en die houden het uiteindelijk niet 
vol. In wezen doen de mensen uit de wijk het zelf al, maar helpen wij ze 
vooral om binnen bepaalde kaders te blijven (bijv. de breedte van een 
weg).  Dit vinden mensen juist heel prettig. Dit hebben ze nodig. Een 
bepaalde structuur mee geven, geeft rust. 

- Bij losse projecten hoor je van sommige bewoners wel dat ze zelf wel 
willen bijbetalen om iets mooiers te creëren, dit hoor je niet bij de 
herinrichting (groot onderhoud) van een wijk.  

- Hoe ga je om met het individueel belang t.o.v. algemeen belang? 
Wij hebben als gemeente de taak om het algemeen belang in de gaten 
te houden. We willen de regie over de gemeente als geheel houden. 
Daarbinnen kunnen we onszelf een kleine rol geven en zoveel mogelijk 
aan de wijk zelf over laten. Bijvoorbeeld de grote groengebieden hebben 
vaak een gemeente overstijgend belang, bijvoorbeeld voor vleermuizen. 
Binnen het groen kun je best stukjes aanwijzen waar mensen zelf iets in 
te zeggen hebben. We geven de vrijheden wel, maar zonder dat het 
algemeen belang in het geding komt. Daar waar je grote groenstroken 
hebt, daar is het vooral het algemeen belang en in de woonwijk is het 
veel meer het individueel belang, dus afhankelijk van de bewoners.  

- De taak van de gemeente is wel dat stukje algemeen belang te bewaken, 
te zorgen dat er wel voor iedereen dat stukje groen, die zuurstof  
beschikbaar is. Kijk met natuur vooral welke stukken grond voor 
gemeente van belang zijn en behartig dat belang.  
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- We zijn goed bezig met het groenontwerpproces, maar we beseffen dat 
we binnen de gemeente ook niet alle middelen hebben om alles te 
kunnen doen. Qua groot onderhoud ben ik heel tevreden. Er is in de 
afgelopen 5 jaar veel verbeterd, ook in de communicatie tussen de 
afdelingen. De structuur is belangrijk, even buiten de kaders treden is 
daarentegen ook wel weer prettig. Structuur moet niet belemmerend 
werken. We moeten niet alles loslaten, maar wel zoveel mogelijk, 
waardoor je jezelf niet ontzettend beperkt. We moeten wel ruimte open 
laten voor ander soort initiatieven, zowel door inwoners als door 
ambtenaren. Daar is geld toch wel weer een beperkende factor in. 
Groen staat niet op het hoogste lijstje voor mijn gevoel. Er zijn gemeente 
breed veel meer onderwerpen. Wat mij betreft mag het nog veel 
belangrijker zijn. Wat we kunnen doen is op deze voet doorgaan waarop 
we bezig zijn en mensen er nog meer bij betrekken. Wij moeten meer 
communiceren hoe belangrijk groen is.  Dat doet mensen wat. 

- Er zijn heel veel ouders die iets aan hun kinderen mee willen geven, 
maar niet weten hoe. Daar kunnen we ondersteuning bij geven.  We 
moeten onze kennis veel meer uitdragen, bijvoorbeeld door 
excursiemiddagen te organiseren met het IVN, daar kunnen we anderen 
mee prikkelen. De kinderen zijn de nieuwe generatie, die het moet doen 
in de toekomst. Door dit te organiseren krijgen we ook altijd weer een 
handje vol enthousiastelingen die iets willen doen. Dat netwerken kost 
wel  tijd en dat hebben we ook niet altijd voor handen.  

- Verbeterpunt: betrek mensen er actief bij. Benader ze meer en draag je 
kennis uit. 
Je hoort intern vaak zeggen, als mensen iets willen, moet het van 
onderaf komen. Ik zie dat iets anders.  De mensen die dat willen, weten 
hun eigen netwerkjes wel te vinden en hebben ons niet eens nodig. 
Maar er zijn ook mensen bij wie die twijfel heerst, ik zou wel iets willen, 
maar ik weet niet hoe. Deze mensen zouden we kunnen  helpen. Hier is 
niets tussen zwart en wit, er is geen grijs vlakje. Je hoeft de mensen niet 
aan het handje mee te nemen, maar deel je kennis en zorg dat je 
mensen erbij betrekt. Dan komen die mensen echt wel. Ik geloof dat er 
nog een hele grote groep is die thuis zit en denkt, als ik dat had geweten 
had ik wel mee willen doen. Zij zijn misschien niet mondig genoeg of 

willen liever in de uitvoering zitten. Deze mensen die niet in staat zijn 
iets te trekken, willen misschien wel iets doen. 
Zo zie je ook bij de moestuinen iets ontstaan, zoals bijvoorbeeld de 
moestuin Buttermoes waarbij de ene buurvrouw de andere weer heeft 
aangestoken en wij als gemeente bijvoorbeeld een avond organiseren: 
‘Hoe leer ik snoeien’. Deze kennis wordt ook weer overgedragen op 
anderen en zo ontstaat er een domino-effect. 

- We doen veel met kennisuitdeling, kennis inbreng en overleg met 
andere gemeenten. Hier zijn we wel sterk in en dit is heel belangrijk. Ik 
vind dat er veel uitgewisseld wordt.  

- Bij herinrichting heb je te maken met participatie, bij nieuwbouw 
daarentegen is er geen participatieproces, omdat er ook nog geen 
bewoners zijn. Dit gaat op basis van normen. Michelle wordt hier in de 
regel niet bij betrokken.  

- In de rivierenwijk heeft voor twee delen al een herinrichtingsproces 
plaatsgevonden. Bij de Rivierenwijk had echter al eens een project bij 
SRO plaatsgevonden (Van bloemkoolwijk naar Zonnebloemwijk). Daar 
had de ontwerper dus met werkgroepen al eens naar gekeken. Daar was 
het dus ook wel belangrijk om met SRO samen te werken. Wij moesten 
vanwege het groot onderhoud het participatietraject in, terwijl er al een 
traject geweest was. Maar nu gingen we fysiek echt iets doen. We zijn 
dus het participatieproces ingegaan met inachtneming van wat er al in 
deze wijk was gedaan. Er stonden al een structuur en wensen op papier. 
Opdracht aan de projectleider was dan ook: zorg dat dat voegt. Hier 
hadden we dan ook te maken met wat de stedenbouwkundige daarvan 
heeft gezegd. En de stedenbouwkundige en bewoners zaten echt niet 
altijd op één lijn. SRO ziet het dan meer vanuit de stedenbouwkundige 
kant. Bij Wijkbeheer werkt dit anders. Als zo’n wijk het anders wil, dan 
gaat participatie voor. Die mensen wonen er. Je kunt wel uitleggen 
waarom bepaalde keuzes zijn gemaakt, maar deze situatie was een 
lastige, er kwam veel op mensen af.  

- Sommige mensen denken over de hele wijk na, anderen alleen maar 100 
meter om hun huis.  Het is mooi om het proces met zoveel mensen te 
doen, maar er zijn ook heel veel meningen. Zoveel mensen, zoveel 
wensen.  
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2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 

 
- De maatschappelijke waarde van groen in de gemeente, betreft de 

waarde die het heeft voor onze inwoners. Op het gebied van 
natuurwaarden hebben we wel een voorbeeldfunctie als het gaat om de 
zorgplicht vanuit de Flora- en de faunawet. We hebben als gemeente 
een maatschappelijke voorbeeldfunctie naar onze inwoners toe, zonder 
belerend te zijn. Hoe gaan wij als gemeente bijvoorbeeld om met het 
snoeien van de hagen, zonder dat er egels bij omkomen. Of wachten we 
met bomen snoeien totdat de jonge vogels zijn uitgevlogen. Mensen 
letten hier soms helemaal niet op of zijn het zich allemaal niet bewust. 
We mogen hierin gerust het beste meisje van de klas zijn. Wel denken in 
mogelijkheden. Soms begrijpen de mensen het niet of weten ze het niet. 
Dan kun je ook gewoon die informatie verstrekken. Mensen mogen best 
de informatie zelf wel ophalen, maar zorg er dan voor dat ze die 
informatie vinden. Als we die kennis hebben, kunnen we het toch delen. 

- Het is inmiddels wel bewezen dat groen een positieve uitwerking op 
mensen heeft. We zijn afhankelijk van zuurstof, groen is goed voor je 
gemoedstoestand. Daarom hebben we als gemeente ook een bepaalde 
verantwoordelijkheid om dit uit te dragen. Alleen al voor de 
groenstructuur en de biodiversiteit flora en fauna.  

- We zouden ondertussen toch wel die waardes van groen moeten weten. 
Helaas is er nog een grote weg in te gaan. Groen wordt niet alleen vanuit 
ontwerp en vanuit de groensector aangevlogen, maar vooral vanuit de 
sociale hoek, vanuit de psychologie. Het is goed voor mensen. 
Bijvoorbeeld mensen aan de groene kant van het ziekenhuis worden 
sneller beter, dit is een feit. Het zit nog niet tussen de oren, niet van 
inwoners, maar ook niet bij alle medewerkers. De groenmensen weten 
het wel, maar ze kunnen het niet benoemen. Het bestuur, de mensen 
die beslissen, zijn vooral afhankelijk van cijfers en ‘wat levert het op voor 
ons?’. Je hebt wel websites die proberen de economische waarde van 
groen weer te geven, maar het blijft lastig om de waarde van groen te 
berekenen. Vooral ook op de lange termijn.  

- Er zijn ondertussen genoeg verzekeringsmaatschappijen die investeren 
in groenprojecten, omdat zij zien dat hun klanten daar baat bij hebben 
en minder snel ziek worden. Of mensen die in de pauze een half uurtje 
in het groen lopen en daarna weer efficiënter werken. Dat zien ze 
langzaam wel in. Het ligt wel vooral aan de persoon erachter, die er zelf 
iets mee heeft.  
Zie hier maar eens met feiten te onderbouwen op welke manier groen 
een bijdrage levert. We hebben nog wel een paar jaar nodig om met 
cijfers te komen. Ik heb het gevoel dat cijfers belangrijk zijn. Voor mij zijn 
de cijfers niet zo belangrijk omdat er voldoende feiten zijn en 
bewijsvoering is van de waarde van groen. De cijfers zijn belangrijk, 
anders ben ik bang dat je de gemeenteraad niet mee krijgt. We hebben 
de Raad wel mee genomen in het proces, die heeft het belang van groen 
wel tussen de oren zitten. De gemeenteraad heeft echter aan de ene 
kant met groenbeleid te maken en aan de andere kant met 
armoedebeleid. Dan ga je het grotere geheel denk ik wel op een andere 
manier bekijken. En blijft geld dus wel belangrijk.  

- De kosten van het groenonderhoud liggen bij de gemeente, de baten van 
het groen komen niet bij de gemeente terecht. Hoe kunnen deze twee bij 
elkaar komen? 
Als je er baat bij hebt, ben je eerder geneigd om er iets mee te doen. We 
kunnen inwoners laten helpen bij het groenonderhoud, dit zal echter 
door administratie en begeleiding alleen maar meer gaan kosten. De 
meerwaarde zit vooral in de betrokkenheid van de inwoners, mensen 
die in die buitenruimte werken. Daarom hamer ik op dat 
maatschappelijk belang.  

- In de structuurvisie en beleidsplan staat welke structuren belangrijk zijn. 
Daar zit ook natuurwaarde bij en dat is zeker een algemeen belang.  Dat 
is echter breder dan alleen voor de inwoners van Heerhugowaard. Alle 
gemeenten zullen hieraan wel hun steentje bij moeten dragen. 
Uiteindelijk is het meeste grond in bezit van gemeenten. 

- De maatschappelijke waarde van groen kunnen we verhogen door de 
betrokkenheid van mensen te vergroten, hier ben ik van overtuigd. Dat 
we mensen gewoon vertellen, meenemen. Dat is denk ik de manier om 
die waarde te verhogen. Als je bij zaken betrokken bent ga je er vaak ook 
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anders mee om. Kijk in de wijken naar de Middenmoes en in de 
Rivierenwijk naar al die plantenbakken, daar wordt al overlegd wie 
wanneer water geeft. Mensen voelen zich verantwoordelijk en dat is 
geweldig.  

 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 
- Ik heb me er wel in verdiept. Wat me is bijgebleven is, is dat we het wel 

op een professionele manier doen en dat het vooral is wat we altijd al 
doen, maar dan net iets beter. Echt nieuw is het niet, we geven er alleen 
een mooie term aan.  

 
4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 

van een afwegingskader van het groenproces in de gemeente 
Heerhugowaard  

 
- Matrix: Als je er bewust over gaat nadenken, krijg je mogelijk in beeld 

waarvoor die plek waarde heeft.  
- Zo met de matrix kan ik me iets meer voorstellen bij asset management. 

Leuk idee, die matrix. 
- Je groenontwerp zou rekening moeten houden met die bepaalde manier 

van beheer en de vraag of dat kan. Bij kwalitatief onderhoud, zoals 
natuurlijk beheer is vakkennis noodzakelijk. 

 
5. Open vragen 

 
- Het groenontwerp is nu heel erg vanuit onze organisatie gedacht, van 

binnen naar buiten. Met van binnen naar buiten bedoel ik dat we vanuit 
onze beleidsvisies en documenten handelen, die zijn gericht op het goed 
toepassen van onze eigen opgestelde regels. Dat wordt niet altijd 
begrepen door mensen van buiten de organisatie. We dragen nog niet 
genoeg de ‘hoe en waaroms’ uit. Waarom bepaalde handelingen gedaan 
worden. 

- Die menskant heb je heel goed in beeld, dat die belangrijk is.  Zowel de 
inwoners als de mens die binnen zit (ambtenaar). 

- Het groen is een onderdeel van de openbare ruimte, maar wel een 
belangrijk onderdeel. 

- Het groenontwerpproces is voor mij ook steeds meer op die sociale 
hoek. Projectmatig doen we daar wel dingen mee, zoals de Buttermoes. 
Hier werkt Esdege Reigersdaal samen met de bewoners, maar dat kun je 
nog veel meer uitbreiden.  

- Je kunt ook andersom denken, dus dat je het ontwerp laat ontstaan 
door het gebruik. Laat het in het veld maar ontstaan. Dus een 
functionele invulling vòòr het ontwerp. Dus niet het ontwerp en daarbij 
een functioneel invulling. 

- Je hebt wel je leidraad en het algemeen belang, maar je hebt ook 
gehandicapten, die er baat bij hebben om in het groen te lopen of te 
helpen. Dat je de wijk samen krijgt, dat je elkaar ontmoet. Bijvoorbeeld 
een jongen van het vernieuwingsnetwerk De Vijgenboom 
(www.devijgenboom.nl) die heel veel moeite heeft  gedaan om een 
bankje onder een boom te krijgen en daar met jongeren gaat praten en 
zo een beetje geborgenheid geeft aan hen die dat nodig hebben. Dan 
ben je andersom aan het denken, in het ontwerp had je nooit bedacht 
om daar een bankje te plaatsen. 

- Interactie tussen mensen is iets waaraan wij kunnen bijdragen. Dat 
betekent ook mensen een stuk vrijheid daarin geven. Maar ook van te 
voren nadenken welke groepen zitten daar, elke straat denkt weer 
anders.  

- Vanuit je ontwerp denk je vaak als ergens veel ruimte is: laten we daar 
struiken planten of bosjes, terwijl de inwoners er misschien een leuke 
picknickplaats of een andere ontmoetingsplek van wil maken, of soms 
zelfs parkeerplaatsen. Hier kom je achter door met elkaar te praten en 
zo kun je de betrokkenheid vergroten.  

- Netwerken 
De betrokkenheid van mensen vergroten moeten we slim aanpakken. 
Hiervoor moeten we wel het veld in en zo de mensen beter leren 
kennen. Door werkdruk kom je hier vaak niet aan toe. Een 
participatieproces grootonderhoud is juist heel geschikt om mensen 
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beter te leren kennen. Ik kan mijn contactpersonen vanuit de 
participatieprocessen nog altijd bellen als ik een keer iets anders heb. 
Voor mijn gevoel ken ik die mensen en zij kennen mij en dat is heel leuk.  

- Bij een nieuw proces, dat vaak begint op het moment dat het andere 
proces eindigt, krijg je steevast dezelfde standaard opmerkingen en zijn 
mensen sceptisch. In het andere proces, dat veel verder in het traject is 
zie je dat die standaard opmerkingen totaal niet meer aan de orde zijn. 
Het is dus algemeen in onze participatieprocessen dat mensen met 
scepsis beginnen maar door het open proces bijdraaien en positiever 
worden. Heel soms stappen mensen op uit onvrede of geen interesse.  

- Ik zit ook bij het Vernieuwingsnetwerk, hierin houden we ons bezig met 
alles op het gebied van zorg. Ik heb verschillende interviews gehouden 
met heel veel verschillende inwoners uit Heerhugowaard, in 
samenwerking met een extern bureau en collega’s die met zorg te 
maken hebben. Hierin komen vragen naar voren als: wat is er al en wat 
gebeurt er in Heerhugowaard. We willen steeds meer in eigen kracht, 
eigen inwoners. Maar is dat er al, kunnen we dat al? Hieruit komen 
uitspraken als: de Heerhugowaarder is gebonden, maar niet verbonden, 
maar ook: Ik voel me een echte Heerhugowaarder of we maken deel uit 
van Groot Alkmaar.  Het gros (60-70 %) voelt zich geen 
Heerhugowaarder, zowel jong als oud, vooral de mensen uit de 
nieuwbouwwijken. De inwoner van De Noord en Het Kruis voelen zich 
Heerhugowaarder. De vraag is dan wel of je die betrokkenheid en 
sociale samenhang wel op een groter niveau kunt krijgen. Wel sta je er 
weer versteld van hoeveel er al gebeurt.  

- Hebben we iets of iemand nodig om passie te krijgen voor dat groen, net 
als dat ooit Stad van de Zon met passie is begonnen. 
We zijn een maakbare generatie, als we het niet hebben dan bouwen we 
het wel. We moeten niet in het maakbare blijven hangen, want dan 
pakken we de regie weer. Wij moeten mensen verleiden, organisaties 
prikkelen. En ons zelf presenteren als een orgaan wat kennis heeft en 
netwerken kan verbinden. Dat kunnen wij goed als gemeente, wij 
kunnen al die verbindingen zien. Wij vergissen ons in hoeveel kracht wij 
in huis hebben om mensen, bedrijven, verenigingen bij elkaar brengen. 

Wij hebben al een enorm netwerk wat we kunnen gebruiken. Dit met zo 
weinig mogelijk regeltjes, uiteraard wel richtlijnen of kaders.  

- Je moet weten wat er kan en wat er mogelijk is en zo kun je mensen 
prikkelen om iets te gaan doen. Je moet de juiste snaar zien te raken. 
Deels gebeurt het al. Er komt voor NME een bijeenkomst. Daar bij 
probeer je al mensen op kleine schaal bij elkaar te brengen en dat 
initiatief op gang te brengen. Laat het dan maar lekker tussen die 
mensen gebeuren. Loslaten.  

- Het is politiek, geld en mens denk ik. En tijd hebben we er voor nodig. 
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Bijlage 7 Interview Henk Jan Jansen, subsidie adviseur Wijkbeheer 
Heerhugowaard                        
13 november 2014 

 
1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 

gemeente Heerhugowaard? 
 
- Ik zit meer aan de belevingskant, ben niet betrokken bij het 

groenontwerp. Wel weet ik dat een nieuwbouwproces heel anders is 
dan bij bestaande bouw. Bij bestaande bouw worden bewoners nauw 
betrokken. Bij nieuwbouw zijn er nog geen bewoners en is participatie 
lastiger. 

- Bij een nieuwbouwproject wordt het groen bepaald door de 
stedenbouwkundige en op basis van de beschikbare middelen. Een duur 
ontwerp kan ook hele hoge onderhoudskosten met zich meebrengen. 
Dit aspect wordt meegenomen naar de beheerafdeling. Bij hele dure 
beplanting wordt er wel gekeken of de eventuele hogere 
onderhoudslasten acceptabel zijn.  Volgens mij is er geen sprake van een 
streefbedrag.  

- Henk Jan is betrokken bij de berekening van groeigelden. Bij nieuwbouw 
kun je een claim leggen op budgetten, om dat meerdere areaal goed te 
kunnen beheren. We komen aan deze kengetallen op basis van de 
werkelijke kosten en werkelijke arealen die we al hebben. De praktijk is 
dat dat niet helemaal overeenkomt, maar aan de andere kant zou ook 
vanuit de politiek besloten kunnen worden dat er geen groeigelden 
beschikbaar worden gesteld. Elk jaar wordt bekeken of het wel of niet 
wordt toegepast. 

- Henk Jan heeft zich met het IBOR-beleid bezig gehouden en heeft ook te 
maken met de financiering van de herinrichting van wijken.  

- Henk Jan heeft met een aantal mensen uit de raadscommissie en ook 
ambtenaren uit de gemeente een bezoek gebracht aan Eindhoven en 
Helmond i.v.m. het feit dat het gemeentelijk verkeers- en vervoersplan 
moet worden aangepast. Tegenwoordig wordt het aspect duurzaamheid 

meegenomen en wordt dit plan een SUMP genoemd, een sustainable 
urban mobility plan. Bij het bekijken van deze gebieden, hebben we een 
beeld gekregen van wat er nog meer kan dan simpelweg een straat of 
tunnel aanleggen. Dan ga je het gelijk in een breder kader toepassen. 
Wat op het voormalig Philips terrein is gebeurd, is een eyeopener. Door 
de samenwerking van de gemeente, universiteiten en bedrijven kunnen 
er schitterende wegen ontstaan. Verlichting vanuit de grond, kruisingen 
met busroutes gemarkeerd met knippende verlichte markering in de 
verharding, sciencefiction achtige gevelverlichting en verlichting van 
voetpaden onder voormalige fabrieksleidingen boven de grond, aparte 
bomen die een fietsroute naar een belangrijk oriëntatiepunt nabij het 
stadscentrum leiden.  Daarmee krijg je toch een iets ander beeld van 
wat stedelijke ontwikkeling kan zijn. Als je weet hoeveel cofinanciering 
men in Helmond heeft kunnen binnenhalen door juiste planning, door 
innovatieve ontwikkelingen en de aansluiting daarvan bij externe 
financiering (75%!), dan kun je concluderen dat ze daar uitermate goed 
in zijn geslaagd. Daar kunnen wij een voorbeeld aan nemen. Zij zijn zo 
innovatief bezig, dat wij daar echt van kunnen profiteren. Openbaar 
groen is daarin misschien een relatief bescheiden onderdeel, maar je 
moet de waarde van met name bomen en boomstructuren niet 
onderschatten. Markering, herkenning en vooral beleving zijn van 
wezenlijk belang. 

- Als je naar het programma: People, profit, planet kijkt, kun je er nog 
eentje achteraan plakken: prosperity. Dan pak je het veel breder en zit 
de factor menselijkheid er in. Ik denk dat dat de verbindende factor is in 
onze samenleving. Factor mens in people is duidelijk, prosperity daar zit 
de menselijke aaibaarheidsfactor in. Dan kun je dingen als health 
meepakken (healthy living, healthy ageing, active ageing).   
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- Ik denk dat we veel te veel met geld bezig zijn. Geld is wel belangrijk, 
zonder dat kun je dingen niet doen, maar geld is niet het doel op zich. 
Voorspoed, levensgeluk, dat kun je bij people zetten, dat zijn degenen 
die het beleven, maar uiteindelijk is dat de manier waarop je ook aan die 
andere dingen vorm kan geven.  

- Als je zorgt voor een goed groenontwerp,  dan heb je: 
- minder kosten, want het beheer is makkelijker. 
- toegevoegde waarde in het ontwerp (dit is iets wat vaak niet 

meegenomen wordt). Bijvoorbeeld: de waarde van je vastgoed gaat 
omhoog en daarmee ook het onroerend goed en dat is een kant die 
naar mijn idee veel te weinig wordt benut.  

- Mensen voelen zich beter en zijn dan ook geneigd meer geld uit te 
geven als de omgeving ze daartoe uitnodigt. 

- Groen is aantoonbaar goed voor mensen. De opbrengsten van gezondere 
mensen komen echter niet bij de kostendrager (gemeente) terecht. Wat 
is jouw idee hierover? 
Je moet de samenleving niet zien als een som van allemaal losse 
onderdelen, de gemeente heeft daarin haar eigen taak. Het zou wat mij 
betreft wel pleiten voor een andere manier van het door berekenen van 
kosten, maar dat gaat niet zomaar. Je kunt misschien bij bewoners en 
bedrijven iets terug halen, wat hebben jullie daar dan voor over. 

- We zouden bewoners (en ook bedrijven) wat meer verantwoordelijk 
kunnen maken, waardoor ze dingen zelf oppakken. Het liefst samen met 
anderen, waardoor ze zich misschien ook weer beter voelen.  
In Japan doen senioren heel vaak onbetaald / vrijwillig klusjes in de 
openbare ruimte. Actief burgerschap zou mogelijk  een oplossing zijn om 
de waarde van groen meer  te benutten.  

- Als senioren zich ophouden in de buitenruimte, spreken ze mensen aan, 
ook jongeren. Dan komen mensen met elkaar in gesprek en in dat 
proces kan het groen ook een stukje toegevoegde waarde geven aan de 
bewustwording van de jeugd over wat iets waard is.  

- Natuur en het groen hebben zoveel te bieden, er leeft namelijk van alles. 
Dat is het voordeel van groen ten opzichte van steen. 

- De gebruiksfunctie en belevingsfunctie zijn misschien nog wel veel 
belangrijker dan hoe het er uit ziet. Maak het groen toegankelijk. 

Hoe kunnen we het groenontwerp (proces) in Heerhugowaard 
verbeteren?  

- Op verschillende plekken is het groen verandert, struiken zijn vervangen 
door gras. Dit vind ik echt een verschraling. Ook hondeneigenaren 
klagen dat hun honden eerder ziek zijn. Dat kan een consequentie zijn. Ik 
denk dat de gemeente hier niet veel mee doet, of kan doen. Dit is een 
bezuinigingsmaatregel. Dit is wel begrijpelijk, een relatief makkelijke 
vorm van bezuinigen. Maar naar mijn idee zou er ook eens moeten 
worden gekeken naar de mogelijke  consequenties van de 
belevingswaarde en de vastgoedwaarde. 

- Het is goed om niet alleen op korte termijn te kijken naar de effecten 
van bezuinigen, maar ook voor over bijvoorbeeld het effect over 20 jaar. 
In het geval van de verwijdering van struiken, heb je ook met fauna te 
maken, zoals vogels. Het is een hele andere manier van beleven als je 
vogels hoog in de lucht ziet of in de struiken. Dit neemt af als je de 
struiken weg haalt.  Ze zoeken hun voedsel/vertier gewoon ergens 
anders. 

- Er moet wel breder worden gekeken naar het beeld van de omgeving op 
zich en niet alleen naar de kosten.  

- Groen moet bekeken worden in het grote geheel en in relatie tot de 
inwoners. Hoe past het groen in de omgeving? Wat is de uitstraling van 
de omgeving en wat is vervolgens de bruikbaarheid voor de  bewoners?  
Is er een te definiëren functie binnen de stedelijke context (bijv. een 
rustpunt in de richting van het stadscentrum)? 
Het hoeft niet groots te zijn, al zijn het maar een paar bomen of een 
verhoging op een hoek van de straat. Een plek waar mensen kunnen 
zitten. Een hoekje creëren wat net iets anders is en meerwaarde geeft. 
Dat geeft al een heel andere uitstraling. 

 
2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 

groen? 
 
- Maatschappelijke waarde van groen zie ik als:  
- Beleving van de openbare ruimte. 
- De maatschappelijke waarde van het vastgoed. 
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- Dan kun je het hebben over wat je uiteindelijk voor een woning moet 
betalen, wat onroerendezaakbelasting gaat opleveren en de 
aantrekkelijkheid om je daar te vestigen, als bewoner en als bedrijf. Ik 
denk dat dat vaak nog wel wordt vergeten.  

- Voor een bedrijf moet het  gebied  aantrekkelijk zijn om naar toe te 
gaan, naar iets wat leeft en niet grijs en grauw is. Groen geeft en heeft 
een uitstraling en heeft, als het goed wordt onderhouden, een positieve 
toegevoegde waarde.  

- Natuurlijk groen heeft ook waarde, maar het hangt van de plek af wat en 
waar je iets vestigt. 

- Als je een goed toegespitste groene inrichting hebt, beweeg je ook 
sneller naar buiten. Dat bewegen heeft een heel belangrijk 
gezondheidsaspect. Lopen, sporten zijn dingen die, in het kader van 
Active ageing / Healthy ageing, heel belangrijk zijn. Mensen moeten 
meer bewegen, dan blijven ze langer gezond. Dit zit nog zo weinig tussen 
de oren van de mensen. 

 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- Aan asset management zit volgens mij vooral een financiële kant. Die is 
ongelofelijk belangrijk, omdat je het anders niet kunt onderhouden. 
Maar realiseer je dan wel, dat er ook emotionele dingen bij zitten, die je 
volgens mij niet rechtstreeks ergens onder kunt scharen.  

- Je kunt risico’s benoemen, maar de andere kant van risico’s is kansen. 
Maar de kansen worden nergens benoemd.  

- Aspecten van asset management zijn in de eerste plaats, dat je kosten 
hebt voor de aanleg en vooral voor het onderhoud van groen. En 
uiteindelijk voor als het groen een keer weg moet, maar dat neem je 
meestal niet mee.  

- Er zitten beheer- en onderhoudslasten in asset management en 
uiteindelijk ook een bepaald beeld wat je wilt bereiken. Hoe moet het 
eruit zien en welke kant ga je daarmee op?  

- Je hebt het normale onderhoud, groot onderhoud (functie behouden) 
en adaptief onderhoud (financiële ruimte om aan te passen, zodat het 

toekomstbestendiger wordt). Dat gebeurt misschien al wel in de wijken, 
maar je kunt niet overdreven adaptief onderhoud gaan toepassen. 

- Besluit, Begroting en Verantwoording (BBV) .  
Voor onze kapitaalsgoederen hebben wij fondsen, wij reserveren 
hiermee om groot onderhoud te kunnen betalen. Voor groen mag dit 
niet. Hoe denk jij hierover? 
Als je het hebt over herinrichting mag je voor bepaalde kosten een soort 
hypotheek nemen op de toekomst. Bijvoorbeeld voor een weg, die je 
kunt afschrijven over meerdere jaren. Voor  groot onderhoud en 
groenvoorziening mag je niet afschrijven. Daar zijn richtlijnen voor 
(BBV). Dat geld ook voor pre-voorbereiding. Kosten die je maakt als je 
gaat uitvoeren, zoals bestek voorbereidingen, toezicht of administratie 
mag je wel afschrijven. Maar het ontwerptraject met de buurt mag niet. 
Als je het hebt over een asfaltweg, datgene dat echt slijt, de slijtlaag, die 
mag je ook niet afschrijven. De constructie van de weg an sich mag je 
afschrijven. Misschien is dat ook wel de reden waarom je bij bomen niet 
mag afschrijven, want dit is feitelijk geen constructie. 
We moeten een reservering zien als een hypotheek nemen, dit kost 
geld. Je moet zo weinig mogelijk hypotheek nemen voor de toekomst. 
Bij een huis heb je eigenlijk ook alleen een hypotheek voor de 
onroerende goederen, eventueel ook nog de kosten van een eerste 
aanleg van de tuin. Hiermee vergeleken is het misschien wel logisch dat 
je alleen de kosten van het vastgoed (grond) kapitaliseert.  
 

4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 
van een afwegingskader van het groenproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 
 

- Deze matrix kan zeker een toegepaste waarde krijgen, maar dan moet je 
het gaan gebruiken in het groenontwerpproces en ook moet het een 
plaats krijgen in de structuurvisie.  

- Ik vraag me af of je dit afwegingskader alleen voor het groenontwerp in 
zou moeten zetten of misschien juist meer voor het groene plaatje van 
de gehele wijk. Je zou dit afwegingskader ook kunnen gebruiken in een 
projectplan of bij de grondexploitatie.  
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- De waarden bij de verschillende vragen zou je ook nog een waardering 
kunnen geven, waardoor je de matrix als een toetsingskader kunt 
gebruiken.  

- Uiteindelijk heeft de beantwoording van de vragen gevolgen voor de 
keuzes die je maakt. Het is dan interessant die keuzes op dat moment 
duidelijk te documenteren.  

- Bij risicomanagement heb je geen aandachtspunten, maar moet je 
zeggen: dat heeft effect op dat en dat. Je moet het in de context kunnen 
plaatsen. Daarom is het onderdeel risicomanagement een ander 
hoofdstuk dan de andere onderdelen.  

- Vanuit mijn achtergrond ben ik opgevoed met het idee dat we voor 
toekomstige generaties de zaken op orde moet hebben. Op het gebied 
van duurzaamheid (ook financieel) zou Planet dan belangrijker zijn dan 
People. Al ben ik ook van mening dat we in deze intussen zeer 
individueel gerichte samenleving het menselijke aspect moeten 
hervinden.…. 

- De matrix wordt sterker, wanneer je op een gegeven ogenblik de 
consequenties goed in beeld hebt. Het zou getuigen van politieke durf 
om het instrument ook daadwerkelijk te benutten. In Eindhoven heeft 
men een dergelijke matrix opgesteld voor verkeersaspecten. Zeer 
overzichtelijk instrument! 

- Ik vind het zo jammer dat er eigenlijk altijd wordt gekeken naar de 
kosten. Er wordt naar mijn idee niet voldoende gekeken naar de 
consequenties van de beslissingen die we hier nemen en elders hebben. 
Men neemt vaak niet de moeite om dat goed te onderzoeken. En 
misschien krijgt men daar ook wel weinig gelegenheid toe. 
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Bijlage 8 Interview Marco Hoosbeek, groenontwerper Ingenieursbureau 
Heerhugowaard                        
18 november 2014 

1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 
gemeente Heerhugowaard? 

 
- Ik krijg wel eens de opmerking dat er niet echt een rondzending voor 

groen is richting Stadsbedrijf. Dat zouden we erin kunnen brengen. Door 
tijdsdruk komt het er vaak niet van het ontwerp ook nog eens door 
Stadsbedrijf te laten bekijken. De vraag is ook hoeveel mensen je er naar 
moet laten kijken. Als Herman als beheerder er naar kijkt moet het in 
principe toch goed zijn. Vanuit beheer kijkt men echter weer anders dan 
vanuit de uitvoering. Ik krijg veel reactie op de tekening, maar het is niet 
altijd positief, opbouwend. Ik vraag me daarbij wel eens af of we nu 
diversiteit willen of een beperkt sortiment overal toepasbare planten. 

- Advies is altijd goed, maar kritiek op plantensoorten bijvoorbeeld is 
weer lastiger. Misschien is het goed om jaarlijks in de zomer te kijken 
welke soorten het goed doen en welke niet. 

- Als ontwerper doe je er weinig aan als de verkeerde plantensoort 
geleverd wordt, daar kun je alleen een kweker op aanspreken. De 
collega’s van de uitvoering hebben ook veel kennis en volgen cursussen. 
Ik sta open voor kritiek, want ik heb ook niet de wijsheid in pacht. We 
moeten misschien een manier vinden om goed samen te werken, maar 
hier heb ik even geen antwoord op. 

- We werken als ontwerpers wel samen met Stadsbedrijf. We gaan samen 
de bomen langs in de renovatiewijk. We kunnen een bedrijf vragen voor 
de bomeninventarisatie, maar dat kost ook geld. Terwijl we de kennis 
(vta) in huis hebben. De collega’s van Stadsbedrijf weten bijvoorbeeld 
welke bomen vitaal zijn, slecht zijn en welke bomen veel klachten 
veroorzaken. Dan hebben we dat ook meteen in beeld.  

- Als ontwerper heb je een bepaald idee bij je ontwerp en het is niet de 
bedoeling dat collega’s van de uitvoering als ontwerper gaan fungeren, 
maar meer als adviseur vanuit beheer. Ik bedenk iets en zij geven 
bijvoorbeeld aan dat iets moeilijk te beheren is, omdat het bijvoorbeeld 
te hoog wordt, of dat iets wat te veel handwerk met zich meebrengt. 

- We doen steeds meer met vaste planten, maar sommige UC’s 
(voormannen) geven aan dat dit veel onderhoud vergt. De tijd van het 
jaar wanneer de herinrichting plaatsvindt speelt ook een rol i.v.m. 
onkruid. Ik laat de collega’s van de uitvoering altijd in kaart brengen 
waar de vakken met wortelonkruiden zijn. Nu mogen we nog chemische 
onkruidbestrijdingsmiddelen gebruiken, maar binnen niet al te lange tijd 
wordt dit verboden. Vakken braak laten liggen wordt door mensen niet 
erg gewaardeerd. 

- Contact met de collega’s van de uitvoering is wel heel wezenlijk voor een 
goed ontwerp en een goede uitvoering daarvan. 

- We zoeken heel erg naar oplossingen voor het bestrijden van 
wortelonkruiden. We wisselen wel eens grond uit in plantvakken. Ook 
hebben we wel eens een onderzoeker uit Wageningen gevraagd, die 
met de oplossing kwam om een plantvak af te dekken met zwart plastic. 
Dit is echter in een woonwijk niet echt toepasbaar. Nu mag er nog 
gespoten worden, maar als dit niet meer mag zullen we toch moeten 
kiezen om plantvakken met wortelonkruiden in te zaaien en enkele jaren  
te maaien.  
 

- Het ontwerp houdt niet op bij de tekening die ik maak,  ook het 
onderhoud bepaalt in grote mate of het ontwerp slaagt. Ik heb een hoge 
pet op van de eigen onderhoudsdienst, als ik dit vergelijk met 
aannemers. Zeker met civiele aannemers in groenaanleg heb ik niet veel 
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op. Ook (goedkoper) groenaannemers zijn nog wel eens van grote slagen 
maken en leveren een mindere kwaliteit.  

- De ervaring leert dat de groenaanleg bij herinrichtingen steeds duurder 
wordt. Ik moet uitleggen hoe dat komt. Dit komt deels doordat we meer 
uren maken voor VTA (voorbereiding, toezicht en administratie), vooral 
doordat we steeds meer overleg hebben met burgers en 
bewonersavonden organiseren. Ook moeten we tijd steken in verhuur 
en gebruik van grond. Het VTA is eigenlijk niet bedoeld om het gebruik 
van gronden in beeld te brengen. De groenprojecten zijn vaak kleiner 
(financieel) dan de ‘grijze’ projecten. Kleine projecten hebben echter in 
verhouding veel meer VTA nodig.  

- In het verleden kwamen we beter met de budgetten uit dan nu. We 
brengen bijvoorbeeld meer bomengranulaat, bomenzand en beluchting 
aan. Dit is door de tijd heen ontwikkeld. Dit is eigenlijk nooit 
meegenomen in de ramingen (prijs per m2).  Er wordt volgens mij nog 
steeds uitgegaan van m2-prijzen van Simon Kuin (oud medewerker), en 
de financiële middelen van toekomstige herinrichtingen zijn vaak al in 
het verleden bepaald. De normen en inrichtingswensen zijn in de tijd 
echter veranderd en veeleisender geworden. 

- We moeten eigenlijk aangeven dat we meer geld nodig hebben voor de 
renovatie van groen. Dit omdat we nu niet uitkomen met het 
beschikbare budget, omdat er uit wordt gegaan van een te lage vta voor 
groen. Ook hebben we meer geld nodig voor de inrichting, doordat we 
werken met hoogwaardiger beplanting, zoals vaste planten. Omdat we 
merken dat mensen meer kleur willen en heesters saai vinden. Maar ook 
omdat een hoog percentage van de beplanting in de renovatiewijken 
aan vervanging toe is. Soms is een dure aanleg verantwoord, als je daar 
met het onderhoud weer veel voordeel aan hebt.  

- Aan de basis van het groenontwerpproces ligt het beleid van wijkbeheer. 
Wat herinrichting betreft ga ik met de projectingenieur kijken naar de 
verdeling van de plantvakken. We overleggen wat we willen we met de 
boomstructuur en waar we parkeervakken willen hebben? We maken 
het ontwerp vaak samen met bewoners. Vaak wordt er vooral erg 
gefocust op: parkeren, wegen en spelen. Op dat moment moeten we 
ons groen verdedigen. Dan zetten we ons in om zoveel mogelijk groen te 

realiseren of te behouden. Als het definitief ontwerp is vastgesteld, ga je 
het groenontwerpproces in wat soortkeuze betreft.  

- Als het definitief ontwerp is vastgesteld ga je een bepaald plaatje maken 
van de wijk. Je knipt de wijk in straten en bepaalt welke soorten je wilt 
toepassen. Dit moet je afbakenen. Je wilt een straat een bepaald beeld 
meegeven en geen eenheidsworst creëren. Je laat bijvoorbeeld een 
tiental soorten terug komen in de wijk, dit geeft een evenwichtig beeld. 
Er is best wel veel keus aan plantensoorten, maar het aantal echte 
goede soorten is ook wel weer beperkt. Je zou een heel afwijkend 
ontwerp kunnen maken en veel meer tijd kunnen besteden aan het 
uitbreiden van het toegepaste sortiment. Dit kost echter weer veel tijd, 
waardoor de VTA kosten weer verder verhogen. Het gevaar bestaat, dat 
je de beste heesters en vaste planten overal gaat toepassen. De wensen 
van inwoners krijgen we eigenlijk niet te horen.  

- Renovatiewijken en nieuwe aanleg zijn twee verschillende processen. Bij 
de nieuwe aanleg worden een stedenbouwkundige en een 
landschapsarchitect betrokken, die wordt ingehuurd door de 
projectontwikkelaar. Soms werken we met de eigen 
stedenbouwkundige, maar ook wel eens een ontwerper van de 
projectontwikkelaar. Het is wel eens worstelen, want we hebben zo 
onze eigen ideeën, maar in het midden vinden we elkaar wel weer.  

- Ik denk dat onze eigen stedenbouwkundige er wel bij betrokken is, maar 
waarschijnlijk omdat ik pas bij het ontwerpproces betrokken wordt als 
de anderen er al naar gekeken hebben, kan ik dit niet met zekerheid 
zegen. Ik wordt er pas bij betrokken op het moment dat de 
landschapsarchitect (extern) er bij komt. Deze landschapsarchitect doet 
een voorzet voor de soortkeuze. De gemeente bepaalt uiteindelijk de 
definitieve plantkeuze. SRO is mijn opdrachtgever, zij zijn het er ook mee 
eens dat de definitieve keuze bij de groenontwerper en groenbeheerder 
ligt.  

- Bij het ontwerpproces van een renovatiewijk worden de bewoners 
betrokken, daar is inspraak en er zijn klankbordgroepen. Qua 
groenontwerp is de inspraak minimaal. Hieruit komt vooral naar voren 
dat mensen inspraak over een parkeerplaats voor de deur willen hebben 
of dat er wel of niet bomen terug komen en dat deze vooral geen 
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overlast geven. Er is weinig betrokkenheid bij het ontwerp, hier is weinig 
initiatief voor. Voor wat de plantenkeuze betreft, probeer ik dat ook wel 
wat af te houden om er voor te zorgen dat we niet overal hetzelfde 
beeld krijgen. We krijgen hier niet veel opmerkingen over, het is meer: 
wanneer ga je het aanleggen. Ik kijk er wel eens van op dat mensen vaak 
nog meer bomen kwijt willen, terwijl er al zoveel gekapt is.  

- Het renovatietraject duurt langer, heeft ook veel meer met bewoners te 
maken.  

- In de nieuwe wijken wordt de hoeveelheid groen afgemeten aan 
kengetallen, er moet zoveel procent groen in de wijk. Bij de nieuwbouw, 
waar in wezen de hoeveelheid groen bepaald wordt, is geen 
participatietraject. Je zou aan Stadsontwikkeling moeten vragen 
waaraan die hoeveelheid groen wordt afgemeten. Als de huizen nog 
verkocht moeten worden, is de groenstructuur al bekend. In de laatste 
nieuwbouwwijken was er minder groen, er komt in de nieuwe wijken al 
weer een beetje meer groen. 

- In het nieuwbouwplan zijn veel smalle plantvakken, die helaas ingezaaid 
zijn met gras, terwijl heesters of vaste planten hier een veel mooiere 
oplossing zou zijn geweest. Dit bepalen de stedenbouwkundige en de 
landschapsarchitect vanuit de projectontwikkelaar in overleg met SRO. 
Er is een moment dat je kunt schieten en alles wat je dan vergeet, is dan 
een voldongen feit.  Dit betreft de Draai, hier is in een eerdere fase al 
bepaald dat de woonstraten met bomen en gazon worden ingericht. Dit 
is een keuze geweest, de toekomst moet echter uitwijzen of het een 
foute keuze was. In deze wijk staan woningen op grote kavels met 
voortuinen die als ze groen worden ingericht ook het straatbeeld 
kunnen bepalen. Het gras met de bomen in het openbare gebied geeft 
dan juist een rustig beeld. 

- Om risico’s i.v.m. bomenziektes te voorkomen zien we een ontwikkeling 
om in een bomenrij te werken met verschillende cultivars. Van 
monocultuur gaan we dus naar biodiversiteit.  

- Bij de soortenkeuze is weinig inbreng van bewoners, dit is als ontwerper 
met de kennis van soorten ook wel prettig. 

 
Hoe zou het groenontwerpproces beter kunnen? 

- Ik vind het wel redelijk gaan. Wel is het zo dat wanneer je 30 m3 vraagt 
het al gauw 15 m3 wordt. 

- Bij nieuwe aanleg kunnen we de voor bomen benodigde bewortelbare 
goed claimen. Op sommige plekken is te weinig ruimte voor groen, daar 
kunnen we gewoon geen boom plaatsen. Op sommige plekken waar het 
groenvak te klein is voor een boom, kunnen we bewortelbare ruimte 
onder de verharding creëren. 

- Ik zou ik graag zien dat de groenvakken wat groter zijn, die zijn wel wat 
beperkt. Er moeten natuurlijk zoveel mogelijk huizen komen, daardoor 
zit er procentueel  te weinig groenoppervlak in om die bomen kwijt te 
kunnen. We kiezen dan om of ondergrondse voorzieningen te maken 
(bewortelbare ruimte), of om wat minder bomen te planten, maar je 
wilt toch ook wel bomen natuurlijk. Er wordt door Herman Best 
(beheerder) en mij (ontwerper) bij elke nieuwe wijk gewezen op het feit, 
dat er rekening dient te worden gehouden met voldoende ruimte voor 
een boomstructuur. We zijn hierin al zover dat we SRO meekrijgen. Zij 
zien steeds meer het belang van een goede een boomstructuur. 

- Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken wel vrij smal. Vaak 
zijn ze maar 2-3 meter breed. Voor bomen van de 1e of 2e grootte heb je 
vakken van minimaal 5 meter breed nodig. 

-  Er zit verschil tussen woonstraten en de verbindende wegen. In 
woonstraten plaats je vaak bomen van de 3e grootte en kan een vak wel 
3 meter breed zijn. Bij verbindende wegen wil je graag bomen van de 1e 
grootte en is een groenvak van 5 meter breed wel minimaal.  

- In een renovatiewijk zit je op heel veel plaatsen met kabels en leidingen 
(meestal aan beide kanten van de weg), dit geeft wel problemen. Die 
gaan we niet verleggen, want dat kost de gemeente geld. Met bomen 
weghalen zijn we dan ook voorzichtig, want weg halen is weg en daar 
krijg je nooit meer een boom terug. 

- Door die kabels en leidingen ben je niet meer flexibel om de plantvakken 
anders in te richten. We hebben als gemeente een afspraak met de 
nutsbedrijven dat we geen bomen planten op kabels en leidingen. 
Omleggen kost kapitalen. Daarom zou je soms andere afspraken moeten 
kunnen maken, dat er op sommige plekken gewoon bomen moeten 
kunnen komen. Dit is lastig, de regels worden steeds strenger. Wel geeft 
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de rioolbeheerder aan dat bomen boven het riool vaak niet een 
probleem is, omdat renovatie slecht eens in de 60 jaar gebeurt. Daar kan 
een boom dus waarschijnlijk toch wel vrij lang blijven staan. Als je te 
maken hebt met nutsleidingen van derden, dan is dat weer anders 
natuurlijk. Daar zijn afspraken over gemaakt. Daar loop je tegen aan met 
herinrichting.  

- Ook is er ruimtegebrek door steeds meer parkeerplaatsen. Uiteindelijk is 
de vraag: wat wil je, een smalle strook met kleine bomen of grote 
vakken met grote bomen? In de Molenwijk hebben we bijvoorbeeld 
gekozen om centraal enkele grote bomen te planten. Deze krijgen dan 
voldoende ruimte.  

- Tijdens het werk worden wel eens dingen aangepast en daar probeer ik 
zoveel mogelijk bij betrokken te blijven. Dit  gebeurt niet altijd en dan 
gaat er wel eens iets mis. Soms wordt op verzoek van een bewoner 
bijvoorbeeld een lantaarn op een ander plek gezet. Er wordt dan zonder 
overleg wel eens besloten om deze op een locatie neer te zetten waar 
een nieuwe boom is gepland. 

- De bestaande bomen worden altijd in beeld gebracht voorafgaand aan 
het ontwerp, dit is ook gebeurd bij de laatste herinrichtingen Molenwijk 
en Rivierenwijk. Ook wordt vooraf aan Stadsbedrijf gevraagd om de 
bomen te beoordelen op vitaliteit en overlast. 

- Bij de Rivierenwijk waren de gegevens van de kabels en leidingen echter 
wel te laat beschikbaar, waardoor de boomstructuur achteraf moest 
worden gewijzigd en er mogelijk toch bomen op kabels en leidingen 
zullen worden geplaatst (in overleg met nutsbedrijven). We moeten er 
voor zorgen dat we al voor het voorlopig ontwerp (VO) de informatie 
over de kabels en leidingen beschikbaar hebben. Mensen gaan er met 
het VO al vanuit dat dit ook het DO wordt.  

- We doen het proces nu op een heel goede manier. Mensen uit de 
klankbord groep komen er ook bij en zijn een extra hulp, meestal zijn we 
met twee groenmensen (Mark, Herman en/of Marco) daarbij aanwezig. 

- Eerst wordt de groenbeheerder er bij betrokken en vervolgens de 
ontwerpers. Eerst proberen we de wensen duidelijk te krijgen en dan ga 
je ontwerpen met de bewoners, hier worden wij als groenontwerpers bij 

betrokken. We kijken dan naar de grote lijnen, maar nog niet naar de 
invulling van het vak. 

- Ik zou bij herinrichtingen graag meer gronduitwisseling willen toepassen 
en willen dat we een betere uitgangspositie hebben waardoor we een 
aannemer beter in de gaten kunnen houden. Deze heeft vaak 
(gebiedseigen) grond in depot staan en dit is niet altijd van goede 
kwaliteit. Aan het eind van het project heeft hij niet zoveel grond meer 
en dan vult hij het op met wat hij heeft, daar wordt je niet vrolijk van. Je 
wordt niet altijd geraadpleegd, wie bepaalt dan dus wat goede grond is? 
Een verbeterpunt zou zijn, dat goede grond in depot wordt gezet en 
gekeurd gaat worden en dat de groenopzichter een akkoord zou moeten 
geven voor de geleverde grond. Bij de aanleg ben ik geen 
toezichthouder Het toezicht houden op grijs is goed geregeld. Het zou 
wel een verbeterpunt zijn wanneer de groenvakken worden aangelegd, 
dat hier ook een toezichthouder groen is (gebruiken geschikte grond, 
voorkomen storende lagen).  Misschien zou Stadsbedrijf hier iets in 
kunnen betekenen. Zelf heb ik hier geen uren voor. Groenwerk is een 
ander specialisme dan grijs.  

- Het is een aanfluiting als  je als gemeente een nieuwe wijk aanlegt en 
een groot deel van de beplanting gaat kapot (Stad van de Zon). 

- Verbeterpunt is dat je voldoende doorwortelbare ruimte hebt, in een 
nieuwe situaties en in nieuwe plantvakken bij herinrichtingen moeten 
we ervoor zorgen dat er goede grond geleverd wordt.  In beide gevallen 
moet die toezicht er zijn, daar schiet ik in te kort. Ik wordt er niet als 
toezichthouder opgezet, af en toe ga ik wel langs. Dan zie je nog wel 
eens dat plantvakken niet de juiste kwaliteit hebben, bijvoorbeeld 
doordat er nog veel zand in zit. De VTA (voorbereiding, toezicht en 
administratie) is niet voldoende om daar een toezichthouder op te 
zetten. Misschien zouden we wat uren uit civiel moeten halen. Ik maak 
ten opzichte van het beschikbare vta te veel uren. Zelf ben ik echter niet 
van mening dat ik te veel uren maak, maar dat er vooraf te weinig uren 
zijn geraamd. De uren worden nuttig besteed. 

- Ik ben tevreden over de resultaten van het groenontwerp. Je loopt er 
wel tegenaan dat er zich in opgeknapte vakken toch wortelonkruiden 
ontwikkelen. Als de aannemer het doet in plaats van eigen dienst, is het 
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niet altijd helemaal naar wens is, Soms heeft dit te maken met de 
grondslag . De basis (de grond) moet goed zijn, anders maakt het niet uit 
wat je ontwerpt, het zal dan altijd mislukken. Er had dan 
grondverbetering moeten worden gedaan. Consequent bijhouden is 
echter ook heel belangrijk. Soms geven eigen mensen aan dat ze er geen 
tijd voor hebben. Hoe zorgen we dat het schoon is? Vanuit beheer 
anders aanpakken of zorgen dat die randen weg zijn. Hier is jaren 
geleden al over gediscussieerd met Stadsbedrijf en Wijkbeheer, maar 
een echte oplossing is nog niet gevonden. Er zijn delen tijdelijk 
ingezaaid, ook is er grond uitgewisseld en in een andere wijk is weer 
gekozen voor chemische onkruidbestrijding. Naar mijn mening heeft het 
uitwisselen van grond nog het minste effect gehad, omdat hierbij altijd 
wel wortels blijven zitten. Het is ook een dure oplossing. Chemisch mag 
binnen enkele jaren waarschijnlijk niet meer. Dan blijft het tijdelijk in 
gras zetten over, dit onderdrukt echter niet de vorming van kweek. 

- Verbetering zit vooral in betrokkenheid en tijd ervoor krijgen en toezicht 
bij het aanleggen van die groenvakken. Toezicht bij de inrichting die is er 
wel. Ik doe het toezicht altijd samen met de groenopzichter van 
Stadsbedrijf , want ik wil er zelf ook bij betrokken zijn. Ook de aannemer 
vindt het prettig, een aanspreekpunt te hebben. 

- Het is prettig de mensen van de uitvoering te betrekken. Zij moeten wel 
leren dan niet alleen kritiek te hebben, maar vooral ook advies vanuit 
hun ervaring. 
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 

 
- De aankleding van de buitenruimte moet mooi zijn, prettig zijn. 

Leefbaar, denk ik dan aan. Het mag wel weer wat kleurrijker. Het is een 
tijdje wat sober geweest. Met vaste planten kunnen we daar wat meer 
mee. 

- Waarden als gezondheid, klimaatadaptie laat ik meer aan de 
groenbeheerder of aan SRO over. Ik ben veel met kleur bezig, toepassen 
van inheemse soorten en kruidenmengsels. 

- Hoe kunnen we de maatschappelijke waarde van groen verhogen?  

Duidelijke verbinding maken met groengebieden en groen nog 
duidelijker profileren. Groen opwaarderen, maar daar moet ook geld 
voor zijn. 

- Natuurlijke beplanting is aantrekkelijk voor mensen om in te wonen.  
- Een park heeft een andere functie dan het groen in de woonstraat. Een 

park is meer recreëren . 
- Biodiversiteit  wil ik ook wel in de wijk bereiken, bijvoorbeeld met 

inheemse planten. Dit is weer  belangrijk voor vogels en insecten. 
 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 

- Asset management zegt mij niets. 
- Bij SRO is er wel veel aandacht voor groen merk ik. Vanuit de visie voor 

de toekomst hebben ze best wel ideeën voor groen.   
- Zelf beperk ik me misschien teveel op één deel. Het is misschien wel 

goed om wat meer naar buiten te kijken en te zien waar anderen zich 
mee bezig houden. Je houdt je niet altijd bezig met die andere delen van 
het groenontwerpproces, je hebt je eigen toko en daar heb je het druk 
genoeg mee.  

- Ik zou graag meer kwekerijen of andere openbare ruimten willen 
bezoeken om nog meer goede soorten te leren kennen en verschillende 
inrichtingen te kunnen bezien. Laatst zijn ze bijvoorbeeld van SRO naar 
Utrecht geweest, dat zou ik ook heel leerzaam vinden. Als ze dan iets 
nieuws willen bekijken zouden ze ons eigenlijk ook daarin mee moeten 
nemen.  
 

4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 
van een afwegingskader van het groepsproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 

 
- Kunnen wij de waarde van groen beter in beeld krijgen met deze matrix? 

Marco gaat de matrix nader bekijken.  
- Het zou goed zijn om een brainstormgroep te formeren tussen 

Wijkbeheer, SRO, Stadsbedrijf en IB, belangrijk dat er meer interactie 
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komt, ideeën spuien. Het zou een goede manier van samenwerken zijn 
om als brainstormgroep bouwstenen aan te leveren, dit is juist niet als 
een programma van eisen, maar vooraf bedenken wat je wilt en 
waarom. Een soort inspritatiefase uitbouwen. Dit is wezenlijk anders 
schieten op een plaatje van een landschapsarchitect. Dit is ook 
vervelend, zo van dit is niet goed en dat is niet goed. Beter is dan om 
gezamenlijk iets op te bouwen. Net als bij een klankbordgroep. De 
matrix zou hierbij misschien gebruikt kunnen worden. 

- De landschapsarchitect maakt vaak wel een vlekkenplan, waarop het 
ontwerp dan weer gebaseerd is.  
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Bijlage 9 Interview Rob Zweekhorst, beleidsmedewerker Stadsbedrijf 
Heerhugowaard                        
2 februari 2015 

- We moeten rekening houden met kabels en leidingen in de grond. Toch 
gaat het nog vaak fout in het ontwerp. Je zou denken dat ondertussen 
wel in ons hoofd is geprent dat er goed overleg moet zijn. Het lukt ons 
echter nog steeds om 1,20 m uit een lantaarnpaal een boom te planten. 
De ontwerpen zijn blijkbaar los van elkaar gemaakt en toen ze over 
elkaar heen werden gelegd, is er niemand geweest die dit heeft 
geconstateerd. Je weet nu eigenlijk al dat die boom in de toekomst 
gekapt wordt. Dit is jammer. Je hoort overleg te hebben en door te 
spreken wat er goed gegaan is en wat er niet goed gegaan is. In hoeverre 
raakt het werk van het ene product het andere product.  

- Ik heb geprobeerd een matrix op te stellen, waarbij je van alle producten 
de onderlinge bedreigingen kan benoemen, zoals in het geval van 
openbare verlichting en groen zit met het dimmen van licht. We moeten 
deze bedreigingen opschrijven, op welke manier de verschillende 
producten elkaar beïnvloeden. En deze lijst bij nieuwe plannen de revue 
even te laten passeren. En dan bewust zijn  van  die bedreigingen en dat 
in gesprek  met elkaar benoemen. Dan kun je een beter ontwerp maken 
en daardoor kosten besparen door bijv. het voorkomen van het 
vroegtijdig kappen van een boom. De matrix is nooit afgemaakt 
vanwege drukke werkzaamheden en omdat het geen vraag was vanuit 
de organisatie, maar meer vanuit mijn eigen beleving en interesse. 
Wanneer noem je bij beeldkwaliteit iets overhangend groen? Als iemand 
er langs moet rijden of lopen en je er last van hebt. Het beïnvloed elkaar. 
Zo zijn er heel veel dingen die elkaar beïnvloeden (riolering en bomen). 
Als er overzicht van de bedreigingen van het ene product naar het 
andere product is, kunnen we er rekening mee houden. 
Zien we in een ontwerp dingen die elkaar raken en zo ja, in welke mate? 
Als het zo is kunnen we er dan wat mee? Of is dit, met alle middelen die 

we hebben, het minst slechte wat we kunnen bereiken? Soms is het ook 
maar net hoe je kijkt, of je een brede kijk hebt of een tunnelvisie vanuit 
je product hebt. Waarom geeft de planter van de boom of plaatser van 
de lichtmast uit bovenstaand voorbeeld geen signaal?  

- We hebben een technisch programma van eisen. Dit is erg uitgebreid, 
misschien teveel om te lezen.  
Hoe voorkomen we fouten in een groenontwerp? Het is belangrijk dat 
een beheerder zich bewust is van het effect van zijn/haar ontwerp op de 
functionele effecten van andere producten. De beheerders zijn namelijk 
allen specialisten. Een matrix zou daar een idee voor kunnen zijn. Maar 
ook met elkaar in gesprek gaan in bijvoorbeeld ontwerpsessies kunnen 
bijdragen aan voorkomen van ontwerpfouten. Daarbij is het belangrijk 
dat beheerders goed zicht hebben op hun eigen producten, maar ook 
welke invloed de andere producten daarop hebben.  
Het effect van het ene product op een ander product valt vaak op de 
tekening niet op. Bijvoorbeeld omdat we bolletjes tekenen voor een 
boom in plaats van de werkelijke grootte van de toekomstige kroon te 
tekenen? Of ook omdat we een kruisje tekenen voor een lichtmast in 
plaats van het te verlichten deel ven de omgeving door die lichtmast. 
Dus de effecten visueel maken. 
Het gaat om bewustwording. We lijken elke keer weer opnieuw te 
moeten leren. Dit komt ook door de vaart die er in de projecten in 
Heerhugowaard zit. We stappen van het ene project in het andere 
project. We gaan elke keer weer door, zonder te leren van onze fouten. 
We moeten af en toe ook een achterom kijken. Niet alleen ieder naar 
zijn eigen product. Maar met de verschillende disciplines de zaken 
doorlopen. Naar de effecten van de verschillende producten op elkaar, 
maar ook naar de inrichting, het beheer en het gebruik. Wat zie je hier 
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gebeuren, dingen die je niet hebt voorzien? Soms zie je de effecten van 
een ontwerp pas na 5 of 10 jaar of nog later. Er gaat uiteraard heel veel 
goed, maar we willen blijven verbeteren. Soms kun je dingen ook niet 
voorzien, doordat de samenleving veranderd door bijvoorbeeld 
elektrische oplaadpalen. Daar kun je in een ontwerp dan ook niet 
rekening mee houden. Met het volgende ontwerp moet je hier dan wel 
rekening mee houden. 

 
1. Wat is een groenontwerpproces en hoe werkt dit proces in de 

gemeente Heerhugowaard? 
 

- Het groenontwerpproces is allereerst kijken naar de omgeving. Je kijkt 
naar de bodem. Wat zijn de groeifactoren, nog los van wat je er nog 
daarna omheen wilt creëren. Wat is de potentiele natuurlijke  vegetatie? 
Wat is het potentiele gebruik? Is het een woonwijk, een bedrijventerrein 
of een winkelcentrum? Welke andere functies moet het gebied nog 
meer hebben? Wat zijn je naaste buren als je een groenvak hebt en in 
hoeverre word je daardoor beïnvloed? Hoe zit het met afwatering, met 
uitlaatgassen? En ga dan kijken wat er nog haalbaar is.  

- Meestal maak je een ontwerp in een stenige en druk gebruikte 
omgeving en ga je kijken welk beplantingstype nog haalbaar is. Wordt 
het een haag, een singel of een grasveld? Als je dat weet, ga je kijken 
welke beplantingssoort het wordt. Wat past bij de hoofdfunctie en de 
randvoorwaarden die daar aan gesteld worden? Ook kijken we naar het 
beschikbare budget, zowel qua aanleg als  onderhoud. Hier moet je van 
te voren van bewust zijn. Ook hier weer achteraf terug kijken of het 
geslaagd is, zodat je er lering uit kunt trekken voor een volgende keer.   

- Je ziet nogal verschillen in het groenontwerpproces, met name in 
nieuwbouwgebieden die via een architectenbureau gaan. Hier ligt vaak 
de tekening al klaar met mooie vormbomen en zaken die vanuit de 
afdeling Stadsontwikkeling komen. Hier wordt meer gekeken naar het 
mooiste plaatje, zodat het goed verkoopbaar is.  Bij het 
architectenbureau maken ze zich minder druk over de beheerbaarheid, 
want tegen die tijd zijn ze allang uit het proces verdwenen. Daar worden 
wel eens keuzes gemaakt om een bepaald project te verkopen die we 

zelf niet zouden maken, omdat we al eerder geconfronteerd zijn met de 
kosten van een dergelijk ontwerp. Wij houden zelf meer rekening met 
de gebruikers en met de beheerkosten die er aan vast zitten.  

- De laatste jaren worden de beheerders beter bij het ontwerp betrokken, 
omdat ze SRO op hun verantwoordelijkheid aanspreken en er een 
duidelijker programma van eisen ligt. De afdeling Wijkbeheer neemt 
immers bij de oplevering van een nieuwbouwplan het beheer over en 
moet dan ook de kosten daarvan dragen.  

- Als voorbeeld de wijk Huygenhoek/Zuidring waar veel monoculturen van 
bomen staan. Ten tijde van het ontwerp was al bekend dat dit niet 
handig was gezien de aantastingen van bepaalde soorten door 
bomenziekten. Problemen hiermee hadden we dan ook kunnen 
voorzien. Het ging hier echter om een stedenbouwkundig ontwerp, 
waarbij vooral werd gekeken naar het mooie plaatje en niet naar 
problemen die zich in de toekomst zouden kunnen voordoen door de 
aanplant van monoculturen. Zeker als we ook nog de beperkte 
groeiruimte voor de bomen hierbij optellen, konden problemen niet 
uitblijven. Het is een slechte zaak, dat de bomen al na zo’n 15 jaar 
vervangen moeten worden. De gemeente heeft hierin haar 
verantwoordelijkheid niet gepakt. 

- De projectontwikkelaar koopt een kale akker en betaalt daar een 
bepaalde hoeveelheid geld voor en probeert daar zoveel mogelijk huizen 
neer te zetten. Huizen verkopen en openbare ruimte kost alleen maar. 
Het streven is om het zo maken dat er zo weinig mogelijke openbare 
ruimte komt, waar toch wel een aantal leuke functies in zitten, zodat er 
een zo groot mogelijk deel overblijft om te verkopen als bouwgrond.  

- De focus van een projectontwikkelaar ligt op het verkopen van huizen en 
ziet openbare ruimte als een (financiële) last. De gemeente legt een 
pakket van eisen neer, maar geeft de ontwerper een bepaalde vrijheid 
mee. Deze kent de markt en weet wat de wensen zijn ten aanzien van 
type woningen. De gemeente mag best wat kritischer toetsen op de 
eisen die gegeven zijn en vanuit de beheerders gezien of het beheer wel 
uitvoerbaar is. De balans: vrijheid van de projectontwikkelaar en het 
opleggen van eisen is wel eens lastig. Het is belangrijk om met elkaar in 
gesprek te gaan, maar hier zit enige spanning, zowel financieel als qua 
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tijdsdruk. Dit is mogelijk op te lossen door een duidelijk programma van 
eisen (pve), waar ook wel flexibiliteit in zit, maar toch de grenzen van de 
gemeente aangeeft. De ontwerper krijgt een soort bandbreedte mee, 
met een uiterste grens, waar hij echt niet overheen mag en een rood 
risicogebied met een geleidelijke schaal naar het groene gebied, wat 
echt fantastisch is voor de betreffende producten. De ontwerper zal zijn 
ontwerp uiteindelijk moeten verantwoorden t.o.v. dit pve.  

- Hebben wij een visie voor het groen? In grove lijnen ligt er wel een visie 
(structuurvisie).  Hierin worden de functies in de stad aangegeven, maar 
ook wat de gemeente voor bepaalde gebieden wil. De gemeente 
overweegt momenteel om die visie te herschrijven. Dat is wel belangrijk, 
want dit is de basis, die geef je mee aan de stedenbouwkundige. 
Hiermee kunnen we onze doelen aangeven. Niet alleen duurzaamheid in 
de zin van CO2, maar ook duurzaamheid in het ontwerp. Het idee is dat 
zaken ongeveer 30 jaar mee gaan, maar het zou mooi zijn als de 
stedenbouwkundige kan aangeven dat zaken langer meegaan of een 
hogere restwaarde heeft. Daar moeten we op inzetten. CO2 is voor de 
aarde een heel tastbaar iets. Hergebruik van materialen bespaart echter 
misschien wel evenveel  als het gebruik van windmolens. Zoek naar 
duurzame oplossingen, met name binnen de eigen bedrijfsvoering. Daar 
hebben we als gemeente zelf invloed op. Wat kost aanleg, wat kost 
beheer en wat hebben we aan restwaarde. Zeker in het geval van 
ecologische waarde geldt dat alles wat je daarbinnen verstoort de 
duurzaamheid sterk verminderd. Zoek in die hele cirkel de 
duurzaamheid. Ik hoop dat ze asset management in de nieuwe 
structuurvisie gaan stoppen ter bewustwording dat we niet alleen maar 
moeten bouwen, maar ook beheren. Hier is weinig oog voor geweest al 
die jaren. Bewust worden van hoe slechter de inrichting, hoe duurder 
het beheer en onderhoud. Dat zit niet in de mindset van de gemeente. 
Kijk verder dan het prachtige plaatje om te verkopen, kijk ook naar 
beheer en restwaarde. Zoek naar mogelijkheden om de restwaarde zo 
hoog mogelijk te krijgen. Het komt de duurzaamheid ten goede om zo 
weinig mogelijk te moeten renoveren, zeker op ecologisch gebied is het 
van belang om processen niet te onderbreken of te stoppen. 
Met een goede investering bespaar je mogelijk op het onderhoud.  

- Nieuwbouw is heel anders dan de renovatieprojecten. Bij 
renovatieprojecten ken je de doelgroep/gebruikers en weet wat er leeft 
in de wijk, wat de bevolkingssamenstelling is en wat voor type gebruik je 
kunt verwachten.  
In een bestaande wijk hebben we al gezien waar de fouten zaten, hier 
kunnen we op in spelen. Bij nieuwbouw moet je afwachten of het zich zo 
ontwikkelt als je had verwacht. De samenleving verandert. Kijk naar 
nieuwe inzichten, zorg dat je goed op de hoogte bent van 
ontwikkelingen die er aan zitten te komen. (Ontwikkelingen: 
veranderingen infrastructuur, zonnepanelen, meer parkeeroverlast dan 
voorzien, oplaadpalen). Moeten we voor de oplaadpalen infrastructuur 
aanleggen? Zien we dat als een gemeentelijke taak? Op welke manier 
kunnen we dat in de openbare ruimte verwerken? Soms moet je iets 
durven, iets aanleggen met een blik op de toekomst. Het moet in ieder 
geval aansluiten bij de gebruikers die je nu al hebt.  
Voor een renovatie maken de ontwerper, beheerder en UC een ronde 
door de wijk om te kijken wat heeft er toekomstwaarde heeft.  Wat 
willen we echt bewaren, wat willen we graag bewaren, maar kan 
eventueel verwijderd worden en wat is aan vervanging toe.  

- We kunnen het groenontwerpproces verbeteren door te kijken naar de 
ruimtelijke invloeden van het groen ten opzichte van de andere 
producten. Belangrijk is dat we ons bewust zijn van het eindbeeld van 
een beplanting. Kijk niet naar het moment van aanleg, maar kijk naar de 
uiteindelijke groeivorm (eindbeeld) en wat je daarvoor moet doen om 
dat te bereiken. We hebben niet altijd dat eindbeeld goed in zicht. Heeft 
een ontwerper een functie in zijn hoofd gehad en is hij zich bewust van 
de randvoorwaarden die andere producten op dat plan maken. Dat mis 
ik wel eens. Soms weet je bij voorbaat al dat het hem niet gaat worden 
of dat je er heel veel moeite voor moet doen. Dus meer focussen op het 
eindbeeld en afstemming tussen de verschillende producten. En als we 
een keuze maken, moeten we ook de kosten durven te verantwoorden. 
Niet alleen voor de aanleg, maar ook voor het beheer. We moeten 
bewust kiezen voor de functie die we gaan toepassen en bewust 
nadenken over de onderhoudbaarheid en dus de kosten van het 
onderhoud. 
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Voorbeeld: We gebruiken struiken die eigenlijk te breed worden voor 
het groenvak, waar wel zorgen voor een barrièrewerking. Hierdoor moet 
de beplanting jaarlijks worden teruggesnoeid. Dit betekent dat de 
functie hogere onderhoudslasten met zicht meebrengt. 

 
- Stadsbedrijf heeft als uitvoerend bedrijf een plaats in het 

groenontwerpproces. Zij heeft kennis van onderhoud en kosten en moet 
daarom al vroeg bij het proces betrokken worden. Niet pas als het 
definitieve ontwerp al klaar ligt. Van sommige details in de uitvoering is 
een beheerder zich niet bewust. Als je kijkt naar beplantingsvorm en 
beplantingskeuze, dan kunnen de beheerder en de ontwerper daar wel 
hun eigen beeld van vormen. Het is wel goed dat Stadsbedrijf hierin een 
sparringpartner is. De beheerder moet zich meer bewust van zijn van 
wat wel of niet handig is in de uitvoering.  

- Als je kijkt naar levenscyclus en natuurwaarden is een eigen dienst iets 
anders dan een aannemer. Stadsbedrijf heeft niet alleen de taak van het 
onderhoud van de groenvoorzieningen, maar ook de binding met de 
gemeente en het groen. Hier zit haar meerwaarde in, een stuk 
eigenaarschap. Wanneer het bijvoorbeeld gaat om 
snoeiwerkzaamheden, moet je de werkzaamheden naar de aannemer 
heel goed beschrijven om te krijgen wat je wilt. De mensen van de eigen 
dienst weten wat we willen en hebben vanuit hun vakmanschap hier 
meer vrijheid in. Aannemers maken heel andere afwegingen en hebben 
minder betrokkenheid, zijn minder omgevingsbewust. Personeel van een 
aannemer weet ook niet of ze een volgend jaar weer op dezelfde plaats 
aan het werk zijn. 
 

2. Wat wordt verstaan onder maatschappelijke waarde van openbaar 
groen? 

 
- Ik zie de maatschappelijke waarde van groen als iets wat heel lastig te 

kwantificeren is. Iedereen snapt dat het bestaat. Als je kijkt naar de 
omliggende gemeentes, waar zijn de huizen het duurst? Daar waar het 
veilig is, waar de mooiste beplanting is, waar een groene omgeving is. 
Dit heeft zijn weerslag op de waarde van het onroerend goed, ook op de 

doorsnee rijtjeshuizen. Ook deze zijn duurder in zo’n omgeving. Blijkbaar 
geeft een groene omgeving extra waarde voor mensen.  
Kijk bijvoorbeeld naar de huizenprijzen in de kustgemeenten met het 
vele groen en recreatieve mogelijkheden. Ook bij ons in de bestaande 
wijken, waar grotere bomen staan of mooie speelvelden liggen die de 
sfeer bepalen, heeft dat effect op de waarde en de beleving van de 
gebruikers.  Deze waarde is lastig in geld uit te drukken. Groen maakt de 
omgeving aantrekkelijker, met als gevolg dat de waarde van een woning 
hoger wordt. Het is echter heel lastig om de waarde van groen in euro’s 
om te zetten. Voor de gemeente gaat het via de WOZ (waarde van de 
woning) naar OZB (onroerend zaak belasting). Als je kijkt naar 
gezondheidsaspecten van groen als fijnstoffiltering en meer bewegen in 
de woonomgeving, waardoor mensen gezonder blijven, zullen de 
ziektekosten gemiddeld lager zijn dan in wijken met een stenige 
omgeving. Het is echter heel lastig om te bepalen waar we dan dat geld 
besparen en om hier een financiële waarde aan te hangen. De kosten 
van groenvoorzieningen komen vrijwel altijd bij gemeenten terecht, 
terwijl de opbrengst bijna niet bij gemeentes terecht komen.  Als een 
zorgverzekeraar op bepaalde locatie zich wil manifesteren, dan kan hij 
soms nog wel eens investeren in een bepaald vooraanstaand  project. 
Zolang het commercieel interessant is voor die bedrijven om mee te 
doen, zie je dat ook wel. Maar in de directe woonomgeving heb ik er nog 
nooit van gehoord, terwijl het daar misschien wel het meest belangrijk 
is. Daar zou je die investeringen heel graag willen zien, daar wonen en 
recreëren de mensen. Wie zou daar dan extra in moeten investeren? 
Moet de rijksoverheid dat stimuleren?  

 
- In het groenontwerpproces zit je vaak met een afweging tussen het 

individueel belang ten opzichte van het algemeen belang. Je zit met een 
stukje plezier van de openbare ruimte: het feit dat je je kunt 
verplaatsen, je veilig voelen, kunt recreëren. Dit staat in contrast met: 
waarom moet het bij mij voor de deur? (Met licht door een lantaarnpaal 
voel je je veilig, maar voor mijn raam is dit vervelend.) Iedereen wil 
genieten van de voorzieningen, maar wil niet de overlast. Soms moet je 
als burger een beperkte overlast accepteren.  
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- De grootste overlast van groen is schaduw en bladval/vruchtval  van 

bomen, hier is niet altijd wat aan te doen. Dit valt onder een 
maatschappelijk aanvaard risico. Als je in een groene omgeving woont, 
moet je een bepaalde mate van overlast accepteren. In het 
ontwerpproces moet kritisch worden bekeken naar wat voor type 
beplanting we toe passen en wat de relatie is tot de andere producten in 
de openbare ruimte, maar ook ten opzichte van woningen. Bijvoorbeeld 
bij het toepassen van grote bomen vooraf een schaduwdiagram van de 
volwassen boomkroon maken. Plaats bijvoorbeeld geen vruchtbomen bij 
parkeerplaatsen. Wij moeten ons bewust zijn van de soortkeuze in 
relatie tot de omgeving. In ons groenbeleidsplan zijn veel zaken over 
bomen goed vastgelegd, waardoor we duidelijk kunnen communiceren 
naar de inwoners over wat we als gemeente belangrijk vinden.  

 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 
- Asset management is volgens mij een containerbegrip, waarmee volgens 

mij  wordt bedoeld: het maken, het instant houden en het weer 
afbreken van een product. Afhankelijk van het product ga je daar naar 
kijken en tussentijds beslissingen nemen op basis van de argumenten die 
je op dat moment hebt. Dan ga je kijken of er aanleiding is om een 
handeling te verrichten en te bekijken wat die handeling voor effect 
heeft op de totale Life Cycle Cost (levenscycluskosten). Niet alleen maar 
kijken wat het kost om aan te leggen, maar ook wat het kost om te 
beheren. Welke maatregelen neem ik dan en wat voor effect heeft dat.  
Voorbeeld : minder schoffelen heeft als gevolg dat het onkruid er 
lastiger uit te krijgen is. Dit heeft een weerslag op de lichamelijke 
gezondheid van de medewerker. Ook is de kans op schade binnen de 
beplanting groter, want je gaat met grof geweld het onkruid te lijf. Dit 
heeft effect op de maximale levensduur van de beplanting. Als je denkt 
met minder schoffelen geld te besparen, ga het er aan de andere kant 
weer uit. De dertig jaar die je denkt te gaan halen, wordt dan misschien 
wel twintig jaar, waardoor je 10 jaar eerder moet renoveren. Dit kost 

veel meer geld, dan wat je bespaard op lagere beheermaatregelen. Deze 
bewustwording is voor mij asset management.  
Het doel van asset management is om je bewust te zijn van de totale 
kosten (Life Cycle Cost). Die kosten hoeven niet perse zo laag mogelijk te 
zijn, maar je wilt eigenlijk een maximaal rendement  over de gehele 
levensduur, tegen zo laag mogelijke kosten. 

- Het rendement van dat groen, bestaat uit die waarden van het groen. 
Groen heeft een eigen waarde, we mogen ervoor zorgen, we hebben het 
in bruikleen, de aarde is niet van ons.  Naast die intrinsieke waarde van 
het groen, kijken we naar wat het groen kan bijdragen voor de 
gebruikers.  
Als we een woonwijk willen aankleden met groen, is de sierwaarde van 
zo’n beplantingsvak waarschijnlijk de belangrijkste functie op dat 
moment. Dit is lastig in geld of gradaties uit te drukken. Zolang er elk 
jaar nog mooie bloemetjes in bloeien, dan voldoet het aan het eindbeeld 
wat we hebben en is dat uiteindelijk de opbrengst. De belevingswaarde 
van de gebruikers, die zou je kunnen bevragen, is dan wel subjectief. 
Maar als de burgers het mooi vinden, doen we ons werk blijkbaar goed.  
Je moet kijken naar de natuurlijke waarde, zowel de eigenwaarde van 
het object als de samenhang met de flora en fauna er omheen. Binnen 
de bebouwde kom is het belangrijk om te kijken naar de waarde die de 
gebruikers ervaren, de belevingswaarde en de gezondheidswaarde. Je 
kunt echter niet alles overlaten aan wat die bewoner vindt . De bewoner 
is zich soms niet bewust van de samenhang van het totale groen en de 
vraag is of je dat bewustzijn kunt creëren. Sommige dingen zijn voor de 
vakmensen. 

 
- Specifiek aan asset management is, dat we de hele cyclus doorkijken. 

Voorheen werd vooral naar de beheerkosten gekeken.  We moeten niet 
alleen focussen op de onderhoudskosten, maar ook op daling van de 
belevingswaarde en andere waarden. Wanneer we dit in geld zouden 
uitdrukken , zouden we de bezuinigingen beter kunnen afwegen.  
Groen hoef je in feite bijna niet op te ruimen, de meeste dingen blijven 
groeien en dat is anders bij gebouwen en wegen. Daar heb je aanleg en 
beheerkosten en kosten die je hebt als je het moet opruimen. Met goed 
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regelmatig klein onderhoud kun je soms het grootonderhoud uitstellen 
en daarmee geld besparen. Met groen is dat veel minder, omdat de 
opruimkosten laag zijn in verhouding tot de kosten van aanleg en 
beheer. Daarmee is het groen binnen het asset management wel 
bijzonder. Na het opruimen moet er weer iets nieuws komen. Het 
opnieuw weer aanplanten is in verhouding tot al die andere producten 
ook weer laag.  
Als je alleen financieel hiernaar kijkt, dan is de sloopfase en de renovatie 
voor groen in verhouding eigenlijk vrij goedkoop. Als je naar de 
ecologische waarde kijkt, is het misschien wel een heel ander verhaal. 
Als je alles weg sloopt, dan houd je ook niets over en is de ecologische 
waarde vrijwel nihil geworden. 
In de begrotingscyclus mogen we voor kapitaalsgoederen sparen, maar 
voor groen mag dat niet. 
Vanuit de redenatie dat slopen en nieuwe aanleg van groen relatief 
goedkoop is, zou hier logica in kunnen zitten.  

 
4. Hoe kan asset management worden gebruikt voor het optimaliseren 

van een afwegingskader van het groepsproces in de gemeente 
Heerhugowaard? 
 

- Matrix vertalen naar de praktijk. Een aandachtspunt is de juiste mensen 
op de juiste plek. Zijn alle mensen in het proces voldoende opgeleid om 
die bewustwording van de groenwaarden te kunnen ontwikkelen? En is 
iedereen op kennis- en competentieniveau in staat om dat ook door te 
vertalen naar de praktijk? Straks heb je een wetenschappelijk 
onderbouwd stuk, vertaling naar de (uitvoerende) medewerkers zal dan 
toelichting nodig hebben. Van abstract naar concreet. Kijk of de 
competenties, die de mensen hebben, goed  genoeg zijn om dit te 
kunnen volgen. Dus voorlichting naar de collega’s toe om dit te kunnen 
uitdragen naar hun eigen praktijk . Dan gaat het meer leven bij de 
mensen. 
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Bijlage 10 Interview Erwin Vink, beleidsmedewerker groen, gemeente Renkum 
 23 november 2015 

1. Groenontwerpproces  
Wij zijn momenteel bezig met het actualiseren van het groenbeleid, zoals het 
groenstructuurplan, de bomenverordening, het bosbeleidsplan en het 
landschapontwikkelingsplan. Dit gaat bij ons gelijker tijd en dus is het een wat 
drukkere periode. 
 
Er zijn meerdere beleidsmedewerkers, mijn taak is voor een derde beleid, een 
derde uitvoering en een derde nieuwe aanleg van groen, grootschalige 
renovaties en boomrenovaties (inclusief ontwerp). Ook de begraafplaats en 
het bosbeheer is een vaste taak. Ook hebben we een beleidsmedewerker die 
het landschapsplan maakt, en zich voornamelijk richt op het buitengebied 
(60%) en op bouwprojecten en is bovendien projectleider bij inbreiplannen 
(40%). Een derde collega doet boomonderhoud, boombeheer en bestekswerk 
voor onderhoud in de plantsoenen. En een vierde collega zorgt voor het 
beheersysteem. We hebben echt duidelijk een splitsing tussen buitengebied 
en het gebied binnen de bebouwde kom. Ik doe eigenlijk alles binnen de 
bebouwde kom, een collega doet alles buiten de bebouwde kom en er is een 
collega die zowel binnen en buiten de bebouwde kom werkt. Hier is continu 
overlapping, we werken niet in hokjes, maar de hoofdtaken zijn zo verdeeld. 
We doen dus met zijn drieën het beheer, het beleid en de uitvoering. 
 
De groep buitenmedewerkers wordt steeds kleiner en we moeten al weer 
bekijken hoe de groep kleiner kan worden i.v.m. bezuinigingen. We hebben 
een aantal specialistische taken nog in eigen beheer en we hebben een kleine 
groep medewerkers die het groenonderhoud doet samen met medewerkers 
van de sociale werkvoorziening. We gaan bekijken of we dit werk niet 
helemaal bij de sociale werkvoorziening kunnen gaan onderbrengen. 
 

In het groenbeheerplan staat het onderhoudsniveau genoemd en mijn 
collega die bestekken maakt, vertaalt dat weer naar de werkzaamheden 
buiten, zodat het uitgevoerd wordt volgens afspraak.  
 
De gemeente Renkum heeft een kleine 31.500 inwoners. Het bewonersaantal 
is aan het dalen. Met name in Oosterbeek zijn we een grijze gemeente en er 
zijn weinig mogelijkheden voor grootschalige uitbreiding. We zijn hier en daar 
wel wat aan het inbreiden, maar uitbreiding is niet mogelijk vanwege het feit 
dat het buitengebied vooral bestaat uit natuurgebied. 
 
Herkent u zaken uit het rapport? 
Ja en nee. Dat er altijd spanning is tussen beleid, beheer en uitvoering herken 
ik wel, we proberen dat hier al jaren te stroomlijnen. Er blijven echter altijd 
verschillen van inzicht, zoals bijvoorbeeld met de civiele collega’s. 
Bomen in de verharding is hier ook een bron van ergernis. Vroeger werd er 
om de tien meter een boom neergezet, en werd er niet gekeken of die boom 
daar wel kon staan en wat die boom op lange termijn gaat doen. We hebben 
hier nu heel veel straten met probleemgevallen. Een voorbeeld is een aantal  
Essen in de verharding, waarbij al het asfalt werd opgebroken. We hebben de 
conclusie getrokken dat dit gewoon niet meer kon. Het was de belangrijkste 
verkeersader van Renkum, dus de algemene belangen waren heel groot. 
Daarom hebben we 116 Essen gekapt en planten we op dit moment 51 
Zuiliepen terug. Voor de rest planten we niet meer, want we planten liever 
minder bomen en goed, dan veel en allemaal net niet. Dat wil ik straks ook 
vast gaan leggen in het beleidsplan. De politiek telt het aantal bomen dat weg 
gaat en stelt dat er evenzoveel bomen terug moeten komen. Daar heb ik 
eigenlijk de meeste discussie met hen over gehad. Ik heb uitgelegd dat we 
een goede plantplaats gingen maken en een goede boomsoort 
terugplaatsten, die hier goed kan groeien en die ook geen problemen gaat 
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opleveren. Dat zijn de dingen die we in ons beleidsplan willen gaan 
vastleggen.  
Je kunt niet alles in beleid dicht timmeren. Want er kan over twee jaar wel 
weer een andere tendens zijn en het is belangrijk om daar op in te kunnen 
spelen.   
 
Het groenstructuurplan is nu tien jaar oud, destijds in 2004 waren we heel 
andere zaken aan het doen dan nu.  We proberen nu in te spelen op die 
nieuwe ontwikkelingen en willen dat in grote lijnen vastleggen. Ik ben er een 
voorstander van dat je niet van elke tak die je afzaagt iets in een beleidsplan 
moet zeggen. Het groenstructuurplan was eerst een dikke pil. Nu is het nog 
maar 40 bladzijden. Niemand leest meer een dik rapport. Vaak weet alleen de 
beleidsmedewerker wat erin staat. Een beleidsplan moet ook niet zo zijn dat 
er helemaal niets meer mogelijk is voor andere ontwikkelingen. Maar je moet 
de grote lijnen vastleggen en daar ook naar handelen.  
Geregeld botst dat weer met inwoners die iets anders willen. Met participatie 
lijkt iedereen tegenwoordig zijn zin te moeten krijgen als het even kan. Maar 
als je je bewoners alles laat doen, moet je het beleid afschaffen en dan maar 
kijken wat we gaan doen. Af je vaak wilt afwijken van beleid, moet je geen 
beleid maken. 
 
In het beleid zit een verschil tussen individueel en algemeen belang. Het 
hangt er wel van af wat voor beleidsstuk het is. Het groenstructuurplan waar 
we nu mee bezig zijn is net als een bestemmingsplan, je ordent het groen en 
dat is bijna allemaal het algemeen belang. Maar we hebben hier zes dorpen. 
Het huidige groenstructuurplan was er een plan voor heel de gemeente. Dat 
is niet handig, iemand in Oosterbeek herkent zich niet in een massaal stuk. In 
het groenstructuurplan komen nu een aantal kaders die voor de hele 
gemeente gelden en we gaan we een aantal dorpsdocumenten maken. We 
proberen de persoonlijke vertaling, dat wat de inwoners willen, in die 
dorpsplannen weer te geven. Als mensen bijvoorbeeld een moestuintje 
willen, dan wijzen we bepaalde gebieden aan. Dat willen we wel een beetje 
geordend hebben. De algemene lijnen stel je veilig, maar er is wel degelijk 
ruimte voor inbreng van bewoners. Een van de belangrijke dingen in die 
deelplannen per dorp is participatie. Als er bijvoorbeeld een laan in het 

hoofdgroenstructuurplan vervangen moet worden, dan benaderen we nu de 
bewoners en leggen uit waarom we het gaan doen. Bewoners kunnen 
vervolgens kiezen uit bijvoorbeeld vijf nieuwe, door ons geselecteerde 
(geschiktheid) boomsoorten, om terug te planten. Voorheen werden 
bewoners hier niet bij betrokken. Dit is een kleine vorm van participatie. Dit 
proberen we in het groenstructuurplan samen te vatten.  
We willen graag een klankbord voor groen formeren, hiervoor hebben we 
twintig man nodig. Als ik zie hoeveel moeite we moeten doen om zoveel 
mensen te krijgen. Er zijn er 16 mensen die we altijd al zien en dan hebben 
we vier nieuwe mensen nodig.  Voor het organiseren van een lichtjesavond 
heb je zo twintig aanmeldingen.  
Dat geeft aan wat de samenleving nou eigenlijk wil. Mensen willen wel 
betrokken zijn bij groen, maar als het over algemene zaken gaat, boeit het 
mensen echter niet. Maar wel als het gaat over bomen in hun straat. 
Zogenaamde deskundigen hoor en zie je wel op de inspraakavonden, maar ik 
zou ook zo graag de gewone burger hierin betrokken willen zien. Dit is heel 
herkenbaar bij andere gemeenten.  
 
De participatiewet komt er aan, maar ik moet het allemaal nog zien. Ik vraag 
me af of je op langere termijn mensen daar voor kunt enthousiasmeren.  
Een goed idee vind ik wel om een soort klankbordgroep te formeren voor de 
hele gemeente, waarin de gemeente dan gevraagd of ongevraagd stellingen 
kan deponeren, bijvoorbeeld over afval ophalen op zondag. Een soort vast 
burgerpanel, daar zijn ze hier nu mee bezig. Ik denk dat dit meer efficiënt en 
waardevoller is dan allemaal kleine clubjes. Mensen zijn denk ik ook wel moe 
van al die inspraak. Zo’n burgerpanel is ook effectiever. Zij hebben ook wel 
inzicht of een voorstel wel of niet wordt gedragen. We zijn bezig met het 
zoeken naar de juiste manier van participatie, zoals elke gemeente, wat het 
beste is en wat het beste werkt. We doe ons best om de bewoners erbij te 
betrekken. Tien jaar geleden maakten we een plan neer en legden het voor 
de bewoners ter inzage. Ze konden er wat van vinden, maar dat was het. Dat 
kan niet meer, maar het werkte wel makkelijker toen.  
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Is het groenontwerpproces bij u afwijkend van Heerhugowaard? 
Wij hebben bijna alleen maar herinrichting. Als er al nieuwbouw is, dan zijn 
dat alleen maar postzegelplannetjes in het bestaande gebied en als je geluk 
hebt dan kan er net een boom in.  
We hebben nu wel een wat grootschalig inbreiplan. De 
woningbouwvereniging gaat een aantal woningen platgooien en zij hebben 
daarvoor een ontwerp gemaakt, waarvan ik 80 % heb veranderd. Want er 
was weer een parkeerplaats met allemaal leuke bolacacia’s en leuke 
heggetjes bedacht. Wij hebben echter liever één grote boom dan allemaal 
kleine.   
 
Het assortiment moet afgestemd zijn op het onderhoudsniveau. We hebben 
hier onderhoudsniveau B van het CROW, dat is niet hoog.  
We houden rekening met de mensen, die willen kleuren en bloemen.  
Liever wat minder groen en goed, dan veel en alles net niets. Het is leuk op 
papier, die bolletjes overal bij nieuwbouwwoningen, maar het kan zeker nog 
veel beter. Ik denk dat de ontwerpers, die worden ingehuurd door een 
woningbouwvereniging, mensen zijn die nog nooit in de praktijk hebben 
gewerkt. Die kijken er dus heel anders naar dan mij. Ik zit ook in de praktijk 
en heb nog steeds feeling met de uitvoering. Dat vertaalt zich nog steeds in 
de manier waarop je het ontwerp gaat doen. Vroeger werd er niet naar 
gekeken, het werd gewoon aangelegd, of het nu in de praktijk haalbaar was 
of niet. Hier moeten we echter zeker naar kijken als groenmensen.  
Met een inbreiplan krijgen wij een ontwerp en vervolgens vragen ze aan ons 
of wij er iets mee kunnen, omdat wij het uiteindelijk in beheer krijgen. Dan 
wordt het bijna altijd helemaal op de kop gezet. Er komen ontwerpen naar 
ons toe waarvan ik denk, hoe bestaat het. Meestal is het niet praktisch of 
weet je al dat het assortiment het niet zal doen op deze grondsoort. We 
hebben van oorsprong in Oosterbeek heel veel leem in de grond, en een 
zandrug die door Renkum heen loopt. Dat is heel arme grond en in 
Oosterbeek schiet het de grond uit. Iemand die zich niet verdiept in de 
bodem weet dat ook niet. Gebiedskennis is heel belangrijk hierin!  
 
Groen en civiel behoort hier tot één afdeling. Het samenwerken blijft echter 
wel een strijd, omdat we niet elkaars kennis delen. Vroeger was er geen 

overleg. We gaan nu wel samen op en proberen wel elkaars standpunten uit 
te leggen, waarom iets wel en waarom iets niet kan. Maar het blijft een strijd.  
 
Hoe komt het dat groen in jullie gemeente hoog op de agenda is komen te 
staan? 
We zijn een hele groene gemeente. Het zit hier nog niet tussen de oren, maar 
het groen vertegenwoordigt bij ons een hele grote economische waarde. 
Deze gemeente is ontstaan doordat  er tweehonderd jaar geleden 
welgestelde mensen kwamen wonen en landgoederen stichtten. Zo is het 
dorp Oosterbeek ontstaan met allemaal landgoederen. Deze 
vertegenwoordigen een hoge OZB waarde, hier krijgt de gemeente ook geld 
van binnen. Het economisch denken van groen is hier nog niet zo aanwezig, 
want er wordt hier net zo goed een boom gekapt als er weer een gebouw 
moet komen. Je komt hier niet om groen heen, dus vandaar dat het ook 
redelijk op de agenda staat. En we hebben hier ook een hele kritische 
bevolking, als het op groen aankomt. Als wij maar wat zouden 
‘aanrommelen’, komen we de bewoners en de vele belangengroepen wel 
tegen. Vandaar ook dat het hoog op de agenda staat. Er staat echter 
evengoed een forse bezuiniging op de agenda, daar is het groen ook niet 
onderuit gekomen.  
 
Wat maakt dat Jan Hekman u noemt? 
Wij hebben met de Entente Florale meegedaan, zowel nationaal als Europees 
en hebben die allebei gewonnen. Dan komen er externe mensen kijken hoe je 
het doet. We hebben er toen bewust voor gekozen dat we niet overal 
bloembakken neer zouden zetten en stoepen vegen. Zoals het is, zo is het. 
Toen was ons beleid wel actueel, de hoofdlijn tot en met de uitvoering 
hadden we netjes beschreven en dat kon je buiten ook zien. Misschien dat 
dat de reden is geweest dat Jan zei dat wij het goed voor elkaar hadden. 
Maar er zullen ongetwijfeld meerdere gemeenten zijn die het zo hebben 
beschreven. Ik heb wel eens meer  gezegd, wij teren op het groenonderhoud 
van vroeger. Toen ik hier 27 jaar geleden kwam, waren er zeventig 
groenmedewerkers in de buitendienst, alles was spik en span. Nu zijn er voor 
civiel en groen samen nog maar nog maar twintig medewerkers.  
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Ook denk ik dat we deels gewonnen hebben door het succes van vroeger. De 
landschapsstructuur en de landgoederen die er nog steeds zijn, bepalen ook 
in hoge mate het verhaal. In Renkum is een industrieterrein weggehaald om 
ruimte voor herten te maken, Renkums beekdal is daar heel uniek. 
Oosterbeek is weer heel bosrijk. De verschillen in deze gemeente zijn erg 
groot en dicht bij elkaar. We hebben een stuwwal, heide, beekdalen, dus een 
heel divers landschap en het buitengebied is vele malen groter dan de 
bebouwde kom. Maar dat we nu minder mensen op groen hebben doet ook 
heel veel. 
 
Vroeger hadden we de hovenier in gemeentedienst langs de weg lopen. Deze 
had meer feeling voor de omgeving dan een aannemer, want die vertrekt 
weer. Vroeger werden de hagen met de hand geknipt, tegenwoordig komt er 
een machine die het er afvreet, en ook dat is goed. Het beeld is wat ruiger 
geworden. Waar vroeger de eenjarigen en rozen stonden, staan nu taxussen  
en perken met heesters. Ziet er ook wel netjes uit, maar het is anders, niet 
perse beter of slechter. Het onderhoudsniveau is sterk verminderd en is nu 
op B-niveau (CROW). De waardering van mensen is er nog steeds. Vroeger 
hadden we echter 7 à 8 onderhoudsrondes die 100% waren, nu is het 
onderhoud op B niveau, dat maakt wel verschil. De achteruitgang van het 
onderhoud is geleidelijk gegaan, maar het is net of de mensen er aangewend 
zijn. Het is niet allemaal verwaarloost, maar je moet ook dingen gaan 
omvormen om toch een beetje kwaliteit in de wijken te houden met het 
verlaagde onderhoudsniveau. Daar zijn we de laatste jaren wel goed mee 
bezig. We hebben hier bosrijke gebieden en we moeten vasthouden aan het 
beleid dat de omgeving sterk moet worden. We gebruiken daarom 
bijvoorbeeld bomen die passen in een bosrijke omgeving. Daar moeten we 
strak op zitten. Ook gebruiken we minder plantensoorten per vak.  
Waardering is nu soms groter dan vroeger, want als we iets oppakken zien 
mensen dat iets netjes wordt en mensen zijn dan dankbaarder dan vroeger. 
Toen was altijd alles netjes en dat was heel gewoon. Bijvoorbeeld twee jaar 
geleden was het budget voor onkruid op verharding bezuinigd en hebben we 
het onkruid dus laten groeien. We zagen toen de klachten weer toenemen, 
de politiek reageerde hierop, waarop vervolgens weer geld werd uitgegeven. 
Dat is eigenlijk de enige manier om het te doen. Deze gemeente heeft 

geprobeerd om via de achterdeur weer wat voor elkaar te krijgen, maar op 
een gegeven moment is het geld op. Daar zitten we nu ook mee. Als het geld 
op is, kunnen we bepaalde dingen niet doen. Daar zij we dan ook heel stellig 
in. Wanneer echter de klachten weer toenemen, helpen deze klachten je 
weer om zaken voor elkaar te krijgen.  
 
Welk advies heeft u voor Heerhugowaard voor wat betreft het 
groenontwerpproces. 
Zie overige onderdelen. 
 
Hoe houd je blijvend aandacht voor groen? 
De politiek bepaalt hier. Een voorbeeld om groen op de agenda te houden is 
dat we (ludieke) acties houden, zoals op een zaterdag een jaarlijkse excursie 
in de bossen. Dan hebben we het over het uitdunnen van de bospercelen. We 
nodigen de politiek en bewoner uit om de te kappen bomen te blessen. Wij 
kunnen dan een aantal dingen uitleggen. Een collega legt weer andere zaken 
uit aan de bewoners, want die vinden vaak weer heel andere dingen 
interessant. Raadsleden zijn meer bezig met wat het kost. We hebben dan 
ook weer een aparte avond voor raadsleden.  
We hebben een proef gedaan in de bestrijding van de Japanse duizendknoop 
met varkens, het resultaat is niet wat we verwacht hadden, maar er is wel in 
heel Nederland publiciteit voor geweest. We hebben bewoners en politiek 
aangeven dat we deze plant hier hebben en als je die wilt bestrijden, dan kun 
je niet honderd varkens laten lopen, dan zul je geld moeten investeren. Zo 
proberen we de politiek en de inwoners te betrekken en zaken uit te leggen, 
zo mogelijk dus ook door ludieke acties. We proberen uit te leggen dat we te 
weinig geld hebben om deze planten te bestrijden. Publiciteit doet het altijd 
goed, zeker als het positieve publiciteit is.  

 
Hoe heeft u het voor elkaar gekregen om goud te halen bij de Entente 
Florale? 
Zie overige onderdelen. 
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2. Maatschappelijke waarde van openbaar groen 
 

Waarom is groen belangrijk? 
Zonder groen geen leven, zeg ik altijd. 
Een mooi voorbeeld. We hebben hier een mooi inbreidingswijkje in 
Oosterbeek gehad, daar prevaleerde eigenlijk het geld en niet het groen. Er is 
dicht op elkaar gebouwd en er was een veldje  en daar staat dan één 
Tulpenboom en dat was het. Als groenmensen hebben we toen gezegd, dit 
kan niet dit is veel te massaal, veel te stads voor een dorp als Oosterbeek. De 
toenmalige  directeur en projectontwikkelaars waren het niet met ons eens. 
Er werd toch gebouwd en toen het gebouwd was,  zei iedereen dat er veel te 
weinig groen was., het was allemaal veel te stenig. We hebben met alle 
plezier van de wereld nog gekeken waar we nog iets konden planten, maar 
het was allemaal zo uitgeknepen. Nu zien we dat er continu 25% van de 
woningen te koop staat. De wijk bestaat uit beton en nog eens beton. Groen 
is leven, het verminderd stress. In de zomermaanden koelt het de 
temperatuur. Er zijn heel veel functies die we aan groen kunnen toe 
schrijven. Dit besef zien we nu ook in de steden toenemen. Groen doet veel 
voor de woonomgeving. Dat zijn zaken die nog wel eens worden vergeten. 
Het voorbeeld van het wijkje is hiervan ook wel het bewijs.  
 
Wat zijn de momenten om ons sterk te maken voor groen? 
In feite gaat dat de hele dag door, je krijgt telefoon en moet daardoor continu 
het verhaal uitleggen. Voor mij als beleidsmedewerker is het vaststellen van 
het groenstructuurplan door de raad een belangrijk moment. Dan moet het 
ook goed op de agenda en moet het raadslid weten wat het betekent als ze 
ergens ja of nee tegen zegt. Dan is het voor mij als beleidsmedewerker 
belangrijk dat je politiek draagvlak hebt. Als je dat draagvlak hebt, kun je met 
de uitvoering beginnen. Het is eigenlijk een continu proces, want je stelt het 
beleidsplan op en het verloopt weer een keer. Vervolgens ga je het weer 
actualiseren met de inzichten en problemen van dan. En hoop je de handen 
weer op elkaar te krijgen.  
 

Welk advies heeft u voor Heerhugowaard om de maatschappelijke waarde 
van openbaar groen beter te gebruiken? 
Ik ken Heerhugowaard niet zo, het zal iets minder groen zijn dan hier en meer 
verstedelijkt. Het groen wat er is zal ook veel waardevoller zijn dan in 
Renkum, bijvoorbeeld een boom in het centrum. Hier staan veel meer bomen 
in het centrum. De waarde van groen kan de economische waarde zijn, of 
waarde van groen in die zin dat de temperatuur daalt in de zomermaanden. 
In Heelsum is in de jaren 80 ook nieuwbouw gepleegd, en heel compact 
gebouwd met allemaal tegels in de stoep en Potentilla op de hoek. Dit zal 
misschien wel vergelijkbaar zijn met Heerhugowaard. Mensen waren daar 
niet blij mee en ze hadden ook gelijk. Maar er waren wel een aantal open 
stukjes en toen hebben we gezegd, hier moet je de nadruk op leggen en 
proberen daar de mensen naar toe te lokken om te recreëren of te 
ontspannen. Die inrichting hebben we ook aangepast met behulp van de 
bewoners uit de buurt.  De open groenvakken met allemaal struiken er 
omheen trokken vooral hangjongeren. De bewoners wilde weer van die 
hangjongeren af. Toen hebben we samen met de inwoners uit de buurt dat 
binnenterrein opnieuw ingericht met  veel groen en bankjes. De Bolacacia’s 
en tegels uit de stoep en uit de parkeerplaatsen hebben we allemaal 
weggehaald want dat draagt niet bij. Je concentreert je op bepaalde plekken 
en daar leg je ook de nadruk op.  
In Heerhugowaard heb je waarschijnlijk ook bouwblokken en er zal 
ongetwijfeld ruimte zijn voor sport en spel. Ga daar de nadruk op leggen en 
maak daar je groen. Probeer in het stadshart de economische waarde van 
groen te benadrukken, want dat wordt heel gauw vergeten. Maar wijs ook op 
de andere bijkomende voordelen. Feit is dat de laatste jaren de 
temperaturen heel heet en extreem koud kunnen worden en er heel veel 
regen valt. De waterbergende functie van groen wordt ook vaak vergeten, 
maar is  wel heel belangrijk. Elke gemeente heeft te maken met 
wateroverlast als het heel hard regent. En dan kun je zeggen we gaan de 
riolen nog groter maker, maar dat kan niet. Je kunt geen riool van twee meter 
hoog aanleggen. Het water moet echter wel afgevoerd worden. De 
waterbergende functie van groen is in de nieuwbouwwijken, waar iedereen 
de voor en achtertuin heeft dicht gestraat, heel waardevol. Als het droog is 
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na een regenbui kunnen mensen daar toch recreëren of als het heel warm is 
kunnen mensen daar toch onder een boom zitten.  
Naast dat groen mooi is , zijn er nog andere redenen om groen aan te leggen. 
Leg de nadruk op de waarden van groen! Er zijn hele grote waarden. Men lijkt 
tegenwoordig wel alleen dol te zijn op geld. Maar als je zegt, wij hebben een 
probleem met water en we hebben hier een groenstrook, die we kunnen 
herinrichten samen met de buurt, zodat die een waterbergende functie krijgt 
en waardoor het  riool niet vergroot hoeft te worden, scheelt dat ook weer 
kosten.  
Iedere wijk zou eigenlijk zijn groene ontmoetingsplek moeten hebben. Het is 
een beetje stads om massaal naar het park te trekken. Samen met de buurt 
ontmoetingsplekken opzetten, dat werkt hier heel goed. Groen heb je ook 
nodig om een aantal andere zaken op te lossen.  
 
3. Wat wordt verstaan onder asset management en wat zijn de 

belangrijkste kenmerken daarvan? 
 
Gebruikt u asset management? 
Nee, dat zegt mij niets.  
 
Dick: Je beheert een kapitaalsgoed, hoe kun je dat nu zo goed mogelijk 
beheren? Hoe zorg je dat je een zo groot mogelijke opbrengst heb van je 
asset, je eigendom en zo weinig mogelijk geld aan onderhoud kwijt bent? 
 
Dit is ook een beetje het verhaal van economische waarde van groen, dat 
hebben wij hier nog niet. Als ik tegen de wethouder van financiën zeg, ik 
vertegenwoordig hier een waarde waarvan jij indirect profijt hebt, dan zal hij 
niet begrijpen waar ik het over heb. Het klopt wel wat je zegt. Als hier nu 
geen boom stond, zou de gemeente Renkum deze omvang niet hebben. 
Duiven bijvoorbeeld is één grote nieuwbouwwijk met rijtjeswoningen. Een 
eenheidsworst, qua groen is het allemaal net niet, en met één soort 
bevolkingsgroep. In Renkum wonen niet alleen maar welgestelden. We 
hebben hier ook ‘mindere buurten’. Maar door het vele groen heb je wel een 
gevarieerd inwonersbestand en als het landelijk slecht gaat, heeft dit bij ons 
minder invloed als in bijvoorbeeld Duiven.  

Welk advies kunt u Heerhugowaard geven voor het gebruik van asset 
management. 
n.v.t. 
 
4. Afwegingskader  

 
Wat vindt u van het afwegingskader? 
Dick: Hebben we met elkaar de waarden van groen wel in beeld?  
 
In het groenstructuur plan van 2004 hebben wij het nog niet over de 
waterbergende functie van groen, dat speelde toen nog niet. Die waarde van 
groen hebben we toen gezegd, moet er veel prominenter in komen. Daar 
moeten we stukken groen voor aanwijzen. Ondanks dat we hier veel  groen 
en  bos hebben, is er in de stedelijke gebieden, als het hard regent, een 
probleem door wateroverlast. Het riool vergroten kan niet. We hebben er bij 
de bewoners de nadruk op gelegd dat wateroverlast niet alleen een 
verantwoordelijkheid voor de gemeente is, maar ook voor hen. Het water kan 
vaak niet weg komen omdat rondom alles is afgezet met schuttingen. 
Bewoners beseffen nu dat ze zelf ook wat moeten gaan doen. Dit is een van 
de waarden die ik er wel in ga zetten. Met de economische waarde had ik ook 
wat willen doen, maar daar heb ik nu nog niet voor gekozen.  
 
Is het afwegingskader bruikbaar? 
Dick legt de bedoeling van het afwegingskader uit. Probeer die groenwaarden 
in zicht te krijgen en ze bewust te gebruiken. 
 
Bij veel projecten zien we dat we iets aanleggen omdat we subsidie krijgen, 
maar naderhand zien we dat er geen geld is voor onderhoud, waardoor het 
beeld verpauperd. Voordat je begint moet je al nadenken over wat de 
consequenties straks zijn. We leggen verkeerde prioriteiten, we denken dat 
het geld opgemaakt moet worden, omdat we het project anders niet voor 
elkaar krijgen. 
Eigenlijk moeten we zeggen, we nemen het niet in beheer. Dat vind ik wel 
heel triest, maar het gebeurt hier nog steeds en daar zullen wij niet uniek in 
zijn, denk ik.  
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Maar dat zal denk ik radicaal anders moeten. Dit afwegingskader zou daar 
een hulpmiddel in kunnen zijn. Het zou je als gemeente kunnen dwingen om 
er vanaf het begin over na te denken. Maken we de subsidiepot leeg of 
bewaren we nog wat waar we over een aantal jaren nog wat aan hebben. Dit 
nadenken hierover gebeurt nu niet voldoende. 
 
Waar in het proces is het afwegingskader bruikbaar? 
Zie overige onderdelen. 

 
5. Conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen  

 
Wat vindt u van de conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen? 
 

N.a.v. Aanbeveling 1 Actief de waarden van groen verhogen. Dit heeft effect 
op duurzaamheid. 
 

Duurzaamheid is hier ook een hot item. Hier zit in dat het ‘duur’ moet zijn. Dit 
vind ik een lastige.  
Je kunt een boom planten die opgejaagd wordt met kunstmest en die in de 
straat planten. Of je kunt een boom planten die op eigen kracht groot is 
geworden en die plaats je in de straat. Die is dan veel duurder, maar daarvan 
weet je dat die zich sneller aan past aan de omgeving. In die context kun je 
duurzaamheid wel toepassen. Duurzaamheid is echter een heel groot begrip 
en wordt te pas en te onpas gebruikt, net als het begrip biodiversiteit. De 
meeste mensen weten niet eens wat het betekent. Er is niet een 
afgebakende tekst van wat onder duurzaamheid wordt verstaan. Er word van 
alles aan gehangen. Als je het in de goede context gebruikt dan ben ik het 
helemaal met je eens. Alleen op politiek niveau wordt het begrip 
duurzaamheid te pas en te onpas en soms verkeerd gebruikt. Het klinkt leuk, 
maar niemand vraagt wat er mee bedoeld wordt. Ik kan ook een heel verhaal 
maken waarin ik zeg dat ik de hele stoep met Round-up ga spuiten in het 
kader van duurzaamheid en dat is niet echt verkeerd. Maar je kunt dit ook 
benaderen vanuit CO2 neutraliteit.  
 
 

N.a.v. Aanbeveling 2 Een drive ontwikkelen om groen hoger op de politieke 
agenda te krijgen. 
 

Ja en nee. We hebben nu te maken met de komst van de participatiewet, de 
sociale werkvoorziening zoals we die nu kennen houdt ermee op. Dus straks 
moeten we een particulier bedrijf inhuren en verplichten enkele mensen in 
dienst nemen, in zoverre klopt het. Ik zei al tegen de wethouder dat de focus 
i.v.m. participatie nu alleen op groen wordt gelegd, maar dat is helemaal niet 
zo. De sociale werkvoorziening loopt hier ook te schoonmaken, daar zijn ook 
kansen, het is niet alleen maar groen. Het is een en/en verhaal. Je kunt van 
alles vinden over groen, maar groen onderhouden is ook nog een vak. Dus 
zomaar iemand in het groen plaatsen dat kan niet. 
 
Op CO2-neutraal kun je op zich niet tegen zijn. Alleen dan zie je dat er 
zonnepanelen op het gemeentehuis moeten komen. Je kunt ook kijken, wat 
stoten wij nu uit aan CO2 en hoeveel bomen zouden erbij moeten om dat te 
compenseren? Het bomenbestand neemt namelijk ook aanzienlijk CO2 op. 
Het is niet alleen maar zonnepanelen op het dak, het groen hoort er ook bij.  
Dan kun je de omgeving vergroenen door bomen te planten. Daar is een 
drive, een passie voor nodig. Niemand kan iets tegen hebben op de intentie 
om CO2-neutraal te zijn, maar de focus ligt nu nog te veel op de gebouwen. 
Dat is op zich goed, maar je moet ook het groen erbij betrekken, zeker in de 
nieuwbouwwijken met weinig groen.  
We blijven uitstoten, wat we ook doen. We hebben dan wel een geïsoleerd 
gemeentehuis, maar wat dan nog, de computers staan wel aan. Dat kunnen 
de zonnepanelen niet aan en dat compenseer je dan met extra bomen. Die 
focus op groen is belangrijk, het is en/en. Het is nu allesbehalve groen.  
Er wordt teveel gefocust op gebouwen. Er word wel eens gedacht dat een 
boom minder geen verschil maakt, maar elke boom is er één, zeker met het 
CO2 verhaal. 
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N.a.v. Aanbeveling 3 Het aantal m2 groen in nieuwbouwwijken verhogen 
boven de 75 m2 norm met minimaal het aantal m2 groen dat bij 
herinrichtingen verloren gaat. 

 

Alleen het dorp Oosterbeek voldoet aan de norm, de rest van de dorpen 
zitten er allemaal ruim onder. Dit vond ik echt bijzonder. Dit is de norm voor 
puur het stedelijk groen. In een stad als Amsterdam zal dat heel nauw komen. 
Maar wij zitten er fors onder. 
We zitten onder de norm, dus moet er eigenlijk minder snippergroen 
verkocht worden. Je ziet hier ook op wijkniveau continu het gevecht, er moet 
een parkeerplaats, er moet dit en dat. O ja, er moet ook nog groen. 
 
Ik vind dat als er een norm geaccepteerd wordt, je hem ook moet handhaven. 
Je zou in feite bij herinrichting in het nieuwe plan al extra groen moeten 
aanleggen, want je weet dat het in de toekomst toch weer ten koste gaat van 
het groen. Er is een groot verschil tussen een nieuwbouwwijk nu en van 
veertig jaar geleden. Toen was het nog veel ruimer. Het probleem met hevige 
regenval, als het water nergens weg kan, is ook de bebouwingsschade, het is 
veel te dicht bij elkaar. Het gros van de mensen heeft niets meer met 
tuinieren, allemaal  bloembakken, schuttingen en verharding. Dat zorgt wel 
voor problemen, het heeft indirect te maken met het loslaten van die norm. 
Het is dus extra belangrijk dat je extra groen aanlegt in de nieuwbouwwijken 
vanwege al die ontwikkelingen. 

 

N.a.v. Aanbeveling 4 Overwegen om hoger te scoren op de norm van de Raad 
voor het Landelijk Gebied voor recreatief groen in het buitengebied van 72 m2 

– 300 m2. 
 

Erwin heeft daar ook nog nooit van gehoord, maar zij voldoen ruimschoots 
aan die norm.  

 

N.a.v. Aanbeveling 5 De inrichting van de groene openbare buitenruimte moet 
een zekere mate van flexibiliteit hebben. Om veranderingen op te kunnen 
vangen moet er wel voldoende areaal groen aanwezig zijn. 
 

Ik sta achter de stelling, je ziet met name het gedoe om parkeervakken en 
groen. Als groenman hoor je vaak van collega’s dat je nooit meewerkt. Met 
name in de oudere wijken, daar is de inrichting ook niet gemaakt op zoveel 
auto’s. 
Als er iets is bij de bewoners, wijzen ze naar de gemeente. Nederlanders gaan 
er van uit dat de overheid alles regelt. De participatiemaatschappij is er nog 
niet.  
 
Maar het is een en/en verhaal. Bijvoorbeeld bij een bepaald project wilden 
bewoners bomen, maar er was niet voldoende ruimte. Ik heb toen gezegd dat 
als ze bomen wilden, ze deze in hun voortuinen zouden moeten planten. 
Zestien mensen hebben dit toen gedaan. Zij kunnen het voorbeeld voor in de 
toekomst zijn. 
 

N.a.v. Aanbeveling 6 Activiteitenvrije zones 
Al bij het allereerste ontwerp van een nieuwe wijk na denken over 
activiteitenvrije zones voor bomen. Kabels en leidingen mogen daar dan ook 
absoluut niet worden neergelegd. 

 

Erwin: Dit vind ik een hele goeie.  Den Haag heeft dat volgens mij al in de 
binnenstad, maar daar heeft een boom in de binnenstad een veel grotere 
waarde dan hier. 
Tegenwoordig is het ondergronds net zo druk als bovengronds. Je kunt 
eigenlijk nergens meer een boom planten. Het is een continu gevecht van een 
boom planten, waar een jaar later weer een kabel onderdoor wordt gelegd. 
Kabelvrije zones in het bestemmingsplan vastleggen is een duurzame 
oplossing voor groen in de stad of het stedelijk gebied. 
 

N.a.v. Aanbeveling 7 Tekeningen ondergrondse groeiruimte  
De benodigde ondergrondse ruimte voor te handhaven bomen claimen en op 
tekening vast leggen en deze tekening leidend laten zijn bij alle acties. 
 

De bewortelbare ruimte is wat anders dan de plantplaats. Een boom van de 
1e grootte heeft zeker 75  m3 bewortelbare ruimte nodig. 
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Het zou wel goed zijn, maar waarschijnlijk moeilijk om voor elkaar te krijgen. 
Maar zeker belangrijk in een plein of midden in de stad. 
 

N.a.v. Aanbeveling 8 Minimale breedte plantvakken 
Langs wegen met bomen van de 1e grootte het groenvak minimaal 5 m breed 
maken. 
 

Als het kan moet je het zeker doen, je kan het niet als eis stellen. Wij hebben 
in een straat nu een plantvak van twee meter waar eerst een stoep was en 
dus hebben we daar al heel wat mee gewonnen. Er zijn tegenwoordig zoveel 
belangen waar je rekening mee moet houden.  
 

N.a.v. Aanbeveling 9 Het robuuste groen zien als dé groenbasis waaraan niet 
getornd wordt.  
 

Ja, mee eens. Dat ga ik ook voorstellen in ons groenstructuurplan. Dat we in 
ieder geval een aantal parken en groene enclaves in de dorpen moeten gaan 
beschermen via het bestemmingsplan.  
Zo ook voor de groene plekken in de inbreiplannen. Want zo’n stukje groen 
zorgt voor bijvoorbeeld ontmoeting, klimaat en waterberging. Met die 
waarden moet je nu al rekening houden. Dit is een heel goed punt. Het moet 
niet blijven bij mondeling belijden, maar moet vooral ook in het 
bestemmingsplan vastgelegd worden. 

 

N.a.v. Aanbeveling 10 Duidelijke verbindingen ontwikkelen tussen de wijken 
en de robuuste, natuurlijke groengebieden. 

 

Ja , met natuurlijke geleiding van het ene park naar het andere park of 
groengebied gaan. Dat kun je bijvoorbeeld met een bomenstructuur doen. 
 

N.a.v. Aanbeveling 11 Onderzoeken hoe groen ingezet kan worden om 
betrokkenheid in de wijk te creëren. 
 

Met een herinrichting kun je dat doen via een buurtvereniging. Voor een 
bestaand stukje krijg je mensen niet zo gauw actief. Bij nieuwe 

ontwikkelingen, met name in nieuwbouwwijken, zie je dat wel gebeuren, dat 
mensen gezamenlijk de schoffel pakken. Dat vergroot de sociale samenhang. 
Herinrichtingen en nieuwe ontwikkelingen zijn de momenten om 
betrokkenheid te creëren. 
 

N.a.v. Aanbeveling 12 De plek van groen in het algemeen belang definiëren en 
in de gaten houden in participatietrajecten. 
 

Zeker, dat zei ik ook al. 
 

N.a.v. Aanbeveling 13 De rol van kaders en begeleiding in een 
participatieproces definiëren.  
 

Ja. Wij hebben nu wel in het nieuwe groenstructuurplan aangewezen waar 
bijvoorbeeld een moestuintje kan komen als bewoners dat willen. Het idee 
en de uitvoering moet van de bewoners komen. De gemeente faciliteert. Het 
specialistische onderhoud zal de gemeente altijd blijven doen. Participatie 
oké, maar je moet het wel leggen bij de club waar het hoort. Dit gaat niet 
automatisch. Mensen moeten dit leren en dat is  een taak voor de gemeente. 
Er moet wel een gezonde balans zijn tussen wat de gemeente doet en wat de 
bewoners doen.  
Ik zou zeggen die gezonde balans is 75% bij de mensen die graag willen en 
25%  bij de gemeente. Nu is 95% bij de gemeente en de rest bij de bewoners, 
dat moet helemaal andersom. De bewoners moeten leren om meer zelf te 
doen. 
 

N.a.v. Aanbeveling 14  De voorlichting over groen intensiveren om de 
waarden van groen tussen de oren van mensen te krijgen. 
 

Het woord groen wordt hier bij de gemeente altijd wel benadrukt. Maar het 
ontbreekt vaak aan het dieper op de materie in gaan met de voorlichting. 
Als je politiek gezien de economische waarde van groen tussen de oren kunt 
krijgen, kan dat een economische impuls voor de gemeente zijn. 
 

N.a.v. Aanbeveling 15  Actief baathouders zoeken voor medefinanciering. 
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Wij hebben een park in Oosterbeek dat verwaarloosd was. Een vermogend 
iemand die daar naast woonde heeft 4,5 ton geschonken om het park op te 
knappen.  
Wij kunnen als overheid niet naar de postcodeloterij om geld te krijgen. Dus 
dat is een lastige. Er zijn nog wel subsidie potjes die wij als gemeente kunnen 
gebruiken. Dus als die potjes er zijn, probeer er zoveel mogelijk uit te halen. 
We hebben hier een landgoed in eigendom van de gemeente. Dat is over 
gedaan naar het Gelders Landschap, die kreeg van de postcodeloterij wel een 
paar ton en een gebouw is nu tot orangerie verbouwd. De gemeente heeft 
die mogelijkheden niet. Zoek en gebruik de subsidiepotjes. 
 

N.a.v. Aanbeveling 16 Een bestemmingsreserve voor groen creëren, zodat er 
bij renovaties voldoende geld beschikbaar is. 
 

Ja, mee eens. In onze nieuwe bouwverordening hebben we opgenomen dat 
als er bomen weg moeten bij bouwprojecten en als ze niet herplant kunnen 
worden, dan wordt de geldelijke waarde die ze vertegenwoordigen in een 
fonds gestopt, zodat er elders in de gemeente weer bomen kunnen worden 
geplant. 
 

N.a.v. Aanbeveling 17 Asset management kan helpen de asset Groen te 
verbeteren door niet uitsluitend een middel voor control te zijn. Maar juist 
door waarde(n)maximalisatie centraal te stellen en met groenwaarden hoog 
te scoren op de drie P’s. 
 

n.v.t. 
 

N.a.v. Aanbeveling 18 Er zou meer toezicht op de aanleg en renovatie van 
groenvakken moeten zijn door een toezichthouder groen.  
 

Ja, dat zo wie zo. Bij groen moet een groenman en niet een civiele man of  
cultuurtechnieker toezicht houden. We hebben ervaring met inbreiplannen, 
waar een civiel man ook het groen erbij nam, dat werkt dus niet. 

N.a.v. Aanbeveling 19 Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig 
activiteiten) nodig om tot wasdom te komen. Een goed ontwerp staat of valt 
met goed onderhoud door vakmensen. Voor de begeleiding van ecologische 
projecten kiezen voor begeleiding door vakmensen die bekend zijn met het 
gebied. 
 

Ja, met beide ben ik het me eens. Alle twee heeft zijn zorg nodig. Als je geen 
zorg besteed aan nieuwe aanleg, is het zeker dat het gaat het mislukken. 
 

N.a.v. Aanbeveling 20 Het zoeken naar groenwaarden stimuleren door het 
afwegingskader Groenwaarden te implementeren in het groenontwerpproces. 
 

Zie overige onderdelen. 
 
Heeft u nog andere aanbevelingen? 
Zie overige onderdelen. 
 
6. Wilt u nog iets aanvullen of heeft u nog een ander advies? 
- Luister naar je inwoners. 
- Zorg dat je bij nieuwe ontwikkelingen er als eerste bij bent (voordat er 

zaken besloten zijn), want dan kun je nog wat dingen invullen en 
bijsturen. Als de stedenbouwontwikkelaars en de mensen van financiën 
er naar hebben gekeken, ben je eigenlijk al te laat. 

- Zorg dat de waarden van groen tussen de oren zit, zowel bij de politiek 
als bij de projectontwikkelaar. 

- Probeer het afwegingskader er in te krijgen, zodat je gedwongen wordt 
over de waarden van groen na te denken.  

- Zorg dat je de taxatiewaarde van de te verwijderen bomen in een fonds 
krijgt. 
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Bijlage 11 Interview Han Egberink, teamleider wijkbeheer, gemeente 
Doetinchem              

                        09 december 2015 

1. Groenontwerpproces 

 
Is het groenontwerpproces bij u afwijkend van Heerhugowaard? 
Wij hebben als afdeling BUHA (Beheer, uitvoering, handhaving, afval en 
accommodaties) te maken met het bestaande gebied. Het Ingenieursbureau 
doet de nieuwe ontwikkelingen.  
 
Wij hebben een coördinatieteam openbare ruimte (COR), waar alle grote 
plannen langs gaan. Deze COR bestaat uit een voorzitter, een ontwerper en 
vakspecialisten. Zij kijken met name naar nieuwbouwplannen. Als BUHA een 
grote reconstructie doet, gaat die ook via de COR. Kleine renovaties of een 
enkele straat gaan niet via de COR. 
De reden waarom dat steeds strakker gebeurt, is dat er vroeger plannen 
werden gemaakt zonder beheerparagraaf. Dan heb je een leuk plan, maar 
hoe ga je het beheren? BUHA kreeg dan vervolgens het probleem 
voorgeschoteld dat ze voor het geld moesten zorgen. Als er geld genoeg is, is 
dat geen probleem, maar dat wordt steeds lastiger. Wij accepteren geen 
plannen meer zonder beheerparagraaf. Daarin staat dat wanneer je iets 
aanlegt, de beheerkosten met de areaaluitbreiding aangevraagd moeten 
worden en gehonoreerd moeten worden.  
Alle plannen die door het COR behandeld worden, gaan via het college. Als 
daar een handtekening op staat, staat er ook een handtekening op de 
beheerparagraaf en dat is de leidraad. Dan zijn er altijd nog wel dingen die 
niet even soepel gaan. Dit heeft ook te maken met iets, wat ik ook wel in 
jouw stuk herken, wat is het onderhoudsniveau, hoe ga je het ontwerpen en 
welke eisen moet het hebben. Wij hebben eigenlijk een tweeluik, dat is de 
ontwerper-realisatie, daar staat eigenlijk alles in qua beleid en 
uitgangspunten. En er is een materialenboek gekoppeld aan de 

onderhoudsniveaus. Het is eigenlijk het beheerplan, met daarin een 
beeldenboek en eenheidsprijzen, wat doe je ervoor. Het college stelt ook het 
onderhoudsniveau vast en op dat moment weet je ook welk beeld je neer 
moet leggen.  
 
Zoals jij nu in je stuk de drie P’s hebt uitgewerkt, dat hebben wij dus niet. En 
asset management ook niet. Maar wij hebben wel de zaak verbonden, zodat 
je op dezelfde punten uitkomt. Wat is belangrijk in een stad qua klimaat, 
hoeveelheid groen en hoofdstructuur. We hebben natuurlijk een 
structuurvisie en een groenstructuurplan, waar ook die componenten in 
staan. Het groenstructuurplan is ook weer gekoppeld aan diverse andere 
plannen. Daar staan ook de groene linten in. Dus eigenlijk kom je wel de drie 
P’s tegen, maar dan op een andere wijze. 
 
Wat betreft jouw rapport, het gaat er om hoe je het straks gaat toepassen. 
Het zijn wel de ingrediënten. Teeb-stad, CO2 reductie, schone lucht, klimaat, 
fijnstof op vangen, kom je ook in ons boekje tegen. Daar houden wij al 
rekening mee, maar niet volgens een vast rijtje. Je komt het in de stukken 
tegen.  
 
Wij hebben het voordeel dat we een groene gemeente zijn. Je moet echter 
ook altijd wel bewaken dat die ook groen blijft. Maar we hebben groene 
longen door de stad lopen, die ook in het groenstructuurplan vast staan, dat 
zijn eigenlijk de hoofdstructuren. Straten en hofjes zijn bij ons de 
nevenstructuren. De burgerparticipatie, wat ook in jouw stuk voorkomt, vindt 
met name plaats in de nevenstructuren, maar ook wel in de parken. De 
bewoners voelen zich ook verbonden aan een park. Meer dan aan de 
hoofstructuur, die eigenlijk ook belangrijk is voor iedereen, maar toch meer 
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een gemeentelijke taak is. In de straat is de invloed van de burger ook weer 
veel groter.  
 
Met name het groenstructuurplan is een makkelijk plaatje, daarin kun je heel 
goed zien hoe de groenstructuur door de stad loopt. Er is een groot, groen 
buitengebied rond Doetinchem, hoewel die grond niet een allemaal van de 
gemeente zelf is. Wij zijn in die zin wel stedelijk, maar toch ook weer heel 
groen. Wij zitten denk ik wel tegen de 70 m2 aan. Dat zit wel heel dicht tegen 
die landelijke norm aan van 75 m2 per woning. Ik denk dat als je in een heel 
stedelijk gebied woont, groen nog waardevoller is dan als je in een landelijk 
gebied woont.  
 
Wij hebben twee keer aan de Entente Florale meegedaan. De eerste keer 
hadden we de stad extra opgepoetst, de tweede keer niet. Beide keren 
haalden we zilver. Er werd naar veel meer zaken gekeken, zoals de 
cultuurhistorie, wat je eigenlijk allemaal gratis meekrijgt. Dit kun je niet 
allemaal beïnvloeden. De gemeente die nu gewonnen heeft, had dat veel 
meer mee. Maar zo moet je niet tegen de Entente Florale aan kijken. Het gaat 
om je manier van werken en cultuurhistorie heb je gewoon mee of niet. Het 
wordt ook gebruikt om bekendheid te krijgen in Europa, bevorderen van een 
stukje recreatie. Dat zijn ook afwegingsfactoren. Wij zijn erg trots op zilver. 
Meedoen zet jezelf ook aan het denken en maakt je kritisch. Bovendien is ook 
leuk om te doen en hebben we er veel plezier aan beleefd. Dus zo gaan wij 
eigenlijk met de drie P’s om. Het zit vooral verbonden in structuren.  
 
Het afwegingskader is bedoeld om in te zoomen op de waarden van groen. 
Jammer dat je het afwegingskader niet hebt vertaald in geld. Ik heb deze 
CROW publicatie er bij gezocht. Hierin staan de baten van de openbare 
ruimte, dit kan je helpen om bijvoorbeeld de waarde van groen ten opzichte 
van een woning te bepalen, want dat vind de politiek toch vaak wel 
belangrijk. Dan kun je snel uitrekenen dat de waarde van een woning 
bijvoorbeeld 7% omhoog gaat bij elk niveau dat je hoger beheerd. Dat 
vertaald zich heel snel in de waarde van een woning, maar ook in de OZB. 
Dan gaat het voor de politiek interessant worden. Dan kun je zaken aan 
elkaar kunnen koppelen. Dan wordt het interessant, dan kun je hier bedragen 

aan hangen. Dan begrijpt de politiek het ook beter. Politiek denkt erg 
financieel. Deze CROW publicatie is een leuke aanzet waar normen in staan. 
Het mooie van dit boek is, dat je niet alles hoeft uit te rekenen, maar dat je 
een paar voorbeelden uitwerkt. Zo kun je het afwegingskader versterken 
door er een bedrag bij te zetten. 
 
Je hebt veel werk verzet voor deze matrix, maar zonder financiële vertaling 
levert deze nog niets op om zo maar te zeggen. Mensen denken toch aan 
geld. Niet om het geld, maar om de prioriteit er in te herkennen.  
Gemeentegrond is geld waard en er wordt altijd met grondwaarde gemeten 
en niet met de drie P’s. Dat is wel mooi meegenomen, maar het gaat er toch 
om of we die grond hadden kunnen verkopen of dat we er een andere functie 
aan hadden kunnen geven. Dan staat groen al onder druk. 
Als je zegt, verkoop levert 1 miljoen op en je verliest 3 miljoen aan 
groenwaarde, dan kan ook een leek begrijpen, dat dit de samenleving dan 
minder oplevert.  
Gezondheid is lastig te meten en in geld om te zetten. Volgens mij staan in de 
CROW publicatie ook wel normen voor gezondheid opgenomen. Kengetal 1 is 
bijvoorbeeld woongenot, ook veiligheid is berekend. Met het gebruik van 
deze CROW normen gaat het wel meteen spreken, zeker als je het koppelt 
aan een organisatie als het CROW. Niet dat wij deze nu heel veel gebruiken, 
maar als je moet bezuinigen kun je het wel gebruiken.  
 
Ook de gemeente Doetinchem moet steeds meer bezuinigen. Wat we nu 
steeds meer algemeen krijgen, is dat we niet bezuinigen op maatregelen, 
maar op areaal.  
Dat kan ook in jouw afwegingskader. Als je sierheesters hebt, onderhoud je 
het als  sierheesters. We gaan niet het onderhoudsniveau verlagen, maar 
kiezen voor een goedkoper te onderhouden groentype. 
 
Een burger waardeert groen heel anders dan wij en elke burger ook nog weer 
heel anders. Die hebben een heel andere beleving van groen. Die denken in 
hoog en laag, maar niet er staan Vlinderstruiken. Als het schoon, heel en 
netjes is, vindt de burger het prima. 
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Wij moeten vier ton bezuinigen in het groen en dat moet je ergens vandaan 
halen. Wij kijken naar waar kun je snel bezuinigen en wat herstelbaar is. Dan 
denk ik bijvoorbeeld aan de vorm van de beplanting en hoe ga je maaien. Wij 
hebben al twee schaapskuddes in Doetinchem lopen, dus kun je eenvoudig 
ruwgras uitbreiden. Dat is allemaal herstelbaar. Als we volgend jaar weer geld 
hebben, dan gaan we bij wijze van spreken weer maaien. Daarnaast moeten 
wij wel 30 % van ons sierplantsoen rooien. Dit is een voorstel waar nog over 
besloten moet worden.  Dat kost ook geld, maar dat is wel eenmalig geld. Als 
je het uit gaat rekenen over dertig jaar, kom je misschien tot een heel andere 
conclusie, maar dat gaat nu niet op. We moeten nu vier ton bezuinigen. Dan 
kun je wel investeren en een klein stukje kapitaalsvernietiging accepteren. 
We hebben het slechte plantsoen geïnventariseerd, waar we heel veel 
zouden moeten inboeten en dat eruit gehaald.  
 
Wij hebben twee schaapskuddes, dit is niet goedkoper dan klepelen. We 
hebben ooit berekend dat het evenveel kost. We hoeven echter niet meer bij 
te maaien en ook de rand van het bosplantsoen nemen ze mee. We trekken 
met de kuddes door de stad, dit maakt dat het recreatief veel meer waard is. 
Het wordt volop geaccepteerd.  
 
Ook bij ons worden bij wijkherinrichting mensen heel erg betrokken, bij het 
nieuwbouwproces is participatie is veel minder aan de orde, omdat de 
bewoners nog niet bekend zijn. 
Participatie hebben wij op elk niveau. De hoeveelheid invloed is afhankelijk 
van de situatie. 
Een stagiaire heeft dat beschreven in een rapport.  Er is een boekje van het 
VNG, waarin aanknopingspunten en processen staan. We hebben ook voor 
ons zelf een aantal processen beschreven op grond van de Big Eight, visie 
maken,  planvorming, uitvoering en evaluatie en dan begin je weer opnieuw. 
We brengen niet altijd meer geld mee, dus dan krijg je een go/no go. Als de 
burger zegt dat zij graag wat willen gaan doen, dan kun je het 
onderhoudsgeld inzetten wat in dat gebiedje zit en daar maak je dan 
afspraken over.  
We hebben hier denk ik zo’n 50 van zulke zaken, die op die manier draaien, 
allemaal heel verschillend. We hebben bijvoorbeeld bewoners uit een 

bepaalde straat die onder de speelvoorzieningen een rubberen ondergrond 
wilden in plaats van zand. Zand is voor ons de goedkoopste oplossing is en 
toch dempend. Als je meer wilt, moet je zelf wat anders verzinnen. Want iets 
anders kunnen en willen we niet betalen, want dat past niet in ons beleid. Als 
de bewoners iets anders willen, dan kan dat wel, maar dan moeten ze 
bijvoorbeeld hun eigen straat zelf onderhouden. Zo wordt het dan terug 
verdient. Met de buurt houden ze nu hun hele straat/hofje bij.  
 
Er is in Gaanderen een stichting opgericht door bewoners en zij zijn in overleg 
gegaan met woningcorporatie Sité over het beheer van een stuk grond. 
Omdat zij een stichting geworden zijn, konden zij fondsen werven. In hun 
plan stond het voorstel om de grond voor 1 euro aan de gemeente te 
verkopen. Op de eerste avond zei de stichting dat zij het gingen aanleggen, ze 
hadden € 40.000,- aan fondswerving en hadden al een ontwerper en een 
aannemer geregeld. Het kost wel € 5.000,- aan beheer per jaar en dat is dan 
voor de gemeente vonden zij. Voor de gemeente was dit areaal uitbreiding 
wat je voor 1 euro krijgt, dus we krijgen een bepaalde waarde.  
We hebben toen gezegd, jullie zijn heel goed bezig en we willen mee doen en 
faciliteren, maar je moet er ook voor zorgen dat je die € 5.000,- aan beheer 
gaat genereren.  Wij zien het als areaaluitbreiding, maar niet meer dan bos 
en dus hebben we de eenheidsprijs van bos gehanteerd voor dat gebied en 
gezegd dat, als het fout gaat, het gebied omgevormd wordt tot bos. Dan zou 
het de gemeente nog € 2.500,- per jaar kosten en niet de € 5.000,-. Het 
project is nog steeds in gang, maar wel een van de betere 
participatieprojecten. 
 
We hebben ook parken die worden onderhouden door bewoners, maar ook 
bijvoorbeeld heel kleine dingetjes als boomspiegels. Je maakt er eigenlijk 
maatwerk van.  
De bezuinigingen willen we straks wel gebruiken om naar de buurt te gaan, 
met de boodschap dat als ze niet participeren, de gemeente bezuinigingen 
moet doorvoeren. Er zijn ook gemeentes die gewoon beginnen. Als je een 
kraan in de straat zet, komen de bewoners vanzelf in actie.  
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Bij ons werkt het dan zo dat, als de bewoners iets in stand willen houden, ze 
zelf in actie zullen moeten komen. Bijvoorbeeld, de sierheesters worden niet 
gerooid, maar door de mensen zelf onderhouden. Als gemeente neem je wel 
een risico, want hoelang blijven die bewoners waar je contact mee hebt 
gehad daar wonen? Je kunt niet voor een miljoen investeren en zeggen van 
over drie jaar heb jij de kosten, dat is wel een beetje een zoektocht. Je moet 
wel altijd even een doorkijkje maken van wat is het afbreukrisico voor de 
gemeente. Het probleem dat mensen stoppen of weggaan zal altijd blijven. Je 
moet in je planvorming nadenken over wat ze ervan maken, hoe je het terug 
krijgt en wat je daar over af spreekt.  Bij sierheesters kun je zeggen, als ze het 
niet onderhouden, dan maken we daar gazon van. Dan heb je dezelfde kosten 
die je er anders ook aan zou besteden. 
 
We hebben op dit moment niet een vastomlijnd plan voor participatie, we 
bekijken per situatie hoe we er mee omgaan. Deze week hebben we een 
bijeenkomst waar wordt bekeken hoe we gemeentebreed hier mee omgaan, 
ook de politiek is daarbij betrokken en er wordt een soort werkboekje 
gemaakt, waar mogelijk uit komt wat wij nu tegen elkaar zeggen.  
Wat wij het liefst niet willen dat iemand één op één afspraken gaat maken. Je 
kunt dit niet bijhouden, het moeten wel wat grotere eenheden zijn. 
  
Een bewoner gaat niet twee straten verder in de hoofdstructuur aan de gang, 
ze schoffelen al met moeite het groen in hun eigen straat. Je kunt wel andere 
dingen uitwisselen, zoals bijvoorbeeld met mantelzorg, wat ook 
gemeenschapsgeld is. Met geld kun je immers schuiven. Maar zover is het 
nog lang niet. Ik denk wel dat het erbij zou passen, een stuk mantelzorg 
uitwisselen tegen een stuk groenonderhoud. Maar wie controleert dat het 
ook echt gebeurd? Dat moet nog uitgedacht worden. 
 
Hoe komt het dat groen in jullie gemeente hoog op de agenda is komen te 
staan? 
Ik zie dat iets breder als ook de openbare ruimte, waarin MT en medewerkers 
heel actief zijn en in beeld zijn. We zijn drie jaar terug het wijkbedrijf gestart 
en dat is dan ook de sociale component, waarin je een koppeling maakt. De 

openbare ruimte is sowieso voor de burger van belang, hoe ziet de stad er 
uit, is het aantrekkelijk. Daar zijn wij altijd heel actief in.  
Je bent bezig met die stad. Voor bewonersparticipatie zit je ook met de 
wethouder aan tafel. Bezig met de reacties die je krijgt van bewoners. Ik ben 
teamleider wijkbeheer en heb drie wijkbeheerders in mijn team. We hebben 
drie werkgebieden, die zijn niet helemaal strak, dit is een grove verdeling. 
Iedereen weet wel wat zijn gebied is, maar we kunnen ook schuiven, dat 
maakt niet uit. Toen we het wijkbedrijf zijn gestart, zijn er 30 mensen bij ons 
gedetacheerd, plus mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt. Deze 
vormen teams met een vakman en een team er om heen. Zij hebben hun 
eigen wijk. We hebben nogal wat aannemers die we voor een gebiedje  
inhuren. We gaan meer naar raambestekken voor aannemers, waarbij de 
eigen voorman zijn gebied moet beheren volgens de gemaakte afspraken. Die 
aannemer werkt dan met een raambestek. Dat betekent dat we mensen 
inhuren. Wij blijven zelf de regie voeren. Dat doen we eigenlijk al een paar 
jaar. Wij hebben een kleine eigen dienst, met drie of vier vakmannen per 
gebied. Daar bouwen wij ons wijkbedrijf om heen. Je moet wel een jaarrond 
pakket aan werk hebben.  
 
We gaan naar beeldbestekken voor onszelf, maar niet meer voor de 
aannemer. Die huren we gewoon in en zeggen, we hebben zoveel uren nodig. 
We huren dus uren van een vakman van de aannemer in en zetten die zelf in. 
Dit is meer voor groen en iets minder voor bestrating. In mijn team hebben 
we zowel stratenmakers, rioleurs als hoveniers en dat is gericht op het 
maatwerk. Ik ben van origine een groenman en daarom zit het groen in mijn 
pakket. 
Ik zorg voor de uitvoering van groen. En daarmee kun je het ook het meest 
verbinden. Denk hierbij bijvoorbeeld aan onze leermeesters, die 
samenwerken met mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt. Zij doen de 
kleinere klussen in de wijk en de rest gaat rechtstreeks naar de aannemer. 
Wij willen dat die voorman groen zijn gebied beheert op basis van het 
beeldbestek, intern. Je berekent het aantal uren wat hij nodig heeft en dan 
krijgt hij een bepaalde vrijheid om die uren in te zetten. Op al die teams 
hebben we een uitvoerder die zich steeds meer bezig houdt met zorgen dat 
de juiste mensen op de juiste plek zijn. Dus die uitvoerder ondersteunt de 
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voorman, wanneer hij aangeeft dat hij meer mensen nodig heeft, omdat hij 
niet door zijn werk komt of dat hij problemen heeft met de mensen op 
afstand tot de arbeidsmarkt. De voorman is echt bezig met het werk en die 
heeft ook een sociaal gevoel, anders dan werkt het niet. Dit gaat fantastisch. 
De mensen met afstand tot de arbeidsmarkt zijn helemaal geïntegreerd in het 
werk, ze doen ook mee met de borrel.  
Wij hebben de boel omgegooid.  Elk team bestaat uit minimaal een vakman 
en een voorman, dit zijn gemeentemensen. Elke voorman heeft drie groepjes, 
drie auto’s, alle gevuld met een vakman, wsw mensen en mensen met 
afstand tot de arbeidsmarkt. Dit zijn teams van maximaal vijf mensen. En 
deze groepjes werken ook samen, niet gebied gebonden. Als je kleiner bent, 
moet je centraliseren. Nu zitten we met die teams weer in de wijk en ze 
schaften daar ook. Ze hebben wel een basis waar machines en voorraden 
staan. 
We hebben gezocht naar beschikbare locaties. Er is bijvoorbeeld een nieuw 
wijkcentrum gebouwd met verschillende wijkfuncties daar aan gekoppeld. 
Wij krijgen een gedeelte in dat gebouw voor het wijkbedrijf. Daar zitten ook 
de buurtcoaches. Onze wijkbeheerder kan daar ook gaan zitten.  
 
Terugkomend op jouw vraag, staat groen hoog op de agenda? Dat komt ook 
doordat we zaken, die spelen in de maatschappij, omarmen. Dat komt 
eigenlijk ook weer terug in jouw drie P’s. 
 
Niet alleen het vak is belangrijk, maar de gemeente gebruikt ons bedrijf ook 
als instrument voor meerdere zaken. Politiek gezien is het wijkbedrijf ook een 
heel belangrijk ding. Dat is niet te onderschatten. Wij gaan een BV worden. Je 
krijgt dan het opdrachtgever en opdrachtnemer model. Hoe ga je dat 
inkleuren en inkleden? 
 
Wat maakt dat Jan Hekman u noemt? 
Wim de Kort is afdelingshoofd en ik ben actief met het groen. 
Ik weet niet zeker waarom, maar ik denk dat de componenten die wij 
noemen er toch voor zorgen dat wij op de kaart staan, zowel naar buiten toe 
als intern. Daar zijn wij altijd wel mee bezig. Jan is hier jaren terug interim 
geweest en dus heeft hij ook wel een beetje in de keuken kunnen kijken. Hij is 

natuurlijk volop bij de Entente Florale betrokken. De Entente Florale geeft 
aan het bureau van Jan Hekman de opdracht om dit soort dingen te initiëren 
en te begeleiden. Hij ziet dan ook het hele beleid.  
In 2010 had je bij ons drie pijlers, wijkregie, wijkbedrijf en buurtcoaches. Daar 
heeft het wijkbedrijf vorm gekregen en daar hebben we nog steeds plezier 
van.  
 
We hebben ook wijkregisseurs in Doetinchem.  
BUHA is toch wel een uitvoerende club, die naast alleen uitvoeren ook nog 
operationeel beleid maakt en ook een ondersteunende functie heeft bij het 
maken van strategisch beleid. Als je een BV gaat vormen of je gaat het anders 
inrichten, dan komt dat allemaal onder een vergrootglas te liggen. 
Wijkregisseurs krijgen in de toekomst, denk ik, steeds meer een 
coördinerende functie binnen het gemeentelijk apparaat. We moeten dan 
nog steeds wijkbeheerders hebben, die fysiek georiënteerd zijn op de wijk. 
Een wijkbeheerder is eigenlijk een vertegenwoordiger van BUHA in de 
verschillende netwerken. Zij treden integraal op. Het is niet zo dat die alleen 
van groen komen. Zij zijn gewoon gesprekspartners in die teams. De 
wijkbeheerder is in de wijk het gezicht, de productbeheerders als de 
groenbeheerder en wegenbeheerder zijn op de achtergrond. Die 
wijkbeheerder kan ook niet alles weten, maar is de verbindende factor. 
Productbeheerders zitten ook op deze afdeling, maar dat gaat weer 
veranderen. Tien jaar geleden zijn we gekanteld om het integrale werken te 
bevorderen, maar daarmee zijn ook alle productgroepen gekanteld en nu 
blijkt dat dat toch ook niet altijd handig is. Want er zijn hierbij soms ook 
budgetten door elkaar gegooid. Als je gaat Benchmarken en je wordt 
vergeleken is dat lastig. Dat moet je volgens mij weer herstellen. Maar niet 
integraal werken, kan niet meer. Dat moet ook wel weer komen. Dan ga je de 
matrix andersom leggen en dat gaan wij wel weer doen.  Het stedenbeheer 
doet het aanbesteden van met name wegen en riolering als hoofdcomponent 
en bij mij zit dan groen als hoofdcomponent en als maatwerk zit daar een 

stukje wegen en riolering bij. Dat gaat bij ons weer onder de loep komen. 
Als je een BV gaat worden, moet je daar weer naar kijken. Welke rol gaat 
je opdrachtgever krijgen. Als de gemeente een regiegemeente wil worden, 
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dan is dat op hoofdlijnen. En dat is opletten. Blijft het op hoofdlijnen? En hoe 
werk je dat uit? 
De opdrachtgever begint met een DVO (Dienstverleningsovereenkomst) dicht 
te timmeren. Dat zou de meerwaarde van de eigen dienst tekort doen. Dat 
moet dan een bewuste keuze zijn, maar het zou dom zijn.  
Wat wij hebben gedaan en ik weet nog niet zeker of dat goed is, is dat wij zelf 
de businesscase zijn gaan schrijven. We hebben gedacht, als het dan toch 
gaat gebeuren, kun je beter voorop lopen.  Of je wacht af en het overkomt je. 
Ik denk wel dat wij de ingrediënten hebben om het goed te laten gaan. Het is 
niet eenvoudig, het komt heel dicht bij. 
 
Welk advies heeft u voor Heerhugowaard voor wat betreft het 
groenontwerpproces. 
Een COR op richten.  
Een COR is een Commissie Openbare Ruimte waar alle plannen langs gaan. 
Die zijn ook al door de specialisten bekeken, en worden in de COR getoetst 
aan de ontwerpnormen en onze uitgangspunten. En ook de beheerparagraaf 
is heel belangrijk en wordt getoetst.  
 
Maar als je rapport niet helemaal klopt, kan een COR ook niet optimaal 
functioneren. Als je de ontwerpgegevens niet goed bijhoudt, dan wordt er 
ontworpen naar iets wat je eigenlijk niet wilt. Dat ligt dan aan de 
voorbereiding zelf. Daar zie je nogal wat manco’s. Maar als dat goed op 
elkaar afgestemd zou zijn, zou dat denk ik goed werken. 
 
Voordat het plan naar de COR gaat, gaat het ook nog naar de desbetreffende 
specialisten. Daarna gaat het plan naar de COR, die er een stempel op zet 
wanneer het plan akkoord is. 
We kwamen in de problemen doordat er wel mooie plannen waren, maar 
geen beheergeld.  
De controller gaat er dan bovenop zitten en zegt dat er geen goedgekeurd 
plan is, dus krijgen we geen geld. Dus wie zit er dan in de problemen, de 
beheerder die er part nog deel aan heeft. Het probleem ligt bij de uitvoerder. 
De uitvoerder gaat vaak toch aan het werk, maar op een gegeven moment 
loop je vast.  

Hoe houd je blijvend aandacht voor groen? 
In bewonersparticipatie kunnen wij een hele belangrijke rol blijven spelen. De 
betrokkenheid, zoals die nu georganiseerd is, staat heel dicht bij de bewoners 
en zorgt voor het verlenen van een stukje service. Dat kan een bedrijf ook, 
maar die stuurt jou een rekening voor alles wat hij doet. Bij ons denk je toch 
veel meer vanuit de klant.  
Maar dat kost ook. Als je effectief en efficiënt wilt werken, gaat dat vaak ten 
koste van die serviceverlening. Daar zit een ruis. Je moet wel afspreken wat 
de ruimte voor die ruis mag zijn. We doen namelijk veel meer dan het 
eigenlijke werk. 
In een bestek moet je alles beschrijven. Ik ga er vanuit dat we voor de BV een 
aanname mogen maken, maar die moet natuurlijk wel in verhouding komen 
te staan en daar moeten we naar zoeken. Die kun je wel uitrekenen vanuit de 
huidige situatie, maar je wilt je ook verbeteren, dus moet je jezelf dwingen 
om daar iets van te zeggen. Krijg je daar de ruimte voor of niet, wij zitten in 
die fase, dus kan ik dat ook nog niet zeggen. 
 
Hoe heeft u het voor elkaar gekregen om zilver te halen bij de Entente 
Florale? 
Zie hiervoor. 

 
2. Maatschappelijke waarde van openbaar groen?  
Waarom is groen belangrijk? 
Groen, dat is natuurlijk de drie P’s. Daar geloof ik ook in. Groen maakt de stad 
aantrekkelijk. Mensen voelen zich erin thuis, je ontmoet elkaar in de 
openbare ruimte, daar is groen een onderdeel van. De ruimte is net zo 
bepalend als het groen wat er in staat, denk ik. Dat ontdekken wij wel steeds 
meer. Daarmee bedoel ik niet dat je het dicht moet straten, het moet wel 
groen blijven. Dat zou je misschien in een norm moeten verpakken. Een stad 
die uitbreid, kijkt naar welke overhoekjes er nog zijn of welke ruimte ze nog 
heeft. Op een gegeven moment is het dan helemaal versteend en dan doet 
het wel weer iets. Net alsof het thuis niet ingericht is, of je hebt geen 
gordijnen hangen. Groen is wel belangrijk voor het ervaren van die 
buitenruimte. Zo’n norm van 75 m2 is dan ook wel goed, zo’n richtlijn moet je 
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wel hebben. Als het goed is heeft die ontwerper ook die richtlijn mee, die 
moet je wel bewaken. Dat bewaken van die richtlijn is een issue.  
 
Renovaties gaan vaak ten koste van groen. 
Wij zijn niet beter dan anderen, daar sturen wij niet helemaal op denk ik. Dan 
heb je geluk hoe je gemeente is ingericht. In de Randstad  zal dat vele malen 
erger zijn en moet je misschien nog meer die norm bewaken. Dan komt het 
geld weer om de hoek kijken en dat is best wel een lastig proces. 
 
Merken jullie dat de aandacht voor groen positief effect heeft op 
bewoners? 
Ja, we hebben een lemon enquête (Leefbaarheidsonderzoek), maar dat vind 
ik een lastige enquête. Hierin wordt gevraagd wat de bewoner van het groen 
in de stad vindt en dan komen wij er niet slecht vanaf. Alleen wat die enquête 
precies zegt, weten we dan niet. Het heeft er ook mee te maken hoeveel 
verstand een burger van groen heeft. Hij kijkt anders naar de ruimte dan wij. 
Er komt wel uit dat de bewoners zich thuis voelen in deze stad. 
Deze enquête wordt samen met woningbouwcorporatie Sité opgesteld. Daar 
kun je wel dingen uithalen, echter geen details. Je kunt alleen zien of de score 
omhoog of omlaag gaat, Het waarom moet je echter zelf bedenken. 
 
Wat zijn de momenten om ons sterk te maken voor groen? 
Zie hiervoor. 
 
Welk advies heeft u voor Heerhugowaard om de maatschappelijke waarde 
van openbaar groen beter te gebruiken? 
Ik zou kijken of er enkele CROW normen op het afwegingskader passen, dat 
gaat echt tot de verbeelding spreken. Politiek zal daar toch enigszins gevoelig 
voor zijn. Dus proberen er kengetallen aan te hangen.  
 
3. Asset management 
Gebruikt u asset management? 
Nee  
 

Welk advies kunt u Heerhugowaard geven voor het gebruik van asset 
management. 
N.v.t. 
 
4. Afwegingskader 
Wat vindt u van het afwegingskader? 
Maak het niet te ingewikkeld. Als je maar enigszins van groen weet, is het wel 
goed leesbaar. 
Het afwegingskader kan handig zijn, maar probeer het ook financieel te 
vertalen. Laat de verschillen voelen. Laten zien wat groen nou echt waard is. 
Je hoeft niet al die kengetallen er in te stoppen, maar laat een paar 
voorbeelden zien, die het punt helder maken. Dat gaat tot de verbeelding 
spreken. Dit betekent niet dat je de gehele CROW catalogus moet toevoegen 
aan dit afwegingskader.      
 
Is het afwegingskader bruikbaar? 
Dat denk ik zeker, vooral voor de ontwerper. Daar begint het bij en het 
afwegingskader moet ondersteuning zijn van het beleid en niet andersom.  
Het groenstructuurplan met o.a. de hoofdstructuur leeft bij mij meer dan een 
theoretische opbouw. 
 
Waar in het proces is het afwegingskader bruikbaar? 
Voor ideevorming is dit afwegingskader het instrument. Een 
groenstructuurplan is een instrument voor het overbrengen van je 
enthousiasme en om overal hetzelfde verhaal te vertellen..  
Deze instrumenten spreken elkaar niet tegen, maar zijn aanvullend aan 
elkaar. 
 
5. Conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen  
Wat vindt u van de conclusies en de (procesmatige) aanbevelingen? 
Heeft u zelf nog andere conclusies getrokken uit dit rapport? 
Heeft u nog andere aanbevelingen? 
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N.a.v. Aanbeveling 1 Actief de waarden van groen verhogen. Dit heeft effect 
op duurzaamheid. 
 

Dit is tot op zekere hoogte zo. 
 
Duurzaamheid is het principe van de drie P’s. 
Als je de natuur in de stad wilt begeleiden, moet je daarop ingericht zijn. Dan 
moet je op die manier de drie P’s ook ingericht hebben. Ik denk dan met 
name aan ecologisch groen in het kader van duurzaamheid, hoewel het 
misschien niet het duurste groen is, maar wel het belangrijkste groen, zeker 
voor duurzaamheid. Ik zie daar echt de natuur door de stad gaan. We hebben 
de parken met elkaar verbonden en hebben de hoofdstructuren in beeld. Dat 
zou je aan de hand van het afwegingskader gedaan kunnen hebben. En ook 
de natuurgebieden om de stad heen zijn verbonden en daar zijn we nog 
steeds mee bezig. Begrazers op die gebieden gaan echt door de stad heen. De 
duurzaamheid zit echt in die grote groengebieden, met de verbindingen 
daartussen.  
Een hofje is voor mij niet duurzaam, maar wel belangrijk voor de burger. 
Maar dat is huis, tuin en keuken duurzaamheid, voor ons is de hoofdstructuur 
belangrijk. 
 

N.a.v. Aanbeveling 2 Een drive ontwikkelen om groen hoger op de politieke 
agenda te krijgen. 
 

Dit vind ik een lastige. Ik denk aan meerdere wethouders en wat hebben die 
in hun portefeuille.  
Bij de Entente Florale was ook de stadstuin betrokken, daarbij speelde ook 
duurzaamheid een rol, zoals zonnecollectoren. Bewoners onderhouden de 
stadstuin midden in de stad, daar hebben we de gemeente mee op de kaart 
gezet in het kader van duurzaamheid. Ik denk niet dat zoiets als de duurzame 
stadstuin ontstaat zonder een drive. Als je groenman bent, ben je ook altijd 
duurzaam bezig. Niet alleen energie is duurzaam, ook educatie is duurzaam. 
Voor die drive is ook bewonersparticipatie belangrijk, die staat heel hoog op 
de agenda en die heeft ook wel weer raakvlakken met groen. Maar we zitten 

wel in een fase waar duurzaamheid belangrijker is dan groen. We zitten dan 
wel hoog op de agenda, maar je wilt er ook wel weer resultaat uit halen. 
Dat kan ik nog niet helemaal inschatten. Dan merk je ook verschillende 
bewegingen. De wethouder die ontwikkelingen in zijn portefeuille heeft, kijkt 
er weer anders tegen aan. Die is ook duurzaam bezig, maar dan meer van 
duurzaam bouwen, dat gaat dan misschien wel weer ten koste van een stuk 
groen. Het blijft natuurlijk passen en meten.  
 
Hoe krijg je die drive binnen de gemeente?   
De drive voor duurzaamheid gaat veel breder dan groen. Binnen jouw 
vakgebied kijk je vanuit duurzaamheid hoe je zo veel mogelijk groen daarin 
kunt meenemen.  Wij zijn als BUHA niet alleen groen,  maar ook afval. Daar 
zie je ook echt meer die duurzaamheid, bijvoorbeeld bij van afval tot 
grondstof en sorteren van afval. Daar vind je elkaar dan ook weer in die 
duurzaamheid. Die verbinding zit er ook net zo goed met groen.  
Wij staan bijvoorbeeld op de kaart, omdat we al 10 jaar onkruidbestrijding op 
verharding zonder chemische bestrijdingsmiddelen doen. Duurzamer kan het 
niet. Dat is echt wel op ons vak gericht. En daar worstelen nog heel veel 
gemeentes mee. 
 
Wij hebben dat heel gefaseerd gedaan. Wij doen het  met de WAVE-methode 
en een beeldbestek en we hebben het daarmee onder controle. Wij hebben 
daar Jan Hekman bij gehad, hij is een van de betere op het gebied van 
onkruidbestrijding.  
 

N.a.v. Aanbeveling 3 Het aantal m2 groen in nieuwbouwwijken verhogen 
boven de 75 m2 norm met minimaal het aantal m2 groen dat bij 
herinrichtingen verloren gaat. 

 

Wij hebben een aantal compensatiefondsen, o.a. voor bomen. Wanneer 
iemand een kapvergunning aanvraagt, dan krijg hij als het nodig is een 
herplantplicht opgelegd binnen het gebied zelf. Als dit niet past, dan moet hij 
een bepaalde waarde betalen voor de boom wat in het bomenfonds gaat. Dat 
geld kunnen we ook op een andere plek inzetten.  
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Dit geldt ook voor uitbreidingsplannen en eigenlijk is dat ook heel duurzaam. 
Als compensatie voor de inbreidingsplannen, koopt de gemeente 
Doetinchem natuurgrond aan. Er wordt ergens gebouwd en dat wordt 
gecompenseerd in natuur (Ruige Horst). Alleen dan wel op een iets andere 
plek, maar daar is wel een soort één op één relatie op. Er is een rondweg 
aangelegd en daarvoor is een bedrag in het fonds gegaan, waar vervolgens 
natuur voor wordt gekocht. Dit zijn fikse bedragen, anders kun je niet aan 
zo’n omvang komen.  
Bij inbreiplannen, zoals bij IKC, wordt bijvoorbeeld nieuwbouw gepleegd voor 
de scholen, daar moeten heel veel bomen verdwijnen. Ik heb uitgerekend dat 
het twee ton kost en dat bedrag moet bij voorkeur weer worden ingezet voor 
bomen of natuur. 
Daar wordt een behoorlijke compensatie gerekend. Eigenlijk ook aan de 
gemeente zelf. In die zin compenseert dat zich werkelijk. De voorziening 
bomenfonds zit bij mij, het fonds van de natuurcompensatie niet. Deze werd 
zo groot, dat zit bij nieuwbouwprojecten. Daar zijn wij op dit moment niet bij 
betrokken en dus hoef ik dat ook niet te beheren. 
 

N.a.v. Aanbeveling 4 Overwegen om hoger te scoren op de norm van de Raad 
voor het Landelijk Gebied voor recreatief groen in het buitengebied van 72 m2 

– 300 m2. 
 

Die norm leeft hier niet op die manier. Wij hebben hier natuurlijk een 
buitengebied met veel bos en dus veel recreatief groen. Dus dat hebben we 
al door ons landschapsopbouw. Hier kan ik niet over oordelen. Dat zit denk ik 
ook meer op strategisch niveau. Bij maatschappelijke ontwikkeling zit ook 
recreatie en we hebben een recreatieschap. Daar zullen die lijntjes misschien 
wel liggen, maar dat durf ik niet te zeggen. 
 

N.a.v. Aanbeveling 5 De inrichting van de groene openbare buitenruimte moet 
een zekere mate van flexibiliteit hebben. Om veranderingen op te kunnen 
vangen moet er wel voldoende areaal groen aanwezig zijn. 
 

Ja zeker, anders kom je met een knel in je m2. Wat is je uitgangssituatie? Bij 
ons worden er ook wel dingen gebouwd wat ten koste gaat van het groen, 

maar dat betreft vaak het snippergroen.  We leggen de meetlat er niet 
helemaal bij langs, dus daar loop je best een risico. Dat je toch meer inlevert, 
dan dat je eigenlijk zou willen. Eigenlijk zou je dat wel eens na moeten meten.  
 

N.a.v. Aanbeveling 6 Activiteitenvrije zones 
Al bij het allereerste ontwerp van een nieuwe wijk na denken over 
activiteitenvrije zones voor bomen. Kabels en leidingen mogen daar dan ook 
absoluut niet worden neergelegd. 

 

Dat zou ik ook graag willen, maar de praktijk is heel anders. De ontwerpen 
zijn toch steniger geworden, de afgelopen 15-20 jaar. Bij ons wordt er wel 
gerekend met de benodigde bewortelbare ruimte voor bomen, maar ideaal is 
het niet. Er wordt wel granulaat onder de straat aangebracht, bij bomen in 
verharding. In onze normering staat, dat als je een boom tot volle wasdom 
wilt laten komen, je 30  m3 bewortelbare ruimte moet hebben en dat is 
natuurlijk bijna niet te doen. Dus wij hebben ook fases gehad van korte 
omloopbomen. Maar bij ons staat in de boomverordening in principe geen 
bomen in verharding, tenzij. Soms kun je niet anders, dus maken we wel die 
afweging. Maar een boom blijft altijd wat lastig in te passen. Een ontwerper 
denkt weer anders en zegt bijvoorbeeld, ik wil een boomstructuur hebben en 
wij hebben juist liever één hele  grote boom. Die neemt dan helemaal die 
functie over. Maar dat staat niet in de ontwerpeisen. Het aantal m3 is redelijk 
gereduceerd en voor kleinere bomen is dit minimaal 10 m3. In principe 
komen in die zones ook geen kabels en leidingen. Zowel in nieuwe als 
bestaande wijken houden wij daar rekening mee. Als wij planten, moet dat 
minimaal die 10 m3 hebben voor een kleine boom. Dat proberen we echt 
mee te geven, anders heeft het geen zin.  
 
In de jaren 80-wijken waar al die boompjes in de verharding staan, staan ze al 
30 jaar weg te kwijnen. Die hebben we er uitgehaald en dicht gestraat. Dit 
geeft wel reactie en discussie, nog meer bij vakgenoten dan bij inwoners. Ik 
snap wel waarom, maar je gaat daar toch geen nieuwe boom neerzetten. We 
kunnen het geld beter besteden aan bomen die wel groeikansen hebben. 
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N.a.v. Aanbeveling 7 Tekeningen ondergrondse groeiruimte  
De benodigde ondergrondse ruimte voor te handhaven bomen claimen en op 
tekening vast leggen en deze tekening leidend laten zijn bij alle acties. 
 

Dit hebben we al gedaan, maar als je dit zo doet loop je vast. Wij hebben in 
de ontwerpeisen de m3 staan die nodig zijn per boom en dan ga je een wijk 
ontwerpen, Dan begint de ontwerper toch op een aantal punten vast te 
lopen, dat het gewoon niet past en dan krijg je de keuze van wat doe je. Dan 
heb je minder m3 per boom dan in jouw ontwerpboek staat. Accepteer je dat 
of niet? Dan ga je toch iets schuiven. Je komt altijd locaties tegen waar je die 
m3 niet kunt leveren. Dan is de intentie van de ontwerper goed, maar in de 
praktijk is dat niet altijd haalbaar. Dan moet je toch maar aan een soort korte 
omloopboom denken. Dit geldt niet voor onze hoofdstructuur, die moet goed 
zijn. Daar zit het verschil in. Er zit wat grijs gebied in. Planontwikkelaars 
verkopen hun wijk met plaatjes waar allemaal bomen in staan, maar die 
bomen die op die plaatjes staan, die passen daar niet in. Dan gaat het veel 
verder dan groen, dan gaat het om verkoop van die woningen, dan gaat het 
om de economie van de stad. Dan heeft niemand het meer over m3, dan 
spelen weer andere belangen. Je moet wel die eisen hebben, die vanuit groen 
de optimale m3 leveren.  Die eisen vind ik wel een pluspunt, die helpen wel, 
maar je moet wel meebewegen, dat kan niet anders. 
 

N.a.v. Aanbeveling 8 Minimale breedte plantvakken 
Langs wegen met bomen van de 1e grootte het groenvak minimaal 5 m breed 
maken. 
 

Ja, dat is denk ik waar. Dat heeft ook met je hele beheer te maken. Dat zou 
ideaal zijn. Langs onze hoofdwegen liggen wel groenstroken waar dit past. 
 

N.a.v. Aanbeveling 9 Het robuuste groen zien als dé groenbasis waaraan niet 
getornd wordt.  
 

Ja, dit proberen we ook zo ecologisch mogelijk te beheren. Geen gif, niks. 
Zowel met eigen personeel als aannemers. Maar de laatste jaren meer met 
eigen personeel, omdat we het wijkbedrijf gestart zijn, dus heb je ook 
behoefte aan winterwerk. En dat ga je dan niet aan je aannemer geven. We 

hebben wel een snoeiplan, maar je ecologische principes moet je wel 
proberen te hanteren. Daar is maatvoering ook heel belangrijk, bosplantsoen 
op een strookje van drie meter breedte is een ellende. 
 

N.a.v. Aanbeveling 10 Duidelijke verbindingen ontwikkelen tussen de wijken 
en de robuuste, natuurlijke groengebieden. 

 

Ja, dat is bij alles belangrijk en staat denk ik in elk groenstructuurplan.  
 

N.a.v. Aanbeveling 11 Onderzoeken hoe groen ingezet kan worden om 
betrokkenheid in de wijk te creëren. 
 

Dat proberen we altijd. Mensen zijn wel vaak betrokken bij bomen en groen, 
veel meer dan bij de rest van de openbare ruimte. Als we iets doen komt er 
toch wel vaak reactie op. Zoals wij georganiseerd zijn, de wijkbeheerders in 
die netwerken, is er toch een hele directe relatie. Het hangt ook soms van de 
wijk af, waarbij de ene wijk actiever is dan de andere wijk. De demografische 
gegevens kun je hier ook weer terug vinden. 
We hebben hier het dorp Gaanderen. Hier zijn de mensen heel actief en hen 
zou je zelfs bij wijze van spreken ook hun eigen beleidsplan kunnen laten 
maken Zij  krijgen ook anderen weer actief. 
Van de wijken een dorp maken, moet je proberen, dit is een loffelijk streven. 
Maar er zit wel verschil in mensen die in een dorp wonen of die in een stad 
wonen. De normen van dorpsmensen zijn terug te leiden naar historie. Maar 
het is wel een leuk streven. 
 

N.a.v. Aanbeveling 12 De plek van groen in het algemeen belang definiëren en 
in de gaten houden in participatietrajecten. 
 

Ik ben wel meer gewoon voor maatwerk. Wij hebben in een park 
bijvoorbeeld een groep actieve vrijwilligers in het ecologisch groen. Daar zit 
een oud collega in die met pensioen is gegaan en die trekt zo’n hele club. 
Daar heb je gewoon geluk mee. Voor hij stopt, moet je bedenken hoe daar 
een stukje constante werking in komt. Het maakt niet zo veel uit wat het is, 
als je maar de mensen hebt die erop passen. Het is eigenlijk toeval als je 
iemand hebt die daar zijn tijd en energie insteekt. Het zijn toch vaak de 
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parken waar de bewonersparticipatie lukt, omdat dat iets is waar mensen 
toch vaak heen gaan en dat voelen ze als hun eigen park en daar zie je wel 
ontwikkelingen. Als je in de straat het werk overdraagt aan een bewoner, 
wordt men minder enthousiast. 

N.a.v. Aanbeveling 13 De rol van kaders en begeleiding in een 
participatieproces definiëren.  
 

Daar zijn we mee bezig. Het eerste dilemma is wat we nu schetsen, volgens 
mij moet je gewoon meerdere procedures hebben en je pakt de procedure 
die op dat project past. In het voorbeeld van Gaanderen zou de gemeente 
gewoon kunnen faciliteren en de jeugd doet het. Het kan daar en op andere 
plekken moet je meer de trekker zijn. Dat blijft gewoon maatwerk. In 
Doetinchem hebben we zo’n 50 trajecten en er is niet één hetzelfde. Je hebt 
verschillende modellen. Als je een verzoek krijgt, ga je kijken wat daar op 
past. Je probeert zo hoog mogelijk op de participatieladder te komen. Het is 
niet zo dat we iets vasthouden als gemeente omdat het van ons is. Dat zou 
betekenen dat je die ladder niet wilt gebruiken. Waar het niet lukt, levert de 
gemeente onderhoud op basisniveau, waar schoon, heel en veilig is. Waar 
burgers actief worden, mag het mooier worden en dat mag ook zichtbaar zijn. 
De burger die niet zo actief is maar wel tevreden, waarom zou je die 
opporren?  
 

N.a.v. Aanbeveling 14  De voorlichting over groen intensiveren om de 
waarden van groen tussen de oren van mensen te krijgen. 
 

Ja, dat moet een onderdeel van jouw normale werk zijn. Wij staan ook altijd 
open voor mensen die stage willen lopen. We geven scholen informatie en 
werken samen op het gebied van educatie, bijvoorbeeld de boomplantdag. Je 
pakt het mee als het kan. 
 

N.a.v. Aanbeveling 15  Actief baathouders zoeken voor medefinanciering. 
 

Hier hebben we : Buur maakt natuur. (http://www.buurmaaktnatuur.nl/ ) 
Hier kun je als burger voor 5 à 6 euro een m2 natuur kopen. Daar zijn tussen 
Wehl en Doetinchem al heel wat hectares voor gekocht. Hier genereert een 

burger geld om natuur te maken. Het is mogelijk om baathouders te zoeken. 
Wij stellen als gemeente: als je iets wilt, moet je geld genereren. 
Er zijn al projecten die zijn gesponsord, bijvoorbeeld door een bank, of Jantje 
Beton of door zelf te werken.  Wij voldoen aan bepaalde eisen en als je als 
burger meer wilt, moet je dit zelf genereren. De initiatiefnemer stapt zelf op 
een sponsor af, we denken wel mee en faciliteren, maar we gaan het niet 
actief doen. 
 

N.a.v. Aanbeveling 16 Een bestemmingsreserve voor groen creëren, zodat er 
bij renovaties voldoende geld beschikbaar is. 
 

Daar zijn wij ook mee bezig, We hebben middelen in ons onderhoudsbudget 
voor vervanging. Beter is inderdaad om een bestemmingsreserve voor het 
vervangen van groen te hebben. Dit zou ook voorkomen dat je in de 
benchmark vervuiling hebt van cijfers. Onderhoud is onderhoud, vervanging 
is vervanging. 
Stel dat ik een paar ton voor vervanging heb, dat telt nu voor de benchmark 
als onderhoud mee, dit is onterecht.  Als je ons onderhoud nu gaat 
vergelijken met andere gemeentes, zouden wij duurder zijn. Als de 
vervanging niet in het onderhoudsbudget zit, is je onderhoud in de 
benchmark goedkoper, dit is een eerlijker verdeling en een beter vergelijk 
met andere gemeenten.  
 
Heb probleem van vervanging kennen we in Nederland. Groen gaat landelijk 
failliet, omdat er nergens met vervanging rekening gehouden wordt. 
 

N.a.v. Aanbeveling 17 Asset management kan helpen de asset Groen te 
verbeteren door niet uitsluitend een middel voor control te zijn. Maar juist 
door waarde(n)maximalisatie centraal te stellen en met groenwaarden hoog 
te scoren op de drie P’s. 
 

Ik vroeg me wel af of asset management nu wel de methode is die bij groen 
zou passen. Het zou heel sterk bij een bedrijf zou passen. Ik merkt wel in je 
verhaal dat je met asset management niet zo zeer met control bezig bent, 
maar meer met je doelstellingen. Ik heb er wel even over na gedacht, het is 
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best wel een ingewikkelde methode. Het is een manier van benaderen, van 
beheren.  
Als de doelstelling niet voorop staat, kun je ook niet beoordelen waarop je 
beheert. De methode moet niet de doelstelling op zich zijn, dit is wel een 
valkuil ervan. 
Dit is ook het gevaar van een DVO, als je een DVO helemaal dicht timmert, 
gaat het alleen maar over het DVO en niet meer om wat er buiten gebeurt. 
Dicht timmeren geeft houvast, dan lijkt het alsof het gaat zoals jij wilt, maar 
dat is dus helemaal niet  zo. 
De doelstelling moet voorop staan. 
 

N.a.v. Aanbeveling 18 Er zou meer toezicht op de aanleg en renovatie van 
groenvakken moeten zijn door een toezichthouder groen.  
 

Wij hebben afspraken gemaakt met IB dat bij nieuwe werken een groenman 
op het groenwerk toeziet. En dan gaan er nog dingen fout. Eigenlijk moet je 
ook nog een groenaannemer hebben. Want een wegenaannemer die wel zijn 
kraan inzet is geen groenman, dus heb je nog een storing op toezicht en 
aanleg. Maar soms kan dat niet anders, omdat het werk als één geheel wordt 
aanbesteed (groen en grijs).  
Wel hebben we daar meer grip op gekregen. We hebben bijvoorbeeld een 
soort raambestek bij IB dat, als het om groenzaken gaat, wordt ingezet. Je 
hebt echter met allerlei projecten te maken. Als IB het zelf gaat organiseren, 
dan zit er een groenaannemer bij. Maar je hebt ook vaak te maken met 
werken in combinatie met projectontwikkelaars en daar heb je niet altijd 
zeggenschap over. 
 

N.a.v. Aanbeveling 19 Een goed ontwerp staat of valt met goed onderhoud 
door vakmensen. Voor de begeleiding van ecologische projecten kiezen voor 
begeleiding door vakmensen, die bekend zijn met het gebied. 
 

Wij hebben in de notitie wijkbedrijven vastgelegd, en dat helpt ons ook, dat 
wij dat alleen maar kunnen doen als we een bepaalde basisbezetting hebben 
van vakmensen. De hele gemeente mocht geen mensen aannemen, maar wij 
wel. In elke groep moet een vakman zitten. Als je die niet hebt, dan moet je 

vakmensen aannemen. Een minimale bezetting aan vakmensen houden wij in 
stand. Wij hebben drie werkgebieden en dat is dus drie à vier vakmensen per 
werkgebied. Dus elk groepje heeft een vakman. Die heeft in principe een 
vierjarige opleiding. We groeien toe naar het niveau van leermeester. De 
vakman heeft dus MBO 4. Bij  de voorman vragen we dan de 
uitvoerdersopleiding, dat is MBO +. Daar voldoen we nog niet helemaal aan, 
maar dat is wel het streven. 
Dat niveau heb je nodig om mensen in het wijkbedrijf te kunnen begeleiden. 
Niet alleen vanuit je vak, maar je moet het ook geestelijk aankunnen. Dat 
heeft ook met denkniveau te maken. 
 

N.a.v. Aanbeveling 20 Het zoeken naar groenwaarden stimuleren door het 
afwegingskader Groenwaarden te implementeren in het groenontwerpproces. 
 

Ja,  dat zie ik wel zitten, maar dat moet wel gecheckt worden met jouw 
ontwerpboek, want daar zitten overeenkomsten in en die moet je dan 
misschien aanvullen. Bijvoorbeeld dat de drie P’s tot uiting komen in het 
werkboek. Daar zou je de componenten die misschien ontbreken aan moeten 
toevoegen. 
Dat ontwerpboek is meer een pve. De ontwerpers van IB en RO hebben dat 
als handboek. Dat sluit hier mooi bij aan, dat is hun richtlijn. Dat 
ontwerpboek is fysiek ingesteld. Daar staat in welke lantaarnpalen, welke 
banken, hoeveel m3 bewortelbare ruimte voor bomen je moet toepassen in 
een ontwerp. Daar kun je wel de drie P’s in opnemen of je legt deze ernaast. 
Je moet je beelden kunnen halen op basis van het materiaal gebruik. Een 
ontwerper maakt in een gebiedje wat wij standaard beheren een super plek, 
maar die kun je niet beheren na die tijd. Dan heb je een probleem, want je 
hebt niet voldoende geld voor dat extra onderhoud. 
 

N.a.v. Aanbeveling 21 Onderzoeken of het groen kan aansluiten bij de 
kenmerken van de stedenbouwkundige opzet van de verschillend wijken om 
hiermee de identiteit van de wijken te versterken.  
En hiermee  centrale groene ontmoetingsplekken creëren of versterken in de 
wijk. 
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Dit gaat ook wel eens mank door participatie. We hadden bijvoorbeeld een 
wijk waar in het ontwerp allemaal muurtjes gebouwd zijn, deze zijn na 30 jaar 
versleten. Bewoners hadden daar last van en dus hebben we een muurtje 
weg gehaald. Wat zeggen de ontwerpers, jullie doen maar wat. De identiteit 
van de wijk hebben jullie om zeep geholpen. Wij vinden van niet, wij hebben 
samen met de bewoners afspraken gemaakt. Dat gaat elkaar dus bijten. Het 
zijn vaak ook achterhaalde principes, maar de ontwerper denkt daar anders 
over. 
 
Vaak worden er dingen ontworpen, die niet meer passen na 50 jaar. Wij 
denken dan, dat is toch op hofjesniveau, daar is de burger de baas. Je moet 
dergelijke structuren niet zoeken in de hofjes, maar proberen die in de 
hoofdstructuur voor elkaar te maken. In onze beleving zijn wij daar wel open 
in, maar dit is de ontwikkeling van deze tijd. Daar loop je tegenaan. 
 
Als je in de wijk bent moet je ook kunnen handelen, anders hoef je niet naar 
die burger te gaan. De vraag van die bewoners zou je kunnen vertellen bij het 
COR. Dan krijg je verschillende signalen van collega’s van verschillende 
niveaus. Wat mij betreft blijft wijkbeheer wel de baas, want je kunt niet met 
burgers om de tafel zitten en geen vrijheid hebben. Het gaat om de mensen 
die er wonen. 
Dit verschil van inzicht over veranderingen in een wijk is wel een 
spanningsveld in de gemeentelijke organisatie. 
 

N.a.v. Aanbeveling 22 Bij nieuwbouwplannen de taxatiewaarde van te 
verwijderen bomen claimen en storten in een fonds voor nieuwe aanleg van 
groen. 
 

Ja dat doen wij. We hebben een fonds natuurontwikkeling en een 
bomenfonds. 
Ook hebben we het 3000 bomenplan. We wilden meer bomen in het stedelijk 
gebied en wilden 3000 bomen planten in het centrum, maar dat lukt 
natuurlijk nooit. Maar het is wel een budget geworden waar je dat soort 
dingen mee kunt versterken. Het helpt om te focussen op bomen planten. Dit 
is niet een fonds, maar een budget. Het bomenfonds en het budget van het 

3000 bomenplan worden ook wel gecombineerd, omdat die doelen goed bij 
elkaar passen. 
 
6. Wilt u nog iets aanvullen of heeft u nog een ander advies? 
In mijn verhaal heb ik ook de dingen verwerkt waar we zelf ook mee stoeien. 
We hebben niet altijd 100% de oplossingen. 
 
Je komt ook in beeld door een bepaalde koers vast te houden. Je komt dan 
ook bepaalde dingen vanzelf tegen. Wij hebben ook zeker focus. Onze focus 
is het optimaal beheren en uitvoeren ten dienste van je burger en nadenken 
over waar je burger nu op zit te wachten. Dat leeft bij ons wel heel sterk, je 
doet het voor de burger. Je organisatie moet daarop toegespitst zijn en moet 
passen bij deze tijd. Dan spreekt het ook aan.  
 
Voor de duurzaamheid heb je met name de hoofstructuren. Die moet je 
daarom ook in stand houdend.  
Het is niet erg als een burger een schop ter hand neemt in de nevenstructuur, 
vroeger kon dat niet. Voor de burger is dat belangrijk. Hij moet het natuurlijk 
niet gaan annexeren,  gemeentegrond blijft gemeentegrond. Wel moeten we 
er op letten dat wij daar niet meer werk door krijgen, want dat is de 
bedoeling niet. Dan moet je daar over in gesprek. 
Wij willen in de stad, basisniveau, schoon, heel en veilig overeind houden. 
 
Op aanbestedingsgebied werken we ook wel samen met andere gemeenten. 
Ook doen we bepaalde taken voor andere gemeenten, zoals ict en het 
afvalbrengpunt. 
 
7. Wat is uw functie? 
Mijn functie is teamleider Wijkbeheer bij de afdeling BUHA, beheer, 
uitvoering, handhaving, afval en accommodaties, maar dit zit niet in de naam. 
Daaronder vallen sportvelden, vastgoed en  gemeentelijke gebouwen. Daar 
wordt wel onderzoek naar gedaan, maar het is nu een geheel. Ik beheer de 
sportvelden, maar accommodaties is daar het verantwoordelijke team voor.  
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Bijlage 12 Groenareaal gemeente Heerhugowaard        
Groenvoorzieningen binnen de bebouwde kom 
Norm: 75 m²/woning 1 
(excl. verhuurde grond, sportcomplexen, gebouwencomplexen, begraafplaatsen; 
incl. wegbermen) 

wijk  totaal  totaal  groen per 
 Huishoudens 

2  
groen woning 

Zuidwijk 
                    

1.453  73.933 m2 51 m2/w 

Rivierenwijk  1.522  89.148 m2 59 m2/w 

Oostertocht  1.807  127.425 m2 71 m2/w 

Schrijverswijk  1.218  77.628 m2 74 m2/w 

De Noord     467  33.954 m2 87 m2/w 

Heemradenwijk  1.121  92.707 m2 91 m2/w 

Butterhuizen  1.241  98.960 m2 98 m2/w 

Stad van de Zon  1.399  127.567 m2 99 m2/w 

Molenwijk  1.259  120.032 m2 100 m2/w 

't Kruis     198  18.946 m2 103 m2/w 

Planetenwijk     613  65.481 m2 117 m2/w 

Stadshart     800  93.537 m2 118 m2/w 

Schilderswijk  1.750  189.554 m2 120 m2/w 

Edelstenenwijk  1.362  165.672 m2 131 m2/w 

Bomenwijk  1.985  240.083 m2 138 m2/w 

Huygenhoek  1.646  213.925 m2 197 m2/w 

Bedrijventerrein 202 323.466 m2 1710 m2/w 

Groenvoorzieningen buiten de bebouwde kom 
Norm: 72 m²/woning 1 
(excl. verhuurde grond, sportcomplexen, gebouwencomplexen, begraafplaatsen; incl. 
wegbermen) 

wijk  totaal  totaal  groen per 
 huishoudens  groen woning 

Woongebieden 
                    

19.841  
  

Buitengebied Zuid 127  118.746 m2 297 m2/w 

Waarderhout 
 

565.000 m2 
 

Park van Luna 
 

785.000 m2 
 

Buitengebied Noord 418 185.159 m2 560 m2/w 

    m²/woning 20.043  1.653.905  m2 81 m2/w 
 

1 Norm Raad voor het landelijk gebied (Recht op groen, Deel 2 Analyse, 2005), deze norm is als 
richtlijn ook overgenomen in de Nota Ruimte. 

2 Een huishouden wordt  hier gerekend als een woning. 

 
De bovenstaande gegevens zijn overgenomen uit de Essay: Waarom niet 
méér groen? (Joustra, 2013) 

 

 
 

m²/woning 20.043  2.152.018 m2 107 m2/w 
 

* Voor de bebouwde kom, exclusief de bedrijventerreinen (dus woongebieden) is er 92 m2 groen per woning. 
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Bijlage 13 Relevant beleid            

Het hieronder genoemde beleid is leidend voor het groenontwerpproces 
in de gemeente Heerhugowaard 

 
Europees en landelijk beleid 
Het nationaal ruimtelijk beleid voor groene ruimte is uitgeschreven in de 
Nota Ruimte uit 2006 en richt zich op borging en ontwikkeling van 
natuurwaarden, de ontwikkeling van landschappelijke kwaliteit en van 
bijzondere, ook internationaal erkende, landschappelijke en 
cultuurhistorische waarden. Hieruit volgt onder andere de richtlijn van 75 
m2 groen per woning. 

 
In het Structuurschema Groene Ruimte 2 uit 2002 geeft het Rijk een 
samenhangende uitwerking van de ruimtelijke opgaven waarvoor de 
overheid zich de komende 15 jaar gesteld ziet.  

 
Het realiseren van de Ecologische Hoofdstructuur(EHS), een netwerk van 
grote en kleine natuurgebieden waarin de natuur (plant en dier) voorrang 
heeft en wordt beschermd, is een middel om de hoofddoelstelling uit de 
Nota Natuur, Bos en Landschap in de 21e eeuw te bereiken: behoud, 
herstel, ontwikkeling en duurzaam gebruik van natuur en landschap, als 
essentiële bijdrage aan een leefbare en duurzame samenleving. Binnen de 
gemeente Heerhugowaard is een aantal gebieden aangewezen als 
onderdeel van de EHS.  

 
Volgens de Europese Habitatrichtlijn en Vogelrichtlijn zijn alle in het wild 
levende zoogdieren, vogels, reptielen en amfibieën en een aantal vissen, 
libellen, vlinders en plantensoorten overal beschermd. Tevens worden 
voor bepaalde soorten speciale beschermingszones ingesteld. De Flora en 
Faunawet 2002 regelt de soortenbescherming voor de Nederlandse wet. 
Uit deze wetgeving vloeit onder andere voort dat de Gemeente 

Heerhugowaard gedragscodes moet hebben voor het uitvoeren van 
werkzaamheden in de openbare ruimte. De Vogelrichtlijn- en  
Habitatrichtlijngebieden worden in Nederland gecombineerd aangewezen 
als Natura 2000-gebieden. De bescherming van de Natura 2000-gebieden 
is voor de Nederlandse wet geregeld in de Natuurbeschermingswet 1998. 
Binnen de gemeente Heerhugowaard zijn geen Natura 2000-gebieden 
aangewezen. 

 
De Europese Kaderrichtlijn Water is een instrument om te zorgen dat de 
waterkwaliteit in Europa verbetert. Deze richtlijn gaat uit van een 
(integrale) watersysteembenadering met een sterke focus op 
waterkwaliteitsbeheer. Hierin wordt onder andere gestreefd naar een 
vergroting van de biodiversiteit. Het aanleggen van natuurvriendelijk(er)e 
oevers kan hier een bijdrage aan leveren. 

 
Provinciaal beleid 
Het Streekplan Noord Holland Noord 2004 is niet alleen toetsingskader 
voor bestemmingsplannen, maar biedt ook een kader voor 
ontwikkelingen. Hiervoor is het landelijk beleid en de lokale problematiek 
vertaald naar een ontwikkelingsbeeld. In de gebieden waar ontwikkeling 
en ingrepen in de ruimtelijke ordening worden toegestaan, is het maken 
van een Beeldkwaliteitsplan (BKP) verplicht. In dit, door gemeenten zelf 
op te stellen, plan worden uitgangspunten opgenomen voor de 
kwaliteitsdimensies waar planontwikkelaars zich aan dienen te houden en 
die de provincie zal beoordelen. Bebouwingskarakteristieken, 
landschappelijke inpassing, woningbouwdifferentiatie, cultuurhistorie en 
ruimtelijke verscheidenheid dienen in het BKP te zijn uitgewerkt dat 
bepalend is voor de uitvoering. 
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Gemeentelijk beleid 
Heerhugowaard ‘Stad van kansen’ structuurvisie 2020  
In de structuurvisie wordt de ruimtelijke ontwikkeling van de gemeente 
Heerhugowaard geschetst, op zowel het stedelijke- als het buitengebied 
van de gemeente. De structuurvisie is een basis voor het beleid en de 
projecten die op het gebied van wonen, economie en werkgelegenheid, 
mobiliteit, voorzieningen, groen, water en milieu worden ontwikkeld. 
Voor belangrijke (ruimtelijke) ontwikkelingen in de gemeente wordt 
richting bepaald en worden bouwstenen en randvoorwaarden 
aangeleverd voor nadere uitwerking. In de structuurvisie worden de 
verschillende opgaven voor de komende jaren benoemd, met elkaar in 
verband gebracht en van een financieel kader voorzien.  

 
IBOR beleidsplan (B&W besluit : BW06-1116)   
In het IBOR Beleidsplan is beschreven op welke manier de gemeente 
Heerhugowaard wil dat de openbare ruimte wordt ingericht, beheerd en 
gebruikt. 

 
Groenstructuurvisie 2010-2020 (raadsbesluit: RB2010028) 
De groenstructuurvisie is een leidraad voor de sociale, ruimtelijke en 
stedenbouwkundige ontwikkelingen van de stad waarbij groene ruimtes 
in het geding zijn. Hierdoor weten ontwikkelaars, inrichters en beheerders 
waarom zij op een bepaalde manier groen moeten ontwikkelen/inrichten 
en hoe deze in stand moet worden gehouden. De groenstructuurvisie 
heeft als uitgangspunt de volgende vijf visies:  
Visie 1. Historische structuur; De historische structuur van de 
droogmakerij is zichtbaar door de aanwezigheid van  uniforme 
boomlinten op ontginningsassen en verbindingswegen. 
Visie 2. Contrast; Het contrast tussen polderlandschap en stedelijk gebied 
is zichtbaar, doordat er zichtlijnen naar het polderlandschap zijn die een 
doorkijk bieden naar de open ruimte. Daarnaast hebben de belangrijkste 
entrees van de stad een verhoogde sierwaarde. 

Visie 3. Natuurwaarde; De groeninrichting heeft een zo groot mogelijke 
natuurwaarde door het zoveel mogelijk toepassen van ecologisch 
groenbeheer en door het verbinden van gebieden met een hoge 
ecologische waarde of potentie.  
Visie 4. Recreatiewaarde; De groengebieden met een recreatieve 
(neven)functie hebben recreatiewaarde, doordat de groeninrichting is 
aangepast aan de recreatieve behoeften van de diverse gebruikers met de 
nadruk op bruikbaarheid, reinheid en veiligheid.  
Visie 5. Duurzame inrichting in drie klassen; De groeninrichting is zo 
duurzaam mogelijk. De gemeente is opgedeeld in drie zones, die elk de 
mate waarin dit wordt nagestreefd weerspiegelen. 

 
Groenbeleidsplan 2010-2015 (B&W besluit : BW10-0101) 
In het Groenbeleidsplan worden de beleidskaders, de 
duurzaamheidambitie en de bewonersparticipatie uiteengezet. 
Ook zijn de huidige situatie van de visies uit de Groenstructuurvisie 2010-
2020 door middel van een sterkte/zwakte-analyse uitgewerkt en worden 
concrete beleidstrategieën genoemd. 
In het beleidsplan staan uitgangspunten voor inrichting, gebruik en 
beheer. Per visie worden de beleidsuitgangspunten voor het beheer 
genoemd. 
In dit rapport is Visie 6. Bomen als structuurdragers toegevoegd. 
Visie 6. Bomen als structuurdragers; Bomen zijn de structuurdragers van 
de stad, die in grote mate de waarde van de openbare buitenruimte 
bepalen. 

 
Groenbeheerplan 2010-2015 (B&W besluit : BW10-0101) 
Het Groenbeheerplan 2010-2015 is de uitwerking in beheermaatregelen 
van het Groenbeleidsplan 2010-2015 en is de basis voor de jaarlijkse 
Service Level Agreement (S.L.A.) tussen de afdeling Wijkbeheer 
(opdrachtgever) en de afdeling Stadsbedrijf (opdrachtnemer). Het is van 
toepassing op alle openbare ruimte in de gemeente Heerhugowaard, 
waarvan de beheertaak bij de Gemeente Heerhugowaard ligt.  
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Programma duurzaamheid Heerhugowaard 2012-2015 
Energieneutraal in 2030 is de doelstelling van gemeente Heerhugowaard. 
Het programma Duurzaamheid 2012 – 2015 is de concrete 
uitvoeringsagenda, die direct bijdraagt aan het realiseren van deze 
doelstelling. 
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Bijlage 14 Analyse          

In dit onderzoek gaat het om de vraag wat asset management kan 
bijdragen aan het optimaliseren van het proces om te komen tot een 
groenontwerp met meer maatschappelijke waarde voor het openbaar 
groen in Heerhugowaard. Dit moet vervolgens leiden tot het opstellen van 
een afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen.  
Het gaat dus om de maatschappelijke waarde van groen. Dit is de waarde 
die groen toevoegt aan de openbare buitenruimte, zodanig dat gebieden 
zich blijvend duurzaam ontwikkelen. De intentie is dat er recht wordt 
gedaan aan een duurzame leefwereld voor huidige- en toekomstige 
generaties.  
 
We hebben gezien dat duurzaamheid gebaseerd is op het principe van de 
drie P’s (People, Planet, Profit/Prosperity). Het ligt dan ook voor de hand 
de drie P’s als raamwerk voor deze analyse te gebruiken, temeer omdat 
deze ons leiden naar meer maatschappelijke waarde. 
In hoofdstuk 4 zijn de kaders aangeven voor het ontwerp van een 
afwegingskader en voor het opstellen van (procesmatige) aanbevelingen.  
Deze zijn onderverdeeld in: Waardemaximalisatie, Risicomanagement,  
Levenscyclus en Optimaal beheer, de kernbegrippen van asset 
management. 
 
In deze analyse wordt beschreven hoe te komen tot een afwegingskader 
en (procesmatige) aanbevelingen. We combineren hiertoe de drie P’s en 
de vier kernbegrippen van asset management. Onder elke “P” worden de 
vier kernwaarden behandeld, met als input de belangrijkste zaken die 
genoemd zijn in de interviews, soms aangevuld met zaken uit het 
deskresearch. In hoofdstuk 5 worden de samenvattingen van deze analyse 
onder de thema’s People, Planet en Profit/Prosperity en de conclusie 
analyse behandeld. 

Net als in hoofdstuk 4 wordt ook hier verwezen naar de interviews aan de 
hand van de initialen van de geïnterviewden. In de onderstaande tabel 
kunt u lezen wie hiermee worden bedoeld en in welke bijlage de 
informatie is na te zoeken. 
 

GO Gido Oude Kotte wethouder Bijlage 1 

AB Anton Balm afdelingshoofd SRO Bijlage 2 

HV Hans Visscher stedenbouwkundige Bijlage 3 

HB Herman Best groenbeheerder Bijlage 4 

AE Adri Excel afdelingshoofd Wijkbeheer Bijlage 5 

MS Michelle Schinkel beleidsmedewerker Bijlage 6 

HJ Henk Jan Jansen subsidieadviseur Bijlage 7 

MH Marco Hoosbeek groenontwerper Bijlage 8 

RZ Rob Zweekhorst beleidsmedewerker Bijlage 9 
 

Kopie figuur 17  Tabel geïnterviewden 

 

1 People 

 
 

In hoofdstuk 2.1 hebben we gezien dat People staat voor de sociaal-
culturele dimensie. Het gaat dan om zaken als: leefbaarheid, inrichting 
openbare ruimte, sociale veiligheid, externe veiligheid, gezondheid, 
lucht, geluid, geur, sociale cohesie, culturele waarden, waardevolle 
elementen en historische structuren en kwaliteit van gebouwen. 
 
Participatie 
Het draait in een gemeente om mensen. Allereerst zijn daar uiteraard de 
inwoners. Zij zijn in wezen de bestaansreden van de gemeente. Maar ook 
bedrijven zijn belangrijke spelers, zij zorgen voor werkgelegenheid en  
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1. Zelf organiseren 

De burger organiseert en voert zelf projecten uit. 
 

2. Meebeslissen 
Opdrachtgeverschap / opdrachtnemerschap 
De gemeente laat de beleids- en bestuursvorming over aan de partners waarbij het ambtelijk 
apparaat een adviserende rol vervult. De gemeente neemt de resultaten over, na toetsing aan 
vooraf gestelde voorwaarden. (De burger is medeverantwoordelijk voor beslissingen.) 
 

3. Coproduceren 
De gemeente komt samen met partners een agenda overeen en zoekt samen naar oplossingen. De 
gemeente verbindt zich in principe aan deze oplossingen met betrekking tot uiteindelijke 
besluitvorming. (De burger werkt intensief mee aan plannen of beleid.) 
 

4. Adviseren 
De gemeente stelt in beginsel samen met partners de agenda op, maar geeft hen de gelegenheid 
problemen aan te dragen en oplossingen te formuleren, waar hun ideeën een waardige spelen in de 
ontwikkeling van beleid. De gemeente verbindt zich, maar kan bij uiteindelijke besluitvorming 
hiervan (geargumenteerd) afwijken. (De burger genereert ideeën en oplossingen voor een goed 
advies binnen een beleidsthema.) 
 

5. Raadplegen 
De gemeente bepaalt in hoge mate zelf de agenda, maar ziet partners als gesprekspartners bij de 
ontwikkeling van het beleid. De gemeente verbindt zich echter niet aan de resultaten die uit de 
gesprekken voortkomen. (De burger geeft zijn mening of kennis rond een beleidsonderwerp.) 
 

6. Informeren 
De gemeente bepaalt de agenda voor besluitvorming en houdt partners hiervan op de hoogte en 
maakt geen gebruik van de mogelijkheid om inwoners en partners een inbreng te geven in de 
beleidsontwikkeling 

 

Figuur  30  Participatieladder (G.J. Rozendaal, 2013) 

producten. Ook organisaties buiten de gemeente zijn van belang. In de 
complexe samenleving van vandaag worden taken namelijk steeds meer 
gedaan binnen netwerken. (gemeenten in netwerken - hoe houd je grip, 
2015) En uiteraard zijn de medewerkers en politiek van de gemeente 
Heerhugowaard belangrijke stakeholders. 
 
Mensen zijn sociale wezens, zij leven in groepen. Dat samenleven gaat 
echter niet vanzelf, daarvoor moeten veel zaken geregeld worden. Een 
gemeente speelt in het leven van mensen dan ook een grote rol, ook al 
beseft men zich dat vaak niet eens. Voor dit onderzoek is met name de 
openbare ruimte van belang. Mensen gaan via het trottoir naar hun auto 
welke geparkeerd staat langs de weg of op een parkeerterrein. Ze rijden 
over de weg naar hun werk, naar de winkel. Kinderen lopen over het 
trottoir veilig naar school en na school lekker spelen in het groen. 
Volwassenen wandelen door een park en passeren een jogger. Jongeren 
ontmoeten elkaar ergens in de wijk. Al met al betekent de openbare 
ruimte nogal wat voor mensen. Logisch dan ook dat zij iets vinden van 
deze openbare ruimte. Het bepaalt zoveel aspecten van hun leven. Het 
lijkt dan ook redelijk om inwoners en bedrijven te betrekken bij 
besluitvorming over deze ruimte. Dit kan op verschillende niveaus.  
De participatieladder geeft ons inzicht in deze niveaus (figuur 29). Hoe 
hoger op de ladder, hoe meer zeggenschap en verantwoordelijkheid ligt 
bij derden. Hierbij is van belang dat de partners de verantwoordelijkheid 
ook kunnen en willen dragen. Als de overheid meer zeggenschap uit 
handen geeft, betekent dit ook dat verantwoordelijkheden gedeeld 
worden. Zijn burgers, bedrijven en verenigingen ook bereid om kennis, 
tijd en geld te investeren in deze werkvorm? Dit zal van situatie tot 
situatie verschillen. Wanneer mensen meer belang bij iets hebben, zullen 
ze eerder geneigd zijn verantwoordelijkheid te nemen.   
 
De ambitie van de gemeente Heerhugowaard met betrekking tot 
participatie is in het collegeakkoord geformuleerd in de vorm van actief 
burgerschap. Dit gaat niet meer over participatie van de burger aan 
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overheidsbeleid, maar over de overheid die deelneemt aan wat de burger 
initieert. Ook het ‘right to challenge’, dat de burger in staat wordt gesteld 
om taken van de overheid over te nemen, wordt genoemd in het 
collegeakkoord. Actief burgerschap en ‘right to challenge’ vallen beide 
onder ‘Zelf organiseren’ en staan daarmee bovenaan op de 
participatieladder. 
Voor het overige is de insteek dat de medewerkers hun omgeving kennen 
en daar waar mogelijk betrekken. In de praktijk betekent dit dus een hele 
situatie-gerichte invulling. 
 
1.1 Waardemaximalisatie 
In hoofdstuk 2 hebben we gezien dat om de asset groen optimaal te 
managen, eerst het doel en de waarden van het groen in beeld moeten 
worden gebracht. Wanneer je weet hoe grotere maatschappelijke waarde 
van de groenvoorzieningen verkregen kan worden, kun je het beheer 
optimaliseren en ook de risico’s goed in kaart brengen.   
Hieronder volgt de input van de geïnterviewden, die mogelijk kan leiden 
tot waardemaximalisatie. 
 
MS De inwoners waarderen het Heerhugowaardse groen 

Uit de recente vergroening van het Stadshart blijkt dat mensen 
groen waarderen. Men ervoer het Stadshart namelijk als te stenig, 
de beleving van ondernemers en bevolking was minder, omdat er 
groen ontbrak. Blijkbaar kennen mensen dus waarde toe aan groen. 
Maar hoe denken de inwoners van Heerhugowaard over hun 
wijkgroen? Beleidsmedewerker Michelle Schinkel geeft aan dat men 
hier positief over is. Uit de wijkmonitor 2013 blijkt ook dat inwoners 
de groenvoorziening in de openbare buitenruimte waarderen. De 
Wijkmonitor 2013 is een onderzoek waarmee onder een grote groep 
inwoners wordt gepeild hoe zij tegen een aantal thema’s, zoals: 
leefbaarheid van de wijk, verkeer en vervoer, veiligheid, vrije tijd en 
vrijwilligerswerk aankijken. 
De inwoners van Heerhugowaard ervaren in overgrote meerderheid 

hun buurt als (zeer) prettig. De woonomgeving en leefbaarheid 
worden als goed beoordeeld. De grootste problemen in de wijk zijn 
hondenpoep, hardrijden en parkeerproblemen. Opvallend in de 
Wijkmonitor 2013 is dat tweederde van de inwoners negatief of 
neutraal is over de aandacht vanuit de gemeente voor de 
leefbaarheid en veiligheid.  
 
Voor wat het openbaar groen betreft zijn er twee vragen gesteld: 
1. Hoe tevreden bent u over de aanwezigheid van openbaar groen 

in uw wijk? 
Het aandeel mensen dat gemiddeld  (zeer) tevreden is over het 
openbaar groen is 70% (was 76%) en staat hiermee op een 
derde plaats voor wat de tevredenheid over de aanwezigheid 
van de voorzieningen betreft.  

2. In hoeverre bent u tevreden over de kwaliteit en het onderhoud 
van het openbaar groen in uw wijk? 
Het aandeel mensen dat gemiddeld (zeer) tevreden is over de 
kwaliteit en het onderhoud van het openbaar groen is 57% (was 
77%). Voor dit grote verschil  is geen verklaring gegeven. De 
groenbeheerder Herman Best geeft aan dat dit mogelijk het 
gevolg is van de bezuinigingen en het veranderde maaibeleid. 
Als bezuinigingsmaatregel werd een deel van het areaal 
extensief gemaaid, dit is deels weer teruggedraaid.  

 
Conclusie: 
In het algemeen zijn de inwoners positief over het groen in 
Heerhugowaard. Helaas wel iets minder dan de monitor uit 2011, 
maar dit was mogelijk te wijten aan het inmiddels aangepaste 
maaibeleid. Goed onderhoud van de groenvoorziening telt voor 
mensen blijkbaar zeker zo veel als een goede aanleg. 
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HV De waarde van groen wordt door de tijd heen anders 
geïnterpreteerd.  
Als gevolg van maatschappelijke veranderingen gebruiken bewoners 
het groen niet meer op de manier zoals het in het betreffende 
ontwerp ooit bedacht is. Mensen leven meer teruggetrokken binnen 
hun eigen domein, binnen hun woning. Ze hekken de overgang 
openbaar-privé af, het liefst ook aan de voorkant. Parkeren de auto 
in de voortuin, plaatsen schuttingen van 2 meter hoog om de 
achtertuin. Zowel aan de voorkant als aan de achterkant hebben 
mensen geen contact meer met wat zich daarbuiten afspeelt. Zo zijn 
de wijken niet bedacht, ze zijn juist gericht op ontmoeten. In de 
praktijk werkt dit vaak anders, mensen sluiten hun tuinen af, 
waardoor de groenstructuren verloren komen te liggen tussen de 
woningen, als een soort niemandsland.  
 
Conclusie: 
De inrichting van de openbare buitenruimte moet een zekere 
mate van flexibiliteit hebben om aan die veranderende  
zienswijzen te kunnen aanpassen. 

 
GO Betrokkenheid, sociale binding 

De maatschappelijke waarde van groen kunnen we verhogen door 
de betrokkenheid van mensen te vergroten (actief burgerschap). 
Groen is de kapstok waardoor de betrokkenheid ontstaat en 
waaraan je veiligheid, leefbaarheid en fysieke beleving kunt 
ophangen.  Het groen krijgt een veel grotere waarde als je de 
sociale cohesie weet te bevorderen. Wethouder Oude Kotte 
denkt dat we de mogelijkheden van groenbeheer zwaar 
onderschatten. 
Als gemeente moeten we veel meer in een regierol gaan zitten 
(minder uitvoerend) en mensen stimuleren, prikkelen en 
motiveren iets te doen. Het gevolg hiervan is betrokkenheid van 
mensen bij hun eigen wijk en bij Heerhugowaard. Wijken zouden 

als dorpen moeten worden met een centraal punt waar mensen 
komen, waar je opinion leaders hebt, centrale figuren. Het gaat 
niet om gratis arbeidskrachten, maar om sociale binding in de 
wijk, dat is het uitgangspunt. Als we met groen sociale cohesie 
creëren, de wijk veiliger maken en mensen optimaler gebruik 
laten maken van hun omgeving, zou dit grote maatschappelijke 
winst betekenen. 
Als mensen bij zaken betrokken zijn, gaan ze er vaak anders mee 
om. Voorbeelden in Heerhugowaard zijn: Middenmoes en 
Buttermoes, waar de bewoners samen met de gemeente 
volkstuincomplexen hebben aangelegd en de bloembakken in de 
Rivierenwijk waar bewoners in samenwerking met de gemeente 
plantenbakken in hun wijk hebben geplaatst en onderhouden. De 
bewoners regelen onderling de benodigde werkzaamheden, zoals 
wie wanneer water geeft. Belangrijke voordelen zijn dat mensen 
zich verantwoordelijk voelen, elkaar ontmoeten en in beweging 
zijn. 
 
Je kunt als gemeente wel willen dat de burger de regie in handen 
neemt voor die groenvoorziening, maar hoe ga je dit doen? De 
gemeente moet sociale binding creëren door bewoners te 
betrekken bij groen. Dit kun je met het ontwerpen van groen heel 
concreet maken. De gemeente geeft aan wat ze wil en mensen ga 
maar helpen tekenen. Wethouder Oude Kotte denkt dat we 
daarmee een enorme betrokkenheid creëren in de straten en in 
de wijk. Die betrokkenheid heeft zijn weerklank op het gebied van 
veiligheid, uitstraling en gebruik. 
Het college kijkt hoe ze een sterke samenleving kunnen krijgen. 
Een sterke stad krijg je door sterke burgers. Maar hoe krijg je 
sterke burgers? Niet burgers die denken: overheid gaat u het 
maar doen. Maar sterke burgers die zelf voor hun omgeving 
zorgen. 
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Figuur 31  Buurtmoestuin Middenmoes 

 
 De gemeente moet zorgen dat de verbinding tussen mensen 

versterkt wordt. Ze moet niet alleen in het individu investeren, 
maar ook in de verbinding tussen mensen. Wethouder Oude Kotte  
gelooft in die verbinding, mensen moeten elkaar kunnen vinden, 
op elkaar terug kunnen vallen. Iedereen moet naar vermogen mee 
doen. De gemeente moet stimuleren dat mensen verbinding met 
elkaar leggen. Hoe lok je dat uit? Hier zou groen een belangrijk 
onderdeel van kunnen zijn, met name op centrale plekken in een 
wijk.  
 
Voorbeeld: Geef de bewoners van het gebouwencomplex aan de 
Bergmolen, die geen tuin hebben, regie over het groen daar. Dat 
geeft mensen een ander gevoel bij hun omgeving. Het hoeft niet 
groots te zijn, al zijn het maar een paar bomen of een verhoging op 
een hoek van de straat. Een plek waar mensen kunnen zitten. Een 
hoekje creëren wat net iets anders is en meerwaarde geeft.  

Conclusie: 
Een overheid die sterke burgers wil, moet zich meer terugtrekken 
en de verzorging van de leefomgeving meer aan de inwoners 
overlaten. Dit gezamenlijke onderhoud is een goede mogelijkheid 
om de sociale binding te vergroten. 
Het groen krijgt een veel grotere waarde als je de sociale cohesie 
weet te bevorderen. Belangrijke voordelen zijn dat mensen zich 
verantwoordelijk voelen, elkaar ontmoeten en in beweging zijn. 
 

HV 
AB 
GO 

Drive / stuwende kracht 
Groen komt volgens de geïnterviewden vaak onder aan de streep, 
maar zou een prominentere plek moeten krijgen, vooral omdat 
groen zoveel positieve effecten heeft op andere aspecten van de 
samenleving. Groen krijgt dat op het moment dat we daar de 
waarde van inzien en niet eerder. De waarde van groen wordt dan 
ook onderschat en we vinden het dan ook al snel duur in beheer. 
(Recht op groen, Deel 2 Analyse, 2005) (HV) Hoe kun je die waarden een plek 
geven in het proces en dat helder maken?  
 
Om iets bijzonders te kunnen maken, heb je geloof in iets nodig. 
Dit geloof begint met een goed verhaal en iemand die het verhaal 
goed kan brengen. Een sterke identiteit kan je daarbij helpen. 
(HV) 
Wanneer je de geïnterviewden vraagt naar het succes van Stad 
van de Zon, blijkt dat met name de ontwerper Bhalotra een grote 
invloed heeft gehad, hij is een bevlogen mens en kan dat 
overbrengen. De passie is hierbij belangrijker dan de regels of de 
weg om het te bereiken. Stad van de Zon is begonnen met een 
visionaire blik op de toekomst (CO2 neutraal). Hoe doen we dit? 
Door mensen te overtuigen met een verhaal dat intrigeert, 
inspireert. (AB) 
Duurzaamheid is hierdoor jarenlang een belangrijke drive geweest 
voor Heerhugowaard en heeft bovendien Heerhugowaard op de 
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kaart gezet. 
Het is belangrijk om te beseffen wat groen betekent voor de stad 
en die waarden van groen heel goed neer te zetten en dat als 
vertrekpunt te nemen. Die waarde moeten we in ons hart dragen. 
Dit is de kern van het verhaal: Groen als waarde voor de hele stad. 
De Groene stad als nieuwe icoon voor de stad, als nieuwe icoon 
voor duurzaamheid. Als je vanuit dit beeld een nieuwe wijk 
ontwikkelt, zal dat zeer waarschijnlijk ten gunste van groen zijn. 
(HV) (AB) 
 
Wethouder Gido Oude Kotte geeft aan dat Groen geen 
doelfunctie heeft in Heerhugowaard en dat wanneer we dat doel 
wel kunnen benoemen, we sterker staan. Zijn advies: “Koppel een 
doel aan het groen en zoek vooral relaties met andere functies. 
Ga op zoek naar voorbeelden”. (GO) 
Benoem wat groen met de stad doet in de breedste zin van het 
woord. Wat doet groen met de mensen, met de natuur. Wat 
draagt groen bij aan het klimaat, e.d. Op het moment dat je die 
waarden niet weet te benoemen, kun je elk proces oppakken, 
maar ben je altijd zoekende hoe je er vervolgens invulling aan 
kunt geven.  (AB) 
 
Conclusie: 
Om groen een prominentere plek te geven, moeten we zorgen dat 
we beseffen wat groen betekent voor de stad en laten zien dat 
groen veel positieve effecten heeft op andere aspecten van de 
samenleving. We moeten die waarden van groen heel goed neer 
zetten, die waarde in ons hart dragen.  
 

De Groene Stad 
Icoon voor de stad  

Icoon voor duurzaamheid 
 

Dit is de kern van het verhaal: Groen als waarde voor de hele stad. 
De Groene stad als nieuwe icoon voor de stad, als nieuwe icoon 
voor duurzaamheid. Als je vanuit dit beeld een nieuwe wijk 
ontwikkelt, zal dat zeer waarschijnlijk ten gunste van groen zijn. 
Dus een drive, een passie ontwikkelen voor een groene 
leefomgeving. 

 
AB Afwegingskader als routekaart 

Waarde is iets als integer handelen. Je wilt niet een boekje met 
regels. Nee, je wilt weten wat men bedoelt in dit huis. Dan weet 
je je handelingsperspectief. Dus het handelen volgt op de 
waarde die je met elkaar gemeenschappelijk hebt. Het is veel 
waardevoller dat je met elkaar beseft wat groen betekent in de 
stad. Het is een intrinsiek kompas wat je uiteindelijk leidt naar 
de juiste dingen doen. Het is integriteit, het is eerlijk (veilig, 
rustig, prettig wonen). 
 
We moeten gaan benadrukken wat groen doet voor de stad, de 
stad tegen het voetlicht houden. Waarom hebben we groen, 
speelplekken. 
Afdelingshoofd SRO Anton Balm ziet deze matrix (eerste opzet 
afwegingskader) wel zitten als een routekaart. Je houdt de 
aspecten tegen het licht. De antwoorden hierop maken dat je 
een integrale afweging kan maken in het belang van groen voor 
de stad. Het betreft in wezen dus een aftrapactie: voordat we 
met elkaar gaan praten over de invulling, moeten we ons eerst 
op deze onderdelen concentreren. Je moet die waarden 
duidelijk hebben. Het wordt dus mogelijk een geraamte, een 
soort handvest. (handvest: belangrijk stuk waarin verschillende 
partijen vastleggen welke doelen ze hebben en wat ze met 
elkaar hebben afgesproken om die doelen te bereiken.) 
 
Conclusie: 

http://www.woorden.org/woord/handvest
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Een afwegingskader moet niet een boekje met regels worden, 
maar moet betrokkenen laten beseffen wat groen betekent in de 
stad. We moeten dus gaan benadrukken wat groen doet voor de 
stad. 
 

AE 
MS 
HB 

Voorlichting 
Over het algemeen vinden de geïnterviewden dat er meer 
voorlichting moet zijn over de waarden van groen. Deze waarden 
zitten nog niet tussen de oren van de meeste inwoners, maar ook 
niet bij alle medewerkers. Mensen moeten gewezen worden op 
de waarden van groen, dit is niet iets wat de meeste mensen uit 
zichzelf inzien. Veel mensen zijn zich niet bewust van bijvoorbeeld 
de natuur om hen heen, maak ze hiervan bewust. Door goede 
voorlichting te geven, betrek je mensen erbij. We moeten groen 
duidelijker profileren, dit is een kans om over de waarden van 
groen te vertellen en deze te laten zien (visualiseren). (MS) (HB) 
 
Groen staat niet op het hoogste lijstje voor mijn gevoel. Er zijn 
gemeente breed veel meer onderwerpen. Wat mij betreft mag 
het nog veel belangrijker zijn. Wat we kunnen doen, is op de 
manier waarop we bezig zijn, doorgaan en mensen er nog meer 
bij betrekken. Wij moeten meer communiceren hoe belangrijk 
groen is.  Dat doet mensen wat. (MS) 
Als gemeente moeten we communiceren waarom we dingen 
doen. We leggen onvoldoende uit wat we buiten aan het doen 
zijn. (AE) Tijdgebrek speelt hierin een rol. (HB) 
De gemeente Heerhugowaard heeft voldoende kennis van zaken 
in eigen huis, deze kennis moet meer worden gedeeld. (AE) 
Ook voorlichting richting het bestuur is van belang. Het bestuur, 
de mensen die beslissen, is vooral afhankelijk van cijfers en ‘wat 
levert het ons op?’ (MS) 
 
Conclusie: 

Medewerkers geven aan dat er meer voorlichting zou moeten 
komen om de waarden van groen tussen de oren te krijgen. Niet 
alleen van inwoners, maar ook van personeel en politiek. 
We moeten in de voorlichting groen duidelijker profileren, en dit 
als een kans zien om over de waarden van groen te vertellen en 
deze te laten zien (visualiseren). 

 
MH 
RZ 
HB 

Medewerkers 
Uit de interviews komt naar voren dat de geïnterviewden over het 
algemeen tevreden zijn over de resultaten van het 
groenontwerpproces. Ze kennen (globaal) de verschillende waarden 
van groen en geven aan dat de waarde van groen in positieve zin 
bijdraagt aan veel andere beleidsvelden, zoals gezondheid, milieu 
en klimaat. Wel komen vanuit de verschillende interviews nog een 
aantal verbeterpunten naar voren. Deze bevindingen nemen we 
hieronder door. 
 
Zowel de stedenbouwkundige als de groenbeheerder kennen de 
waarde van groen wel. Zodra echter de opdracht uit gaat, naar de 
civielkundige van het ingenieursbureau is dat besef niet altijd 
aanwezig. Dan moet de beheerder de groenbelangen eigenlijk 
continu verdedigen in alle bijeenkomsten. Groen zou juist ook voor 
civiele mensen heel veel kunnen oplossen (klimaatadaptatie). 
Bij nieuwbouw gaat dit beter dan bij herinrichtingen vanwege de 
beperkte ruimte. (HB) 
 
De groenontwerper geeft aan dat hij graag meer kwekerijen of 
andere openbare ruimten zou willen bezoeken, om nog meer goede 
soorten te leren kennen en verschillende inrichtingen te kunnen 
bezien. (MH) 
Het zou goed zijn om een brainstormgroep te formeren tussen 
Wijkbeheer, SRO, Stadsbedrijf en IB. Het is belangrijk dat er meer 
interactie komt, ideeën spuien. Het zou een goede manier van 
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samenwerken zijn om als brainstormgroep bouwstenen aan te 
leveren, dit juist niet als een programma van eisen, maar vooraf 
bedenken wat je wilt en waarom. Een soort inspritatiefase 
uitbouwen. Dit is wezenlijk anders dan schieten op een plaatje van 
een landschapsarchitect. Dat is vervelend, zo van dit is niet goed en 
dat is niet goed. Beter is om gezamenlijk iets op te bouwen. (MH) 
 
Beleidsmedewerker Rob Zweekhorst geeft als aandachtspunt: zijn  
de juiste mensen op de juiste plek. Zijn alle mensen in het proces 
voldoende opgeleid om die bewustwording van de groenwaarden 
te kunnen ontwikkelen? En is iedereen op kennis- en 
competentieniveau in staat om dat ook door te vertalen naar de 
praktijk? (RZ) 
 
Conclusie: 
De kennis en passie voor groen kan met name bij het civieltechnisch 
personeel nog wel verbeteren. 
Het zien van goede voorbeelden kan een inspiratie zijn voor mensen 
die betrokken zijn bij het groenontwerpproces. 
Een inspiratiefase met een brainstormgroep zou een middel kunnen 
zijn om meer ideeën te genereren. 
De medewerkers die betrokken zijn bij het groenontwerpproces 
moeten de waarden van groen kennen en deze waarden ook kunnen 
vertalen naar de praktijk. 

 
1.2 Risicomanagement 
Je kunt risico’s pas managen als je weet wat het probleem echt is, dus 
welke waarden gevaar lopen. Zonder doelstelling kun je immers geen 
risico lopen. Bij risicobeslissingen gaat het om de potentiële effecten en 
de kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen.  
In dit onderzoek gaat het over het verhogen van maatschappelijke waarde 
van groen. In dit licht zien we dan ook naar risico’s. 
 

AE Afbreken vrijwillige activiteiten 
Je wilt wel meedoen aan activiteiten van enthousiaste inwoners, 
maar je moet er wel rekening mee houden dat deze activiteiten 
ook weer kunnen stoppen doordat mensen terugtreden. 
Voorbeeld: zonnebloemen zaaien langs de Amstel. Het 
waarborgen van de activiteiten is dan ook belangrijk.  
 
Conclusie: 
Vrijwillige activiteiten door derden kunnen stoppen doordat 
mensen terugtreden. 
 

HB 
MS 

Iedereen meenemen 
Op zaken die je organiseert, komt bijna niemand af aldus de 
groenbeheerder Herman Best. Die interesse lijkt wel niet te leven 
bij de bewoners. Misschien moeten we meer over de waarden van 
groen schrijven (foto’s) en gebruik maken van de social media 
voor korte berichten en reacties.  (HB) 
Je hoort intern vaak zeggen, als mensen iets willen, moet het van 
onderaf komen. Ik zie dat iets anders. De mensen die dat willen 
weten hun eigen netwerkjes wel te vinden en hebben ons niet 
eens nodig. Maar er zijn ook mensen bij wie die twijfel heerst, ik 
zou wel iets willen, maar ik weet niet hoe. Deze mensen zouden 
we kunnen  helpen. (MS) 
 
Conclusie: 
De kans bestaat dat je als gemeente je teveel richt op die mensen 
die zaken toch wel voor elkaar krijgen. Met participatie moet de 
gemeente zich bij voorkeur niet alleen richten op deze groep, maar 
juist ook op diegenen die een duwtje in de rug nodig hebben. 
 

MS Begeleiding, kaders meegeven 
We nemen mensen mee en leggen dingen uit. Dat is ook nodig, 
want het is te technisch. Ik denk dat we net niet bovenaan die 
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participatieladder zitten, want we hebben met regels en wetten te 
maken. Als alle wetgeving in Nederland wordt afgeschaft, dan nog 
merk ik dat er iemand de knoop moet doorhakken. Dit is wat mij 
betreft niet degene met de grootste mond. Dus moet je het niet 
helemaal loslaten. Mijn ervaring is dat als je de begeleiding 
loslaat, het proces door een handjevol mensen gedragen wordt en 
die houden het uiteindelijk niet vol. In wezen doen de mensen uit 
de wijk het zelf al, maar helpen wij ze vooral om binnen bepaalde 
kaders te blijven (bijv. de breedte van een weg).  Dit vinden 
mensen juist heel prettig. Dit hebben ze nodig. Een bepaalde 
structuur mee geven, geeft rust. Bij losse projecten hoor je van 
sommige bewoners wel dat ze zelf wel willen bijbetalen om iets 
mooiers te creëren, dit hoor je niet bij de herinrichting (groot 
onderhoud) van een wijk. 
Aan de ene kant moet je die kaders hebben, aan de andere kant 
moet je hier ook wel eens aan voorbij kunnen gaan. De structuur 
is belangrijk, even buiten de kaders treden is daarentegen ook wel 
weer prettig. Structuur moet niet belemmerend werken. We 
moeten niet alles loslaten, maar wel zoveel mogelijk, waardoor je 
jezelf niet ontzettend beperkt. We moeten wel ruimte open laten 
voor ander soort initiatieven, zowel door inwoners als door 
ambtenaren. Daar is geld toch wel weer een beperkende factor in.  
Sommige mensen denken over de hele wijk na, anderen alleen 
maar 100 m om hun huis. Het is mooi om het proces met zoveel 
mensen te doen, maar er zijn ook heel veel meningen. Zoveel 
mensen, zoveel wensen.  
 
Conclusie: 
Structuur is belangrijk, het geeft mensen rust. Mensen ervaren 
kaders als prettig. Structuur moet echter niet belemmerend  
werken, er moet wel ruimte blijven voor andersoortige initiatieven. 
Ambtenaren helpen vooral om binnen de bepaalde kaders te 
blijven en leggen zaken uit die te technisch zijn. 

Er wordt voorkomen dat degene met de grootste mond de 
boventoon voert. Ook is er iemand nodig die knopen kan en mag 
doorhakken. 
 

HB Grijs of groen   
Bij het renoveren van wijken (groot onderhoud) bestaat een 
spanningsveld tussen grijs en groen. Vanuit het bestuur moeten 
we meer groen creëren vanuit grijs. De praktijk leert echter dat na 
grote wijkrenovaties de hoeveelheid groen minder is i.p.v meer.  
Vanwege het spanningsveld tussen grijs en groen, zou het goed 
zijn om dit objectief te gaan meten.  
 
Conclusie: 
Het politieke doel van meer groen wordt bij wijkrenovaties niet 
gehaald, juist het tegenovergestelde. Objectief meten geeft inzicht 
in de werkelijke situatie. 

  
1.3 Levenscyclus 
Bij asset management staat de levenscyclus in het teken van de grootste 
opbrengst van de asset. Bij groenvoorzieningen in de openbare 
buitenruimte wordt meestal gestreefd naar een lange levenscyclus, met 
name in het geval van ecologisch groen.  
 
RZ Ontwerpfouten 

Hoe voorkomen we fouten in een groenontwerp? Het is belangrijk 
dat een beheerder zich bewust is van het effect van zijn/haar 
ontwerp op de functionele effecten van andere producten. De 
beheerders zijn namelijk allen specialisten. 
 
Het lukt bijvoorbeeld nog steeds om 1,20 m uit een lantaarnpaal 
een boom te planten. Ook moeten we rekening houden met 
kabels en leidingen in de grond, toch gaat het nog vaak fout in het 
ontwerp. De ontwerpen zijn blijkbaar los van elkaar gemaakt en 
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toen ze over elkaar heen werden gelegd, is er niemand geweest 
die dit heeft geconstateerd. Je weet nu eigenlijk al dat in de 
toekomst die boom wordt gekapt. Dit is jammer. Je zou denken 
dat ondertussen wel in ons hoofd is geprent dat er goed overleg 
moet zijn. Je hoort overleg te hebben en door te spreken wat er 
goed gegaan is en wat niet.  
 
In hoeverre raakt het werk van het ene product het andere 
product. Een matrix met mogelijke ontwerpfouten zou daar een 
idee voor kunnen zijn. Maar ook met elkaar in gesprek gaan in 
bijvoorbeeld ontwerpsessies kunnen bijdragen aan het voorkomen 
van ontwerpfouten. Daarbij is het belangrijk dat beheerders goed 
zicht hebben op hun eigen producten, maar ook welke invloed de 
andere producten daarop hebben.  
 
Conclusie: 
Door ontwerpfouten kan de levenscyclus van bijvoorbeeld bomen 
enorm worden beperkt. Door kennis van het eigen product en de 
invloeden op en van andere producten is dit mogelijk te 
voorkomen. Een matrix met mogelijke ontwerpfouten zou daar een 
idee voor kunnen zijn. Ook overleg als een ontwerpsessie zou 
hieraan kunnen bijdragen. 

 
1.4 Optimaal beheer 
Of beheer optimaal is, hangt sterk af van de doelstelling van de 
groenvoorziening.  Ecologisch groen vraagt bijvoorbeeld om geheel ander 
onderhoud dan siergroen. 
 
MH Vakmensen/vakmanschap 

Het is niet alleen een kwestie van het ontwerp, maar ook van de 
vakmensen die het onderhouden. Groenontwerper Marco 
Hoosbeek is blij met vakmensen, die vakkennis hebben en deze 
kunnen toepassen in hun werk. Dat is belangrijk omdat het 

groenontwerp anders nooit wat wordt. Je kunt bijvoorbeeld 
natuurwaarden om zeep helpen, als je de kennis niet hebt (maaier 
van de aannemer die de orchideeën afmaait).  
 
Conclusie: 
Een goed ontwerp staat of valt met een goede aanleg en goed 
onderhoud door vakmensen. 
 

HB 
MS 

Overleg 
Met het groenontwerpproces, zowel bij nieuwe gebieden als 
herinrichtingsgebieden, is er goed overleg tussen de 
verschillende betrokken afdelingen, wel moet je als 
groenbeheerder constant alert blijven. Als je niet uit kijkt, dan 
delf je het onderspit. Het gevoel van de waarde van groen zit er 
bij andere partijen dan de groenbeheerder en groenontwerper 
minder in. (HB) 
 
Beleidsmedewerker Michelle Schinkel geeft aan dat de 
groenmensen groen nog duidelijker moeten profileren. Meer 
communiceren hoe belangrijk groen is en hun kennis veel meer 
uitdragen. (MS) 
 
Conclusie: 
Het overleg tussen de verschillende afdelingen verloopt goed. Wel 
heeft de groenbeheerder Herman Best het idee dat hij constant 
voor het groen moet vechten, vooral omdat collega’s de waarde 
van groen niet voelen. Voorlichting over groen moet dus zeker 
ook gericht zijn op collega’s. 
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2 Planet 
 

 
 

Planet staat voor de ecologische dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: 
ruimtegebruik, water, energie, natuur/ecologie, verkeer/mobiliteit, 
materialen en afval. 
 
2.1 Waardemaximalisatie 

HV Duurzaamheid is meer dan CO2-neutraliteit. 
In paragraaf 2.1 hebben we gelezen dat duurzaamheid betekent 
dat de waarden binnen People, Planet en Profit/Prosperity even 
belangrijk zijn en dat er een balans moet zijn tussen deze. Een 
ontwikkeling is meer duurzaam, heeft meer maatschappelijke 
waarde, naar de mate waarin gebieden zich blijvend economisch, 
sociaal en ruimtelijk ontwikkelen, zonder dat de toename van het 
ene kapitaal ten koste gaat van het andere.  
Een aantal geïnterviewden geeft aan dat in Heerhugowaard in het 
verleden met name nadruk gelegd werd op CO2-neutraliteit.  
Frank Schuitemaker, programmamanager Duurzaamheid geeft aan 
dat dit inderdaad wel zo is. De aandacht is verschoven van een CO2 
uitdaging naar een (duurzame) energie uitdaging. 
In het laatste jaar, met de komst van het nieuwe college, is de 
duurzaamheidsscope verder verbreed naar het hanteren van het 
People, Planet, Profit/Prosperity gedachtengoed. Welke 
consequenties dat heeft, wordt op dit moment verder uitgewerkt. 
 
In de onderstaande figuur is de Nationale Monitor Gemeentelijke 
Duurzaamheid, resultaten gemeente Heerhugowaard 
weergegeven. Dit is een landelijke benchmark en geeft een beeld 
van hoe de gemeente Heerhugowaard er in z'n algemeenheid op  

 

 
Figuur 32   Nationale Monitor Gemeentelijke Duurzaamheid (Telos) 

Planet 
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 het gebied van duurzaamheid voor staat. (Telos) Mogelijk wordt 
deze monitor het instrument waarmee de duurzame 
ontwikkelingen in Heerhugowaard de komende jaren zullen worden 

gemonitord aldus Frank Schuitemaker. 
 
Uit de figuur kunnen we het volgende lezen: 
- De gemeente Heerhugowaard scoort gemiddeld op het 

gebied van duurzaamheid. 
- Op Bodem en grondwater scoort de gemeente hoog. 
- Op Energie en klimaat scoort de gemeente behoorlijk boven 

gemiddeld. 
- Op het gebied van oppervlaktewater scoort de gemeente 

behoorlijk laag. 
- Op Natuur en landschap scoort de gemeente laag. 
- Op Veiligheid scoort de gemeente laag. 
- Op kunst en cultuur scoort de gemeente laag. 

 
Heerhugowaard heeft zich ingezet op energie en klimaat en scoort 
daardoor veel beter dan andere gemeenten. Blijkbaar is het zo dat 
als de drive er is en een gemeente zich sterk wil maken voor 
bepaalde waarden, dat het ook echt werkt. Zo’n drive voor groen 
kan de gemeente helpen om ook op de onderdelen: gezondheid, 
oppervlaktewater en natuur en landschap boven gemiddeld te 
kunnen scoren. Groen heeft vele waarden op al deze gebieden. 
 
Conclusie 
Duurzaamheid is veel meer dan zonne-energie en CO2 uitstoot. 
Gebruik maken van de verschillende waarden van groen leidt als 
vanzelf naar een brede toepassing van duurzaamheid. Meer 
gebruik van de waarden van groen kan de gemeente 
Heerhugowaard helpen ook op de laag scorende aspecten van 
duurzaamheid beter te presteren. 

 
 

AB 
HV 

Groen is nu een van de vele aspecten van de openbare 
buitenruimte.  
Naast zaken als openbare verlichting, verkeer, riolering en wegen 
is groen een van de vele aspecten in de openbare buitenruimte. 
Door de vele waarden van groen moet dit echter een veel 
belangrijker plek krijgen in het ontwerp, omdat deze waarden 
oplossingen kunnen bieden voor zaken die spelen in de 
samenleving. Dit wordt ook ondersteund door de Raad voor het 
Landelijk gebied (Recht op groen, Deel 2 Analyse, 2005) 
We moeten beginnen met  een integrale afweging van de 
verschillende  waarden. Hierbij moeten we benoemen wat groen 
doet in de breedste zin van het woord. Hoe kan groen 
meerwaarde bieden voor de uitdagingen die er liggen? Wat doet 
groen met de mensen, met natuur? Wat draagt groen bij aan het 
klimaat? Bij deze afweging kan het afwegingskader uit dit 
onderzoek een goed instrument zijn. Want als we de waarden van 
groen niet weten te benoemen, zal groen een van al die aspecten 
blijven. (AB) (HV) 
 
Conclusie: 
Groen is nu een van de vele aspecten van de openbare 
buitenruimte. Door de vele waarden van groen moet dit echter een 
veel belangrijker plek krijgen in het ontwerp, omdat deze waarden 
oplossingen kunnen bieden voor zaken die spelen in de 
samenleving. We moeten benoemen wat groen doet in de breedste 
zin van het woord. Bij de afweging van deze waarden kan een 
afwegingskader een goed instrument zijn. Want als we de 
waarden van groen niet weten te benoemen, zal groen een van al 
die aspecten blijven.  
 

MS 
AE 
HB 

Afweging individueel belang en algemeen belang 
Wij hebben als gemeente de taak om het algemeen belang in de 
gaten te houden. We willen de regie over de gemeente als geheel 
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houden. Daarbinnen kunnen we onszelf een kleine rol geven en 
zoveel mogelijk aan de wijk zelf over laten. Bijvoorbeeld de grote 
groengebieden hebben vaak een gemeente overstijgend belang, 
bijvoorbeeld voor vleermuizen. Binnen het groen kunnen we 
groen aanwijzen waar mensen zelf iets in te zeggen hebben. We 
geven de vrijheden wel, maar zonder dat het algemeen belang in 
het geding komt. Daar waar je grote groenstroken hebt, daar is 
het vooral het algemeen belang en in de woonwijk is het veel 
meer het individueel belang, dus afhankelijk van de bewoners. 
(MS) 
Mensen zijn tevreden over de herinrichtingen. Wij kunnen 
blijkbaar goed de kaders neerleggen. Binnen de kaders kunnen wij 
goed luisteren naar de wensen van de burgers die vanuit die 
bewonersgroepen terugkomen met een herinrichtingsvoorstel.  
Er is wel behoefte om meer kleur in het groen te krijgen. Dit krijg 
je in het algemeen wel terug vanuit de werkgroepen. (AE) 
 
In verband met het spanningsveld tussen individueel belang en 
algemeen belang, moeten we wanneer we in het begin met een 
klankbordgroep zitten, een presentatie geven over wat de waarde 
van dit huidige groen is, wat de natuurwaarde is. Dus de waarde in 
beeld brengen. We kunnen de inventarisatiegevens van de flora 
en fauna tonen en zorgen dat we de waardevolle gebieden in tact 
houden. Als je dit in het begin in de klankbordgroep al tussen de 
oren weet te krijgen, dan zullen ze dit ook uitdragen naar 
bewoners. Dus de waarde in beeld brengen. Dit doen we nog te 
weinig. Die waarde van dat (robuuste) groen kunnen we dus nog 
beter uitdragen. (HB) 
 
Conclusie: 
Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten 
te houden. De gemeente wil de regie over de gemeente als geheel 
houden. Daarbinnen kan de gemeente zoveel mogelijk aan de wijk 

zelf over laten. Dus zoveel mogelijk vrijheid, zonder dat het 
algemeen belang in het geding komt. 
Een logische scheiding lijkt de grote groenstroken en het 
wijkgroen. Daar waar je grote groenstroken hebt, is het vooral het 
algemeen belang en in de woonwijk is het veel meer het 
individueel belang, dus afhankelijk van de bewoners. 
 
De gemeente moet de waarde van dat (robuuste) groen wel meer 
in beeld brengen. Als je dit in het begin in de klankbordgroep al 
tussen de oren weet te krijgen, zullen ze dit ook uitdragen naar 
bewoners.  

 
MH Hoeveelheid groen 

Bij de herinrichtingen is het voldoen aan de hoeveelheid groen veel 
moeilijker dan bij het nieuwbouwproces. Je moet het doen met de 
ruimte die je hebt en die is gewoon heel beperkt. Dat bepaalt het 
ontwerp.  
 
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal. Vaak 
zijn ze maar 2-3 meter breed. Voor bomen van de 1e of 2e grootte 
heb je vakken van minimaal 5 meter breed nodig. 
Er zit verschil tussen woonstraten en de verbindende wegen. In 
woonstraten plaats je vaak bomen van de 3e grootte en kan een vak 
wel 3 meter breed zijn. Bij verbindende wegen wil je graag bomen 
van de 1e grootte en is een groenvak van 5 meter breed wel 
minimaal.  
In het nieuwbouwplan De Draai zijn veel smalle plantvakken die 
helaas ingezaaid zijn met gras, terwijl heesters of vaste planten hier 
een veel mooiere oplossing zou zijn geweest. Dit bepalen de 
stedenbouwkundige en de landschapsarchitect vanuit de 
projectontwikkelaar in overleg met SRO. Er is een moment dat je 
kunt schieten en alles wat je dan vergeet is dan een voldongen feit.  
Conclusie: 
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Bij de herinrichtingen is de ruimte die je voor groen hebt heel 
beperkt.Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken vrij smal. 
Vaak zijn ze maar 2-3 meter breed. In woonstraten met bomen van 
de 3e grootte kan een vak wel 3 m breed zijn. Bij verbindende wegen 
wil je graag bomen van de 1e grootte en is een groenvak van 5 m 
breed wel minimaal.  
In het nieuwbouwplan De Draai zijn veel smalle plantvakken helaas 
ingezaaid zijn met gras, terwijl heesters of vaste planten hier een veel 
mooiere oplossing zou zijn geweest. Er is wel een moment dat je op 
het ontwerp kunt schieten, maar alles wat je dan vergeet is dan een 
voldongen feit.  

 
HB 
HV 

Instandhouding robuuste groenzones  
Bij de herinrichting van een wijk zijn de grote groenzones rond de 
wijken nogal eens punt van discussie. We moeten misschien meer in 
zo’n proces inbrengen dat dit de basis is. Daar waar we nog robuust 
groen kunnen hebben is langs de randen van de woonwijken, dat 
moeten we zien te behouden. Het natuurlijk groen zit dus meer aan 
de randen en in de grotere parken, die moet je koesteren. Die waarde 
van dat (robuuste) groen kunnen we dus nog beter uitdragen. Deze 
waarde kan nog verder worden verhoogd door duidelijke 
verbindingen te maken met groengebieden. (HB) (HV) 
 
Conclusie: 
Die waarde van het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) 
moet in participatie trajecten worden ingebracht als dé groenbasis 
waaraan niet getornd wordt. De waarde hiervan kan beter uitdragen 
worden. Duidelijke verbindingen met dit groen kunnen de waarde 
vergroten. 

 
HV 
HB 

Twee maal minder groen 
Er is geen vastgestelde norm voor een minimale oppervlakte 
openbaar groen per woning in een woonwijk. Wel bestaat er een 

richtgetal van 75m2/woning als minimum. 
 
In het groenontwerpproces zien we dat er in feite twee 
verschillende processen zijn, het nieuwbouwproces en het 
herinrichtingsproces. In beide processen zien we dat er 
beslissingen worden genomen ten koste van de hoeveelheid 
groen. In een nieuwbouwproces wordt de norm van 75m2 als 
richtlijn gehanteerd, maar is een sluitende exploitatie bepalend. 
Dit resulteert meestal in een afgenomen hoeveelheid groen 
tussen de eerste plannen en de definitieve inrichting. Bij een 
herinrichtingsproces zien we in feite hetzelfde. Door wensen, 
zoals het aanleggen van extra parkeerplaatsen, neemt de 
hoeveelheid groen ook hier af. Wanneer dus gerekend wordt met 
de minimum norm van 75m2 per woning, betekent dit dat we in de 
toekomst zeker onder de minimumnorm komen. Wanneer we dan 
ook nog bedenken dat de Raad voor het Landelijk Gebied naast de 
75 m2 groen in het stedelijk gebied aangeeft dat er eigenlijk ook 
nog 72 – 300 m2 groene openbare ruimte in het buitengebied 
nodig is (Recht op groen, Deel 2 Analyse, 2005), betekent dit dat er 
moeilijker een duurzame buitenruimte zal kunnen ontstaan. Laat 
staan dat veranderingen in de openbare buitenruimte 
opgevangen kunnen worden. (HB) (HV) 
 
Conclusie: 
Bij nieuwe aanleg moet extra ruimte gereserveerd worden voor 
groen. Dit omdat de praktijk leert dat over de jaren de hoeveelheid 
groen door renovaties zal verminderen. Veranderingen in de 
openbare buitenruimte kunnen zeker niet opgevangen worden 
met minimale hoeveelheden groen. 

 
HV Stedenbouwkundige ontwikkelingen 

Je kunt de hele stedenbouwkundige ontwikkeling in de loop van de 
tijd in Heerhugowaard goed aflezen. Van Noord naar Zuid zie je 50 
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jaar stedenbouwkundige ontwikkeling aan je voorbij trekken en 
hoe dat in de loop van de tijd veranderd is. Het is goed om de 
aandacht daarop te blijven houden, met welke ideeën, vanuit 
welke gedachten wijken gemaakt zijn. Waarom ziet dat er uit zoals 
het er uit ziet. Het is goed je geschiedenis te kennen (collectief 
geheugen), dan weet je ook beter de waarde daarvan te 
waarderen. Als we de groenkarakteristieken van de wijk inzichtelijk 
maken en dat goed kunnen visualiseren, bijvoorbeeld in een 
tekening of presentatie, dan denk ik dat de inwoners dat wel beter 
gaan waarderen. 

 
Conclusie: 
Groen kan helpen om de uitgangspunten en karakteristieken van 
een wijk meer inzichtelijk te maken waardoor de verschillende 
stedenbouwkundige ideeën beter opvallen.  

  
2.2 Risicomanagement   
HB Veilig stellen groeiplaats bomen (bolletjessyndroom) 

Bij de herinrichting van een wijk zouden we, naast de waardevolle 
bomen, ook moeten aangeven hoeveel m2 grond er nodig is voor 
het behoud van die bomen. Bovengrondse werkzaamheden en 
graafwerkzaamheden mogen in deze ruimte niet gebeuren om een 
goede groeiplaats met voldoende m3 bewortelbare ruimte te 
behouden/ te krijgen. We zouden dus een tekening moeten 
maken, waarop de ondergrondse groeiplaatsen vastliggen. Deze 
tekeningen zouden leidend moeten zijn voor het verdere 
groenontwerpproces. 
 
Groenbeheerder Herman Best is tevreden over de 
groenontwerpen. Wat beter kan, is dat we moeten oppassen dat 
we niet in een groen bolletjessyndroom vervallen, dat je allemaal 
groene bolletjes op de kaart tekent en dat is dan het 
groenontwerp. We moeten ook kritisch kijken naar de 

ondergrond, zorgen dat we voldoen aan de hoeveelheid m3 
bewortelbare ruimte. Hoe verhoudt het zich tot kabels en 
leidingen? Als we een boom gaan planten, moeten we wel zeker 
weten dat het ook haalbaar is. De juiste boom op de juiste plaats. 
Liever drie bomen goed de ruimte geven, dan tien flutboompjes. 
Daarmee krijg je toch body in de wijk.  
 
Conclusie: 
Bomen zijn waardevolle groene structuurelementen in de stad. Om 
een lange levenscyclus te garanderen is het zaak al vanaf het 
eerste ontwerp voldoende m2 groeiruimte vast te leggen. Met het 
tekenen van kleine bolletjes als plek voor de boom, zijn mensen 
geneigd niet teveel ruimte voor een boom te reserveren. Beter is 
om de benodigde groeiruimte op tekening vast te leggen en dit ook 
leidend te laten zijn gedurende de levensfase, zeker voor 
beeldbepalende bomen. 
Kabels en leidingen mogen dan ook absoluut niet in deze ruimte 
worden neergelegd. 
 

HV 
HB 

Veranderende maatschappij 
Door veranderende patronen in de maatschappij (we leven anders 
dan toen, gezinssamenstellingen zijn anders, mensen gebruiken de 
wijk heel anders dan we hebben bedacht) moeten we proberen de 
groene structuren zodanig neer te leggen en in te richten dat we in 
staat zijn om die maatschappelijke veranderingen op langere 
termijn op te kunnen opvangen. Groen moet flexibel zijn. We 
kunnen niet voorspellen hoe die ontwikkelingen zullen gaan, dus is 
het belangrijk dat je kunt mee bewegen. (HV) 
Het probleem zit vooral in de herinrichting van gebieden. De eisen 
aan een wijk veranderen door de tijd heen (parkeernorm). Die 
moet je dan wel kwijt kunnen in de beschikbare ruimte. (HB) 
 
Conclusie: 
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Door de tijd heen zien we veranderende patronen in de 
maatschappij. We kunnen niet voorspellen hoe die ontwikkelingen 
zullen gaan. Daarom moeten we de groene structuren zodanig 
neer leggen en inrichten dat we in staat zijn om die 
maatschappelijke veranderingen op langere termijn op te vangen. 
Er moet dan wel voldoende ruimte beschikbaar zijn. 
 

HB Boomziektes 
De laatste jaren zien we steeds meer uitval van bomen door 
ziektes. Om risico’s i.v.m. bomenziektes te voorkomen, is er een 
ontwikkeling om binnen een bomenrij te werken met 
verschillende cultivars. Van monocultuur gaan we dus naar 
biodiversiteit.  
 
Conclusie: 
Om verspreiding van boomziektes te voorkomen of te beperken 
wordt er binnen bomenrijen steeds meer gewerkt met 
verschillende cultivars (diversiteit). 
 

HV Klimaatverandering  
Door klimaatverandering neemt het belang (waarde) van groen 
toe vanwege toenemende neerslag (mogelijke wateroverlast), 
toenemende hitte in stedelijke gebieden. Bedreigingen hierin zijn 
stedelijke gebieden met te weinig groen, dat gaat in dat licht ten 
koste van leefbaarheid. Dat is een risico. 
 
Conclusie: 
Het belang van groen zal toe nemen omdat groen een aantal 
gevolgen van de klimaatverandering op kan vangen en hiermee de 
leefbaarheid van de stad kan vergroten. 
 

2.3 Levenscyclus    
HB 
MH 

Gezonde bomen 
Bij nieuwe aanleg zou ik graag zien dat de groenvakken wat groter 
zijn, die zijn wel wat beperkt. Er moeten natuurlijk zoveel mogelijk 
huizen komen, daardoor zit er procentueel te weinig groen in om 
bomen kwijt te kunnen. We kiezen dan om of ondergrondse 
voorzieningen te maken (bewortelbare ruimte), of om wat minder 
bomen te planten, maar je wilt toch ook wel bomen natuurlijk. De 
tijd zal uitwijzen hoe dit zich ontwikkelt. (MH) 
 
We moeten zorgen dat bomen voldoende m3 bewortelbare grond 
hebben. Geen kaart met groene bolletjes, maar de werkelijke 
kroonomvang en benodigde bewortelbare ruimte intekenen. Bij 
de herinrichting van een wijk zouden we naast de waardevolle 
bomen ook moeten aangeven hoeveel m2 grond er nodig is voor 
het behoud van die bomen. Bovengrondse werkzaamheden en 
graafwerkzaamheden mogen in deze ruimte niet gebeuren om 
een goede groeiplaats met voldoende m3 bewortelbare ruimte te 
behouden/ te krijgen. We zouden dus een tekening moeten 
maken waarop de ondergrondse groeiplaatsen vastliggen. Deze 
tekeningen zouden leidend moeten zijn voor het verdere 
groenontwerpproces (HB) 
 
In een renovatiewijk zit je op heel veel plaatsen met kabels en 
leidingen (meestal aan beide kanten van de weg), dit geeft wel 
problemen. Die gaan we niet verleggen, want dat kost de 
gemeente geld. Met bomen weghalen zijn we dan ook voorzichtig, 
want weg halen is weg en daar krijg je nooit meer een boom 
terug. Door die kabels en leidingen ben je niet meer flexibel om 
de plantvakken anders in te richten. We hebben als gemeente een 
afspraak met de nutsbedrijven, dat we geen bomen planten op 
kabels en leidingen. Omleggen kost kapitalen. Daarom zou je soms 
andere afspraken moeten kunnen maken zodat er op sommige 
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plekken gewoon bomen kunnen komen. (MH) 
 
Ook is er ruimtegebrek door de aanleg van steeds meer 
parkeerplaatsen. Uiteindelijk is de vraag: wat wil je, een smalle 
strook met kleine bomen of grote vakken met grote bomen? In de 
Molenwijk hebben we bijvoorbeeld gekozen om centraal enkele 
grote bomen te planten. Deze krijgen dan voldoende ruimte. (MH) 
 
Conclusie: 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig om uit te kunnen 
groeien tot gezonde volwassen exemplaren met een lange 
levensduur. Deze ruimte is vaak niet of onvoldoende aanwezig. 
Met name bij wijkrenovaties waar de inrichting van een wijk nog 
wel eens flink wijzigt, geeft dit nogal eens problemen. Bomen 
staan nu eenmaal op een vaste plek. Dit geeft dan ook bijna per 
definitie problemen bij wijkrenovaties. Een renovatie betekent 
eigenlijk altijd meer parkeerplaatsen, dus meer verharding. In een 
bestaande wijk moet dus ruimte worden gemaakt. Je zou dit 
kunnen doen door bijvoorbeeld huizen te slopen, maar dit zou wel 
erg kostbaar worden. Dus gaat het vinden van ruimte al snel ten 
koste van het groen. Als we dan bedenken welk een grote 
hoeveelheid kabels en leidingen in de grond aanwezig zijn en dat 
omleggen zeer hoge kosten met zich mee brengt, dan zal het 
duidelijk zijn dat veranderingen al snel ten koste van de 
groeiruimte van de aanwezige bomen zal gaan. En als gevolg 
daarvan ten koste van de levensduur van deze bomen. 
 
Door de benodigde ondergrondse ruimte voor de te handhaven 
bomen op een tekening vast te leggen en deze tekening leidend te 
laten zijn bij alle acties kunnen we hieraan tegemoet komen. Beter 
is echter om al bij het allereerste ontwerp van een wijk al na te 
denken over activiteitenvrije zones voor bomen. 
 

RZ Ecologisch groen 
Zeker in het geval van ecologische waarde geldt dat alles wat je 
daarbinnen verstoort de duurzaamheid verminderd.  
Als je kijkt naar levenscyclus en natuurwaarden is een eigen dienst 
iets anders dan een aannemer. Stadsbedrijf heeft niet alleen de 
taak van het onderhoud van de groenvoorzieningen, maar ook de 
binding met de gemeente en het groen. Hier zit haar meerwaarde 
in, een stuk eigenaarschap. (RZ) 
 
Conclusie: 
Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig 
om tot wasdom te komen. Een lange levensduur is dan ook 
meestal een vereiste. Alleen gerichte beheersmaatregelen zijn 
gewenst om de doelen te bereiken. Alles wat de gewenste 
ontwikkeling verstoort vermindert de duurzaamheid. Bovendien 
kunnen verkeerde handelingen leiden tot een mindere ecologische 
waarde. Begeleiding van vakmensen die bekend zijn met het 
gebied is dan ook van meerwaarde. 

 
2.4 Optimaal beheer  
MH Gronduitwisseling plantvakken 

Ik zou bij herinrichtingen graag meer gronduitwisseling willen 
toepassen en zou willen dat we een betere uitgangspositie 
hebben, waardoor we een aannemer beter in de gaten kunnen 
houden. Deze heeft vaak (gebiedseigen) grond in depot staan en 
dit is niet altijd van goede kwaliteit. Aan het eind van het project 
heeft hij niet zoveel grond meer en dan vult hij het op met wat hij 
heeft, daar wordt je niet vrolijk van. Je wordt niet altijd 
geraadpleegd, wie bepaalt dan dus wat goede grond is? Een 
verbeterpunt zou zijn dat goede grond in depot wordt gezet en 
gekeurd gaat worden en dat de groenopzichter akkoord zou 
moeten geven voor de geleverde grond. Bij de aanleg ben ik geen 
toezichthouder. Het toezicht houden op grijs is goed geregeld. Het 
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zou wel een verbeterpunt zijn wanneer de groenvakken worden 
aangelegd, dat hier ook een toezichthouder groen is (gebruiken 
geschikte grond, voorkomen storende lagen).  Misschien zou 
Stadsbedrijf hier iets in kunnen betekenen. Zelf heb ik hier geen 
uren voor. Groenwerk is een ander specialisme dan grijs. Het is 
een aanfluiting wanneer je als gemeente een nieuwe wijk aanlegt 
en een groot deel van de beplanting kapot gaat (Stad van de Zon). 
Verbeterpunt is dat je voldoende doorwortelbare ruimte hebt in 
een nieuwe situatie en in nieuwe plantvakken bij herinrichtingen 
moeten we ervoor zorgen dat er goede grond geleverd wordt.  In 
beide gevallen moet dat toezicht er zijn, daar schiet ik in te kort. Ik 
wordt er niet als toezichthouder opgezet, af en toe ga ik wel langs. 
Dan zie je nog wel eens dat plantvakken niet de juiste kwaliteit 
hebben, bijvoorbeeld doordat er nog veel zand in zit. De VTA 
(voorbereiding, toezicht en administratie) is niet voldoende om 
daar een toezichthouder op te zetten. Misschien moeten we wat 
uren uit civiel halen. Ik  maak al te veel uren, omdat er niet meer 
ruimte in de VTA zit. Dit is iets anders dan meer uren maken dan 
nodig is om zaken goed voor elkaar te kunnen maken. De grond, 
de basis, vind ik heel belangrijk.  
Je loopt er wel tegenaan dat er in vakken, die opgeknapt zijn, 
onkruiden komen. Als de aannemer het doet in plaats van eigen 
dienst is het niet altijd helemaal naar wens, Soms heeft dit te 
maken met de grondslag. Als de basis, de grond niet goed is, is het 
ontwerp niet goed. 
 
Conclusie: 
Groenontwerper Marco Hoosbeek: Als de basis, de grond niet 
goed is, is het ontwerp niet goed. 
Nieuwe plantvakken worden regelmatig afgewerkt met slechte 
grond. Het is een aanfluiting als  je als gemeente een nieuwe wijk 
aanlegt en een groot deel van de beplanting kapot gaat (Stad van 
de Zon). De grond welke een aannemer in depot heeft staan, is 

niet altijd van goede kwaliteit. Een verbeterpunt zou dan ook zijn 
dat goede grond in depot wordt gezet en gekeurd wordt door de 
groenopzichter en dat deze akkoord moet geven voor de geleverde 
grond. Ook een verbeterpunt zou zijn, dat er toezicht is van een 
toezichthouder groen wanneer de groenvakken worden aangelegd 
(gebruiken geschikte grond, voorkomen storende lagen). 
Groenwerk is een ander specialisme dan grijs. Misschien zou 
Stadsbedrijf hier iets in kunnen betekenen. 
Dat er te weinig toezicht is komt doordat de VTA (voorbereiding, 
toezicht en administratie) niet voldoende is om een toezichthouder 
op het werk te zetten. 
 

MH Wortelonkruiden 
Ik ben tevreden over de resultaten van het groenontwerp. Je 
loopt er wel tegenaan dat er zich in opgeknapte vakken toch 
wortelonkruiden ontwikkelen. Als de aannemer het werk doet in 
plaats van de eigen dienst, is het niet altijd helemaal naar wens. 
Soms heeft dit te maken met de grondslag. De basis (de grond) 
moet goed zijn, anders maakt het niet uit wat je ontwerpt, het zal 
dan altijd mislukken. Er had dan grondverbetering moeten 
worden gedaan.  
 
Conclusie: 
Agressieve wortelonkruiden kunnen een nieuw plantvak al vrij snel 
overwoekeren, dit komt de levensduur niet ten goede. 
Nieuwe plantvakken moeten (wortel)onkruidenvrij worden 
opgeleverd. 
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3 Profit / Prosperity 
In hoofdstuk 2 hebben we gezien dat Profit/Prosperity staat voor de 
economische dimensie. Het gaat hierbij om zaken als: 
levensloopbestendige wijk, functiemenging in de wijk, flexibiliteit van de 
wijk en economische vitaliteit van een wijk. Naast economische winst 
wordt met name ook maatschappelijke winst in de afwegingen betrokken. 
 
3.1 Waardemaximalisatie 
RZ 
MS 

De waarden van groen laten zich moeilijk in getallen uitdrukken 
De geïnterviewden geven aan dat de maatschappelijke waarde van 
groen moeilijk naar financiële waarde is te vertalen. Voor 
beleidsmedewerker Rob Zweekhorst is het vrij simpel: “Waar zijn 
huizen het duurst? In een groene omgeving met recreatieve 
mogelijkheden. Blijkbaar heeft een groene omgeving extra waarde 
voor mensen. (RZ) 
 
Om de waarde van groen te vertalen naar een financiële waarde is 
al veel onderzoek gedaan. (www.mkba-informatie.nl, 2015) (teeb-stad, 2015)  
De waarden van groen hebben veel aspecten in zich, het gaat over 
zoveel meer dingen dan geld. Dat is belangrijk en wordt 
onderschat. Voor de geïnterviewden is de financiële vertaling van 
die groenwaarden op zich niet zo belangrijk, omdat er voldoende 
bewijsvoering is van de waarden van groen. (Bade, 2011), (KPMG, 2012), 

(Ponse, 2008), (Vugt, 2010) Beleidsmedewerker Michelle Schinkel geeft 
echter aan dat cijfers belangrijk zijn, omdat je anders de 
gemeenteraad niet mee krijgt. Volgens haar heeft de 
Gemeenteraad het belang van groen wel tussen de oren zitten, de 
Raad heeft echter aan de ene kant met groenbeleid te maken en 

aan de andere kant met zaken als armoedebeleid. En bij dergelijke 
afwegingen kan het vertalen naar geld mogelijk wel van belang 
zijn. (MS) 
 
Conclusie: 
Aan de ene kant lijkt het vertalen van de waarden van groen naar 
een financiële waarde een goede zaak. Met name voor politieke 
afweging en besluitvorming. Aan de andere kant zijn veel van die 
waarden niet te vertalen naar geld.  
Het zal dus een zaak blijven van en/en en niet van of/of. Met 
andere woorden, het is goed dat organisaties proberen de 
waarden van groen te vertalen naar een financiële waarde om te 
proberen die waarden objectief te krijgen, maar dit is niet 
voldoende. Hiervóór hebben we al gelezen dat juist ook de drive 
aanwezig moet zijn om groen als oplossing voor veel problemen te 
willen zien. 

 
MS 
HV 
MH 

Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen 
hiervan de opbrengsten.  
In de interviews kwam meerdere keren naar voren dat de 
waarden van groen over het algemeen wel worden erkent, maar 
dat het een probleem is dat gemeenten wel de kosten dragen van 
het groen, maar niet de opbrengsten van de baten van groen 
(gezondere mensen = minder ziektekosten) kunnen genereren. 
Deels is er wel via de WOZ waarde enig verband, omdat bij een 
hogere waarde van het onroerend goed de gemeente meer 
onroerend zaak belasting ontvangt.  
Een mogelijke manier van inkomsten genereren is om mensen te 
betrekken en verantwoordelijk te maken voor het onderhoud. We 
kunnen dat echter niet afdwingen. Als je zorgt dat inwoners er 
baat bij hebben, zijn ze mogelijk eerder geneigd om er iets mee te 
doen. De gemeente is hier als probleemeigenaar wel aan zet en zal 
mensen moeten stimuleren en prikkelen. Het idee van 

Profit/Prosperity 
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gezamenlijke verantwoordelijkheid moet rijpen in de hoofden van 
mensen. (HV) 
 
Ook zorgverzekeraars zien het belang van groen in voor de 
gezondheid van mensen. Je ziet echter dat ze met name 
investeren in voor hun commercieel interessante projecten, terwijl 
het juist in de directe woonomgeving het meest belangrijk is. (MS) 
 
Groen kan mogelijk ook helpen om bedrijven te trekken, die zich 
willen vestigen in een aantrekkelijk gebied.  
 
Zoals hiervoor al gesteld, is er veel onderzoek gedaan naar het 
vertalen van groen naar financiële waarde. Met name met de 
methode TEEB kunnen inrichtingsvarianten berekend worden. 
Met die berekende waarden kunnen partijen die baat hebben bij 
die plannen worden benaderd om bij te dragen in de kosten van 
die plannen. (teeb-stad, 2015) 
 
Ik zou graag zien dat de groenvakken wat groter zijn, die zijn wel 
wat beperkt. Er moeten natuurlijk zoveel mogelijk huizen komen, 
daardoor zit er procentueel  te weinig groenoppervlak in om die 
bomen kwijt te kunnen. We kiezen dan om of ondergrondse 
voorzieningen te maken (bewortelbare ruimte), of om wat minder 
bomen te planten, maar je wilt toch ook wel bomen natuurlijk. 
Bij de laatste nieuwbouwwijken zijn de plantvakken wel vrij smal. 
Vaak zijn ze maar 2-3 m breed. Voor bomen van de 1e of 2e 
grootte heb je vakken van minimaal 5 m breed nodig. (MH) 
 
Conclusie: 
Gemeenten dragen de kosten van groen en anderen ontvangen 
hiervan de opbrengsten. Ook al kun je de waarden van groen 
berekenen, dan nog is het de vraag of je als gemeente de 
baathouders zover kunt krijgen om mee te betalen. Het gevolg 

hiervan is waarschijnlijk wel dat er minder groen wordt aangelegd 
dan gewenst. 

 
3.2 Risicomanagement 
AE 
HB 
RZ 

Voorziening groen 
We onderschatten misschien wel de positie van groen t.o.v. de 
waarde van al die andere kapitaalsgoederen. Er zijn namelijk geen 
voorzieningen (‘spaarpot’) voor de producten Groen en Spelen. 
We hebben geen beeld bij die waarde. Als we de oppervlakte van 
het groen koppelen aan geld dan heb je een enorme pot aan 
geïnvesteerd kapitaal buiten liggen. (AE) 
Wat we nu doen is in enig jaar de kosten van herinrichting nemen 
ten laste van de exploitatie. Dit beperkt je, want je doet onder 
druk van te weinig financiële ruimte in de exploitatie altijd minder 
dan je zou willen. Op het moment dat ik de waarde van het groen 
weet te duiden en de vervanging van dat groen ook regel, heb ik 
minder last van die beperking. (AE) 
 
We hebben in ons groenbeleid- en groenbeheerplan een Plan, Do, 
Check, Act cyclus beschreven. Dit proberen we ook wel te doen, 
maar dit is nog niet helemaal volmaakt qua toepassing in beheer 
en uitvoering. Dit raakt naar mijn idee asset management, risico 
gestuurd beheer. Dit kunnen we nog verbeteren. (HB) 
 
Soms kun je dingen ook niet voorzien doordat de samenleving 
verandert door bijv. elektrische oplaadpalen. Daar kun je in een 
ontwerp dan ook niet rekening mee houden. Met het volgende 
ontwerp moet je hier dan wel rekening mee houden. (RZ) 
 
Asset management is volgens mij het beheer van je 
kapitaalgoederen. Daarin zie ik het bomenverhaal terug, dat je 
bomen hebt als asset, als kapitaalgoed. Bij bomen heb je ook een 
afschrijvingstermijn, we doen echter niet aan kapitaliseren. Hoe je 
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die asset managet met de verschillende criteria, zoals: afschrijving, 
onderhoudbaarheid en risico’s, dat zie ik in het groen nog niet zo 
erg. Voor de bomen zie ik het wel. (HB) 
 
We moeten eigenlijk aangeven dat we meer geld nodig hebben 
voor de renovatie van groen. Dit omdat we nu niet uitkomen met 
het beschikbare budget, omdat er uit wordt gegaan van een te 
lage VTA voor groen. Ook hebben we meer geld nodig voor de 
inrichting, doordat we werken met hoogwaardiger beplanting, 
zoals vaste planten. Omdat we merken dat mensen meer kleur 
willen en heesters saai vinden. Maar ook omdat een hoog 
percentage van de beplanting in de renovatiewijken aan 
vervanging toe is. (MH) 
Je zou een heel afwijkend ontwerp kunnen maken en veel meer 
tijd kunnen besteden aan het uitbreiden van het toegepaste 
sortiment. Dit kost echter weer veel tijd, waardoor de VTA kosten 
weer verder verhogen. (MH) 
 
Conclusie: 
Opvallend is dat voor veel kapitaalsgoederen een voorziening is, 
maar niet voor groen.  
Het zou goed zijn een voorziening voor groen te hebben, zodat er 
bij renovaties voldoende geld beschikbaar is. Maar ook in geval 
van onvoorziene zaken, zoals de uitval van bomen door ziekten en 
aantastingen. 
 

HJ 

 
Risico’s en kansen 
Je kunt risico’s benoemen, maar de andere kant van risico’s is 
kansen. Maar de kansen worden nergens benoemd. 
Als je weet hoeveel cofinanciering men in Helmond heeft kunnen 
binnenhalen door juiste planning, door innovatieve 
ontwikkelingen en de aansluiting daarvan bij externe financiering 
(75%!), dan kun je concluderen dat ze daar uitermate goed in zijn 

geslaagd. Daar kunnen wij een voorbeeld aan nemen. Zij zijn zo 
innovatief bezig, dat wij daar echt van kunnen profiteren. 
Openbaar groen is daarin misschien een relatief bescheiden 
onderdeel, maar je moet de waarde van met name bomen en 
boomstructuren niet onderschatten. Markering, herkenning en 
vooral beleving zijn van wezenlijk belang. (HJ) 
 
Conclusie: 
We moeten, naast op risico’s inzoomen, ook op de kansen die er 
liggen inzoomen en hierop inspelen. 

 
3.3 Levenscyclus   
HJ Bezuinigingen 

Het is goed om niet alleen op korte termijn te kijken naar de 
effecten van bezuinigen, maar ook naar bijvoorbeeld het effect 
over 20 jaar. Er moet wel breder worden gekeken naar het beeld 
van de omgeving op zich en niet alleen naar de kosten.  
 
Conclusie: 
Bij bezuinigingen moet met name naar voor- en nadelen op de 
langere termijn worden gekeken. 

 
RZ Eindbeeld 

Belangrijk is dat we ons bewust zijn van het eindbeeld van een 
beplanting. Kijk niet naar het moment van aanleg, maar kijk naar 
de uiteindelijke groeivorm (eindbeeld) en wat je daarvoor moet 
doen om dat te bereiken. Dus meer focussen op het eindbeeld en 
afstemming tussen de verschillende producten. 
 
Conclusie: 
Bedenk met het ontwerp wat het eindbeeld van een beplanting  
moet zijn. Hiermee voorkom je mogelijk extra kosten of voortijdige 
vervanging. 
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3.4 Optimaal beheer  
RZ Inzicht in ontwikkelingen 

Kijk naar nieuwe inzichten, zorg dat je goed op de hoogte bent van 
ontwikkelingen die er aan zitten te komen. (Ontwikkelingen: 
veranderingen infrastructuur, zonnepanelen, meer 
parkeeroverlast dan voorzien, oplaadpalen).  
 
Conclusie: 
Het is van belang dat medewerkers op de hoogte zijn van 
ontwikkelingen, zodat ze tijdig hierop in kunnen spelen. 
 

MH Betrokken vakmensen 
Contact met de collega’s van de uitvoering is wel heel wezenlijk 
voor een goed ontwerp en een goede uitvoering daarvan.  
Het ontwerp houdt niet op bij de tekening die ik maak, ook het 
onderhoud bepaald in grote mate of het ontwerp slaagt. Ik heb 
een hoge pet op van de eigen onderhoudsdienst, als ik dit 
vergelijk met aannemers. Zeker met civiele aannemers in 
groenaanleg heb ik niet veel op. Ook groenaannemers 
(goedkoper) zijn nog wel eens van grote slagen maken en leveren 
een mindere kwaliteit.  
 
Conclusie: 
Betrokken vakmensen zijn belangrijk voor een goede uitvoering. 
Uitbesteden tegen de laagste prijs valt vaak slecht uit voor groen. 
 

RZ Uitvoering 
Stadsbedrijf heeft als uitvoerend bedrijf een plaats in het 
groenontwerpproces. Zij heeft kennis van onderhoud en kosten en 
moet daarom al vroeg bij het proces betrokken worden. Niet pas 
als het definitieve ontwerp al klaar ligt.  
 
Conclusie: 

Betrek de onderhoudsdienst al vroeg in het ontwerpproces. 
 

AE 
HB 
RZ 

Asset management in Heerhugowaard 
Van de geïnterviewden zijn alleen de medewerkers van de afdeling 
Wijkbeheer en Stadsbedrijf bekend met het begrip asset 
management. Onder asset management wordt hier het beheer (in 
stand houden) van kapitaalgoederen verstaan.  
 
Afdelingshoofd Adri van Excel geeft aan dat binnen asset 
management een aantal stappen worden onderscheiden (vanuit 
de gedachte van Plan, Do, Act, Check): 
 
1. Beleid en Strategie 
2. Beheren en Programmeren 
3. Plannen en Voorbereiden 
4. Bouwen en Onderhouden 
5. Inspecteren en Analyseren 
6. Evalueren en Verbeteren 
 
Bovenstaande stappen zijn vergelijkbaar met het model in 
paragraaf 2.2. In dat model vindt de evaluatie en verbetering 
echter plaats in alle onderscheiden stappen en krijgt 
risicobewustzijn een grotere plek. 
 
De basis van asset management is hoe om te gaan met datgene 
wat we hebben. De data moet op orde zijn. Dus hoeveel groen in 
welke variëteit hebben we en wat willen we daarmee? Deze data 
wordt gekoppeld aan een levensverwachting en dus een 
vervangingsmoment. Door de afschrijvingstermijn weten we 
wanneer we worden geconfronteerd met vervanging. We hebben 
dan de keuze om te gaan sparen om die vervanging te bekostigen.  
 
Als je zou gaan sparen, dan mag dat alleen in de vorm van een 



  

 
189 

bestemmingsreserve. Voorzieningen zijn er slechts voor de 
instandhouding en niet ter vervanging. 
 
Aan asset management zit vooral een financiële kant. Die is 
belangrijk, omdat we de assets anders niet kunnen onderhouden. 
Aspecten zijn het beeld dat we willen bereiken, de kosten voor de 
aanleg, beheer en onderhoud. En uiteindelijk de kosten voor 
vervanging. Maar we moeten ons wel realiseren dat er in het geval 
van groen in de openbare buitenruimte ook andere dan financiële 
zaken een rol spelen die je niet rechtstreeks ergens onder kunt 
scharen. (AE) 
 

Bewust worden van hoe slechter de inrichting, hoe duurder het 
beheer en onderhoud zit niet in de mindset van de gemeente 
Heerhugowaard. Kijk verder dan het prachtige plaatje om te 
verkopen, kijk ook naar beheer en restwaarde. Zoek naar 
mogelijkheden om de restwaarde zo hoog mogelijk te krijgen. Het 
komt de duurzaamheid ten goede om zo weinig mogelijk te 
moeten renoveren, zeker op ecologisch gebied is het van belang 
om processen niet te onderbreken of te stoppen. (RZ) 
 

Asset management gelinkt aan voorzieningen: 
In de gemeentebegroting is standaard Staat C Onderhoud 
kapitaalgoederen opgenomen. Hierin zijn de voorzieningen voor 
het grootonderhoud van deze kapitaalgoederen geborgd. Dit zijn 
vooral de harde materies: wegen, openbare verlichting, 
beschoeiingen, kunstwerken, bijzondere kunstwerken,  
riolering, gebouwen en buitensportterreinen. Het betreft groot 
kapitaal, zo’n 15 miljoen euro om die assets in stand te houden. 
Groenvoorzieningen zijn hierin niet meegenomen, omdat volgens 
het Besluit Begroting en Verantwoording (BBV) geen voorziening 
voor het groen mag worden toegepast, aldus afdelingshoofd 
Wijkbeheer Adri van Excel. (AE) 

Asset management is nog een vrij nieuw begrip in de gemeente 
Heerhugowaard. De aanleiding voor de gemeente om asset 
management te gaan toepassen was dat de politiek de vraag heeft 
neergelegd waar het jaarlijks sparen (voorzieningen) op is 
gebaseerd. Dit gaat namelijk om heel veel geld en mogelijk is er 
door risico gestuurd beheer geld te verdienen door minder te gaan 
sparen. (AE) 
 
Asset management en groen: 
Asset management wordt binnen de gemeente Heerhugowaard 
vooral gelinkt aan de voorzieningen, dus de onderdelen waarvoor 
gespaard wordt. Asset management kan volgens afdelingshoofd 
Wijkbeheer Adri van Excel niet op dezelfde wijze in het groen 
worden toegepast, omdat volgens de BBV geen voorziening voor 
het groen mag worden toegepast. We mogen dus niet gaan sparen 
om tezijnertijd groen te vervangen. Groen leggen we aan vanuit de 
grondexploitatie dan wel herinrichting wijken. Het onderhoud 
komt ten laste van de exploitatie. Vervangingen, anders dan bij de 
herinrichting van wijken,  worden in één keer ten laste van de 
exploitatie genomen in het jaar dat het zich voor doet. Dit is 

opgelegde regelgeving vanaf het Rijk. Voorzieningen zijn voor 
instandhouding gedurende de theoretische levensduur en 
niet voor vervanging.  (AE) 
Het nadeel hiervan is dat wanneer vervanging komt, er geen 
bedrag ligt, omdat we hiervoor niet hebben gespaard. Voor de 
herinrichting van wijken storten we wel vanuit de exploitatie elk 
jaar een klein bedrag  (€ 66.000 per jaar) in de Voorziening Wegen 
en Kunstwerken (WKW)* waaronder de herinrichting van wijken 
gebracht is, maar dat staat niet in verhouding tot wat we nodig 
hebben. Als we het systeem van asset management van wegen 
plaatsen op groen dan zouden we wel een storting van een paar 
ton in de voorzieningen WKW moeten hebben. En dus ook een 
paar ton jaarlijks onttrekken aan die voorziening om het groen te 
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kunnen omvormen  Afdelingshoofd Wijkbeheer Adri van Excel 
geeft aan dat sparen voor vervanging het beste kan plaatsvinden 
via een in te stellen bestemmingsreserve groen. Door jaarlijkse 
storting wordt deze reserve gevuld en op basis van een 
bestedingsplan kan onttrekking vanuit deze reserve plaatsvinden. 
(AE) 
 
* WKW staat voor voorziening Wegen, Kunstwerken en 

Waterhuishouding. Vanuit deze voorziening wordt ook de 
herinrichting van wijken betaald. Omdat er voor groen geen 
spaarprogramma is, hebben wij gemeend om toch, tegen de 
regels in, een jaarlijkse storting vanuit de exploitatie (product 
groen) te doen ad € 66.000. Op deze wijze wordt er en spaarpot 
gevormd om bij herinrichting ook een, weliswaar geringe, 
dekking te hebben voor de groenkosten. (AE) 

 
Voor wat de groenvoorzieningen betreft zien we dat de gemeente 
Heerhugowaard beschikt over het nodige beleid en eisen ten 
aanzien van deze asset (zie bijlage 13). In het beheer wordt ook al 
rekening gehouden met risicobeheersing. Er wordt bijvoorbeeld 
bewust variatie aangebracht in het bomenbestand om in de 
toekomst grote uitval bij mogelijke uitbraak van bomenziektes in 
monotone beplantingen te voorkomen. (HB) 
 
Het zou wel goed zijn een bestemmingsreserve voor groen te 
hebben. Wat je nu doet is in enig jaar de kosten van herinrichting 
nemen ten laste van je exploitatie. Dit beperkt je ook, want je doet 
onder druk van te weinig financiële ruimte in de exploitatie altijd 
minder dan je zou willen. Op het moment dat ik de waarde van 
het groen weet te duiden en de vervanging van dat groen ook 
regel, heb ik minder last van die beperking. Want als de 
vervanging komt, heb ik het bedrag ook liggen omdat ik heb 
gespaard. (AE) 

Navraag bij Cees Engel, Procescoördinator Team Budgetcyclus, 
leert dat de gemeente Heerhugowaard groen niet ziet als een 
kapitaalsgoed. Adri van Excel geeft aan dat er een verschil  bestaat 
in kapitaalsgoederen met een economisch nut en met een 
maatschappelijk nut. Voor beiden geldt echter dat sparen via een 
voorziening alleen mag om de instandhouding van het product te 
waarborgen. Bijvoorbeeld: een lichtmast heeft een theoretische 
levensduur van 60 jaar. Na deze termijn wordt de mast vervangen. 
Dit dient ten laste van een bestemmingsreserve gebracht te 
worden. Tussentijdse activiteiten (schilderen, armaturen 
vervangen) dienen de instandhouding en dat dient ten laste te 
komen van een voorziening. (AE) 
 
Calamiteiten kunnen nimmer ten laste worden gebracht van een 
voorziening of bestemmingsreserve. Ingeval van een calamiteit 
wordt hiervoor de jaar exploitatie gebruikt. Mocht dit leiden tot 
een overschrijding, dan dient hierover verslag te worden gedaan 
bij de Marap of jaarrekening. Een andere oplossing is het 
aanvragen van een krediet met een korte looptijd. (AE) 
 
Actuele ontwikkelingen, aangevuld door Rob Knijn, coördinator 
wijkbeheer: 
Vanuit de politiek is een opdracht gekomen om de voorzieningen 
tegen het licht te houden en waar nodig te herzien in 2016. Het 
idee leeft dat er lucht in de voorzieningen zit. Op dit moment 
worden de voorzieningen en het areaal nader berekend. Hoe kan 
de openbare ruimte van Heerhugowaard op lange termijn 
onderhouden worden, vervangingen geregeld worden en op 
niveau blijven? Hierbij wordt ook het groen berekend. Het lijkt 
erop neer te komen dat een gemiddelde storting in een 
bestemmingsreserve van 7 á 8 ton per jaar de totale vervanging 
van het groen kan dekken op het moment van vervanging. Dit is 
dus aanzienlijk meer dan de huidige storting van € 66.000 per jaar. 
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Uiteindelijk zal de politiek hier een keuze in moeten maken en een 
uitspraak moeten doen. Dit zal met de voorjaarsnota worden 
behandeld. 
 
De gemeente Heerhugowaard is op dit moment bezig om de totale 
openbare ruimte qua herinrichting en vervanging financieel en in 
tijd te borgen. Dit zal waarschijnlijk georganiseerd worden d.m.v. 
een bestemmingsreserve. De nieuwe plannen komen aan bod 
tijdens de voorjaarsnota 2016. In deze plannen wordt aandacht 
gegeven aan alle wijken, maar ook alle groen-hoofdstructuren 
hebben hier een plekje gekregen. Grondverbetering en 
groeiplaatsen hebben financieel de aandacht gekregen. Al het 
groen heeft een financieel plekje in tijd gekregen in dit plan. De 
bomen in grote groengebieden en randen zijn de uitzondering. 
Voor delen worden deze vervangen, maar deze houden ook hun 
natuurlijke karakter en vervanging.  
 
Conclusie: 
In Heerhugowaard wordt door de beleids- c.q. beherende afdeling 
(Wijkbeheer) best al wel nagedacht over asset management. 
 
Er is geen voorziening en/of bestemmingsreserve voor de asset 
Groen. Een voorziening mag voor het groen niet worden 
toegepast, omdat sparen via een voorziening alleen mag om de 
instandhouding van het product te waarborgen en dus niet de 
vervanging. Deze vervanging mag wel ten laste van een 
bestemmingsreserve gebracht te worden. Men is  bezig met het 
berekenen van een bestemmingsreserve voor groen. Bij de 
voorjaarsnota 2016 zal hierover worden beslist. 
 
Opvallend is dat de gemeente Heerhugowaard Groen niet ziet als 
kapitaalsgoed terwijl de theorie in hoofdstuk 2.2 dit wel duidelijk 
aangeeft. 
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Bijlage 15 Waardenlijst          

6.2 Waardenlijst 
In deze paragraaf is een waardenlijst samengesteld om te gebruiken bij de 
beantwoording van de vragen uit het afwegingskader. De verschillende 
waarden of onderwerpen die leiden tot waarde komen uit: figuur 11, de 
Handreiking Duurzame Ruimtelijke Ontwikkeling (Houtsma, 2011), de 
Matrix Ruimtelijke kwaliteit (Werkpartners, 2015), punten aangeleverd 

door de geïnterviewden, de kaders uit hoofdstuk 4 en de samenvatting 
van de analyse (figuur 20).  
In bijlage 16 staat genoemd uit welke bronnen de genoemde punten 
komen. Achter deze punten staat de verwijzing naar de vraagnummers uit 
het afwegingskader waaronder ze zijn gebruikt. Enkele punten zijn meer 
beleidsmatig van aard en worden daarom in hoofdstuk 8 behandeld. 
 
Waardenmaximalisatie  
2a. Wat maakt dat groen op deze plek belevingswaarde krijgt? 
 
Gezonde omgeving voor mens en natuur 
Zorgen voor een gezonde en veilige omgeving voor mens en natuur. De klassieke 
milieuthema’s zoals bodemverontreiniging, luchtkwaliteit en waterkwaliteit. Een omgeving 
die uitnodigt om te bewegen en waar mensen zich prettig voelen (herkenbaarheid, 
afwisseling, voldoende groen, ontmoetingsmogelijkheden, etc.) 

 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Gebiedskwaliteiten benutten 
We benutten de intrinsieke kwaliteiten voor een herkenbare, mooie en afwisselende 
omgeving voor mens en natuur. We geven verder vorm aan een herkenbare 
gebiedsidentiteit. Afwisseling in landschap en stedelijke milieus op grond van intrinsieke 
kwaliteiten gegeven door fysisch-geografische omstandigheden en door de (bewonings) 
geschiedenis. Benutting van gradiënten en instandhouding van de soortenrijkdom. 
Toevoegen van nieuwe iconen die herkenbaarheid versterken. 
 

Economie Klimaat Milieu Gezondheid Sociaal Veiligheid 
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Kopie Figuur11  De voordelen van groen (Bade, 2011), (KPMG, 2012), (Ponse, 2008), (Vugt, 
2010) 
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Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 
 

Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 

 
Toegang 
Iedereen moet even gemakkelijk gebruik kunnen maken van de voorzieningen en 
kwaliteiten die de ruimte biedt. 

 
Eerlijke verdeling  
De kosten en baten van de inrichting van de ruimte worden eerlijk verdeeld. Dit gaat niet 
alleen om geld, maar ook om plezier of hinder of benodigde tijd. 

 
Inbreng 
De ruimte weerspiegelt dat alle betrokkenen de gelegenheid kregen om een bijdrage te 
leveren aan inrichting, vormgeving en gebruik 

 
Keuzemogelijkheden 
De omgeving biedt keuzemogelijkheden voor verschillende sociale groepen en leefstijlen. 

 
Gelijkwaardigheid 
Pas als mensen de kwaliteitsverschillen en gebruiksmogelijkheden van de ruimte als 
rechtvaardig beleven is er sociale waardering. 

 
Verbondenheid 
In de beleving van bewoners en gebruikers biedt de plek emotionele en sociale binding. 
Een plek om van te houden en van te genieten. 

 

Sociale veiligheid 
Mensen voelen zich veilig in de openbare ruimte. Onveiligheid maakt delen ervan 
ontoegankelijk. 
 
Iedereen aan boord 
De ruimte biedt ook mogelijkheden voor randgroepen. Daarmee wordt sociale instabiliteit 
voorkomen. 

 
Sociaal draagvlak 
Wijken en regio's moeten leefbaar blijven. Er moet voldoende draagvlak blijven voor 
voorzieningen. Een neergaande spiraal van afbraak van vitaliteit en voorzieningen moet 
worden voorkomen. 

 
Keuzevrijheid 
Er moet voor elk wat wils te vinden zijn in de openbare ruimte. Mensen met verschillende 
leefstijlen moeten er zich thuis voelen en 'de ruimte krijgen'. 
 
Culturele verscheidenheid 
verscheidenheid in culturele vormen en uitingen verrijkt de ruimte en levert nieuwe 
culturele energie. 
 
Eigenheid 
Het bijzondere karakter van een plek moet worden behouden en benut. Voortbouwen op 
de bestaande kenmerken van de eigen omgeving. 
 
Schoonheid der cultuur 
Veel mensen worden door de esthetiek van een plek geraakt en gemotiveerd. 
 
Contrastrijke omgeving 
Een ruimte zit vol contrasten, bezit schoonheid en eigenheid. Denk aan contrasten tussen 
bebouwde en groen ruimten, tussen agrarische en natuurlijke gebieden, tussen natte en 
droge plekken. 
 
Erfgoed 
Cultureel erfgoed is een onvervangbare kwaliteit: een voorraad informatie. Eenmaal 
verdwenen betekent daarbij: voorgoed verdwenen. 
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Integratie 
Nieuwe cultuuruitingen krijgen een plek in de stad en groene ruimte. Zo ontstaan nieuwe 
landschappen en broedplaatsen voor cultuur. 

 
Culturele vernieuwing 
Ruimte is in beweging. Door integratie van nieuwe elementen ontstaat een levendige en 
uitdagende omgeving. 
 

Gezonde leefomgeving 
Niet alleen het meetbare effect telt. Het gevoel in een gezonde omgeving te zijn is net zo 
belangrijk. 

 
Bereikbaarheid 
Gebied is goed bereikbaar voor gebruikers, klanten en toeleveraars. 

 
Sociale cohesie 
Mate waarin burgers in de maatschappij verbondenheid ervaren en zich 
medeverantwoordelijk voelen voor het algemeen welzijn. Staat tegenover 'ieder voor 
zich'. (Cultureelwoordenboek, 2015) 

 
Leefbaarheid 
Met het begrip leefbaarheid wordt aangegeven hoe aantrekkelijk en/of geschikt een 
gebied of gemeenschap is om er te wonen, of te werken. (Leefbaarheid, 2015) 
 

Algemeen belang 
Politiek-economische term die aangeeft dat feiten/omstandigheden/uitkomsten nuttig zijn 
voor de samenleving als geheel. (Economischwoordenboek, 2015) 

 
Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 
 

Inspiratie 
In het verlengde van rust en schoonheid der cultuur, ook aanleiding tot bezinning en 
inspiratie.  
 

Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 
Combinatie ligging met gebruik en inrichting 
Een voorziening op een incourante plaats is bij voorbaat gedoemd te mislukken. Echter 
waar men veel gebruik van maakt, is veel ‘sociaal toezicht’ en ‘liefde’ voor de plek. Dit 
heeft een positieve invloed: men wil er graag zijn. M.a.w., dit appelleert aan acceptatie en 
verantwoordelijkheidsgevoel.  

 
Kwaliteit ontwerp 
Heeft het ontwerp potentie en Is het uitvoerbaar, geeft het de beheerder voldoende 
handvatten voor beheer? 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 
Heldere overgangen tussen stad en land 
De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en ook van de wijken 
naar de omliggende grote groenstructuren. 

 
Seizoenen 
Elk seizoen heeft haar eigen charme. Laat de verschillende kwaliteiten van seizoenen tot 
uitdrukking komen in het groen. 
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Geuren, kleuren en geluiden 
Mensen kunnen genieten van de geuren en kleuren in het groen, maar ook van 
bijvoorbeeld het fluiten van vogels. Denk hierbij ook aan visueel gehandicapte mensen. 
 
 

2b. Wat kan het groen op deze plek bijdragen aan de ecologische 
waarde? 

 
Gezonde omgeving voor mens en natuur 
Zorgen voor een gezonde en veilige omgeving voor mens en natuur. De klassieke 
milieuthema’s zoals bodemverontreiniging, luchtkwaliteit en waterkwaliteit. Een omgeving 
die uitnodigt om te bewegen en waar mensen zich prettig voelen (herkenbaarheid, 
afwisseling, voldoende groen, ontmoetingsmogelijkheden, etc.) 

 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 
 
Gebiedskwaliteiten benutten 
We benutten de intrinsieke kwaliteiten voor een herkenbare, mooie en afwisselende 
omgeving voor mens en natuur. We geven verder vorm aan een herkenbare 
gebiedsidentiteit. Afwisseling in landschap en stedelijke milieus op grond van intrinsieke 
kwaliteiten gegeven door fysisch-geografische omstandigheden en door de 
(bewonings)geschiedenis. Benutting van gradiënten en instandhouding van de 
soortenrijkdom. Toevoegen van nieuwe iconen die herkenbaarheid versterken. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 
 

Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 
 

Eigenheid 
Het bijzondere karakter van een plek moet worden behouden en benut. Voortbouwen op 
de bestaande kenmerken van de eigen omgeving. 
 

Externe veiligheid 
Mensen worden zo weinig mogelijk blootgesteld aan risico's. Denk aan gevaarlijke stoffen, 
overstromingen, vlieg- of andere rampen. 

 

Schoon milieu 
Een schone omgeving is een voorwaarde voor veel gebruiksvormen. Je kunt bijvoorbeeld 
geen drinkwater meer winnen, niet meer wonen en spelen als het milieu vervuild is. 

 
Water in balans 
De wijze van inrichting en beheer van de ruimte draagt bij aan het voorkomen van 
verdroging en wateroverlast. 

 
Ecologische structuur 
De inrichting van het gebied versterkt de leefruimte van planten en dieren. Onderlinge 
verbinding van groene ruimten is daarvoor een voorwaarde. 

 
Rust en ruimte 
Het gebied biedt de mogelijkheid ongestoord te genieten van rust en ruimte. 

 
Schoonheid der natuur 
De natuurlijke schoonheid en zuiverheid van de omgeving dragen bij aan het welzijn. 

 
Gezonde leefomgeving 
Niet alleen het meetbare effect telt. Het gevoel in een gezonde omgeving te zijn is net zo 
belangrijk. 
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Ecologische voorraden 
De ruimte is onze provisiekast, met voorraden water, natuur, bodem en grondstoffen. Die 
natuurlijke hulpbronnen moeten we koesteren, ook in dit gebied. 

 
Gezonde ecosystemen 
Gezonde ecosystemen zijn noodzakelijk voor het voortbestaan van de voorraden. Ieder 
gebied levert daaraan een bijdrage. 
 

Regionaal 
Aansluiting op regionale ecologische structuur. 

 
Algemeen belang 
Politiek-economische term die aangeeft dat feiten/omstandigheden/uitkomsten nuttig zijn 
voor de samenleving als geheel. (Economischwoordenboek, 2015) 

 
Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 

 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Inspiratie 
In het verlengde van rust en schoonheid der cultuur, ook aanleiding tot bezinning en 
inspiratie.  

 
Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 

Combinatie ligging met gebruik en inrichting 
Een voorziening op een incourante plaats is bij voorbaat gedoemd te mislukken. Echter 
waar men veel gebruik van maakt, is veel ‘sociaal toezicht’ en ‘liefde’ voor de plek. Dit 
heeft een positieve invloed: men wil er graag zijn. M.a.w., dit appelleert aan acceptatie en 
verantwoordelijkheidsgevoel.  

 
Kwaliteit ontwerp 
Heeft het ontwerp potentie en Is het uitvoerbaar, geeft het de beheerder voldoende 
handvatten voor beheer? 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 
Heldere overgangen tussen stad en land 
De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en ook van de wijken 
naar de omliggende grote groenstructuren. 

 
 
2c. Wat kan de toegevoegde economische waarde van het groen op 

deze plek in de toekomst zijn? 
 
Gezonde omgeving voor mens en natuur 
Zorgen voor een gezonde en veilige omgeving voor mens en natuur. De klassieke 
milieuthema’s zoals bodemverontreiniging, luchtkwaliteit en waterkwaliteit. Een omgeving 
die uitnodigt om te bewegen en waar mensen zich prettig voelen (herkenbaarheid, 
afwisseling, voldoende groen, ontmoetingsmogelijkheden, etc.) 

 
Zorgvuldig ruimtegebruik 
Ruimte is een kostbare voorraad; elke functieverandering leidt tot een betere benutting 
van onze ruimte. Juiste functie op de juiste plek in de juiste mix, multifunctioneel en 
meervoudig ruimtegebruik, intensief benutten van stedelijke ruimte, bundeling van 
(stedelijke) functies, bestaande voorraad optimaal benutten evenals efficiënte benutting 
van milieuzones. 
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Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Gebiedskwaliteiten benutten 
We benutten de intrinsieke kwaliteiten voor een herkenbare, mooie en afwisselende 
omgeving voor mens en natuur. We geven verder vorm aan een herkenbare 
gebiedsidentiteit. Afwisseling in landschap en stedelijke milieus op grond van intrinsieke 
kwaliteiten gegeven door fysisch-geografische omstandigheden en door de (bewonings) 
geschiedenis. Benutting van gradiënten en instandhouding van de soortenrijkdom. 
Toevoegen van nieuwe iconen die herkenbaarheid versterken. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 
 
Gezonde leefomgeving 
Niet alleen het meetbare effect telt. Het gevoel in een gezonde omgeving te zijn is net zo 
belangrijk. 

 
Slimme plaatskeuze 
De ruimte wordt zo ingedeeld dat bedrijven, winkels en andere voorzieningen op de plaats 
komen waar ze het beste gedijen. 

 
Bereikbaarheid  
Gebied is goed bereikbaar voor gebruikers, klanten en toeleveraars. 
 

Stimulerende effecten 
Economische activiteiten passen goed bij de omgeving en stimuleren elkaar over en weer. 

 
Gecombineerd gebruik 
Het is handig als je veel zaken op één plek kunt afhandelen. Gecombineerd gebruik levert 
(tijd)winst op voor gebruikers en bedrijven 

 

Imago / Uitstraling 
Imago verkoopt. Een plek met uitstraling valt economisch uit te baten. 

 
Aantrekkelijkheid 
Mooie plekken zijn schaars en daardoor duur. Ze trekken veel gebruikers aan en betalen 
zichzelf daardoor terug 

 
Stabiliteit en flexibiliteit 
(Nieuwe) gebruikers van de ruimte moeten de kans hebben voort te bouwen op 
bestaande kwaliteiten. Dat verlengt de economische levenscyclus. 

 
Agglomeratie 
Veel soortgelijke activiteiten in elkaars nabijheid biedt voordelen voor de gebruiker. En 
ook de ondernemers liften mee met elkaars succes. 

 
Gebundelde aantrekkelijkheid 
Door combinatie van amusement, actie, leren en schoonheid zijn plekken duurzaam 
aantrekkelijk voor consumenten. 

 

Eerlijke verdeling  
De kosten en baten van de inrichting van de ruimte worden eerlijk verdeeld. Dit gaat niet 
alleen om geld, maar ook om plezier of hinder of benodigde tijd. 

 
Medefinanciering 
Zijn er partijen die voordeel hebben van de groenvoorziening en is het reëel om hen mee 
te laten betalen? Zijn er partijen die het onderhoud willen uitvoeren? 

 
Algemeen belang 
Politiek-economische term die aangeeft dat feiten/omstandigheden/uitkomsten nuttig zijn 
voor de samenleving als geheel. (Economischwoordenboek, 2015) 
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Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Baathouders 
Ken de belangen van de baathouders en speel in op wat hij/zij nodig heeft. Wees bereid 
om je strategie te wijzigen. Ga samen met de baathouders het gesprek aan over de 
realisatie van het plan en welke rol zij daarin kunnen spelen. (Verder met teebstad, 2015) 
 

Healthy Ageing 
 Gezond en actief ouder worden. De steeds ouder wordende bevolking vraagt om nieuwe, 
slimme oplossingen om de kwaliteit van het leven te vergroten. Het gaat daarbij niet 
alleen over ouderen en ziekte, maar vooral ook over gezond opgroeien, maatschappelijke 
participatie en kwaliteit van leven. Gezond ouder worden duurt een leven lang en begint al 
bij de conceptie. Levensstijl, voedingspatroon en omgevingsfactoren beïnvloeden de 
ontwikkeling van gezondheid. (www.hanze.nl/Organisatie/Healthy-ageing, 2015) 

 
Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 
Financiële middelen 
Voldoende budget voor het gewenste beheer. 

 
Combinatie ligging met gebruik en inrichting 
Een voorziening op een incourante plaats is bij voorbaat gedoemd te mislukken. Echter 
waar men veel gebruik van maakt, is veel ‘sociaal toezicht’ en ‘liefde’ voor de plek. Dit 
heeft een positieve invloed: men wil er graag zijn. M.a.w., dit appelleert aan acceptatie en 
verantwoordelijkheidsgevoel.  

 

Kwaliteit ontwerp 
Heeft het ontwerp potentie en Is het uitvoerbaar, geeft het de beheerder voldoende 
handvatten voor beheer? 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 
 

Heldere overgangen tussen stad en land 
De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en ook van de wijken 
naar de omliggende grote groenstructuren. 

 

 
Risicomanagement 
3a. Wat kan de belevingswaarde van het groen op deze plek mogelijk 

aantasten? 
 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Externe veiligheid 
Mensen worden zo weinig mogelijk blootgesteld aan risico's. Denk aan gevaarlijke stoffen, 
overstromingen, vlieg- of andere rampen. 
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Onderhoudbaarheid 

Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten.  
De kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het type groen. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

Ziekten en plagen 
Maatregelen om verspreiding van ziektes en plagen in het groen te voorkomen of te 
beperken. 

 
Potentiële effecten  
Wat zijn aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de potentiële effecten en de 
kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen.  

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 
 
3b. Wat kan de ecologische waarde van het groen op deze plek 

mogelijk aantasten? 
 

Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Niet afwentelen 
Problemen door onze ontwikkeling hier en nu oplossen. Ervoor zorgen dat toekomstige 
generaties over dezelfde voorraden beschikken als wij.  Aandacht voor verschillende 
schalen en belanghebbenden, kijken naar effecten voor omliggende gebieden en effecten 

in de toekomst. Sluiten van kringlopen en een efficiënt gebruik van hernieuwbare 
hulpbronnen. Afval is onderdeel van de kringloop /C2C. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Externe veiligheid 
Mensen worden zo weinig mogelijk blootgesteld aan risico's. Denk aan gevaarlijke stoffen, 
overstromingen, vlieg- of andere rampen. 

 
Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Ziekten en plagen 
Maatregelen om verspreiding van ziektes en plagen in het groen te voorkomen of te 
beperken. 

 
Potentiële effecten  
Wat zijn aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de potentiële effecten en de 
kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen.  

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
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Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 
 

3c. Wat kan de toekomstwaarde van het groen op deze plek mogelijk 
aantasten? 

 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Niet afwentelen 
Problemen door onze ontwikkeling hier en nu oplossen. Ervoor zorgen  dat toekomstige 
generaties over dezelfde voorraden beschikken als wij.  Aandacht voor verschillende 
schalen en belanghebbenden, kijken naar effecten voor omliggende gebieden en effecten 
in de toekomst. Sluiten van kringlopen en een efficiënt gebruik van hernieuwbare 
hulpbronnen. Afval is onderdeel van de kringloop /C2C. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Externe veiligheid 
Mensen worden zo weinig mogelijk blootgesteld aan risico's. Denk aan gevaarlijke stoffen, 
overstromingen, vlieg- of andere rampen. 

 
Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het type groen. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

Ziekten en plagen 
Maatregelen om verspreiding van ziektes en plagen in het groen te voorkomen of te 
beperken. 

 
Potentiële effecten  
Wat zijn aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de potentiële effecten en de 
kansen daarop, plus de kosten van eventuele beheersmaatregelen.  

 
Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan hecht. Deze kan leiden 
tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

 
Financiële middelen 
Voldoende budget voor het gewenste beheer. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 

 
Levenscyclus 
4a. Wat zorgt er voor dat de belevingswaarde van dit groen een zo lang 

mogelijke periode beslaat? 
 

Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
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beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Stabiliteit en flexibiliteit 
(Nieuwe) gebruikers van de ruimte moeten de kans hebben voort te bouwen op 
bestaande kwaliteiten. Dat verlengt de economische levenscyclus. 

 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Onderhoudsparagraaf 
Het onderhoud moet in overeenstemming zijn met de visie, met de functionaliteit en 
onderlinge samenhang in de openbare ruimte. 

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

 
Ontwikkelingen in de wijk 
Zijn er gewenste of te verwachten ontwikkelingen in de wijk die mogelijk in de toekomst 
invloed hebben op het groenontwerp. 
 
Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Wijze aanleg en beheer 
Kwaliteit van de aanleg, inspraak/burgerparticipatie in alle stadia, inrichting milieu-
/natuurvriendelijk hebben veel invloed op de levenscyclus. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

4b. Wat bepaalt de levenscyclus van de ecologische waarde van dit 
groen? 

 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Niet afwentelen 
Problemen door onze ontwikkeling hier en nu oplossen. Ervoor zorgen  dat toekomstige 
generaties over dezelfde voorraden beschikken als wij.  Aandacht voor verschillende 
schalen en belanghebbenden, kijken naar effecten voor omliggende gebieden en effecten 
in de toekomst. Sluiten van kringlopen en een efficiënt gebruik van hernieuwbare 
hulpbronnen. Afval is onderdeel van de kringloop /C2C. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het type groen. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Onderhoudsparagraaf 
Het onderhoud moet in overeenstemming zijn met de visie, met de functionaliteit en 
onderlinge samenhang in de openbare ruimte. 

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 
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Ontwikkelingen in de wijk 
Zijn er gewenste of te verwachten ontwikkelingen in de wijk die mogelijk in de toekomst 
invloed hebben op het groenontwerp. 
 
Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Wijze aanleg en beheer 
Kwaliteit van de aanleg, inspraak/burgerparticipatie in alle stadia, inrichting milieu-
/natuurvriendelijk hebben veel invloed op de levenscyclus. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 
 
4c. Wat bepaalt de levensduur en daarmee de toekomstwaarde van dit 

groen? 
 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Niet afwentelen 
Problemen door onze ontwikkeling hier en nu oplossen. Ervoor zorgen  dat toekomstige 
generaties over dezelfde voorraden beschikken als wij.  Aandacht voor verschillende 
schalen en belanghebbenden, kijken naar effecten voor omliggende gebieden en effecten 
in de toekomst. Sluiten van kringlopen en een efficiënt gebruik van hernieuwbare 
hulpbronnen. Afval is onderdeel van de kringloop /C2C. 

 

Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 

 
Stabiliteit en flexibiliteit 
(Nieuwe) gebruikers van de ruimte moeten de kans hebben voort te bouwen op 
bestaande kwaliteiten. Dat verlengt de economische levenscyclus. 

 
Medefinanciering 
Zijn er partijen die voordeel hebben van de groenvoorziening en is het reëel om hen mee 
te laten betalen? Zijn er partijen die het onderhoud willen uitvoeren? 

 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Onderhoudsparagraaf 
Het onderhoud moet in overeenstemming zijn met de visie, met de functionaliteit en 
onderlinge samenhang in de openbare ruimte. 

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

 
Ontwikkelingen in de wijk 
Zijn er gewenste of te verwachten ontwikkelingen in de wijk die mogelijk in de toekomst 
invloed hebben op het groenontwerp. 
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Financiële middelen 
Voldoende budget voor het gewenste beheer. 

 
Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Wijze aanleg en beheer 
Kwaliteit van de aanleg, inspraak/burgerparticipatie in alle stadia, inrichting milieu-
/natuurvriendelijk hebben veel invloed op de levenscyclus. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 
 

Flexibiliteit inrichting 
Voldoende keuzemogelijkheden voor gebruik. 

 
Passend in omgeving 
Het ontwerp past in de structuur van de omgeving 

 

 
Optimaal beheer 
5a. Wat kan het toekomstig beheer bijdragen aan een hoge 

belevingswaarde van dit groen? 
 
Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 

Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 
Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het type groen. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Doel 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van de groenvoorziening.   

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

 
Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 
Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 
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5b. Wat kan beheer bijdragen aan de ecologische waarde van dit 
groen? 
 

Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 

 

Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 
 
Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 
 

Doel 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van de groenvoorziening.   

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

 
Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 

Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

 
 
5c. Wat kan beheer bijdragen aan de toekomstwaarde van dit groen? 

 

Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de toekomst en met langdurig 
beheer.  Een ruimtelijke structuur die tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke 
reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. Veranderingen in 
bevolkingssamenstelling en wensen van de bevolking kan het gebied aan. 

 
Mentaal eigenaarschap 
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het gebied voelen en 
daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor gebruik en beheer van het gebied. Open 
planproces met actieve inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt omgegaan. Tevens 
gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van het gebied. 
 

Vitaliteit 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden gecreëerd worden voor mens 
en ondernemingen om zich te ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en 
werkomgeving daarvan te laten profiteren. 
 
Medefinanciering 
Zijn er partijen die voordeel hebben van de groenvoorziening en is het reëel om hen mee 
te laten betalen? Zijn er partijen die het onderhoud willen uitvoeren? 
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Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen acceptabele kosten. De 
kosten van het groenonderhoud hangen nauw samen met het groentype. Indien niet 
onderhoudbaar, is toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

 
Baathouders 
Ken de belangen van de baathouders en speel in op wat hij/zij nodig heeft. Wees bereid 
om je strategie te wijzigen. Ga samen met de baathouders het gesprek aan over de 
realisatie van het plan en welke rol zij daarin kunnen spelen. (Verder met teebstad, 2015) 

 
Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen van gebruik die de 
kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

 
Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben effect op de 
acceptatie door gebruikers. 

 
Financiële middelen 
Voldoende budget voor het gewenste beheer. 

 
Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de gemeente het niet zelf 
onderhoudt. 

 
Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet bovendien een 
activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de bomen. Voor bomen 
van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 
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Bijlage 16 Input waardenlijst            

Hieronder wordt de input genoemd voor de waardenlijst uit bijlage 15. 
Deze betreffen de: 
I  Handreiking Duurzame Ruimtelijke Ontwikkeling  
II Matrix Ruimtelijke kwaliteit  
III Overige punten aangeleverd door collega’s of vanuit het deskresearch 
IV  De Ontwerpcriteria (Hoofdstuk 4.2) 
V  De analyse (Hoofdstuk 5.4) 
 
I Handreiking Duurzame Ruimtelijke Ontwikkeling (Houtsma, 2011) 
Deze geeft een aantal kernwaarden om ambities te formuleren die 
richting geven aan een duurzame ontwikkeling op alle drie de p’s 
(People, Planet, Profit/Prosperity), namelijk: 
 

 Gezonde omgeving voor mens en natuur.  
Zorgen voor een gezonde en veilige omgeving voor mens en 
natuur. De klassieke milieuthema’s zoals bodemverontreiniging, 
luchtkwaliteit en waterkwaliteit. Een omgeving die uitnodigt om te 
bewegen en waar mensen zich prettig voelen (herkenbaarheid, 
afwisseling, voldoende groen, ontmoetingsmogelijkheden, etc.) 

2a-c 

 Zorgvuldig ruimtegebruik 
Ruimte is een kostbare voorraad; elke functieverandering leidt tot 
een betere benutting van onze ruimte. Juiste functie op de juiste 
plek in de juiste mix, multifunctioneel en meervoudig 
ruimtegebruik, intensief benutten van stedelijke ruimte, bundeling 
van (stedelijke) functies, bestaande voorraad optimaal benutten 
evenals efficiënte benutting van milieuzones. 

2c 

 Toekomstbestendig 
Rekening houden met veranderingen en onzekerheden in de 
toekomst en met langdurig beheer.  Een ruimtelijke structuur die 
tegen een stootje kan door bijvoorbeeld ruimtelijke reserveringen. 
Geen risico’s op het gebied van gezondheid en veiligheid. 
Veranderingen in bevolkingssamenstelling en wensen van de 
bevolking kan het gebied aan. 

2a-5c 
 

 

 Niet afwentelen 
Problemen door onze ontwikkeling hier en nu oplossen. Ervoor zorgen  
dat toekomstige generaties over dezelfde voorraden beschikken als 
wij.  Aandacht voor verschillende schalen en belanghebbenden, kijken 
naar effecten voor omliggende gebieden en effecten in de toekomst. 
Sluiten van kringlopen en een efficiënt gebruik van hernieuwbare 
hulpbronnen. Afval is onderdeel van de kringloop /C2C. 

3b,c 
4b,c 

 Gebiedskwaliteiten benutten 
We benutten de intrinsieke kwaliteiten voor een herkenbare, 
mooie en afwisselende omgeving voor mens en natuur. We geven 
verder vorm aan een herkenbare gebiedsidentiteit. Afwisseling in 
landschap en stedelijke milieus op grond van intrinsieke kwaliteiten 
gegeven door fysisch-geografische omstandigheden en door de 
(bewonings)geschiedenis. Benutting van gradiënten en 
instandhouding van de soortenrijkdom. Toevoegen van nieuwe 
iconen die herkenbaarheid versterken. 

2a-c 

 Mentaal eigenaarschap  
Wij richten het proces zo in dat mensen zich “eigenaar” van het 
gebied voelen en daardoor medeverantwoordelijkheid nemen voor 
gebruik en beheer van het gebied. Open planproces met actieve 
inbreng van belanghebbenden, transparant wat betreft 
beschikbare informatie en hoe daarmee in besluitvorming wordt 
omgegaan. Tevens gedelegeerde bevoegdheden in het beheer van 
het gebied. 

2a-5c 

 Vitaliteit (stimulerende omgeving) 
Wij richten een gebied zo in dat stimulerende voorwaarden 
gecreëerd worden voor mens en ondernemingen om zich te 
ontplooien en te ontwikkelen en hun direct leef- en werkomgeving 
daarvan te laten profiteren. 

2a-c 
4c 
5a-c 

 
II Matrix Ruimtelijke kwaliteit (Werkpartners, 2015) 
De ruimtelijke kwaliteit van een gebied is de som van gebruikswaarden, 
belevingswaarden en toekomstwaarden. Om daarin een zekere ordening 
en spanning aan te brengen worden deze waarden in de matrix 
ruimtelijke kwaliteit bekeken vanuit verschillende belangen. Om 
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ruimtelijke kwaliteit concreet te maken is Werkpartners.net op zoek naar 
basisbegrippen en beelden die de huidige en gewenste toekomstige 
gebiedskwaliteit kenmerken. Juist door het hele schema te doorlopen 
krijgen we inzicht in reikwijdte van ruimtelijke kwaliteit. 
 

Sociaal belang  
 Toegang 

Iedereen moet even gemakkelijk gebruik kunnen maken van de 
voorzieningen en kwaliteiten die de ruimte biedt. 

2a 

 Eerlijke verdeling  
De kosten en baten van de inrichting van de ruimte worden eerlijk 
verdeeld. Dit gaat niet alleen om geld, maar ook om plezier of hinder 
of benodigde tijd. 

2a,c 

 Inbreng 
De ruimte weerspiegelt dat alle betrokkenen de gelegenheid kregen 
om een bijdrage te leveren aan inrichting, vormgeving en gebruik 

2a 

 Keuzemogelijkheden 
De omgeving biedt keuzemogelijkheden voor verschillende sociale 
groepen en leefstijlen. 

2a 

 Gelijkwaardigheid 
Pas als mensen de kwaliteitsverschillen en gebruiksmogelijkheden van 
de ruimte als rechtvaardig beleven is er sociale waardering. 

2a 

 Verbondenheid 
In de beleving van bewoners en gebruikers biedt de plek emotionele 
en sociale binding. Een plek om van te houden en van te genieten. 

2a 

 Sociale veiligheid 
Mensen voelen zich veilig in de openbare ruimte. Onveiligheid maakt 
delen ervan ontoegankelijk. 

2a 

 Iedereen aan boord 
De ruimte biedt ook mogelijkheden voor randgroepen. Daarmee 
wordt sociale instabiliteit voorkomen. 

2a 

 Sociaal draagvlak 
Wijken en regio's moeten leefbaar blijven. Er moet voldoende 
draagvlak blijven voor voorzieningen. Een neergaande spiraal van 
afbraak van vitaliteit en voorzieningen moet worden voorkomen 

2a 

 

 

Cultureel belang  

 Keuzevrijheid 
Er moet voor elk wat wils te vinden zijn in de openbare ruimte. 
Mensen met verschillende leefstijlen moeten er zich thuis voelen en 
'de ruimte krijgen'. 

2a 

 Culturele verscheidenheid 
verscheidenheid in culturele vormen en uitingen verrijkt de ruimte en 
levert nieuwe culturele energie. 

2a 

 Eigenheid 
Het bijzondere karakter van een plek moet worden behouden en 
benut. Voortbouwen op de bestaande kenmerken van de eigen 
omgeving. 

2a,b 

 Schoonheid der cultuur 
Veel mensen worden door de esthetiek van een plek geraakt en 
gemotiveerd. 

2a 

 Contrastrijke omgeving 
Een ruimte zit vol contrasten, bezit schoonheid en eigenheid. Denk 
aan contrasten tussen bebouwde en groen ruimten, tussen agrarische 
en natuurlijke gebieden, tussen natte en droge plekken. 

2a 

 Erfgoed 
Cultureel erfgoed is een onvervangbare kwaliteit: een voorraad 
informatie. Eenmaal verdwenen betekent daarbij: voorgoed 
verdwenen. 

2a 

 Integratie 
Nieuwe cultuuruitingen krijgen een plek in de stad en groene ruimte. 
Zo ontstaan nieuwe landschappen en broedplaatsen voor cultuur. 

2a 

 Culturele vernieuwing 
Ruimte is in beweging. Door integratie van nieuwe elementen 
ontstaat een levendige en uitdagende omgeving. 

2a 

Ecologisch belang  

 Externe veiligheid 
Mensen worden zo weinig mogelijk blootgesteld aan risico's. Denk aan 
gevaarlijke stoffen, overstromingen, vlieg- of andere rampen. 

2b 
3a-c 

 Schoon milieu 
Een schone omgeving is een voorwaarde voor veel gebruiksvormen. Je 
kunt bijvoorbeeld geen drinkwater meer winnen, niet meer wonen en 
spelen als het milieu vervuild is. 

2b 

 Water in balans 
De wijze van inrichting en beheer van de ruimte draagt bij aan het 
voorkomen van verdroging en wateroverlast. 

2b 
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 Ecologische structuur 
De inrichting van het gebied versterkt de leefruimte van planten en 
dieren. Onderlinge verbinding van groene ruimten is daarvoor een 
voorwaarde 

2b 

 Rust en ruimte 
Het gebied biedt de mogelijkheid ongestoord te genieten van rust en 
ruimte 

2b 

 Schoonheid der natuur 
De natuurlijke schoonheid en zuiverheid van de omgeving dragen bij 
aan het welzijn. 

2b 

 Gezonde leefomgeving 
Niet alleen het meetbare effect telt. Het gevoel in een gezonde 
omgeving te zijn is net zo belangrijk. 

2a-c 

 Ecologische voorraden 
De ruimte is onze provisiekast, met voorraden water, natuur, bodem 
en grondstoffen. Die natuurlijke hulpbronnen moeten we koesteren, 
ook in dit gebied. 

2b 

 Gezonde ecosystemen 
Gezonde ecosystemen zijn noodzakelijk voor het voortbestaan van de 
voorraden. Ieder gebied levert daaraan een bijdrage. 

2b 

 Regionaal 
Aansluiting op regionale ecologische structuur. 

2b 

Economisch belang  
 Slimme plaatskeuze 

De ruimte wordt zo ingedeeld dat bedrijven, winkels en andere 
voorzieningen op de plaats komen waar ze het beste gedijen. 

2c 

 Bereikbaarheid  
Gebied is goed bereikbaar voor gebruikers, klanten en toeleveraars. 

2a,c 

 Stimulerende effecten 
Economische activiteiten passen goed bij de omgeving en stimuleren 
elkaar over en weer. 

2c 

 Gecombineerd gebruik 
Het is handig als je veel zaken op één plek kunt afhandelen. 
Gecombineerd gebruik levert (tijd)winst op voor gebruikers en 
bedrijven 

2c 

 Imago / Uitstraling 
Imago verkoopt. Een plek met uitstraling valt economisch uit te baten. 

2c 

 

 Aantrekkelijkheid 
Mooie plekken zijn schaars en daardoor duur. Ze trekken veel 
gebruikers aan en betalen zichzelf daardoor terug. 

2c 

 Stabiliteit en flexibiliteit 
(Nieuwe) gebruikers van de ruimte moeten de kans hebben voort te 
bouwen op bestaande kwaliteiten. Dat verlengt de economische 
levenscyclus. 

2a,c 
4a,c 

 Agglomeratie 
Veel soortgelijke activiteiten in elkaars nabijheid biedt voordelen voor 
de gebruiker. En ook de ondernemers liften mee met elkaars succes. 

2c 

 Gebundelde aantrekkelijkheid 
Door combinatie van amusement, actie, leren en schoonheid zijn 
plekken duurzaam aantrekkelijk voor consumenten. 

2a,c 

 Medefinanciering 
Zijn er partijen die voordeel hebben van de groenvoorziening en is het 
reëel om hen mee te laten betalen? Zijn er partijen die het onderhoud 
willen uitvoeren? 

2c 
4c 
5c 

 
III Overige punten aangeleverd door collega’s of vanuit het deskresearch 
Aangeleverd tijdens dit onderzoek, met name door geïnterviewden. 
 

 Sociale cohesie 
Mate waarin burgers in de maatschappij verbondenheid ervaren en 
zich medeverantwoordelijk voelen voor het algemeen welzijn. Staat 
tegenover 'ieder voor zich'. (Cultureelwoordenboek, 2015) 

2a 

 Leefbaarheid 
Met het begrip leefbaarheid wordt aangegeven hoe aantrekkelijk 
en/of geschikt een gebied of gemeenschap is om er te wonen, of te 
werken. (Leefbaarheid, 2015) 

2a 

 Algemeen belang 
Politiek-economische term die aangeeft dat 
feiten/omstandigheden/uitkomsten nuttig zijn voor de samenleving 
als geheel. (Economischwoordenboek, 2015) 

2a-c 

 Klimaatverandering 
Het groen kan gevolgen van klimaatverandering opvangen. 

2a-c 
3b,c 

 Onderhoudbaarheid 
Het groenonderhoud moet leiden tot een goed resultaat tegen 
acceptabele kosten. De kosten van het groenonderhoud hangen nauw 
samen met het type groen. Indien niet onderhoudbaar, is 
toekomstwaarde niet aanwezig (kan zelfs negatief zijn). 

2a-5c 
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 Baathouders 
Ken de belangen van de baathouders en speel in op wat hij/zij nodig 
heeft. Wees bereid om je strategie te wijzigen. Ga samen met de 
baathouders het gesprek aan over de realisatie van het plan en welke 
rol zij daarin kunnen spelen. (Verder met teebstad, 2015) 
 

2c 
5c 

 Doel 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van 
de groenvoorziening.   

1 
5a,b 

 Ziekten en plagen 
Maatregelen om verspreiding van ziektes en plagen in het groen te 
voorkomen of te beperken. 

3a-c 

 Gebruik 
Het groen zal gebruikt worden door mensen. Mogelijk zijn er vormen 
van gebruik die de kwaliteit van het groen kunnen aantasten. 

4a-c 
5a-c 

 Potentiële effecten  
Wat zijn aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de 
potentiële effecten en de kansen daarop, plus de kosten van 
eventuele beheersmaatregelen.  

3a-c 

 Ontwikkelingen in de wijk 
Zijn er gewenste of te verwachten ontwikkelingen in de wijk die 
mogelijk in de toekomst invloed hebben op het groenontwerp. 

4a-c 

 Healthy Ageing 
Gezond en actief ouder worden. De steeds ouder wordende bevolking 
vraagt om nieuwe, slimme oplossingen om de kwaliteit van het leven 
te vergroten. Het gaat daarbij niet alleen over ouderen en ziekte, 
maar vooral ook over gezond opgroeien, maatschappelijke 
participatie en kwaliteit van leven. Gezond ouder worden duurt een 
leven lang en begint al bij de conceptie. Levensstijl, voedingspatroon 
en omgevingsfactoren beïnvloeden de ontwikkeling van gezondheid. 
(www.hanze.nl/Organisatie/Healthy-ageing, 2015) 

2c 

 Inspiratie 
In het verlengde van rust en schoonheid der cultuur, ook aanleiding 
tot bezinning en inspiratie.  

2a,b 

 Acceptatie gebruikers  
Inrichting, variëteit versus eenvormigheid en eenduidigheid hebben 
effect op de acceptatie door gebruikers  

2a-c 
5a-c 

 Politiek belang 
De waarde of het belang die de politiek (als opdrachtgever) eraan 
hecht. Deze kan leiden tot inconsistent beleid m.b.t. openbare ruimte. 

2a-c 
3a-c 

 Financiële middelen 
Voldoende budget voor het gewenste beheer. 

2c,3c, 
4c,5c 

 Beheer 
Beheer of juist het ontbreken daarvan of sturing daarin als de 
gemeente het niet zelf onderhoudt. 

4a-c 
5a-c 

 Wijze aanleg en beheer 
Kwaliteit van de aanleg, inspraak/burgerparticipatie in alle stadia, 
inrichting milieu-/natuurvriendelijk hebben veel invloed op de 
levenscyclus 

4a-c 

 Combinatie ligging met gebruik en inrichting 
Een voorziening op een incourante plaats is bij voorbaat gedoemd te 
mislukken. Echter waar men veel gebruik van maakt, is veel ‘sociaal 
toezicht’ en ‘liefde’ voor de plek. Dit heeft een positieve invloed: men 
wil er graag zijn. M.a.w., dit appelleert aan acceptatie en 
verantwoordelijkheidsgevoel.  

2a-c 

 Kwaliteit ontwerp 
Heeft het ontwerp potentie en Is het uitvoerbaar, geeft het de 
beheerder voldoende handvatten voor beheer? 

2a-c 

 Bomen 
Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet 
bovendien een activiteitenvrije zone zijn.  
Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de 
bomen. Voor bomen van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

2a-5c 

 Flexibiliteit inrichting 
Voldoende keuzemogelijkheden voor gebruik. 

4c 

 Passend in omgeving 
Het ontwerp past in de structuur van de omgeving 

4c 

 Onderhoudsparagraaf 
Het onderhoud moet in overeenstemming zijn met de visie, met de 
functionaliteit en onderlinge samenhang in de openbare ruimte. 

4a-c 

 Heldere overgangen tussen stad en land 
De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en 
ook van de wijken naar de omliggende grote groenstructuren. 

2a-c 

 Seizoenen 
Elk seizoen heeft haar eigen charme. Laat de verschillende kwaliteiten 
van seizoenen tot uitdrukking komen in het groen.  

2a 
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 Geuren, kleuren en geluiden 
Mensen kunnen genieten van de geuren en kleuren in het groen, 
maar ook van bijvoorbeeld het fluiten van vogels. Denk hierbij ook 
aan visueel gehandicapte mensen. 

2a 

 
 
IV  Ontwerpcriteria (Hoofdstuk 4.2) 
Samenvattend zal het afwegingskader en de (procesmatige) 
aanbevelingen in het proces om te komen tot een groenontwerp met 
meer maatschappelijke waarde voor het openbaar groen in 
Heerhugowaard de gemeente moeten helpen te streven naar: 
 
Waardemaximalisatie 
Met de drie P’s: People, Planet, Profit/Prosperity de waarden van groen in 
beeld brengen en toepassen. Hiermee wordt duurzaamheid breder 
meegenomen. Dit moeten dus belangrijke bouwstenen worden voor het 
afwegingskader en de (procesmatige) aanbevelingen. 
 

 De waarden van groen moeten in beeld worden gebracht. Het moet 
duidelijk worden welke voordelen we uit groen kunnen halen. 

2a-c 

 Het doel van het groen moet worden benoemd. 1 

 De gemeente wil heldere overgangen tussen stad en land houden, en 
ook van de wijken naar de omliggende grote groenstructuren.  
> Heldere overgangen tussen stad en land 

 
 
2a-c 

 Belangen moeten met elkaar bewust worden afgewogen. 2a-5c 

 
Risicomanagement 
Aan de hand van de doelstelling bij risicobeslissingen de potentiële 
effecten en de kansen daarop, plus de kosten van eventuele 
beheersmaatregelen in beeld brengen. 
 

 Risico’s bewust nemen. 3a-c 

 De potentiële effecten en de kansen daarop, plus de kosten van 
eventuele beheersmaatregelen in beeld krijgen. 

3a-c 

 Een groenontwerp moet bij voorkeur flexibel aanpasbaar zijn aan 
onvoorziene ontwikkelingen. > Toekomstbestendig,  

                                               > Ontwikkelingen in de wijk 

 
2a-5c 
4a-c 

Levenscyclus 
De levenscyclus staat in het teken van de grootste opbrengst van de asset. 
Bij groenvoorzieningen in de openbare buitenruimte wordt meestal 
gestreefd naar een lange levenscyclus, met name in het geval van 
ecologisch groen.  
 

 Bomen moeten voldoende m
3
 bewortelbare grond hebben. 2a-5c 

 De benodigde ruimte voor te handhaven bomen op een tekening 
vastleggen. De werkelijke kroonomvang en benodigde bewortelbare 
ruimte intekenen. Deze tekening moet leidend zijn voor het hele 
proces. Zowel bij het ontwerp als bij de uitvoering.  

H7 

 Groenvakken waarin bomen komen aanpassen aan de grootte van de 
bomen. Voor bomen van de 1e of 2e grootte: minimaal 5m breed. 

2a-5c 

 Informatie over de kabels en leidingen beschikbaar vóór het voorlopig 
ontwerp (VO)  

H7 

 
Optimaal beheer 
Het beheer moet gericht zijn op het behalen van de doelstelling van de  
groenvoorziening.   
 

 Mensen moeten actief worden betrokken bij het groenontwerp-
proces en het onderhoud. > Mentaal eigenaarschap 

 
2a-5c 

 Bewust nadenken over de onderhoudbaarheid en dus de kosten van 
het onderhoud. > Onderhoudbaarheid 

 
2a-5c 

 
 
V Analyse (Hoofdstuk 5.4) 
In figuur 20 wordt de uitgebreide informatie uit deze analyse nog eens 
kort samengevat. De informatie uit deze analyse wordt in deze figuur in 
onderstaande vier thema’s onderverdeeld. Omdat participatie een zeer 
actueel onderwerp is (HOP, Collegeprogramma 2014-2018 "Samen leven", 
2014), wordt dit punt apart vermeld. Het laatste punt betreft specifieke 
punten voor het ontwikkelen van een afwegingskader en (procesmatige) 
aanbevelingen. De nummers achter de tekst corresponderen met de 
paragrafen in dit hoofdstuk waar het onderwerp wordt behandeld. (alg) 
komt uit de conclusie analyse hiervoor. 
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Waardemaximalisatie (maatschappelijke waarde van groen) 
Uit het onderzoek blijkt dat groen vele waarden in zich heeft voor het 
ontwikkelen van een duurzame gemeente. Om dit te bereiken is passie 
nodig.  
 

 Mensen waarderen een goed onderhouden groene openbare 
buitenruimte. (5.1.1) > Onderhoudbaarheid 

 
2a-5c 

 Groen heeft waarde voor tal van maatschappelijke aspecten. (5.1.1) 
Groen kan o.a. een aantal gevolgen van klimaatverandering 
opvangen. (5.2.2) 

2a-c 
 

 De gemeente Heerhugowaard scoort gemiddeld op duurzaamheid. 
Door gebruik te maken van de waarden van groen kan de gemeente 
Heerhugowaard beter presteren op het gebied van duurzaamheid. 
(5.2.1) 

2a-c 
 

 Een drive (passie) voor een groene leefomgeving kan Heerhugowaard 
helpen haar duurzaamheid te verhogen. (De Groene stad als nieuwe 
icoon voor duurzaamheid. (5.1.1) 

H7 

 Het groen krijgt een veel grotere waarde als het de sociale cohesie 
weet te bevorderen. (5.1.1) > Sociale cohesie 

 
2a 

 
Risicomanagement, Levenscyclus en Optimaal beheer 
Om waardemaximalisatie voor de asset Groen na te streven zijn 
risicomanagement, optimaal beheer en een lange levenscyclus van 
belang. De belangrijkste punten zijn hier samengevat. 
 

 Asset management kan helpen de asset Groen te verbeteren door 
niet uitsluitend een middel voor control te zijn. Maar juist door 
waardemaximalisatie centraal te stellen en met groenwaarden hoog 
te scoren op de drie P’s. (5.3.4) 

H7 

 Het zou goed zijn een bestemmingsreserve voor groen te hebben, 
zodat er bij renovaties voldoende geld beschikbaar is. (5.3.2) (5.3.4) 

H7 

 In het totale groenontwerpproces zien we tweemaal vermindering 
van de hoeveelheid groen. (5.2.1)  Het politieke doel om meer groen 
te creëren bij renovaties wordt niet gehaald. (5.1.2)    

H7 

 Bomen hebben voldoende groeiruimte nodig. Deze groeiruimte moet 
bovendien een activiteitenvrije zone zijn. Deze ruimte is vaak niet of 
onvoldoende aanwezig. (5.2.1)  (5.2.2)  (5.2.3)   > Bomen 

 
 
2a-5c 

 Er zou meer toezicht op de aanleg van groenvakken moeten zijn door 
een toezichthouder groen. (5.2.4)    

H7 

 Veel ecologisch groen heeft tijd en rust (weinig activiteiten) nodig om 
tot wasdom te komen. Begeleiding van vakmensen, die bekend zijn 
met het gebied, is van meerwaarde. (5.2.1)  Een goed ontwerp staat 
of valt met goed onderhoud door vakmensen. (5.1.4)  (5.3.4)   

H7 

 Het robuuste groen (wijkranden en grotere parken) heeft een grote 
waarde. Dit is dé groenbasis waaraan niet getornd mag worden. 
(5.2.1)   

H7 

 De inrichting van de groene openbare buitenruimte moet een zekere 
mate van flexibiliteit hebben. (5.1.1) (5.2.2)  (5.3.4)  > 
Toekomstbestendig 

 
 
2a-5c 

 
Participatie 
In de gemeente draait het om het welzijn van mensen. De gemeente zal 
zich meer terugtrekken en de verzorging van de leefomgeving meer aan 
de inwoners overlaten. Groenonderhoud door inwoners kan 
betrokkenheid in de wijk te creëren. De gemeente zal met name moeten 
waken over het algemeen belang. 
 

 We leven in een participatiemaatschappij, dit betekent dat mensen 
hun verantwoordelijkheden moeten nemen. Het is dan ook van groot 
belang betrokkenheid in de wijk te creëren. (5.1.1) 

5a-c 

 Een overheid die sterke burgers wil, moet zich meer terugtrekken en 
de verzorging van de leefomgeving meer aan de inwoners overlaten. 
(5.1.4) 

H7 
5a-c 

 Het is een gemeentelijke taak om het algemeen belang in de gaten te 
houden. (5.2.1) 

1, 2a-c 

 Mensen ervaren kaders als prettig. Structuur moet echter niet 
belemmerend werken. Ondersteuning door medewerkers is van 
belang voor een goed proces. (5.1.2) 

H7 

 Er is meer voorlichting nodig om de waarden van groen tussen de 
oren te krijgen. Zowel naar de inwoners, medewerkers als politiek. 
(5.1.1) (5.1.4) 

H7 

 De baten van groen kunnen steeds beter financieel worden herleid. 
Hiermee kan de gemeente het gesprek aangaan met eventuele 
baathouders om mee te betalen aan groen. (5.3.1) 

2c, 5c 
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Afwegingskader en (procesmatige) aanbevelingen 
 

 Door het gebruik van de vier kernbegrippen van asset management 
voldoen we aan de in hoofdstuk 4 genoemde kaders. De combinatie 
van drie P’s en vier kernbegrippen van asset management zullen 
daarom ook gebruikt worden voor het afwegingskader en de 
(procesmatige) aanbevelingen. (alg) 

H6 

 Bij de afweging van de groenwaarden kan een afwegingskader een 
goed instrument zijn. Want als we de waarden van groen niet weten 
te benoemen, zal groen één van al die aspecten blijven. (5.2.1) 

H6 

 Een afwegingskader kan dienen als routekaart, het moet niet een 
boekje met regels worden, maar moet betrokkenen laten beseffen 
wat groen betekent in de stad. (5.1.1) 

H6 
H7 

 

 

 

 

 

 

 


